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ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΜΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Οδεύουμε προς νέο ρεκόρ εσόδων 
Η αύξηση πέραν του 30% των εσόδων από τον
τουρισμό, πολύ πιθανό να οδηγήσει σε νέο
ρεκόρ εσόδων, τονίζει ο υφυπ. Τουρισμού Κώ-

στας Κουμής. Αναφέρεται μεταξύ άλλων στην
εθνική στρατηγική για τον τουρισμό και τα
ανοίγματα σε νέες αγορές. Οικονομική, σελ. 4

ΕΡΙΚ ΜΠΑΡΤΟΝ

«Αιχμάλωτος 
του εαυτού μου»

«Η κάπως ανώνυμη ύπαρξή μου εδώ στην
Ελλάδα με ξεκουράζει. Υπάρχουν ακόμη
άνθρωποι που μου λένε “ευχαριστώ για ό,τι
έκανες”» λέει στην «Κ» ο τραγουδιστής των
Animals, Ερικ Μπάρτον. Τέχνες, σελ. 1

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Θεόδουλος
Γρηγορίου στην «Κ»

Με αφορμή την έκθεσή του στο Εθνικό Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης - MNAC Βουκου-
ρεστίου με τίτλο «Νοητική Γεωγραφία –
Αστερισμοί» ο Θεόδουλος Γρηγορίου μιλάει
στην «Κ» για την τέχνη. Τέχνες, σελ. 4

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Παιδεία και βία
Στην Επιτροπή Παιδείας την
περασμένη εβδομάδα συζητή-
θηκε με πολύ έντονο τρόπο το
μάθημα της γυμναστικής και
πώς αυτό διδάσκεται. Διαστά-
σεις δε, πήρε και τυπογραφικό
λάθος σε εγκύκλιο του υπουρ-
γείου Παιδείας. Σίγουρα όμως
αυτά δεν είναι τα πραγματικά
προβλήματα των σχολείων μας.
Θα ήταν φρονιμότερο τόσο η
κοινωνία όσο και οι θεσμικοί
φορείς να έδιναν μεγαλύτερη
σημασία σε πιο καίρια θέματα
που απασχολούν την εκπαιδευ-
τική κοινότητα και τα μέλη της,
που δεν είναι παρά μέρος του
κοινωνικού συνόλου. Η έξαρση
της σχολικής βίας, για παρά-
δειγμα, θα πρέπει να ιεραρχηθεί
πέρα και πάνω απ’ όλα. 

Οι σημαντικές καθυστερήσεις που παρα-
τηρούνται στην υλοποίηση και λειτουργία
του προγράμματος ασφάλειας eu-Lisa της
Ευρωπαϊκής Ενωσης προκαλούν δυσα-
ρέσκεια στις Βρυξέλλες, αλλά και συνω-
στισμό στα σημεία ελέγχου των αεροδρο-
μίων. Αιτία της μη υλοποίησης είναι οι

διαφωνίες μεταξύ του υπουργείου Δικαιο-
σύνης και του υπουργείου Εσωτερικών
για το ποιο θα αναλάβει την ανάπτυξη
μιας δράσης του προγράμματος. Για την
Κύπρο η ανάπτυξη και λειτουργία του συ-
στήματος θα έδινε πολύτιμες λύσεις και
στο θέμα περιορισμού και ελέγχου της

παράνομης μετανάστευσης, ένα θέμα που
τα τελευταία χρόνια έχει πάρει διαστάσεις.
Ταυτοχρόνως, με βάση την εμπειρία άλλων
χωρών ενισχύεται η ασφάλεια και απλου-
στεύονται οι έλεγχοι Ευρωπαίων πολιτών
που ταξιδεύουν και μειώνονται οι καθυ-
στερήσεις. Σελ. 6

ΤΟ ΑΠΟΤΥΠΩΜΑ ΕΝΟΣ ΔΥΣΚΟΛΟΥ ΚΑΛΟΚΑΙΡΙΟΥ

Στην κάλπη με νέα στοιχήματα
Μια ομάδα έμπιστων συνεργατών εργάστηκε για την εκστρατεία
που έφερε τον Στέφανο Κασσελάκη στην προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ.
Η «Κ» φωτίζει στιγμιότυπα του παρασκηνίου της μεγάλης έκ-
πληξης. Τώρα ο νέος πρόεδρος έχει να αντιμετωπίσει τις πρώτες
ρωγμές που απειλούν τη συνοχή του κόμματός του. Σελ. 21

Ο ΣΥΡΙΖΑ ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΔΟΧΗ

Ο πυρήνας και το νέο κόμμα

Η Κυπριακή Δημοκρατία γιορτάζει σήμερα, εκ μεταθέσεως, τα 63 χρόνια ύπαρξής της. Μία νεαρά ακόμα δημοκρατία, που σε πολλά ζητήμα-
τα εμφανίζει συμπτώματα εκνηπίωσης. Σίγουρα η Κυπριακή Δημοκρατία δεν αγαπήθηκε όσο έπρεπε, δέσμια περίπλοκων ιστορικών διαδρο-
μών, «έπασχε δεινώς» από τα γεννοφάσκια της, έμελλε όμως να ζήσει, έστω και κολοβωμένη, και χρέος όλων –και κυρίως των πολιτικών– εί-
ναι να την προφυλάξουν από πολιτικό πνιγμό και να κατορθώσουν να ενώσουν τα διεστώτα προς όφελος όλων των Κυπρίων.

ΤΑΓΙΠ ΕΡΝΤΟΓΑΝ

Θέλει ν’ αρπάξει
και εδάφη μέσα
στην Αρμενία

Ενίσχυση του ρόλου της Τουρκίας
στην περιοχή του Καυκάσου και
όχι μόνο, με προσάρτηση εδαφών
και μέσα στην Αρμενία επιδιώκει
ο Ταγίπ Ερντογάν. Κεφαλαιοποιεί
το Καραμπάχ για ενίσχυση της Γα-
λάζιας Πατρίδας που συνθέτει η
κατοχή εδαφών στη Συρία, το Ιράκ
και την Κύπρο. Σελ. 4

ΤΕΜΑΧΙΟ 12

Aδιέξοδο 
με Chevron

Παρατείνονται, εν μέσω ρευστότη-
τας στην Ανατολική Μεσόγειο, οι
διαπραγματεύσεις της Κυπριακής
Δημοκρατίας με τη Chevron για το
αναπτυξιακό πλάνο της «Αφροδί-
της» στην κυπριακή ΑΟΖ. Σελ. 5

ΒΙΟΜΕΤΡΙΚΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ

Αλαλούμ σε υπουργεία,
ουρές στα αεροδρόμια 

Η δυσαρέσκεια και οι συνεχείς προειδοποιήσεις των Βρυξελλών

ΕΠΕΤΕΙΟΣ

Κυπριακή Δημοκρατία ετών 63

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Δόξα Κωμοδρόμου
τέως αν. κυβερνητική εκπρόσωπος

Το Προεδρικό θα
μπορούσε να παρέμβει

Σελ. 9

Μαργαρίτης Σχοινάς 
αντιπρόεδρος Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Διακινητές, Τουρκία
και η «κουρελού»

Σελ. 19

Αμπντουλάχ Γκιουλ
πρώην πρόεδρος της Τουρκίας

Να κάνουμε το Αιγαίο
πηγή συνεργασίας

Σελ. 18

Στίβεν Ντάνμπαρ Τζόνσον
πρόεδρος The New York Times Co.

Ο νέος αστερισμός
της ενημέρωσης

Σελ. 23

Μαρίνος Σιζόπουλος
πρόεδρος ΕΔΕΚ

Ανελέητο πόλεμο
δέχεται η ΕΔΕΚ

Δεν υπάρχει συρρίκνωση στην ΕΔΕΚ
δηλώνει ο Μαρίνος Σιζόπουλος και
τονίζει ότι το κόμμα δεν πρόκειται
να φιμωθεί. Σελ. 8

Οι δοκιμασίες από τις φυσικές καταστροφές, αλλά και η επεισοδιακή
διαδοχή στην ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, αλλάζουν το πολιτικό περιβάλλον
μέσα στο οποίο θα στηθούν οι κάλπες για την αυτοδιοίκηση
την επόμενη Κυριακή. Σε αυτές θα μετρηθεί εάν η Ν.Δ. διατηρεί
την πλήρη ηγεμονία στο πολιτικό σκηνικό. Σελ. 20
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΚΟΥΒΑ: Νεώτερα εξ Αβάνας τηλεγραφήματα αγγέλλουν ότι εξερρά-
γησαν εκεί φονικαί ταραχαί. Χιλιάδες κομμουνιστών συνεκεντρώθη-
σαν έμπροσθεν του μεγάρου της «Ενώσεως κατά του ιμπεριαλισμού»
με διαθέσεις στασιαστικάς, ενώ εις τας πλησίον στέγας και τα παρά-
θυρα ήσαν τοποθετημένοι ένοπλοι κομμουνισταί. Πολίται ξένοι προς

την συγκέντρωσιν και υπολο-
γιζόμενοι εις 10.000 παρηκο-
λούθουν την συγκέντρωσιν
όταν ο στρατός έλαβεν εντο-
λήν να διαλύση διά της βίας
τους κομμουνιστάς. Εις άρνη-
σιν των τελευταίων να διαλυ-
θούν, ο στρατός ήρχισε πυρο-

βολών κατά του πλήθους. Επηκολούθησε πανικός απερίγραπτος επι-
ταθείς όταν οι επί των στεγών κομμουνισταί ήρχισαν να πυροβολούν
και αυτοί. Πολλοί εφονεύθησαν, άλλοι εποδοπατήθησαν και εξέπνευ-
σαν επί τόπου. Οι κομμουνισταί διελύθησαν δι’ επελάσεως του ιππι-
κού. Ακολούθως δι’ εφόδων κατελήφθησαν και τα κτίρια εκ των οποί-
ων επυροβόλουν οι κομμουνισταί. Εκ της πρώτης ομοβροντίας του
στρατού εναντίον του πλήθους εφονεύθησαν 6 και ετραυματίσθησαν
25. Αλλοι 13 εφονεύθησαν από σφαίρας μυδραλλιοβόλων. Αυτοί
ήσαν τα πρώτα θύματα, τα περισυλλεγέντα εις την πρώτην «εκκαθά-
ρισιν» της πλατείας. Διότι το σύνολον των θυμάτων είνε πολύ μεγαλύ-
τερον, μη δυνάμενον να καθορισθή εισέτι.

ΧΑΣΜΑ: [...] Το απόγευμα εδέχθη τους παλαιοημερολογίτας ο Αρχιε-
πίσκοπος εις τον οποίον ο Παπαματθαίος ομιλών εξ ονόματος των
παλαιοημερολογιτών προέτεινεν όπως προς άρσιν των υφισταμέ-
νων διενέξεων μεταξύ κλήρου και χριστιανών ακολουθηθή όσον
αφορά την εκκλησίαν το Ιουλιανόν εορτολόγιον, όσον αφορά δε τας
σχέσεις με την πολιτείαν το Γρηγοριανόν. Ο Αρχιεπίσκοπος ήκουσε
τας αντιλήψεις του Παπαματθαίου δηλώσας ότι θα τας μελετήση. Ως
πληροφορούμεθα κατά τας συνεδριάσεις της Ιεραρχίας πολλοί μη-
τροπολίται θα προκαλέσουν την συζήτησιν επί του παλαιοημερολο-
γιτικού, καθόσον φρονούν ότι πρέπει να παύση το χάσμα μεταξύ πα-
λαιοημερολογιτών και νεοημερολογιτών και αι διαρκείς αντεγκλή-
σεις μεταξύ των κληρικών και των χριστιανών.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
1.10.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Τα καλά νέα είναι ότι ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας έκανε μια εξαιρε-
τική επιλογή για τη θέση του νέου
αναπληρωτή κυβερνητικού Εκπρο-
σώπου: τον Γιάννη Αντωνίου. Έμ-
πειρος δημοσιογράφος, σοβαρός
και με κύρος. Τα κακά νέα είναι ότι
η Δόξα έφυγε και δεν κατάλαβε τί-
ποτε» ανακοίνωσε η Ιουλία στο κα-
ρέ. «Γιατί πέρα από τις φαιδρότητες
ότι ο θόρυβος που προκλήθηκε
στόχευε να πλήξει τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη ενώ βρισκόταν στη Νέα
Υόρκη, επανέλαβε και την καραμέ-
λα περί ανθρωποφαγίας». 

Το καρέ, πάντως, κατέληξε ομό-
φωνα ότι πολύ πιο επικίνδυνη για
ένα δημοκρατικό πολίτευμα είναι η
«χορτοφαγία» –να τρώμε οι πολίτες
δηλαδή αδιαμαρτύρητα κουτόχορ-
το. Κι ας μην μπορεί να το αντιλη-
φθεί αυτό η Δόξα και το πουλέν του
Προεδρικού που υπέγραφε τις
υπερωρίες της για τη δοξολογία
του Επιταφίου και την πορεία Χρι-
στοδούλας. «Σβετλάνα, ποτά!» διέ-
ταξε η Ιουλία, βάζοντας οριστικά
τελεία στη βαρετή συζήτηση. Πλην
όμως, η Ρωσίδα παρέμεινε ακίνητη,
κατεβάζοντας απανωτά σφηνάκια
βότκας άσπρο πάτο, υπό τους ήχους
της μουσικής του Ραχμάνινοφ. 

«Πώς μας θωρεί ακίνητη; Πού τρέ-
χει ο λογισμός της;» έθεσε το βαθύ
φιλοσοφικό ερώτημα η Καλαμαρού.
«Κάνει λευκή απεργία» της απάντη-
σε σιγανά η Ιουλία. «Τουτέστιν;».
«Τουτέστιν, διαμαρτύρεται γιατί έκο-
ψε η Βουλή τα εξτρά της dame de
compagnie της Φιλίππας. Συναδελ-
φική αλληλεγγύη, μάνα μου…». Αυ-
τή βεβαίως ήταν η μισή αλήθεια. Η
άλλη μισή ήταν ότι η Σβετλάνα Αλε-
ξάντροβα αναπολούσε τον κολοφώ-
να της δόξας της, όταν διέπρεπε ως
πρίμα μπαλαρίνα στη σκηνή του θεά-
τρου Μπολσόι, προτού η ανάγκη τη
φέρει σε αυτή την κουτσουλιά που
υποδύεται την κανονική χώρα για να
εργαστεί ως dame de compagnie
μιας θεόμουρλης γριάς.

Το άστρο της Σβετλάνα γεννήθηκε
όταν τα ηνία της Σοβιετικής Ένωσης
ανέλαβε ο Μιχαήλ Γκορμπατσόφ.
Αλλά έμελλε να λάμψει στη σκηνή
ανάμεσα στα συντρίμμια της κατάρ-
ρευσης του σοσιαλιστικού καθεστώ-
τος την αυγή της δεκαετίας του ’90.
Μέσα στη χλαπαταγή, κάποιος κριτι-
κός κατάφερε να ψελλίσει ότι: «η
ευθραυστότητά της έφερε την αύρα
μυθικών μπαλαρίνων όπως η Πλισέ-
τσκαγια και η Ουλάνοβα». Η μοίρα
όμως της έπαιξε σκληρό παιχνίδι.
Ένας βαρύς τραυματισμός την έστει-
λε στο σπίτι της ώσπου την κατάπιε η
μαύρη τρύπα της οικονομικής κρί-
σης. «Το μόνο που μου απόμεινε εί-
ναι να υπερασπίζομαι τη χαμένη τι-

μή των όπου γης dame de compa-
gnie» μουρμούρισε ελαφρώς ντίρλα
από το μεθύσι, καταφέρνοντας έτσι
να συγκινήσει το καρέ.

«Ας πούμε κάτι ανάλαφρο, για να
ευθυμήσωμεν κοπέλες» πρότεινε η
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον σε μια
προσπάθεια ν’ αποφορτίσει κάπως
την ατμόσφαιρα. «Ιδού πεδίον δό-
ξης λαμπρόν για τον ψευδο-ωραίο
Τουρκοκύπριο με τον πλούσιο εξω-
τερικό κόσμο» συμπλήρωσε. Ο λό-
γος για τον εκπρόσωπο του ψευδο-
κράτους στον διαγωνισμό Mr Inter-
national, όπου το βαρύ καθήκον της
ψευδο-συμμετοχής ανέλαβε ο
ψευδο-κούκλος Sulleyman Mul-

lahasan με τους αξιοσημείωτους
ψευδο-κοιλιακούς. 

Σε αυτό ακριβώς το σημείο, της
απρόσμενης αναλαμπής της λίμπιν-
το, εισέβαλε στο διαμέρισμα της
οδού Κωστή Παλαμά φουριόζος ο
Τζάστιν. «Γιατί, χρυσέ μου, ντύθη-
κες Βαγγέλης Σειληνός σε ταινία
του Δαλιανίδη;» ρώτησε η Ιουλία
τον γιο της ερωμένης του άντρα της.
Ο Τζάστιν, με slim fit κόκκινο πουκά-
μισο, στενό λευκό παντελόνι και μο-
κασίνια χωρίς κάλτσες, υπήρξε ετοι-
μόλογος: «Red is the new blue»
απάντησε με παρρησία και το καρέ
βεβαίως έπιασε αμέσως το υπονο-
ούμενο. Ο τυφώνας Κασσελάκης,

άλλωστε, επηρέασε όπως ήταν φυ-
σικό και την αστική Λευκωσία.

Το καρέ παρακολουθεί με ενδια-
φέρον τα τεκταινόμενα στον χώρο
της ελληνικής Αριστεράς καθώς
πρόκειται αναμφίβολα περί ενός
επικοινωνιακού φαινομένου με σο-
βαρές πολιτικές προεκτάσεις. «Σε
αυτή την ιστορία δεν δοκιμάζεται
όμως μόνο το μέλλον του ΣΥΡΙΖΑ
αλλά και η αξιοπιστία των κάθε λο-
γής αναλυτών. Τίτλοι του τύπου
“Υπέρκομψος Τάιλερ εναντίον Μα-
ρέβας”, σε σοβαρό μάλιστα Μέσο,
δείχνουν ότι η ελαφρότητα είναι
σημείο των καιρών» μοιράστηκε
τον προβληματισμό της η αριστερή

(με την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυ-
ριακού, ενώ κέρναγε εργολάβους. 

«Για τον δικό μας Στέφανο» είπε η
κόκκινη Κουλλίτσα, επιδεικνύοντας
περιχαρής τα αποτελέσματα της
έρευνας της IMR και του Reporter,
όπου το ΑΚΕΛ καταγράφεται ως
πρώτο κόμμα και ο γενικός του γραμ-
ματέας με θετικό πρόσημο δημοφι-
λίας. Το υπόλοιπο καρέ, πάλι, δεν
μπορούσε να κρύψει την κατήφεια
του. Ιδιαίτερα οι συμπολιτευόμενες
Ρενέ Κυπαρίσσι, Θεοπίστη Θεοδού-
λου και Λητώ Περιστέρη Μουσου-
πέττη που είδαν έντρομες τα ποσο-
στά των κομμάτων τους να κατρακυ-
λάνε. «Με τον ήλιο τα μπάζω, με τον
ήλιο τα βγάζω, τι έχουν τα έρμα και
ψοφάνε;» σάρκασε η Ιουλία, ρίχνον-
τας σαδιστικά θαρρείς λίγο ακόμα
αλάτι στην ανοιχτή πληγή.

Είχε περάσει πια η ώρα και το μόνο
που έμεινε προτού αποχαιρετι-
στούν ήταν η απονομή του βραβεί-
ου «Το Γελοίον Του Πράγματος» της
εβδομάδας που πέρασε. Δύο γεγο-
νότα κυριάρχησαν στη λίστα υπο-
ψηφιοτήτων. Το ένα ήταν post της
Αστυνομίας Κύπρου, για υπόθεση
κλοπής κινητού τηλεφώνου, με τη
φωτογραφία μιας θρησκευτικής ει-
κόνας: « Ένα εγκάρδιο ευχαριστώ.
Η πιο μεγάλη ανταμοιβή και ανα-
γνώριση για τα μέλη της Αστυνο-
μίας Κύπρου. Η εικόνα, μαζί με την
κάρτα, κοσμεί πλέον τον Αστυνομι-
κό Σταθμό Παραλιμνίου» έγραφε η
ανάρτηση. 

Το δεύτερο ήταν η εγκύκλιος που
εστάλη από το υπουργείο Παιδείας
και αναφερόταν στην εθνική επέ-
τειο της 28ης Οκτωβρίου… 1821, με
την υπογραφή μάλιστα του διευ-
θυντή Μέσης Εκπαίδευσης. « Έχου-
με νικητή: Την Αστυνομία Κύπρου,
για τη γλαφυρή απεικόνιση του κο-
λοφώνα της δόξας της!» ανακοίνω-
σε στο καρέ η Ιουλία.

Ο κολοφώνας της δόξας 

stavros.christodoulou@gmail.com

«Από πρίμα μπαλαρίνα στο Μπολσόι, dame de compagnie μιας τρελής γριάς» συλλογίστηκε η Σβετλάνα Αλεξάντροβα και κατέβασε τη βότκα
άσπρο πάτο.

Η μέθοδος των τριών... Κομμάτων
Οι πρόσφατες δημοσκοπήσεις –δη-
μοσιοποιημένες και μυστικές– έχουν
δημιουργήσει αναταραχή στις ηγε-
σίες των κομμάτων και προβλέπεται
πως στις επόμενες εβδομάδες θα
έχουμε και ανατροπές ειλημμένων
αποφάσεων. Για παράδειγμα, κόμμα-
τα που ήταν αποφασισμένα να κατέλ-
θουν αυτόνομα μάλλον θα το ξανα-
σκεφτούν και θα αναγκαστούν να
ψάξουν για συνεργασία, ενώ καθό-
λου δεν αποκλείεται σε κάποιες πε-
ριπτώσεις να δούμε και συνεργασίες
τριών κομμάτων. Όχι κατ’ ανάγκη των
συγκυβερνώντων. 
Στο ΑΚΕΛ ονειρεύονται πρωτιά που
έχουν να δουν από την εποχή του μα-
καρίτη Εζεκία Παπαϊωάννου όμως η
Αννίτα της καρδιάς μας δεν έχει πει
την τελευταία της λέξη. Είναι διατε-
θειμένη να παλέψει με νύχια και με
δόντια και με περισσότερες αναρτή-
σεις στο ίνσταγκραμ, αν χρειαστεί. 

Ο Στεφάνου δήλωσε πως, εκτός από
την εξαφάνιση του σφυροδρέπα-
νου, θα υπάρξουν και άλλες κινή-
σεις για να κάνουν το ΑΚΕΛ πιο ελ-
κυστικό σε μετριοπαθείς ψηφοφό-
ρους. Η επόμενη κίνηση που ειση-
γούνται οι επικοινωνιολόγοι του
κόμματος είναι το κόκκινο να αντικα-
τασταθεί από το ροζ. 

Ο Σιζόπουλος απ’ την ώρα που είδε
την πρόσφατη δημοσκόπηση έχει
μείνει σιωπηλός. Κάποιοι λένε πως
σκέφτεται μια συγκλονιστική αλλαγή:
να κάνει ας πούμε την ΕΔΕΚ σοσιαλι-
στικό κόμμα. Εδώ όμως που έφτασε

η ΕΔΕΚ ίσως μια τέτοια δραματική
ανατροπή να είναι αδύνατη. 

Ο Σούπερ Μάριο (Καρογιάν) δεν αγ-
χώνεται που ακόμη μια δημοσκόπη-
ση τον δείχνει με πολύ χαμηλά ποσο-
στά. Εμείς, είπε σε γνωστό μου, οπα-
δό της ΔΗΠΑ, μιλάμε πάντα στις
εκλογές, ποτέ στις δημοσκοπήσεις.
Και πρέπει να ομολογήσουμε πως
στο τέλος πάντα κάνει την έκπληξη. 
Ο Χρίστου ξέρει πως όσο συνεχίζεται
η οικονομική ασφυξία των καταναλω-
τών τόσο θα πληθαίνουν οι αγανακτι-
σμένοι που θα δίνουν την ψήφο τους
στο ΕΛΑΜ. Οφείλει σίγουρα ένα με-
γάλο ευχαριστώ στον υπουργό Οικο-
νομικών που με τα στοχευμένα μέ-
τρα (στον καφέ και τη ζάχαρη) φρον-

τίζει οι αγανακτισμένοι να γίνονται
κάθε μέρα και περισσότεροι.

Είχε να δούμε τόσο αγχωμένο πρίγκι-
πα απ’ τον καιρό που οι Γάλλοι περι-
κύκλωσαν τη Βαστίλη και άρχισαν να
στήνουν γκιλοτίνες. Συστήνω ψυ-
χραιμία to our Royal Democratic Par-
ty αλλά και να αφουγκραστούν καλύ-
τερα τις αγωνίες του μέσου Κύπριου
πολίτη, ώστε να μην ακούσουμε το
γνωστό σύνθημα παραποιημένο, σε
στυλ «Στο ΔΗΚΟ ανήκει, αυτή η μεγά-
λη φρίκη (της τέταρτης θέσης)». 

Εύχομαι να είμαι η τελευταία που
χρησιμοποιείται, δήλωσε η Δόξα μας
αφήνοντας κάποια –ξεκάθαρα– υπο-
νοούμενα πως κάποιοι «ξεκάθαροι»,

στην εξέλιξη του φιάσκου, αντί να τη
στηρίξουν την άφησαν εκτεθειμένη.
Θεωρητικά ο μικρός –αξύριστος– Νί-
κος της απάντησε: «Εκφώνησα την
καλύτερη ομιλία στον ΟΗΕ και πέρα-
σα απαρατήρητος». 

Ο φαλακρός αετός είναι το σύμβολο
περηφάνιας της Αμερικής με τον ίδιο
τρόπο που ο δικός μας φαλακρός αε-
τός είναι το σύμβολο περηφάνιας της
ΚΟΠ. Αν με ρωτήσετε κατά πόσο ευ-
σταθούν οι εις βάρος του κατηγορίες
περί Ασυμβίβαστου και όχι μόνο, θα
σας απαντήσω πως δεν γνωρίζω. Αν
όμως πάρουμε ένα εξάχρονο και του
παραθέσουμε τα γεγονότα είμαι σί-
γουρος πως πολύ εύκολα θα καταλή-
ξει στο αυτονόητο συμπέρασμα:
« Έβαλαν την αλεπού να προσέχει τις
όρνιθες», όπως έγραψε σε ανύποπτο
χρόνο στο twitter ο Χρίστος Τριαντα-
φυλλίδης. Ουπς, μα αυτός δεν είναι ο
δικηγόρος του προέδρου;

Είχαμε και Εθνικό Συμβούλιο, και το
ενδιαφέρον ήταν από ποιον θα συνο-
δευόταν η Ξανθιά Παναγιά πρόεδρος
του ΔΗΣΥ. Οι ελπίδες μας όμως εξα-
νεμίστηκαν, αφού δεν πήρε μαζί της
τον τέως πρόεδρο, και οιονεί δια-
πραγματευτή, αφού ήδη διαπραγμα-
τεύεται τη λύση του Κυπριακού με
τους πρέσβεις. Μη σας πω ότι τη βρή-
κε ήδη τη λύση. Ο επίτιμος –to be– τέ-
ως πρόεδρος ΔΗΣΥ λέγεται πως έχει
τη λύση στο τσεπάκι, αλλά θα τη δώ-
σει στον μικρό Νίκο, αν ο τελευταίος
τον στείλει για Επίτροπο στην Ε.Ε.
Getting closer.

Φύγαμε το σφυροδρέπανο και περάσαμε πρώτοι.

ΚΥ
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Δημιουργώντας τις δικές 
σου μαγικές περιπέτειες:

Χρησιμοποίησε τις κάρτες Mastercard® της Ελληνικής Τράπεζας 
από 25/09/23 έως 15/10/23 και διεκδίκησε 1 ταξιδιωτικό πακέτο
για 4 άτομα, για να ζήσεις από κοντά τη μαγική εμπειρία
 της Disneyland® Paris όπου τα όνειρα γίνονται πραγματικότητα!

Μάθε πώς στο https://www.hellenicbank.com/mastercardDisneylandParis
Ισχύουν Όροι & Προϋποθέσεις.



Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Υπό το αδρανές και αμήχανο βλέμμα
της δύσης και της Ε.Ε., ο Ταγίπ
Ερντογάν ενισχύει το όραμα της
«Γαλάζιας Πατρίδας» επιδιώκοντας
να κεφαλαιοποιήσει τη «νίκη» που
πέτυχε το καθεστώς του Αζερμ-
παϊτζάν στον θύλακα του Ναγκόρνο
Καραμπάχ. Ο Τούρκος πρόεδρος
στάθηκε στο πλευρό του Ιλχάμ
Αλίεφ, πανηγυρίζοντας την εθνο-
κάθαρση που επέβαλαν οι Αζέροι
στο Ναγκόρνο Καραμπάχ, οι οποίοι,
ενώ γράφονταν αυτές οι γραμμές,
είχαν οδηγήσει στην προσφυγο-
ποίηση 90.000 περίπου Αρμενίους
από τις 120.000 που ζούσαν στον
θύλακα. Σύμφωνα ωστόσο με κοι-
νοτική πηγή, «το μεγάλο ζητούμενο
για την Τουρκία υπερβαίνει το Ναγ-
κόρνο Καραμπάχ και εστιάζεται
στην εκμετάλλευση της νέας τάξης
πραγμάτων που δημιουργείται
στην περιοχή, προσβλέποντας στη
προσάρτηση εδαφών και εντός
της ίδιας της Αρμενίας». Είναι λοι-
πόν προφανές ότι ο κ. Ερντογάν
επιδιώκει να ενισχύσει τον ρόλο
της χώρας του στην περιοχή και
μαζί και το αφήγημα της Γαλάζιας
Πατρίδας, το οποίο ήδη «συνθέτει»

η κατοχή εδαφών στη βόρεια Συρία
και στο βόρειο Ιράκ που υλοποι-
ήθηκε επί των ημερών του στην
ηγεσία της Τουρκίας. Ως επίσης
και η κατοχή του βόρειου τμήματος
της Κύπρου, που έχει κληρονομήσει
από το 1974 και επιχειρεί πλέον
να νομιμοποιήσει μέσω της εξα-
σφάλισης καθεστώτος «κυριαρχι-
κής ισότητας», εδραιώνοντας στα-
διακά συνθήκες αναγνώρισης του
κατοχικού ψευδοκράτος. 

Ειδικότερα, ο Τούρκος πρόεδρος
προσβλέπει στην «προσάρτηση
μη διαφιλονικούμενων εδαφών
εντός της Αρμενίας», προκειμένου
να ανοίξει τον «διάδρομο» Ζανγ-
κεζούρ και να συνδέσει τον θύλακα
του Ναχιτσεβάν (που βρίσκεται
ανάμεσα σε Αρμενία-Ιράν και συ-
νορεύει με την Τουρκία) με το υπό-
λοιπο Αζερμπαϊτζάν, ώστε να δι-
ευρύνει τα αζεροτουρκικά σύνορα
και να επεκτείνει την επιρροή της
Τουρκίας στην περιοχή. Το όλο
εγχείρημα εκτιμάται ότι θα επι-
τρέψει στον Ερντογάν να ελέγχει
μέσω του Αζερμπαϊτζάν ένα διά-
δρομο στην αρμενοϊρανική μεθό-
ριο, που θα συνδέει τις τουρκικές
εμπορικές φιλοδοξίες με το Λονδίνο
και με το Πεκίνο. Με αποτέλεσμα,
η Τουρκία, η οποία «αγγίζει» Αιγαίο
και Μαύρη Θάλασσα, να συνδεθεί

και με την Κασπία (μέσω Αζερμ-
παϊτζάν). 

Ενδεικτικό των προθέσεων του
κ. Ερντογάν είναι ότι αμέσως μετά
την επιχείρηση εθνοκάθαρσης των
Αζέρων στο Ναγκόρνο Καραμπάχ,
έσπευσε στον θύλακα του Ναχι-
τσεβάν, όπου συναντήθηκε με τον
πρόεδρο του Αζερμπαϊτζάν, Ιλχάμ
Αλίεφ. Από τη συνάντηση αυτή,
θα μπορούσε κάποιος να κρατήσει
τρία στοιχεία: 

• Αφενός, την υπόμνηση εκ μέ-
ρους του Ταγίπ Ερντογάν ότι η νίκη
των Αζέρων στο Ναγκόρνο Καραμ-
πάχ, ενισχύει τη θέση της Τουρκίας
στον Καύκασο. 

• Αφετέρου, ότι ο ίδιος ο πρό-
εδρος του Αζερμπαϊτζάν έθεσε,
στην κοινή συνέντευξη Τύπου με
τον Τούρκο ομόλογό του, το θέμα
του ανοίγματος του διαδρόμου του
Ζανγκεζούρ, κάτι που προϋποθέτει
την προσάρτηση εδαφών εντός
της Αρμενίας. 

• Ως επίσης ότι η συνάντηση
των δύο, Ερντογάν και Αλίεφ στον
θύλακα του Ναχιτσεβάν, σηματο-
δότησε την επίσημη εκκίνηση της
κατασκευής αγωγού φυσικού αε-
ρίου Αζερμπαϊτζάν-Τουρκίας που
θα μεταφέρει αζέρικο φυσικό αέριο
στο Ιγκντίρ της Τουρκίας. 

Και όλα αυτά στη λογική «δύο

κράτη, ένα έθνος», την οποία επα-
νέλαβε για πολλοστή φορά ο Ταγίπ
Ερντογάν.

Αυτό που έχει πάντως ιδιαίτερο
ενδιαφέρον είναι το γεγονός ότι η
Τουρκία εμφανίζεται να επιχειρεί
να καλύψει το «κενό» που άφησε
η υποχώρηση της Ρωσίας στην πε-
ριοχή, η οποία μόνο τυχαία δεν
ήταν. Δημιουργώντας την εντύπωση
μιας άτυπης συμφωνίας μεταξύ Ερν-
τογάν - Πούτιν, η οποία περιλαμ-
βάνει την ανάληψη «ενισχυμένου
ρόλου» από την Άγκυρα στην πε-
ριοχή, με αφετηρία την επιχείρηση
εθνοκάθαρσης από τους Αζέρους
στο Ναγκόρνο Καραμπάχ. Άλλωστε,
η Ρωσία ένιψε τας χείρας της καθώς,
παρά το γεγονός ότι διατηρούσε
«ειρηνευτική δύναμη» στην περιο-
χή, επέτρεψε στους Αζέρους να επι-
βάλουν τον σχεδιασμό τους, για
εθνοκάθαρση, με σημείο εκκίνησης
το μπλοκάρισμα πριν από μερικούς
μήνες του διαδρόμου Λατσίν, που
συνδέει την Αρμενία με τον θύλακα
του Ναγκόρνο Καραμπάχ. 

Δεν είναι προφανώς τυχαία η
τοποθέτηση του πρωθυπουργού
της Αρμενίας Νικόλ Πασινιάν, ο
οποίος δήλωσε ότι η Ρωσία απέτυχε
να παράσχει ασφάλεια στους ομο-
εθνείς, κάτι που όπως είπε τον υπο-
χρεώνει «να αναπροσαρμόσει τις

συμμαχίες της Αρμενίας». Δίνοντας
άμεσο δείγμα γραφής, αντιπροσω-
πεία των ΗΠΑ επισκέφθηκε την
Αρμενία, με τη βοηθό ΥΠΕΞ Γιούρι
Κιμ και την επικεφαλής της Υπη-
ρεσίας Διεθνούς Αναπτυξιακής
Βοήθειας (USAID) Σαμάνθα Πάουερ.
Παράλληλα, το Στέιτ Ντιπάρτμεντ
επέκρινε τη στάση της Μόσχας,
αμφισβητώντας την αξιοπιστία
της ως συμμάχου της Αρμενίας.

Αντιδρώντας, το ΥΠΕΞ της Ρω-
σίας κατηγόρησε την κυβέρνηση
της Αρμενίας για καταστροφή των
«πολυεπίπεδων ρωσοαρμενικών
δεσμών». Ο εκπρόσωπος του Κρεμ-
λίνου Ντμίτρι Πεσκόφ διατύπωσε
τον ισχυρισμό ότι η Ρωσία δεν έχει
καμιά ανάμειξη στη «στρατιωτική
ήττα» της Αρμενίας. Σε επίπεδο
Ε.Ε., οι εταίροι εξαντλούν την αυ-
στηρότητά τους στην υποβολή ενός
εγγράφου πιθανών επιλογών/αν-
τιδράσεων (options paper) για την
εθνοκάθαρση που επέβαλε το
Αζερμπαϊτζάν στο Ναγκόρνο Κα-
ραμπάχ. Ωστόσο, από την εικόνα
των ισχνών σε κάθε περίπτωση
αντιδράσεων της Ε.Ε., καθώς και
των ΗΠΑ, απουσιάζει παντελώς η
Άγκυρα και ο ρόλος που διαδρα-
μάτισε ο Ερντογάν σε συνεργασία
με τον Πούτιν στο Ναγκόρνο Κα-
ραμπάχ. Ένα ρόλο, στον οποίο επι-

λέγει να κλείνει τα μάτια η δύση,
περιλαμβανομένης της Ε.Ε. Αν και
είναι τόσο ευδιάκριτος, ώστε να
αναγνωρίζεται απ’ όλους. Οδηγών-
τας ακόμη και σε δημόσιες ευχα-
ριστίες το Αζερμπαϊτζάν και τον
Ιλχάμ Αλίεφ, ο οποίος δεν δίστασε
να εκφράσει την ευγνωμοσύνη του
για τη στρατιωτική και πολιτική
βοήθεια της Τουρκίας, στην έκβαση
της επιχείρησης εθνοκάθαρσης,
στο Ναγκόρνο Καραμπάχ. 

Παρόλα αυτά, η Ε.Ε. επιθυμεί
να αφήσει εκτός κάδρου ευθυνών
την Τουρκία, προφανώς και ενόψει
και της έκθεσης Μπορέλ - Κομισιόν
για τον στρατηγικό προσανατολι-
σμό των ευρωτουρκικών σχέσεων,
που μετατέθηκε πλέον για τον Δε-
κέμβριο. Όπως πληροφορούμαστε,
σημαίνοντα κράτη-μέλη και ισχυροί
κύκλοι στην έδρα της Ε.Ε. επιδιώ-
κουν την παραχώρηση μιας «ανα-
νεωμένης θετικής ατζέντας» προς
την Άγκυρα, περιλαμβανομένης
και της προοπτικής αναβάθμισης
της Τελωνειακής της Ένωσης. 

Αναβάθμιση μέσω ΟΗΕ
Μεθοδεύσεις για αναβάθμιση

του καθεστώτος των Κατεχομένων,
μέσω του ίδιου του Οργανισμού
Ηνωμένων Εθνών, σηματοδοτεί η
υπόδειξη του Συμβουλίου Εθνικής

Ασφαλείας της Τουρκίας (την πε-
ρασμένη Πέμπτη), για την «ανάγκη
να τεθούν οι δραστηριότητες της
ειρηνευτικής δύναμης στην ΤΔΒΚ
σε νομική βάση μέσω γραπτής συμ-
φωνίας που θα επιτευχθεί με τις
αρχές της ΤΔΒΚ ». Σε πρακτικό
επίπεδο, η απόφαση του ΣΕΑ της
Τουρκίας μεταφράζεται σε επανα-
φορά του τουρκικού αιτήματος για
σύναψη συμφωνίας στρατιωτικού
καθεστώτος (SOFA-Status of Forces
Agreement) μεταξύ του ψευδοκρά-
τους και του ΟΗΕ, κάτι που ωστόσο
προσκρούει στο γεγονός ότι ο Ορ-
γανισμός Ηνωμένων Εθνών δεν
μπορεί να συνομολογήσει τέτοιου
είδους συμφωνίες με μη αναγνω-
ρισμένα κράτη. 

Σε κάθε περίπτωση, στόχος της
Άγκυρας είναι αφενός να κατα-
δειχθεί για μία ακόμη φορά η «ατα-
λάντευτη θέση» της για την εδραί-
ωση καθεστώτος «κυριαρχικής ισό-
τητας» του ψευδοκράτους και αφε-
τέρου «η ενόχλησή» της για τη
στάση που υιοθέτησε η ΟΥΝΦΙΚΥΠ
στην περιοχή της Πύλας, κατά την
πρόσφατη προσπάθεια της τουρ-
κικής πλευράς να ανατρέψει το
στάτους κβο και να προχωρήσει
στη διάνοιξη δρόμου στη νεκρή

ζώνη. Όπως αναφέρεται χαρακτη-
ριστικά στη δήλωση του ΣΕΑ της
Τουρκίας, «διαπιστώθηκε ότι η
στάση των δύο μέτρων και δύο
σταθμών και οι δραστηριότητες
της ειρηνευτικής δύναμης των
Ηνωμένων Εθνών έναντι της κυ-
ριαρχίας της  Τουρκικής Δημο-
κρατίας της Βόρειας Κύπρου
(ΤΔΒΚ)  και κατά των βασικών αν-
θρωπιστικών αναγκών των Τουρ-
κοκυπρίων, δεν συνάδουν με την
υποχρέωση της τήρησης της ου-
δετερότητας και βλάπτουν το γόη-
τρό της. Στο πλαίσιο αυτό, ανα-
δείχθηκε για άλλη μια φορά η ανάγ-
κη να τεθούν οι δραστηριότητες
της ειρηνευτικής δύναμης στην
ΤΔΒΚ  σε νομική βάση μέσω γρα-

πτής συμφωνίας που θα επιτευχθεί
με τις αρχές της ΤΔΒΚ », αναφέρει
το ΣΕΑ της Τουρκίας, δίνοντας
σαφές στίγμα προθέσεων γύρω
από την επιδιωκόμενη λύση του
Κυπριακού, ανεξαρτήτως διορι-
σμού απεσταλμένου από τον ΟΗΕ.
Υπενθυμίζεται ότι κύκλοι του ΟΗΕ
είχαν επιχειρήσει να καθησυχά-
σουν τη Λευκωσία (επί προηγού-
μενης κυβέρνησης), διαβεβαιώνον-
τας ότι δεν τίθεται θέμα «συνομο-
λόγησης» συμφωνίας SOFA με το
ψευδοκράτος και ότι αναζητούσαν
μια «πρακτική λύση». 

Ο Τούρκος πρόεδρος επιδιώκει να ενισχύσει τον ρόλο της χώρας του στο Ναγκόρνο Καραμπάχ και μαζί και το αφήγημα της Γαλάζιας Πατρίδας, το
οποίο ήδη «συνθέτει» η κατοχή εδαφών στη βόρεια Συρία και στο βόρειο Ιράκ που υλοποιήθηκε επί των ημερών του στην ηγεσία της Τουρκίας.
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Κ άποιες φορές αξίζει να πι-
στώσουμε και λίγο το Κοι-
νοβούλιο και ας ευλογούμε

τα γένια μας. Όσα είδαμε αυτή τη
βδομάδα στη δημοσιότητα είναι
αποτέλεσμα των όσων λέχθηκαν
ενώπιον της Επιτροπής Θεσμών
σε δύο συνεδριάσεις στις 24 Μαΐου
και στις 14 Ιουνίου σε αυτεπάγγελτο
θέμα που ενέγραψε το ΑΚΕΛ εξ
αφορμής δηλώσεων του τέως προ-
έδρου της Επιτροπής Δεοντολογίας
και Προστασίας του Αθλητισμού
κ. Ανδρέα Παπαχαράλμπους στο
podcast Legal Matters του Χριστό-
φορου Χριστοφή που μεταδόθηκε
στις 3 Μαΐου. Ο κ. Παπαχαράλμ-
πους ισχυρίστηκε πως ο τέως πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδης παρενέβη στο έργο του,
τηλεφωνώντας του για να μην προ-
χωρήσει κόκκινους φακέλους. Αυ-

τός ήταν και ο λόγος και ο τίτλος
του θέματος. Βεβαίως, στις συνε-
δριάσεις προέκυψαν δύο άλλα με-
γάλα ζητήματα, για τα οποία η Επι-
τροπή Δεοντολογίας και Προστα-
σίας του Αθλητισμού διόρισε επι-
τροπές δικηγόρων για να διερευ-
νηθούν. Προφανώς και οι καταγ-
γελίες του κ. Παπαχαράλμπους πέ-
ρασαν σε δεύτερη μοίρα. Το πρώτο
ζήτημα, και η πρώτη αυτεπάγγελτη
έρευνα αφορά ένα έγγραφο που
περιλαμβάνει στοιχεία για 16 κόκ-
κινους φακέλλους που δεν είδαν
ποτέ το φως της δημοσιότητας. Το
δεύτερο ζήτημα από το οποίο προ-
έκυψε και η δεύτερη έρευνα αφορά
το ενδεχόμενο σύγκρουσης συμ-
φέροντος από τον πρόεδρο της
ΚΟΠ. Αυτά είναι τα γεγονότα που
συνέβησαν το δίμηνο Μαΐου - Ιου-
νίου. Τα καταγράφω για να φρε-

σκάρω τη μνήμη όσων παρακο-
λουθούν τα ζητήματα χωρίς μεγάλη
ένταση.

Προφανώς και δεν πρόκειται
να στήσουμε λαϊκά δικαστήρια και
να αποφασίσουμε και να καταδι-
κάσουμε. Ούτε από αυτή τη στήλη,
ούτε και από το Κοινοβούλιο. Βλέ-
πουμε όμως την αντίδραση των
δικηγόρων της ΚΟΠ και του προ-
έδρου της για το πόρισμα που πα-
ραδόθηκε και αφορά το ζήτημα
της ενδεχόμενης σύγκρουσης συμ-
φέροντος του κ. Κούμα. Είναι αν-
τίδραση που εμένα προσωπικά με
ξενίζει. Η καλύτερη απόδειξη της
αθωότητας οποιουδήποτε είναι η
ολοκλήρωση της διαδικασίας των
ανακρίσεων, που με βάση τις δη-
λώσεις των δικηγόρων δεν θα προ-
κύψει το οτιδήποτε. Αν προσωπικά
ήμουν ο δικηγόρος της ΚΟΠ και

του προέδρου της, ή ο επικοινω-
νιολόγος του, αυτό θα πρότεινα.
Θα προέτρεπα δηλαδή τον γενικό
εισαγγελέα να προχωρήσει την
υπόθεση στην αστυνομία και σε
ανακρίσεις κι εκεί να δικαιωθεί
πανηγυρικά.

Πιστεύω πως η τροπή που παίρ-
νει το όλο ζήτημα δεν αφήνει άλλη
επιλογή. Με την καχυποψία που
υπάρχει στην κοινή γνώμη, για το
ανέλεγκτο του γενικού εισαγγελέα,
αν αφήσει αυτή την υπόθεση στα
συρτάρια της Νομικής Υπηρεσίας,
θα γιγαντώσει απλώς την αντίδρα-
ση. Το ποδόσφαιρο είναι ένα κε-
φάλαιο με μεγάλο ενδιαφέρον.
Είναι κομμάτι της κοινωνίας μας.
Αλίμονο αν για λόγους δημοσίου
συμφέροντος σταλεί αυτό το πό-
ρισμα στις καλένδες. Θα είναι η
χειρότερη υπηρεσία που θα προ-

σφερθεί και στο ποδόσφαιρο και
στα πρόσωπα που ελέγχονται. Εμείς
στο Κοινοβούλιο θα παρακολου-
θούμε και θα λειτουργήσουμε για
να επικρατήσει η διαφάνεια. Και
η διαφάνεια επικρατεί, όταν εξαντ-
λούμε όλα τα μέσα διερεύνησης
που έχουμε στη διάθεσή μας. 

Βεβαίως στο ποδόσφαιρο και
στα άλλα αθλήματα πρέπει να γί-
νουν και πολλά άλλα. Τα μελίσσια
που γεννούν την οπαδική βία ξέ-
ρουμε πολύ καλά πού είναι. Και
εμείς, αλλά και η αστυνομία. Είναι
οι σύνδεσμοι των οργανωμένων
φιλάθλων. Δεν μπορώ να κατανοή-
σω την έλλειψη βούλησης για να
μπουκάρει η αστυνομία ταυτόχρο-
να σε αυτά. Από αυτά που ακού-
γονται θα προκύψουν τόσα προ-
βλήματα που δεν θα έχουν άλλη
επιλογή από το να τα κλείσουν

εκείνη την ώρα. Είναι επίσης κοινό
μυστικό πως η οπαδική βία δεν εί-
ναι η μόνη παραβίαση που γεννιέ-
ται σε αυτούς τους χώρους.

Χρειάζεται να κατανοήσουμε
πως ο αθλητισμός είναι πολύ πε-
ρισσότερο από ένα παιχνίδι 90 λε-
πτών κάθε βδομάδα. Είναι ο μόνος
τρόπος, ο υγιής αθλητισμός, για
να κρατήσουμε τα παιδιά μας μα-
κριά από εξαρτήσεις. Χρειάζεται
λοιπόν να θωρακίσουμε πως αυτό
θα γίνεται, θα απομονώσουμε και
θα σκοτώσουμε όλα τα άλλα που
γίνονται για χάριν της δόξας και
του χρήματος, και θα κρατήσουμε
αυτά που μετρούν, αυτά που έχουν
αξία.

*Βουλευτής Λευκωσίας ΔΗΣΥ | Πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
dmdemetriou.com

Περί ποδοσφαίρου και άλλων αθλημάτων

Ο Ερντογάν θέλει εδάφη και εντός Αρμενίας 
Κεφαλαιοποιεί το Ναγκόρνο Καραμπάχ για ενίσχυση της Γαλάζιας Πατρίδας – Στη «βεντάλια» η Κύπρος, το Ιράκ και η Συρία 

<<<<<<<

Από την εικόνα των
ισχνών αντιδράσεων 
της Ε.Ε., καθώς και 
των ΗΠΑ, απουσιάζει
παντελώς η Αγκυρα και
ο ρόλος που διαδραμάτι-
σε ο Ερντογάν σε συνερ-
γασία με τον Πούτιν στο
Ναγκόρνο Καραμπάχ.

<<<<<<<

Κύκλοι του ΟΗΕ είχαν
επιχειρήσει να καθησυ-
χάσουν τη Λευκωσία 
στο παρελθόν, διαβεβαι-
ώνοντας ότι δεν τίθεται
θέμα συμφωνίας SOFA
με το ψευδοκράτος 
και ότι αναζητούσαν 
μια «πρακτική λύση».
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Πώς εξηγείται η νίκη του Κασσελάκη;

Σ το δημοψήφισμα για το Brexit,
τον Ιούνιο 2016, οι αντιευρω-
παϊστές κέρδισαν με βραχεία

κεφαλή (51,9% έναντι 48,1%). Επρό-
κειτο για ένα αναπάντεχο, κολοσ-
σιαίας σημασίας αποτέλεσμα. Ως
συνήθως, αμέσως μετά, άρχισαν
οι αναλύσεις για την ερμηνεία του. 

Ποιο ήταν το κύριο χαρακτηρι-
στικό των αναλύσεων; Η εκλογί-
κευση: με δεδομένο το αποτέλεσμα,
οι σχολιαστές αναζητούσαν τι έκα-
ναν σωστά οι νικητές, τι έκαναν
λάθος οι ηττημένοι. Το πρόβλημα,
όμως, είναι ότι το «σωστό» και το
«λάθος» ορίζονταν αναδρομικά με
βάση το αποτέλεσμα. Η γνωσιακή
μεροληψία είναι εμφανής. Είναι
σαν να ενώνεις επιλεκτικά τελείες
για να σχηματίσεις μια φιγούρα
που υπάρχει ήδη στο μυαλό σου.
Συμπεριφορές που, υπό την οπτική
γωνία της ήττας, θα φαίνονταν επι-
ζήμιες (π.χ. η λεκτική ακρότητα
του Φάρατζ ή ο γελωτοποιητικός
λόγος του Τζόνσον), υπό την οπτική
γωνία της νίκης φάνταζαν ευρη-
ματικές. Αν, όμως, μόλις 635.000
αντιευρωπαϊκοί ψήφοι είχαν αλλάξει
κατεύθυνση ή αν η αποχή ήταν μι-
κρότερη, θα κέρδιζε η φιλοευρω-
παϊκή πλευρά. Οι αναλύσεις, τότε,
θα ήταν ακριβώς αντίστροφες. 

Συμπέρασμα: η δημοκρατία εί-
ναι, μεταξύ άλλων, παιχνίδι αριθ-
μών. Ένα αριθμητικά ευνοϊκό απο-
τέλεσμα δεν αναδεικνύει μόνο τον
νικητή αλλά επιβάλλει και τους

όρους ερμηνείας της επιτυχίας του.
Η εκλογική νίκη μετατρέπεται σε
ερμηνευτική νίκη.

Αν η εκλογίκευση είναι αναπό-
φευκτη, πώς διαμορφώνουμε εύ-
λογες ερμηνείες; Καταρχάς, θα πρέ-
πει να πάψουμε να θέτουμε α-νόητα
ερωτήματα, συμβουλεύει ο Βίτγ-
κενσταϊν. Το σύγχρονο (: επιστη-
μονικότροπο) μυαλό, γράφει ο φι-
λόσοφος, «λαχταρά τη γενικότητα»
–έχει την ακατανίκητη τάση να
«θέτει [όλα τα] ερωτήματα με τον
τρόπο που τα θέτει η επιστήμη».
«Να πει κάτι παραπάνω», να δια-
τυπώσει τις πραγματικές αιτίες που
υποτίθεται ότι βρίσκονται πίσω
από ένα φαινόμενο. 

Στις κοινωνικές διεργασίες,
όμως, δεν μπορούμε να κάνουμε
ελεγχόμενα πειράματα. Απροσδό-
κητα συμβάντα έχουν μια μοναδι-
κότητα που διαφεύγει του επιστη-
μονικού τρόπου σκέψης. Δεν χρει-
αζόμαστε τόσο επιστημονικοφανείς
εξηγήσεις, όσο διαυγείς περιγραφές.
Όλα είναι μπροστά μας –το τυχαίο
και το συστηματικό· η ενδεχομε-
νικότητα των γεγονότων και το μο-
τίβο των συμπεριφορών. Δεν υπάρ-
χουν «βαθύτερα αίτια» που να εξη-
γούν την αναπάντεχη νίκη Κασ-
σελάκη. Υπάρχει αυτό που βλέπου-
με –αυτό που απο-καλύφθηκε. Δη-
λαδή τι; 

Πρώτον, το προφανές: ο Κασ-
σελάκης κέρδισε επειδή, απλώς,
μπόρεσε να είναι υποψήφιος σε

ένα διάτρητο κόμμα. Ακόμα και
ένα μη μέλος μπορεί να θέσει υπο-
ψηφιότητα για το ανώτατο κομμα-
τικό αξίωμα! Από την Κερκόπορτα
μπήκε ένας περαστικός που έτυχε,
κάποια στιγμή, να συναπαντηθεί
με τον Τσίπρα και όχι με τον Μη-
τσοτάκη!  

Δεύτερον, η εμπέδωση της κυ-
ρίαρχης, πλέον, αξίας των «ανοι-
χτών διαδικασιών», δηλαδή της
εκλογής προέδρου από ένα, εν μέ-
ρει, περιστασιακό εκλογικό σώμα
(παλαιά μέλη συν μέλη μιας χρή-

σης), στην εποχή των social media
και της κοινωνικής ρευστότητας,
καθιστά το αποτέλεσμα απρόβλε-
πτο. Καθότι οι υποψήφιοι απευθύ-
νονται σε ένα ευρύ εκλογικό σώμα,
σε συνθήκες αδιαμεσολάβητης επι-
κοινωνίας, το μήνυμά τους συμ-
φύρει το γενικόλογα πολιτικό με
το σαγηνευτικά προσωπικό –η αυ-
τοσκηνοθετημένη εικόνα τους έχει
απήχηση, ιδιαίτερα σε μια απο-ιδε-
ολογικοποιημένη εποχή με τάσεις
συγκρητισμού και καχεκτικές συλ-
λογικές ταυτότητες. Αν η εκπεμ-

πόμενη εικόνα αντανακλά τις προσ-
δοκίες των παραληπτών, ο υποψή-
φιος συντονίζεται μαζί τους. 

Αυτός ο συντονισμός δεν είναι
γνωστός εκ των προτέρων. Στην
πολιτική (όπως και στην επιχειρη-
ματικότητα) δεν γνωρίζουμε apriori
τι ακριβώς έλκει τους πολίτες. Το
μαθαίνουμε εκ των υστέρων. Γι’
αυτό η πολιτική (όπως η επιχειρη-
ματικότητα) είναι πρωτίστως διαί-
σθηση και διακινδύνευση. 

Ιδανικά, μια πολιτική ή επιχει-
ρηματική πρόταση μορφοποιεί
αυτό που θέλουν οι αποδέκτες της,
χωρίς ούτε οι ίδιοι να γνωρίζουν
σαφώς τις επιθυμίες τους. (Γι’ αυτό
ο Στηβ Τζομπς υποτιμούσε τις έρευ-
νες αγοράς: οι πολλοί συνειδητο-
ποιούν τις ανάγκες τους μόνο όταν
αυτές μορφοποιηθούν από τους λί-
γους ριψοκίνδυνους). Όταν οι απο-
δέκτες αναγνωρίσουν τις ανάγκες
τους σε αυτό που τους προτείνεται,
ανταποκρίνονται θετικά.

Τι ανάγκες τους αναγνώρισαν
οι εκλογείς του ΣΥΡΙΖΑ στον Κασ-
σελάκη; Το είπαν οι ίδιοι
(«Κ»,19/9/2023): απέχθεια για τη
συστημική πολιτική, κοινότοπη
επιβεβαίωση, εικαζόμενη αυθεν-
τικότητα, θάρρος για την υπερά-
σπιση της σεξουαλικής διαφορε-
τικότητας, φρεσκάδα, επανέκδοση
του μεσσιανικού Τσίπρα, επιτυχη-
μένο κοσμοπολίτη ικανό να αντι-
παρατεθεί νικηφόρα στον σύγχρονο
Μητσοτάκη. Εν ολίγοις, διέκριναν

(σωστά ή όχι, αδιάφορο) αναζωο-
γονητική ελπίδα, υποβοηθούμενη
από ανεπίγνωστη σαγήνη. 

Οι έκπληκτοι γραφειοκράτες
του ΣΥΡΙΖΑ αμήχανα αποφεύγουν
να απαντήσουν αναστοχαστικά
στο κρίσιμο ερώτημα: τι είδαν,
πάνω από τους μισούς εκλογείς,
στον Κασσελάκη που δεν είδαν
στους κομματικούς υποψήφιους;
Προτιμούν, εμμέσως, το βολικό επι-
χείρημα της πλάνης του ψηφοφό-
ρου, αλλά είναι σαθρό: αφενός γιατί
είναι αυτοεξυπηρετικό (μόνο το
κομματικό ιερατείο διαθέτει πραγ-
ματική γνώση), αφετέρου γιατί
ισχύει και προς τις δύο κατευθύν-
σεις: αν πλανήθηκαν οι ψηφοφόροι
τώρα, γιατί δεν πλανήθηκαν το
2015, όταν οδήγησαν τον ΣΥΡΙΖΑ
στην εξουσία; 

Δεν γνωρίζω τι θα διαλυθεί πρώ-
τα (ο ΣΥΡΙΖΑ ή ο Κασσελάκης),
αλλά η εκλογή Κασσελάκη μάς θυ-
μίζει ότι μόνο οι τολμηροί παράγουν
γεγονότα. Αντιθέτως, οι βολεμένοι
ψευδο-ριζοσπάστες της κομματικής
γραφειοκρατίας ενεργούν όπως οι
κλασικοί συντηρητικοί: καταγγέλ-
λουν, νοσταλγούν το οικείο παρελ-
θόν και θρηνούν για τον ρόλο που
έχασαν (μερικοί και για τη δουλειά
τους). 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπ. Κύπρου και ερευνητής καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο Warwick.  
www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Μπορεί στο περιθώριο της Γενικής
Συνέλευσης του ΟΗΕ στη Νέα Υόρ-
κη οι πρόεδρος Χριστοδουλίδης
και το υψηλόβαθμο στέλεχος της
Chevron, Clay Neff, να συμφωνού-
σαν για τη σημασία ανάπτυξης του
τεμαχίου «12» («Αφροδίτη») επί της
κυπριακής ΑΟΖ, ωστόσο ακόμη
ένας γύρος διαπραγματεύσεων με-
ταξύ της Λευκωσίας και της κοι-
νοπραξίας του τεμαχίου (Chevron,
Shell, NewMed) που έλαβε χώρα
την περασμένη εβδομάδα δεν οδή-
γησε σε συμφωνία. Όπως ανέφερε
η «Κ» σε παλιότερο της ρεπορτάζ,
η Chevron κατέθεσε τον περασμένο
Μάιο νέο αναπτυξιακό πλάνο (FDP,
Field Development Plan) για την
εξόρυξη του «Αφροδίτη», το οποίο
απορρίφθηκε από το υπουργείο
Ενέργειας –με επιστολή στις 25
Αυγούστου. Ακολούθως, η Λευκω-
σία έδωσε προθεσμία 30 ημερών
για να επανέλθει η Chevron με νέα
βελτιωμένη πρόταση. Ωστόσο, οι
διαφορές δείχνουν να υφίστανται
παρά τις συνομιλίες των δύο πλευ-
ρών, καλή τη πίστει, και όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ» οι δύο
πλευρές θα επανέλθουν στις 5 Νο-
εμβρίου προκειμένου να δούνε αν
μπορεί να βρεθεί λύση. 

Τεχνικές διαφορές 
Το πλάνο ανάπτυξης της «Αφρο-

δίτης», το οποίο κατέθεσε η Chevron
τον περασμένο Μάιο είναι αισθητά
διαφοροποιημένο από αυτό του
2019 –όταν η Noble Energy, πριν
αποχωρήσει από την κοινοπραξία,
είχε καταθέσει αντίστοιχη πρόταση,
δεδομένου ότι η δέσμευση για εξα-
γωγή ποσοτήτων φυσικού αερίου
προς την Αίγυπτο παραμένει. Η Ch-
evron έχει καταθέσει μια πρόταση
σαφώς μικρότερου κόστους (μικρό-
τερη από 3,6 δισ. δολάρια), με πα-
ραγωγή φυσικού αερίου από 3 πη-
γάδια (έναντι 5)και μικρότερο αγωγό
όδευσης (390 χλμ. έναντι 480 χλμ.)
προς τις εγκαταστάσεις WDDM
(West Delta Deep Marine) της Shell
ανοικτά της Αιγύπτου και του τερ-
ματικού σταθμού στο Ίντκου –που
δεν αλλάζει ως προς την τελική εξα-
γωγή της «Αφροδίτης». Η Chevron
πέραν της στήριξης που λαμβάνει,
σε πολιτικό επίπεδο, από τις ΗΠΑ,
δείχνει να βασίζει τη φιλοσοφία
της στο ότι ένα τέτοιο πλάνο ανά-
πτυξης είναι κεφαλαιακά αποδοτικό
και με μικρότερο κόστος. Στον αν-
τίποδα, η Λευκωσία δείχνει να έχει
ενστάσεις ως προς τρεις πτυχές:

• Πως η απουσία, όπως στο αρ-
χικό πλάνο, πλωτής μονάδας πα-
ραγωγής (Floating Production Unit,
FPU) θα μειώσει τα επίπεδα παρα-
γωγής και κατ’ επέκταση τα κέρδη
όπως και την οικονομική βιωσιμό-
τητα του κοιτάσματος.

• Πως η μείωση των πηγαδιών
από 5 σε 3 θα μειώσει τη δυνητική
απόδοση της «Αφροδίτης» ιδίως
μετά από ένα εύλογο διάστημα πα-
ραγωγής (2η φάση «ζωής» του κοι-
τάσματος) και 

• Το πλάνο, όπως προτάθηκε,
μειώνει τα κρατικά έσοδα από την
εκμετάλλευση του κοιτάσματος. 

Υπενθυμίζεται πως στο «Αφρο-
δίτη» ολοκληρώθηκαν τον περα-
σμένο Ιούλιο εργασίες επιβεβαι-
ωτικής γεώτρησης (Α3) για σκοπούς
χαρτογράφησης του κοιτάσματος
που ανακαλύφθηκε το 2011. Σύμ-
φωνα με ασφαλείς πληροφορίες
της «Κ», οι συνολικές ποσότητες
επί του τεμαχίου «12» ενδέχεται
να είναι ελαφρώς μειωμένες σε σχέ-
ση με την αρχική εκτίμηση περί
4,5 τρισ. κυβικών ποδιών (tcf) φυ-

σικού αερίου –που εκτιμήθηκαν
μετά την κήρυξη του τεμαχίου ως
εμπορικά αξιοποιήσιμου, μετά το
2015. Σε κάθε περίπτωση η δια-
πραγμάτευση παραμένει δύσκολη
παρά τη win-win προσέγγιση που
διατηρούν τα δύο μέρη, και τον

Νοέμβριο θα διαφανεί αν οι δύο
πλευρές θα βρουν τη χρυσή τομή
συναίνεσης ή τα πράγματα για το
αναπτυξιακό πλάνο της «Αφροδί-
της» θα εισέλθουν σε αχαρτογρά-
φητα νερά –όπου δεν αποκλείεται
μέχρι και το σενάριο περαιτέρω
καθυστέρησης της έλευσης του
φυσικού αερίου από το «12» πέραν
του ορίζοντα 2027-2028, που έθεσε
προ μηνών ο υπουργός Ενέργειας,
Γιώργος Παπαναστασίου. 

Ανατολική Μεσόγειος
Η καθυστέρηση ανάπτυξης της

«Αφροδίτης», που παραμένει εδώ
και μια δωδεκαετία ανεκμετάλλευ-
τη, αναδεικνύει όχι μόνο αντικει-
μενικές δυσκολίες ως προς τα τε-
χνοοικονομικά δεδομένα της εκ-
μετάλλευσης των υδρογονανθρά-

κων αλλά και πόσο ρευστή παρα-
μένει η μεγάλη εικόνα της γεωπο-
λιτικής της ενέργειας στην Ανατο-
λική Μεσόγειο. Η ίδια η διαπραγ-
μάτευση με τη Chevron –που δρα-
στηριοποιείται και στα μεγάλα κοι-
τάσματα του Ισραήλ, «Λεβιάθαν»
και «Ταμάρ»– καταδεικνύει πως η
Λευκωσία αναζητεί να διασφαλίσει
ρόλο στην περιοχή, ιδίως σε μια
περίοδο που η Ανατολική Μεσό-
γειος προβάλλεται ως εναλλακτική
για την ενεργειακή ασφάλεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης υπό το βάρος
του συνεχιζόμενου πολέμου στην
Ουκρανία. 

Μεταξύ Κύπρου, Ισραήλ, Αιγύ-
πτου, Ελλάδας και Τουρκίας δεί-
χνουν να διαμορφώνονται ορισμέ-
νες δυναμικές που υπό το βάρος
των μετασχηματισμών στην πε-

ριοχή θα αναδείξουν τι ρόλο θα
διαδραματίσει κάθε χώρα σε πιθα-
νές οδεύσεις μεταφοράς ενέργειας
που θα σχεδιαστούν σε σχέση με
την συνεργασία της Ανατολικής
Μεσογείου σε διμερές ή πολυμερές
επίπεδο, τα επόμενα χρόνια. Η Αί-
γυπτος δείχνει να υπάρχει στον
σχεδιασμό όλων των εμπλεκόμενων
μερών λόγω της γεωπολιτικής της
σημασίας, των υπαρχόντων υπο-
δομών (δύο τερματικοί σταθμοί σε
Ίντκου και Νταμιέτα) αλλά και του
τεράστιου κοιτάσματος «Ζορ» που
βρίσκεται στην κορυφή της παρα-
γωγής του. Για το Ισραήλ μετά την
αποκατάσταση των σχέσεων με
την Τουρκία επανέρχονται τα σε-
νάρια:

• Κοινών γεωτρήσεων με την
Τουρκία στην Ανατολική Μεσόγειο
–πράγμα που προανήγγειλε ουσια-
στικά ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ
Ερντογάν μετά τη συνάντησή του
με τον Νετανιάχου στη Νέα Υόρκη
και που δεν έχει διαψευστεί ακόμη
από την ισραηλινή πλευρά. 

• Ηλεκτρικής διασύνδεσης με
την Κύπρο και εξαγωγής μέρους
του «Λεβιάθαν» μέσω της κυπριακής
επιλογής. 

• Απευθείας εξαγωγής μέρους
του «Λεβιάθαν» προς την Τουρκία
μέσω του τερματικού σταθμού του
Τσεϊχάν –προσέγγιση που έχει επα-
νέλθει. 

Η Κύπρος τα επόμενα χρόνια
πέραν του «Αφροδίτη» πρέπει να
δει πώς θα προχωρήσει με τα τε-
μάχια «5» και «10», στα οποία δρα-
στηριοποιείται η Exxon, ενώ ση-
μασία τη διετία 2024-2025 έχει και
το πώς θα κινηθεί ως προς τις έρευ-
νες και τα πλάνα ανάπτυξης η κοι-
νοπραξία της Total/ENI, δεδομένων
των συμβατικών τους υποχρεώσεων
στα τεμάχια «6», «3» και «7», με
την κοινοπραξία να μην επανέρ-
χεται για γεώτρηση στο «3» μετά
την παρεμπόδισήτης από την Τουρ-
κία το 2018. Τέλος, σε σχέση με
την τελευταία, δεν πρέπει να θε-
ωρείται πως το κεφάλαιο του φυ-
σικού αερίου στην περιοχή δεν θα
τύχει εργαλειοποίησης είτε στο
καλό σενάριο μιας κινητικότητας
προς την κατεύθυνση επανέναρξης
των συνομιλιών, εντός του 2024,
ως διαπραγματευτικού μάλιστα
κεφαλαίου, είτε στο –πιο πιθανό–
κακό σενάριο της παράτασης του
αδιεξόδου στο Κυπριακό όπου η
Τουρκία θα μπορούσε να επανέλθει
με έκνομες γεωτρήσεις εντός της
κυπριακής ΑΟΖ όπως την περίοδο
2019-2020 ή με συνέργειες με άλλα
κράτη της περιοχής που θα έστελ-
ναν, προς τη Λευκωσία, πολιτικά
σινιάλα συγκεκριμένης φύσης για
την συνεργασία στην Ανατολική
Μεσόγειο και το ζήτημα του απο-
κλεισμού ή της συμπεριληπτικό-
τητας της Τουρκίας. 

Αναζητούν τα πηγάδια
της «Αφροδίτης»

Chevron και Λευκωσία διαφωνούν για την παραγωγή
του τεμαχίου «12» της κυπριακής ΑΟΖ

Ο Κασσελάκης κέρδισε τις εκλογές επειδή, απλώς, μπόρεσε να είναι υπο-
ψήφιος σε ένα διάτρητο κόμμα.

<<<<<<<

Τον Νοέμβριο θα διαφα-
νεί αν οι δύο πλευρές θα
βρουν τη χρυσή τομή
συναίνεσης ή τα πράγ-
ματα για το αναπτυξιακό
πλάνο της «Αφροδίτης»
θα εισέλθουν σε αχαρτο-
γράφητα νερά.

Παράταση για τις αρχές Νοεμβρίου παίρνει η διαπραγμάτευση για το αναπτυξιακό πλάνο του τεμαχίου «12». 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ 

Μια διαμάχη μεταξύ του υπουργείου
Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης
και του υπουργείου Εσωτερικών
για τη Λειτουργική Διαχείριση Συ-
στημάτων ΤΠ Μεγάλης Κλίμακας
(eu-Lisa) της Ε.Ε. έχει προκαλέσει
σοβαρές καθυστερήσεις με αποτέ-
λεσμα η Κυπριακή Δημοκρατία να
κινδυνεύει να βρεθεί αντιμέτωπη
με ποινές από πλευράς Ε.Ε. και όχι
μόνο. Το σύστημα eu-Lisa, σύμφωνα
με τις κατευθυντήριες γραμμές των
Βρυξελλών, θα έπρεπε να είχε ανα-
πτυχθεί και να είχε τεθεί σε λει-
τουργία εδώ και αρκετά χρόνια.
Ωστόσο, η ανάπτυξή του στην Κύ-
προ έχει καθυστερήσει σημαντικά
λόγω των διαφωνιών που υπήρχαν
μεταξύ του Δικαιοσύνης και του
Εσωτερικών για το ποιο υπουργείο
θα αναλάβει την ανάπτυξή μιας
δράσης του προγράμματος. Το πόσο
σοβαρή είναι η ανάπτυξη του συγ-
κεκριμένου συστήματος προκύπτει
από την παρουσίαση που έχει γίνει
από την ανάδοχο του έργου σε ευ-

ρωπαϊκό επίπεδο. Το σύστημα eu-
Lisa παρέχει τεχνολογική υποστή-
ριξη στις προσπάθειες των χωρών
της Ε.Ε. να καταστεί η Ευρώπη
ασφαλέστερη:

-Διατηρείται η εσωτερική ασφά-
λεια των χωρών Σένγκεν.

-Επιτρέπει στις χώρες Σένγκεν
να ανταλλάσσουν στοιχεία σχετικά
με τις θεωρήσεις.

-Καθορίζει ποια χώρα της Ε.Ε.
είναι αρμόδια για την εξέταση μιας
συγκεκριμένης αίτησης ασύλου.

-Βοηθά να εξασφαλιστεί η ελεύ-
θερη διακίνηση των Ευρωπαίων
εντός της Ε.Ε., χωρίς να διακυβεύε-
ται η ασφάλεια της Ευρώπης.

Για την Κύπρο η ανάπτυξη και
λειτουργία του συστήματος θα έδινε
πολύτιμες λύσεις και στο θέμα πε-
ριορισμού και ελέγχου της παρά-
νομης μετανάστευσης, ένα θέμα
που τα τελευταία χρόνια έχει πάρει
διαστάσεις.

Κρατάει χρόνια
Οι διαφωνίες μεταξύ του Δικαιο-

σύνης και Εσωτερικών για το ποιο
υπουργείο θα αναπτύξει το eu-Lisa
στην Κύπρο χρονολογούνται, του-
λάχιστον, από το 2018. Μάλιστα,
όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε, τον περασμένο χρόνο η κα-
τάσταση είχε φθάσει στο απροχώ-
ρητο με τις Βρυξέλλες να στέλνουν
τελεσίγραφο στη Λευκωσία για βα-
ριά καμπάνα, εάν δεν ξεκολλούσε
η ανάπτυξη του έργου. Όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ», τα δύο
υπουργεία προσπαθούσαν με κάθε
τρόπο να αποφύγουν την ανάληψη
του έργου.

Το μεν υπουργείο Δικαιοσύνης
και Δημόσιας Τάξης υποστήριζε

πως το ΥΠΕΣ έπρεπε να αναλάβει
την ανάπτυξη του eu-Lisa, επειδή
τα θέματα εισόδου και εξόδου προ-
σώπων από την Κύπρο εμπίπτουν
στην αρμοδιότητα του Τμήματος
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανά-
στευσης, το δε ΥΠΕΣ έδειχνε το
Δικαιοσύνης, επειδή οι έλεγχοι
στις πύλες εισόδου της Δημοκρα-
τίας πραγματοποιούνται από μέλη
της αστυνομίας και όχι από λει-

τουργούς του Τμήματος Μετανά-
στευσης.

Το σύστημα
Το eu-Lisa στην ουσία είναι ένα

πακέτο συστημάτων διαχείρισης
(προγράμματα ομπρέλα) των συ-
νόρων της Ε.Ε., «Έξυπνα Σύνορα»,
με απώτερο σκοπό οι πολίτες της
Ε.Ε. να μπορούν να ταξιδεύουν
ελεύθερα και με ασφάλεια εντός

της Ε.Ε. Εμπλεκόμενα υπουργεία
είναι τα υπουργεία Εξωτερικών,
Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης,
Εσωτερικών και η αστυνομία ως
ανεξάρτητος φορέας. Περιλαμβάνει
τέσσερις διαφορετικές δράσεις: Τη
συνεργασία με την Ιντερπόλ για
την εγκληματικότητα, τα βιομετρικά
δεδομένα (δακτυλικά αποτυπώμα-
τα), το θέμα των θεωρήσεων των
ταξιδιωτικών εγγράφων και οι έλεγ-

χοι στις πύλες εισόδου της Δημο-
κρατίας. Οι τεχνοκράτες του υπουρ-
γείου Εσωτερικών υποστήριζαν
και επί προηγούμενης κυβέρνησης
πως και οι τέσσερις δράσεις ανή-
κουν στην αστυνομία κάτι που πει-
σματικά δεν αποδεχόταν το υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τά-
ξης, το οποίο αρνείτο να αναλάβει
την ανάπτυξη της τέταρτης δράσης
για τις πύλες εισόδου. 

Οι επιπτώσεις
Με βάση την εμπειρία από άλλες

ευρωπαϊκές χώρες, η λειτουργία
του eu-Lisa σε αεροδρόμια και λι-
μάνια είχε ως αποτέλεσμα: Πρώτον
την ενίσχυση της ασφάλειας της
χώρας από τρομοκράτες, δεύτερον
την αντιμετώπιση της παράνομης
μετανάστευσης, τρίτον την απλού-
στευση των ελέγχων Ευρωπαίων
πολιτών που ταξιδεύουν και τέταρ-
τον τη μείωση των καθυστερήσεων
στους ελέγχους ταξιδιωτικών εγ-
γράφων σε αεροδρόμια και λιμάνια.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα των
ελλείψεων που προκαλεί η απουσία
του eu-Lisa είναι η πρακτική που
εφαρμόζεται στα κυπριακά αερο-
δρόμια με το σκανάρισμα διαβα-
τηρίων της Ε.Ε. από τους ταξιδιώτες
(εκτύπωση χάρτινης απόδειξης)
για σκοπούς ελέγχων και καταγρα-
φής των δεδομένων του ταξιδιώτη,
την ώρα που σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες ο έλεγχος γίνεται με τη χρήση
βιομετρικών δεδομένων (σάρωση
προσώπου ή δακτυλικό αποτύπωμα)
του ταξιδιώτη. Αν λάβουμε υπόψη
μάλιστα τις πληροφορίες που υπήρ-
χαν παλαιότερα για πέρασμα από
την Κύπρο ύποπτων προσώπων με
τρομοκρατικές διασυνδέσεις, εύ-
κολα μπορεί να συμπεράνει κάποιος
τη χρησιμότητα του συστήματος
ασχέτως αν η Κυπριακή Δημοκρα-
τία δεν είναι στη συνθήκη Σένγκεν.
Επιπλέον το eu-Lisa θα μπορούσε
να είναι ένα αποτελεσματικό ερ-
γαλείο για έλεγχο της παράνομης
μετανάστευσης, κάτι το οποίο σχε-
διάζει να χρησιμοποιήσει η Ελλάδα
με το πρόγραμμα «Έξυπνη αστυ-
νόμευση». Ωστόσο, οι διαφωνίες
μεταξύ δύο υπουργείων δημιουρ-
γούν και πολιτικά ζητήματα στο
εσωτερικό αλλά και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Η Κύπρος για ένα τόσο
σοβαρό ζήτημα εμφανίζεται ουρα-
γός στην Ευρώπη δημιουργώντας
όχι και την καλύτερη εικόνα. 

Η χρυσή τομή
Και ενώ η Κύπρος κινδύνευε να

βρεθεί υπόλογη στα ευρωπαϊκά όρ-
γανα και ότανο κόμπος έφθασε στο
χτένι, η προηγούμενη κυβέρνηση
λίγο πριν από την ολοκλήρωση της
θητείας της,μετά από πρόταση του
τότε ΥΠΕΣ Νίκου Νουρή, έδωσε μια
ενδιάμεση λύση στο πρόβλημα που
είχε προκύψει. Μετά από γνωμά-
τευση της Νομικής Υπηρεσίας απο-
φάσισε όπως το πρόγραμμα για τις
πύλες εισόδου να ανατεθεί στο ΥΠΕΣ
διοικητικά μόνο και το υπόλοιπο
κομμάτι, η λειτουργία του, στην
αστυνομία. Λύση που όπως υπο-
στηρίζεται δεν προκαλούσε προ-
βλήματα με τα προσωπικά δεδομένα,
τα οποία εμπίπτουν στην αρμοδιό-
τητα του ΥΠΕΣ. Η παρούσα κυβέρ-
νηση, σύμφωνα με πηγές από το
υπουργείο Δικαιοσύνης, φαίνεται
να διαφοροποίησε την προηγούμενη
απόφαση, χρήζοντας ανάδοχο του
προγράμματος το υπουργείο Εσω-
τερικών, επιλογή που ενδεχομένως
να δημιουργήσει ζητήματα, δηλαδή
το υπουργείο από τη μια να έχει
υπό την αρμοδιότητά του το κομμάτι
των Προσωπικών Δεδομένων αλλά
και εμπλοκή στη χρήση Προσωπι-
κών Δεδομένων. Από το υπουργείο
Εσωτερικών υποστηρίζεται πως το
πρόγραμμα τουοποίου θα είναι ανά-
δοχος θα προχωρήσει τάχιστα και
πως θα αντληθεί τεχνογνωσία από
γερμανικής πλευράς.

Αλαλούμ με τα βιομετρικά δεδομένα 
Σημαντικές καθυστερήσεις στην υλοποίηση και λειτουργία του προγράμματος ασφάλειας eu-Lisa της Ευρωπαϊκής Ενωσης

<<<<<<<

Μπαλάκι μεταξύ δύο
υπουργείων η δικαιοδο-
σία και η ευθύνη εφαρ-
μογή τους στην Κύπρο.
Δυσαρέσκεια στις Βρυ-
ξέλλες, οι οποίες προει-
δοποιούσαν με βαριές
καμπάνες την Κυπριακή
Δημοκρατία.

Η ανάπτυξηκαι λειτουργία του προγράμματος
eu-Lisa, το οποίο διαχειρίζεται το υφυπουρ-
γείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής
Πολιτικής θα μπορούσε να εφαρμοστεί και
σε ζητήματα εσωτερικής αστυνόμευσης με
στόχευση τον έλεγχο όσων εισέρχονται
παράνομα στα εδάφη που ελέγχει η Δημο-
κρατία, αλλά και την πάταξη της εγκλημα-
τικότητας. Ήδη στην Ελλάδα έχει ξεκινήσει

το στήσιμο της ψηφιακής υποδομής προ-
κειμένου η αστυνομία να είναι σε θέση να
πραγματοποιεί επιτόπιους ελέγχους με τη
χρήση βιομετρικών δεδομένων (σάρωση
προσώπου και λήψη δακτυλικών αποτυ-
πωμάτων) με φορητές συσκευές, οι οποίες
συνεργάζονται ασύρματα με τις βάσεις δε-
δομένων σε Ελλάδα και άλλες χώρες της
Ε.Ε. Το πρόγραμμα είναι συνολικήςδαπάνης

€4,5 εκατ. με το 75% να χρηματοδοτείται
από το Ταμείο Εσωτερικής Ασφάλειας της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το συγκεκριμένο
πρόγραμμα πιστεύεται πως θα εκμηδενίσει
το φαινόμενο των πλαστογραφημένων εγ-
γράφων, μιας και η ταυτοποίηση θα γίνεται
με βιομετρικά δεδομένα. Εργαλείο σημαντικό
όπως εκτιμάται στην Ελληνική Αστυνομία
για την παράνομη μετανάστευση.

«Εξυπνη αστυνόμευση στο εσωτερικό»

Η δράση του προγράμματος eu-Lisa που αφορά τους ελέγχους θα μπορούσε να επεκταθεί και στην εσωτερική αστυνόμευση για ζητήματα
ασφάλειας και εγκληματικότητας. Στο δε κομμάτι της παράνομης μετανάστευσης, η χρήση των βιομετρικών δεδομένων θα περιόριζε σημαν-
τικά τις πλαστογραφήσεις εγγράφων.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Προς την κατεύθυνση της συμφω-
νίας κινούνται τα κράτη-μέλη για
τον επίμαχο κανονισμό για τις κα-
ταστάσεις κρίσης στη μετανάστευ-
ση, μετά από εντατικές διαβουλεύ-
σεις που είχαν ως αποτέλεσμα αλ-
λαγές στο προσχέδιο που ικανο-
ποίησαν ορισμένες ανησυχίες της
Γερμανίας, και άνοιξαν τον δρόμο
για επίτευξη ειδικής πλειοψηφίας
σε μια από τις επόμενες συναντή-
σεις των πρέσβεων των 27 κρα-
τών-μελών (COREPER) στις Βρυ-
ξέλλες.

Η συμφωνία ήρθε μετά από δια-
δοχικές διαβουλεύσεις της ισπα-
νικής προεδρίας που διήρκεσαν
μέχρι και τις πρώτες ώρες της συ-
νάντησης των υπουργών Εσωτε-
ρικών στις Βρυξέλλες την περα-
σμένη Πέμπτη, ειδικά σε σχέση με
ορισμένα ζητήματα που αφορούν
τη διασφάλιση των δικαιωμάτων
των αιτητών ασύλου ακόμα και
όταν θα υπάρχουν χαλαρώσεις στις
υποχρεώσεις των χωρών της πρώ-
της γραμμής σε περίπτωση αυξη-
μένων ροών.

Ωστόσο, όταν ο Ισπανός ΥΠΕΣ
Φερνάντο Μαρλάσκα και η αρμόδια
Επίτροπος Ίλβα Γιόχανσον έδωσαν
συνέντευξη Τύπου μετά τη σύνοδο,
δεν μπόρεσαν να ανακοινώσουν
πως τα εμπόδια ξεπεράστηκαν, εκ-
φράζοντας όμως αισιοδοξία πως
αυτά που μένει να συμφωνηθούν
είναι μικρές μεν, σημαντικές δε λε-
πτομέρειες. 

Αν και απέφυγαν επιμελώς να
πουν περισσότερα, ο λόγος ήταν
οι αντιρρήσεις της Ιταλίας η οποία
θέλει πιο αυστηρές πρόνοιες κατά
ανθρωπιστικών οργανισμών που
συμμετέχουν στη διάσωση μετα-
ναστών από ναυάγια στη Μεσόγειο,

πρακτική η οποία για την ιταλική
κυβέρνηση ενθαρρύνει τις αφίξεις
και ενισχύει τους διακινητές.

Επόμενες ημέρες
Η προσπάθεια συνεχίζεται τις

επόμενες ώρες και ημέρες, με τους
μόνιμους αντιπροσώπους των κρα-
τών-μελών να καλούνται να διευ-
θετήσουν τις τελικές λεπτομέρειες
ώστε τα 27 κράτη-μέλη να συμφω-
νήσουν την κοινή τους θέση γι’
αυτή την κρίσιμη πρόταση κανο-
νισμού, κάτι που μπορεί να γίνει
σε επίπεδο COREPER πριν από την
επόμενη προγραμματισμένη συ-
νάντηση των υπουργών στα τέλη
Οκτωβρίου. 

Πάντως, διπλωματικές πηγές
επιμένουν πως η Ιταλία δεν μπλό-
καρε τη συζήτηση, αλλά ζήτησε

χρόνο για εξέταση του κειμένου
της συμφωνίας. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση ήταν και οι δηλώσεις
που έκανε δημόσια την ίδια ημέρα
ο Ιταλός ΥΠΕΞ Αντόνιο Ταγιάνι, σε
συνέντευξη Τύπου με τη Γερμανίδα
ομόλογό του Αναλένα Μπέρμποκ
στο Βερολίνο.

Πέρα από τις διαφωνίες Πολω-
νίας και Ουγγαρίας με τις χαλαρώ-
σεις για τις χώρες της πρώτης γραμ-
μής (της αλληλεγγύης δηλαδή μέσω
μετεγκαταστάσεων μεταναστών ή
χρηματικής συνεισφοράς στη δια-
χείριση των αφίξεων, ως αντάλ-
λαγμα για την επίδειξη ευθύνης
από τις χώρες άφιξης στη νότια Ευ-
ρώπη), η στροφή της Γερμανίας
από την αποχή στην έγκριση εδραι-
ώνει μια ευρεία πλειοψηφία για έγ-
κριση με ειδική πλειοψηφία. Υπεν-

θυμίζεται πως Πολωνία και Ουγ-
γαρία είχαν ψηφίσει εναντίον της
κοινής θέσης σε κρίσιμη συνάν-
τηση της COREPER τον Ιούλιο, ενώ
η Γερμανία μαζί με ορισμένες άλλες
χώρες είχαν τηρήσει αποχή.

Ορίζοντας ο Φεβρουάριος
Στις Βρυξέλλες είναι εν πολλοίς

αντιληπτό ότι οι συζητήσεις επί συ-
ζητήσεων για τις λεπτομέρειες είναι
εν μέρει εικονικές (και ίσως για εσω-
τερική πολιτική κατανάλωση στα
κράτη-μέλη), καθώς η επίτευξη πο-
λιτικής συμφωνίας σε κοινή θέση
δεν είναι το τέλος της διαδικασίας
αλλά μόνο η αρχή του τέλους. Βάσει
της θέσης στην οποία θα καταλή-
ξουν οι 27, θα ξεκινήσει μια νέα
διαπραγμάτευση μεταξύ Συμβουλίου
και Κοινοβουλίου για την τελική

μορφή της νομοθεσίας, η οποία
είναι μόνο μία από αρκετές που
αποτελούν το Νέο Πακέτο για τη
Μετανάστευση και το Άσυλο για
επικαιροποίηση της ενοποιημένης
πολιτικής σε επίπεδο Ε.Ε.

Η προσπάθεια να ολοκληρωθεί
το Νέο Πακέτο για τη Μετανάστευ-
ση και το Άσυλο, το οποίο προτά-
θηκε για πρώτη φορά από την Κο-
μισιόν τον Σεπτέμβριο του 2020,

έχει ως χρονοδιάγραμμα τις εκλογές
για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο τον
ερχόμενο Ιούνιο. Όχι μόνο στο πλαί-
σιο της προσπάθειας πολλών κυ-
βερνήσεων για περιορισμό της
Ακροδεξιάς στην κάλπη, αλλά και
λόγω του ότι αν το πακέτο δεν προ-
χωρήσει, το αδιέξοδο αναμένεται
να εδραιωθεί όταν την βελγική προ-
εδρία του Συμβουλίου (α΄ εξάμηνο
του 2024) διαδεχθούν η ουγγρική
και η πολωνική (β΄ εξάμηνο του
2024 και α΄ εξάμηνο του 2025), οι
οποίες διαφωνούν με κεντρικές
πρόνοιες του πακέτου.

Συμβούλιο και Κοινοβούλιο έχουν
ήδη αρχίσει τις διαβουλεύσεις για
τρεις κρίσιμους κανονισμούς: για
τη διαχείριση της μετανάστευσης,
τις διαδικασίες ασύλου, και τους
ελέγχους στα εξωτερικά σύνορα.

Η καθυστέρηση που προκαλούσε
η διαφωνία στο Συμβούλιο στην
έναρξη διαβουλεύσεων για τον κα-
νονισμό για τις καταστάσεις κρίσης
(τον οποίο θέλουν τα κράτη πρώτης
γραμμής), ήταν η αφορμή για την
απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου να παγώσει τις διαβουλεύ-
σεις με τα κράτη-μέλη για τον κα-
νονισμό για τους ελέγχους, και ακό-
μα έναν σημαντικό κανονισμό για
μεταρρύθμιση της βάσης δεδομένων
για τα δακτυλικά αποτυπώματα.

Πιέσεις και εντός
Αν, πάντως, Γερμανία και Ιταλία

έχουν ένα κοινό σημείο αναφοράς,
είναι πως πλέον εκτός από την Ιτα-
λία, και η Γερμανία αντιμετωπίζει
αυξημένες αφίξεις σε ορισμένες πε-
ριοχές, κυρίως μέσω των συνόρων
με την Πολωνία και την Τσεχία. Η
τάση αυτή είχε ως αποτέλεσμα και
την ανακοίνωση των Αρχών των
τριών χωρών την Παρασκευή της
έναρξης κοινών περιπολιών των
αστυνομικών δυνάμεων για αντι-
μετώπιση των δικτύων διακινητών.

Παράλληλα με τις μεταναστευ-
τικές πιέσεις, η γερμανική κυβέρ-
νηση αντιμετωπίζει και πολιτικές
πιέσεις όπως την αύξηση των πο-
σοστών της ακροδεξιάς «Εναλλα-
κτικής για τη Γερμανία», ενώ αντί-
στοιχες ανησυχίες για την άνοδο
του εξτρεμισμού αντιμετωπίζουν
και αρκετές άλλες χώρες της Ε.Ε. 

Συμπεριλαμβανομένης της προ-
εδρεύουσας Ισπανίας, όπου η ανέ-
λιξη της Ακροδεξιάς σε κυβερνητικό
συνασπισμό αποτράπηκε προς το
παρόν από τις περιορισμένες –σε
σχέση με τις προσδοκίες– εκλογικές
επιδόσεις του Vox, αλλά και της Κύ-
πρου όπου η κακοδιαχείριση της
μετανάστευσης την περασμένη δε-
καετία εξέθρεψε εξτρεμιστικά φαι-
νόμενα.

Θα χαρείτε να μάθετε ότι έχουμε περισσότερα από 250 παιδικά κανάλια στις πτήσεις μας. Απολαύστε χαλάρωση και ξεκούραση όσο 
ανακαλύπτουν κόσμους με μάγους, ήρωες και εξωγήινους. Με παιχνίδια που παίρνουν μαζί τους και επιπλέον δωράκια, μπορείτε να 
ρυθμίσετε το κάθισμά σας σε θέση ανάκλισης και να αφήσετε την ψυχαγωγία στα χέρια μας. Πετάξτε σε περισσότερους από 130 
προορισμούς, μεταξύ άλλων το Ντουμπάι, η Μάλτα και η Ταϊλάνδη, και απολαύστε το ταξίδι όσο και τον προορισμό.

μόλις τους ανάψουν τα παιδιά
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Συμβούλιο και Κοινο-
βούλιο έχουν ήδη
αρχίσει τις διαβουλεύ-
σεις για τρεις κρίσιμους
κανονισμούς: για τη δια-
χείριση της μετανάστευ-
σης, τις διαδικασίες ασύ-
λου και τους ελέγχους
στα εξωτερικά σύνορα.

Αγώνας δρόμου για τη μετανάστευση
Διαβουλεύσεις στο παρασκήνιο της συνάντησης ΥΠΕΣ στις Βρυξέλλες – Εκανε πίσω η Γερμανία, αντιδρά τώρα η Ιταλία

Γερμανία και Ιταλία έχουν ένα κοινό σημείο, αφού η πρώτη αντιμετωπίζει αυξημένες αφίξεις σε ορισμένες περιο-
χές, κυρίως μέσω των συνόρων με την Πολωνία και την Τσεχία.
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Δεν μπορώ να πω ότι υπάρχουν
θέματα που μας προκάλεσαν δυ-
σαρέσκεια ή μας ενόχλησαν στο
κυβερνητικό έργο. Υπάρχουν όμως
θέματα που χρήζουν βελτίωσης»
δηλώνει σε συνέντευξή του στη
«Κ» ο πρόεδρος του Κινήματος Σο-
σιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ Μαρίνος
Σιζόπουλος. Προσθέτει ότι η ΕΔΕΚ
δεν δέχτηκε καμία πίεση για συ-
νεργασία με τον ΔΗΣΥ ενόψει δη-
μοτικών εκλογών ωστόσο παρα-
κολουθεί τις διεργασίες που εξε-
λίσσονται με μεγάλη προσοχή.
Όσον αφορά τις ευρωεκλογές ο κ.
Σιζόπουλος σημειώνει ότι «αν οι
πολίτες θέλουν η χώρα να εκπρο-
σωπείται στην Ευρωβουλή σε ένα
ακροδεξιό κόμμα και να στιγματι-
στούμε ως κράτος, αυτοί θα το απο-
φασίσουν και θα το επιλέξουν».

–Πόσο διαφέρει η ΕΔΕΚ του σή-
μερα από το κόμμα που παραλά-
βατε το 2015;

–Διαφέρει σε πολλούς τομείς.
Το κόμμα λειτουργεί πλέον συντε-
ταγμένα, στη βάση του καταστα-
τικού και με απόλυτη διαφάνεια.
Συνέρχονται τα συλλογικά όργανα
με ανοιχτές διαδικασίες, δεν υπάρ-
χουν αμφιλεγόμενες θέσεις, με ό,τι
αυτό συνεπάγεται, ακόμη και με
πολιτικό κόστος που μπορεί να
προκύψει. Το πιο σημαντικό είναι
ότι έχουμε εξορθολογήσει τα οι-
κονομικά. Έχουμε απαλλάξει το
κόμμα από το τεράστιο χρέος του
1,2 εκατ. πουυπήρχε τον Δεκέμβριο
του 2014. 
–Δεν πιστεύετε ότι το κόμμα δια-
νύει μία από τις δυσκολότερες
περιόδους από την ίδρυσή του,
αν συνυπολογίσει κανείς ότι συρ-
ρικνώνεται;

–Αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει
συρρίκνωση και είναι σκόπιμο να
γίνεται σύγκριση στη βάση πραγ-
ματικών δεδομένων. Να υπενθυ-
μίσω ότι στις εκλογές του 2014, σε
συνεργασία με τους Οικολόγους η
ΕΔΕΚ κατέγραψε 7,6 %, με το πο-
σοστό της να κυμαίνεται κοντά ή
κάτω από το 5%. Παρόλη την πο-

λεμική που δεχτήκαμε στις βου-
λευτικές του 2016 το ποσοστό ήταν
στο 6,2% και στις βουλευτικές του
2021 που ο πόλεμος ήταν ακόμη
μεγαλύτερος, στο 6,72%. Ως εκ τού-
του λοιπόν, θεωρώ ότι το κόμμα
παρά τις δυσκολίες κατάφερε να
επιβιώσει.
–Νιώθετε ωστόσο ότι έχετε απο-
μακρυνθεί από τα πιστεύω και
τους λόγους ύπαρξης ενός σο-
σιαλδημοκρατικού κινήματος,
όπως κάποιοι σας κατηγορούν;

–Αυτά είναι κατηγορίες που δεν
έχουν επιβεβαιωθεί. Αντίθετα τα
τελευταία εφτά χρόνια η ΕΔΕΚ έχει
κεφαλαιοποιήσει, αν και αντιπο-
λίτευση, σημαντικές κοινωνικές
προτάσεις προς όφελος των ευά-
λωτων ομάδων του πληθυσμού. Να
υπενθυμίσω ότι για το 2021, για να
υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό,
13 προτάσεις της για κοινωνικές
παροχές υιοθετήθηκαν και υλοποι-
ήθηκαν από την κυβέρνηση. Σε
αυτό επίσης θα μπορούσαμε να
συμπεριλάβουμε τη συνταξιοδό-
τηση ατόμων με μεσογειακή αναι-
μία στο πεντηκοστό έτος, την πα-
ραχώρηση σύνταξης χηρείας στους
άνδρες, επέκταση της άδειας μη-
τρότητας, επιδότηση βρεφονηπια-
κής φροντίδας, το επίδομα μετα-
κίνησης εργαζομένων, την αύξηση
του ποσού επιδότησης απόκτησης
στέγης όπως και την αύξηση της
κατώτατης σύνταξης. Είναι μερικές
από τις προτάσεις, στο πλαίσιο της
κοινωνικής πολιτικής, που η ΕΔΕΚ
κατόρθωσε να πετύχει τα τελευταία
οχτώ χρόνια.
–Κάποιοι σας κατηγορούν και για
το ότι φιγουράρετε ως σοσιαλ-
δημοκρατικό κόμμα αλλά η ρη-
τορική και η εν γένει συμπερι-
φορά του κόμματος κλείνει προς
την Ακροδεξιά.

–Ο καθένας μπορεί να λέει ό,τι
θέλει. Εμείς κινούμαστε προς την
κατεύθυνση της πραγματικής σο-
σιαλιστικής ιδεολογίας, για αυτό
ήρθαμε πολλές φορές σε σύγκρουση
με οικονομικά κατεστημένα και
όχι μόνο. Κάποιοι θέλουν ουσια-
στικά να μας απαξιώσουν μέσα από
αυτή τη διαδικασία. Πραγματικά
θα ήθελα αυτοί που μας κατηγορούν

να παραθέσουν στοιχεία που απο-
δεικνύουν ότι έχουμε απομακρυνθεί
από τη σοσιαλιστική μας ιδεολογία.
Αντίθετα με αυτά που έχουμε πε-
τύχει, όλο αυτό το χρονικό διάστη-
μα, αν και βρισκόμαστε στην αν-
τιπολίτευση, θεωρώ ότι έχουμε ενι-
σχύσει ακόμη πιο πολύ την ιδεο-
λογία μας προς όφελος κυρίως των
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού
που αντιμετωπίζουν και τα μεγα-
λύτερα κοινωνικά προβλήματα.
–Δεν σας ξενίζει που ο λόγος και
οι θέσεις σας ταυτίζονται πολλές
φορές με το ακροδεξιό κόμμα
ΕΛΑΜ;

–Εάν από την πλευρά του το
ΕΛΑΜ για τους δικούς του λόγους
υιοθετεί θέσεις της ΕΔΕΚ, αυτό δεν
σημαίνει ότι πρέπει να μετακινή-
σουμε ή και να αλλοιώσουμε τις
δικές μας. Δεν θα έρθουμεως κόμμα
να αναιρέσουμε θέσεις αρχών, γιατί
ενδεχομένως άλλο κόμμα οποιασ-
δήποτε πολιτικής προέλευσης θέλει
να υιοθετήσει ή επιχειρεί να ταυ-
τιστεί, για τους δικούς του λόγους
με κάποιες από τις θέσεις μας. Είναι
προφανές ότι η ΕΔΕΚδεν έχεικαμία
σχέση με το ΕΛΑΜ, ούτε πρόκειται

να έχει με ένα κόμμα το οποίο απο-
τελεί την ιδεολογική και πολιτική
συνέχεια της χούντας των Αθηνών
που κατέστρεψε την Κύπρο. Υπεν-
θυμίζω ότι η ΕΔΕΚ ήταν το μόνο
κόμμα που οργανωμένα αντιστά-
θηκε στη χούντα των Αθηνών. 
–Στην περίπτωση της Χλώρακας
υπήρχε ταύτιση θέσεων με το
ΕΛΑΜ; 

–Εμείς βρεθήκαμε εκεί για να
συμπαρασταθούμε στα δίκαια αι-
τήματα των πολίτων. Σε μια συγ-
κέντρωση που συγκάλεσε το Κοι-
νοτικό Συμβούλιο που αποτελείται
από το σύνολο κομμάτων. Εάν
υπήρξαν ομάδες ΕΛΑΜιτών ή άλ-
λων που προσπάθησαν να αξιοποι-
ήσουν αυτή τη συγκέντρωση για
να προχωρήσουν σε αχρείαστες
ρατσιστικές συμπεριφορές και εν-
δεχομένως σε ενέργειες, που εμάς
μας βρίσκουν αντίθετους, δεν είναι
δική μας ευθύνη αλλά της αστυ-
νομίας.
–Πιστεύετε πως θα έπρεπε να
υπάρξουν παραιτήσεις για λάθος
χειρισμούς όπως π.χ. της υπουρ-
γού Δικαιοσύνης μετά τα γεγο-
νότα σε Χλώρακα και Λεμεσό;

–Αντιλαμβάνεστε ότι τα θέματα
των παραιτήσεων άπτονται προ-
σωπικών ζητημάτων, ευθυνών και
ευαισθησιών. Στην προκειμένη πε-
ρίπτωση δυστυχώς δεν υπήρξε η
άμεση και ορθή παρέμβαση της
αστυνομίας. 
–Πώς κρίνετε μέχρι αυτή την ώρα
το έργο της διακυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη;

–Παρά τα τεράστια προβλήματα
που κλήθηκε να διαχειριστεί η δια-
κυβέρνηση, έχει θετικό πρόσημο.
Αυτό βέβαια δεν μπορεί σε καμία

περίπτωση να δημιουργεί επανά-
παυση. Μπορεί και πρέπει να υπάρ-
ξει βελτίωση, να αντιληφθεί το κυ-
βερνητικό έργο η κοινωνία ούτως
ώστε να στηριχτεί και η προοπτική
των επόμενων χρόνων για να υλο-
ποιηθούν οι στόχοι του κυβερνη-
τικού προγράμματος, όπως αυτό
διαμορφώθηκε πριν από τις προ-
εδρικές εκλογές.
–Εκφράζετε τις θέσεις σας στον
πρόεδρο, υπάρχει επικοινωνία
μαζί του; 

–Για σοβαρά ζητήματα υπάρχει
και ενημέρωση και ανταλλαγή από-
ψεων όμως σε καμία περίπτωση
δεν σημαίνει ότι εμείς έχουμε την
ευθύνη να επιβάλουμε στον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας το πώς θα
χειριστεί και το πώς ενδεχομένως
θα προωθήσει ορισμένα ζητήματα.
Όπως τονίσαμε και στον ίδιο, η
δική μας εποικοδομητική στάση
συνίσταται με τις προτάσεις που
καταθέτουμε, και επαφίεται στον
ίδιο να τις αξιολογήσει, να αποφα-
σίσει ποιες θα υιοθετήσει και ποιες
θα απορρίψει.
–Κάνετε δεύτερες σκέψεις σε
σχέση με τη στήριξη της υποψη-
φιότητας Νίκου Χριστοδουλίδη
όσο περνάει ο καιρός;

–Όλοι μας κρινόμαστε από το
αποτέλεσμα των πράξεών μας. Εί-
χαμε μία θετική συμβολή στη δια-
μόρφωση του κυβερνητικού προ-
γράμματος σε θέματα κυρίως οι-
κονομικήςκαι κοινωνικήςπολιτικής
και βάση αυτών όπως και στα όσα
συμφωνήσαμε για το Κυπριακό
εμείς θα αξιολογούμε το κυβερνη-
τικό έργο και ανάλογα θα κάνουμε
προτάσεις και εισηγήσεις για το
πώς εμείς αντιλαμβανόμαστε ότι

θα πρέπει να τύχουν χειρισμού τα
διάφορα θέματα. Δεν μπορώ να πω
ότι υπάρχουν θέματα που μας προ-
κάλεσαν δυσαρέσκεια ή μας ενό-
χλησαν. Υπάρχουν όμως θέματα
που χρήζουν βελτίωσης. 
–Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης ερ-
γάζεται για λύση διζωνική, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας, θέση με
την οποία διαφωνεί η ΕΔΕΚ. Τον
στηρίζετε και σε αυτό; 

–Θα πρέπει να διευκρινίσω ότι
όσον αφορά το Κυπριακό, ο ίδιος
ανέλαβε δημόσια δέσμευση σε τέσ-
σερις συγκεκριμένες θέσεις που έθε-
σε η ΕΔΕΚ. Το ότι η οποιαδήποτε
λύση θα πρέπει να περιλαμβάνει
άμεσα τον τερματισμό των εγγυή-
σεων και ότι πριν από την έναρξη
της υλοποίησης της όποιας συμφω-
νημένης λύσης θα πρέπει να υπάρξει
αποχώρηση των τουρκικών στρα-
τευμάτων από την Κύπρο. Τρίτο ση-
μείο είναι ότιθα πρέπει να εφαρμό-
ζεται σε όλη την επικράτεια το ευ-
ρωπαϊκό κεκτημένο χωρίς παρεκ-
κλίσεις και τελευταία δέσμευση μέσα
από τη μορφή λύσης να κατοχυρω-
θούν οι τέσσερις βασικές ελευθερίες
(διακίνηση, απόκτηση περιουσίας,
εγκατάσταση και εργασία)για όλους
τους νόμιμους κατοίκους της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας.
–Αν τηρήσει τη συγκεκριμένη
δέσμευση θα τον στηρίξετε σε
όποια μορφή λύσης ο ίδιος προ-
τείνει; 

–Για την ΕΔΕΚ είναι σημαντικό
η όποια λύση να περιλαμβάνει τις
τέσσερις αρχές που έχουμε συμ-
φωνήσει. Για την επίτευξη του στό-
χου επαφίεται στον ίδιο να απο-
φασίσει την τακτική που θα ακο-
λουθήσει. 

Μαρίνος Σιζόπουλος,
πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

«Η ΕΔΕΚ
δεν έχει

καμία σχέση
με το ΕΛΑΜ»
Κινούμαστε προς την κατεύθυνση

του σοσιαλισμού γι’ αυτό ήρθαμε σε
σύγκρουση με οικονομικά κατεστημένα 

–Πώς σχολιάζετε την προσπάθεια
για νέα κοινωνική πλατφόρμα,
από πρώην στελέχη της ΕΔΕΚ;

–Ο καθένας έχει δικαίωμα να
πράξει και να λειτουργήσει όπως
θέλει. Από εκεί και πέρα εμείς επι-
φυλασσόμαστε του δικαιώματος,
την ώρα που θα το κρίνουμε ανα-
γκαίο, να μιλήσουμε δημόσια και
να τεκμηριώσουμε τις απόψεις μας
στη αδιάσειστων στοιχείων. Μέχρι
στιγμής έχουμε σιωπήσει. Επιδεί-
ξαμε συνέπεια που σε πολλές πε-
ριπτώσεις παρεξηγήθηκε γιατί κά-
ποιοι θεωρούν ότι η σιωπή δεν είναι
υπευθυνότητααλλάαδυναμία. Εμείς
θα αποφασίσουμε πότε θα μιλή-
σουμε και πάντα στη βάση απο-
δεικτικών στοιχείων για να απο-
δημήσουμε όλες αυτές τις ανυπό-
στατες κατηγορίες που εκτοξεύον-
ται σε βάρος του κόμματος, γιατί
ενδεχομένως κάποιοι για τους δι-
κούς τους προσωπικούς και οικο-
νομικούς λόγους θεώρησαν ότι θα
πρέπει να κινηθούν προς αυτή την
κατεύθυνση.
–Τα όσα προηγήθηκαν πιστεύετε

πως λάβωσαν την ΕΔΕΚ και πιθα-
νώς αποδυνάμωσαντο κόμμα ενό-
ψει δημοτικών και ευρωεκλογών; 

–Όταν είσαι σε μάχη δέχεσαι
και το λάβωμα. Εμείς μπήκαμε σε
μάχη το 2015 με στόχο να ανορθώ-
σουμε το κόμμα και να ενισχύσουμε
την αξιοπιστίατου. Μέσα απόαυτή
την προσπάθεια συγκρουστήκαμε
με προσωπικά και οικονομικά συμ-
φέροντα ατόμων, καθώς και με κα-
τεστημένα. Ως εκ τούτου λοιπόν,
δεν τρέφουμε αυταπάτες. Δεχόμαστε
ένανανελέητο πόλεμο καθημερινά.
Είναι πολλοί αυτοί που θέλουν να
φιμώσουν την ΕΔΕΚ. Θα αντιστα-
θούμε με όλες μας τις δυνάμεις.
–Ποιο αποτέλεσμα θα ικανοποιεί
την ΕΔΕΚ ενόψει των επικείμενων
εκλογών;

–Όσον αφορά τις ευρωεκλογές
στόχος είναι η εκλογή ευρωβουλευτή
και όσον αφορά τις δημοτικές η
εκλογή ενόςικανοποιητικού αριθμού
δημοτικώνσυμβουλών, αντιδημάρ-
χων και δημάρχων. Δεν αγνοούμε
το γεγονός ότι στην ουσία ψηφί-
στηκε μια νομοθεσία για δήθεν με-

ταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, η οποία στο τέλος θα απο-
δειχθεί ότι θα την απορρυθμίσει.
Δεν είναι τυχαίο ότι η ΕΔΕΚ ήταν
το μόνοκόμμαπου την καταψήφισε.
Πιστεύουμε ότι είναι σκοπίμως λαν-
θασμένη για να ευνοήσει ταμεγάλα
κόμματα.
–Πώς θα απαντούσατε σε μια πρό-
ταση συνεργασίας με το ΕΛΑΜ
σε μία εκλογική αναμέτρηση;

–Δεν υπάρχει τέτοια πιθανότητα,
ούτε να το συζητάτε! 
–Τέσσερα χρόνια πριν στις ευ-
ρωεκλογές του 2019 υπήρχε μια
κινητικότητα για εκλογή υποψη-
φίου της ΕΔΕΚ και όχι του ΕΛΑΜ.
Πιστεύετε πως κάτι τέτοιο είναι
εφικτό για τις εκλογές του 2024;

–Οι συνθήκες κάθε εκλογικής
αναμέτρησης είναι διαφορετικές,
ως εκ τούτου διαφορετική πρέπει
να είναι και η τακτική. Η αποτελε-
σματικότητά της θα φανεί από το
αποτέλεσμα. Εμείς θα καταβάλουμε
κάθε δυνατή προσπάθεια. Από εκεί
και πέρα αν οι πολίτες θέλουν η
χώρα μας να εκπροσωπείται στην

Ευρωβουλή σε ένα ακροδεξιό κόμμα
και να στιγματιστούμε ως κράτος,
αυτοί θα το αποφασίσουν και θα
το επιλέξουν. Εμείς δεν πρόκειται
να ποδηγετήσουμε την ψήφο των
πολίτων. Θα διεκδικήσουμε αυτό
που θεωρούμε αυτονόητο. Θα δώ-
σουμε τη μάχη μας και θα αποδεχ-
θούμε το οποιοδήποτε αποτέλεσμα
στο πλαίσιο μιας δημοκρατικής
συμπεριφοράς και κοινωνικής ευ-
πρέπειας που πρέπει να μας χαρα-
κτηρίζει. 
–Σε σχέση με τις δημοτικές εκλο-
γές υπάρχει μία ευρύτερη προ-
σπάθεια για συνεργασία κυρίως
ΔΗΣΥ-ΔΗΚΟ, γιατί σας αφήνουν
εκτός;

–Ο καθένας μπορεί να αξιολογεί
τις όποιες κινήσεις γίνονται με τον
δικό του τρόπο. Εμείς θα καταβά-
λουμεκάθε προσπάθειαγια διαμόρ-
φωση συνεργασίας με τα κόμματα
που στήριξαν τον πρόεδρο εκεί και
όπου οι συνθήκες το επιτρέπουν. 
–Δεχτήκατε πιέσεις για να συνερ-
γαστείτε με τον ΔΗΣΥ;

–Η ΕΔΕΚ παρακολουθεί τα όσα

εξελίσσονται με μεγάλη προσοχή.
Δεν δεχτήκαμε καμία πίεση για συ-
νεργασία. Εμείς λειτουργούμε με
τον δικό μας τρόπο. Είναι αυτό που
έλεγε ο αείμνηστος Ανδρέας Πα-
πανδρέου, πως όταν είσαι το αδύ-
ναμο μέρος σε μία συνεργασία δεν
πρέπει το άλλο μέρος να γνωρίζει
ποτέ ποιο θα είναι το επόμενο σου
βήμα. Στο μυαλό μας υπάρχουν
πολλά εναλλακτικά σενάρια. Τις
αποφάσεις μας θα τις πάρουμε τη
στιγμή που θα κρίνουμε ότι είναι
κατάλληλη.
–Και το δικό σας μέλλον στην πο-
λιτική σκηνή του τόπου; 

–Βρίσκομαι στη δεύτερη και τε-
λευταία θητεία μου στην προεδρία
του κόμματος και προφανώς και
στην τελευταία μου ως βουλευτής.
Από εκεί και πέρα ίδωμεν. Ένα άτο-
μο που βρίσκεται στηνπρώτηγραμ-
μή από την ηλικία των 17 χρονών
δεν είναι εύκολο να την εγκατα-
λείψει. Εξάλλου η πολιτική έχει
πολλές μορφές δράσης εξίσου εν-
διαφέρουσες και πολύτιμες για την
πατρίδας μας.

Όταν είσαι σε μάχη δέχεσαι και το λάβωμα

<<<<<<<

Δεχόμαστε έναν ανελέη-
το πόλεμο καθημερινά.
Είναι πολλοί αυτοί που
θέλουν να φιμώσουν την
ΕΔΕΚ. Θα αντισταθούμε
με όλες μας τις δυνάμεις.

<<<<<<<

Για την ΕΔΕΚ είναι
σημαντικό η όποια λύση
του Κυπριακού να περι-
λαμβάνει τις τέσσερις
αρχές που έχουν
συμφωνήσει το κόμμα
με τον πρόεδρο, λέει
ο Μαρίνος Σιζόπουλος.

Για την ΕΔΕΚ είναι σημαντικό η όποια λύση του Κυπριακού να περιλαμβάνει τις τέσσερις αρχές που συμφώνησε με τον πρόεδρο. Για την επίτευξη
του στόχου επαφίεται στον ίδιο να αποφασίσει την τακτική που θα ακολουθήσει. 

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ



OCTOBER 17, 2023

BOOK TICKET

digitalagendacy.com

POWERED BY

SUPPORTERS OFFICIAL CARRIER PARTNERS A PROJECT ENDORSED BY

TM I TU M M IS  S U MP R U S  SC Y P R UC Y P

CALUM
CHASE 

Best-sel l ing wr i ter  
and sought-after  
speaker  on 
ar t i f ic ia l  inte l l igence



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν T Ε Υ Ξ Η Κυριακή 1 Οκτωβρίου 2023

Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Οταν ξέσπασε το όλο θέμα, ειση-
γήθηκα να μην αποσυρθεί το αίτημα
για το κονδύλι από τη Βουλή και να
εξηγήσουμε ότι εμπίπτει στη σχετική
νομοθεσία που διέπει τις απολαβές
και τα ωφελήματα των δημοσίων
υπαλλήλων» δηλώνει σε συνέντευξή
της στην «Κ» η τέως αναπληρώτρια
κυβερνητική εκπρόσωπος Δόξα Κω-
μοδρόμου, μετά τον σάλο που ξέ-
σπασε για το ζήτημα των υπερωριών
και οδήγησε στην παραίτησή της.
Η εισήγησή μου, λέει, δεν έγινε απο-
δεκτή και τελικά το αίτημα αποσύρ-
θηκε. Εκ των υστέρων, αναφέρει,
πως έπρεπε, με την υποστήριξη της
Νομικής Υπηρεσίας, να αντιμετω-
πιστούν έγκαιρα οι θέσεις που εκ-
φράστηκαν στη Βουλή, καθώς και
οι θέσεις του γενικού ελεγκτή. «Βλέ-
πει» πολιτικές σκοπιμότητες πίσω
από το όλο ζήτημα και τονίζει ότι
στην επίμαχη συνεδρία της Βουλής
η αντιπολίτευση ξεκίνησε το δικό
της επικοινωνιακό παιχνίδι. Εκφράζει
τη θέση ότι το Προεδρικό μπορούσε
να παρέμβει προτού το όλο θέμα με
τις υπερωρίες πάρει τέτοια τροπή.
Πιστεύω, σημείωσε, ότι λόγω της
απουσίας του προέδρου στη Νέα
Υόρκη το θέμα αφέθηκε να αντιμε-
τωπιστεί σε μεταγενέστερο χρόνο.
Παραδέχεται ότι ήταν λάθος η κα-
ταγραφή της παρουσίας της στην
πορεία Χριστοδούλας στο έντυπο
των υπερωριών και δηλώνει πως
δεν υπήρξε καμία εικονική κατα-
χώρηση. 

–Ποιου ιδέα ήταν το θέμα των
υπερωριών; 

–Ό,τι έγινε, έγινε νόμιμα. Απο-
σπάστηκα στην Προεδρία της Δη-
μοκρατίας σύμφωνα με γνωμάτευ-
ση της Νομικής Υπηρεσίας και με
σχετική απόφαση της Επιτροπής
Δημόσιας Υπηρεσίας στο πλαίσιο

του νόμου περί απόσπασης δημο-
σίων υπαλλήλων και οργανισμών
δημοσίου δικαίου. Άρα, δεν ήμουν
στο Προεδρικό μετά από «σολο-
μωνική» του γενικού ελεγκτή, όπως
είπε βουλευτής του ΔΗΣΥ, αλλά ως
δημόσιος υπάλληλος για εκτέλεση
ειδικών καθηκόντων. Σημειώνεται
ότι το Σύνταγμα κάνει σαφή δια-
χωρισμό μεταξύ πολιτειακού αξιω-
ματούχου και υπαλλήλου, και ως
εκ τούτου δεν μπορεί το ίδιο πρό-
σωπο να κατέχει και τις δύο ιδιό-
τητες. Επίσης, υπάρχειγνωμάτευση
του γενικού εισαγγελέα, επί προ-
ηγούμενης κυβέρνησης, που κα-

ταλήγει ότι υπάλληλος που απο-
σπάστηκε στην Προεδρία από ορ-
γανισμό δημοσίου δικαίου δεν ήταν
πολιτειακός αξιωματούχος, μια γνω-
μάτευση που έχει υπόψη του ο γε-
νικός ελεγκτής. Σε αυτό το πλαίσιο,
η καταβολή υπερωριών σε οποι-
ονδήποτε δημόσιο υπάλληλο προ-
βλέπεται από σχετική νομοθεσία.
Προς αυτή την κατεύθυνση, σε επι-
στολή της Προεδρίας προς το Συμ-
βούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου,
την οποία υπογράφει η προϊστά-
μενη της διοίκησης της Προεδρίας,
αναφέρεται ότι σε σχέση με την
κυρία Κωμοδρόμου έχει προκύψει

ανάγκη για υπερωριακή απασχό-
ληση εκτός του κανονικού ωραρίου
εργασίας. Γι’ αυτό συμπλήρωνα το
σχετικό έντυπο υπερωριών που
υπέγραφε ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος, πιστοποιώντας ότι επρό-
κειτο για πραγματικά γεγονότα και
όχι εικονικά. Στη συνέχεια το έν-
τυπο παραδιδόταν στο λογιστήριο
του Προεδρικού, το οποίο το προ-
ωθούσε στο Πανεπιστήμιο Κύπρου
για την καταβολή του ποσού. Τις
απολαβές του υπαλλήλου που απο-
σπάται μπορεί να τις καταβάλλει
είτε η Δημόσια Υπηρεσία στην
οποία έχει αποσπαστεί είτε ο Ορ-

γανισμός Δημοσίου Δικαίου στον
οποίο ανήκει η οργανική του θέση.
Επομένως, η αναφορά σε διπλο-
πόρτι, αφήνοντας να αιωρείται ότι
λάμβανα διπλό μισθό, δεν ισχύει.
Οι απολαβές μου καταβάλλονταν
από το Πανεπιστήμιο Κύπρου μέχρι
η Προεδρία να είναι έτοιμη να πλη-
ρώνει η ίδια τις απολαβές μου. Οι
πληρωμές από την προεδρία μπο-
ρούσαν να γίνουν είτε από τον ήδη
εγκεκριμένο προϋπολογισμό 2023
ομάδα «Μισθοί Αξιωματούχων»,
είτε από εξασφάλιση νέου κονδυ-
λίου ομάδα «Αντιμισθία», μετά από
έγκριση της Βουλής. Συνεπώς, γι’

ακόμη μία φορά η προεδρία ενήρ-
γησε θεωρώντας ότι δεν είμαι πο-
λιτειακός αξιωματούχος.
–Ο λόγος καταβολής υπερωριών
ήταν για να αυξάνεται ο μισθός
σας στο επίπεδο των απολαβών
της θέσης της αναπληρώτριας
κυβερνητικής εκπροσώπου; 

–Όχι, ποτέ δεν είχε συζητηθεί
κάτι τέτοιο. Ούτε διεκδίκησα άλλα
ωφελήματα που δικαιούμουν όπως
οδοιπορικά ή άλλα επιδόματα. Δεν
έχω καταχραστεί ούτε ένα σεντ
από τον φορολογούμενο πολίτη. 
–Ποιος χειρίστηκε το θέμα των
υπερωριών; 

–Η προϊστάμενη της διοίκησης
της Προεδρίας χειρίστηκε το θέμα
των υπερωριών. Υπάρχει σχετική
αλληλογραφία μεταξύ της Προ-
εδρίας, του Πανεπιστημίου Κύπρου
και της Δημόσιας Υπηρεσίας. Ακο-
λουθήθηκε η πορεία που προβλέ-
πεται για κάθε υπάλληλο που έχει
αποσπαστεί. 
–Η διαδικασία αυτή έγινε και για
άλλα άτομα που είναι αποσπα-
σμένα στην προεδρία; 

–Θεωρώ ότι αυτές οι διαδικασίες
εφαρμόζονται για αρκετούς υπαλ-
λήλους που εργάζονται στην Προ-
εδρία, μετά από σχετική απόσπαση. 
–Και λαμβάνουν υπερωρίες; 

–Ναι. 
–Πόσα άτομα; 

–Δεν γνωρίζω τον ακριβή αριθμό. 
–Ο κ. Λετυμπιώτης ήξερε ότι υπέ-
γραφε για υπερωρίες; 

–Ο ίδιος έχει προβεί σε σχετικές
δηλώσεις. 
–Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
γνώριζε τι συνέβαινε;

–Δεν γνωρίζω. Μάλλον όχι. 
–Αισθανθήκατε ότι αφεθήκατε
μόνη σε όλο αυτό και ότι συνά-
δελφοί σας στο Προεδρικό δεν
σας στήριξαν; 

–Θεωρώ ότι το Προεδρικό θα
μπορούσε να παρέμβει προτού το
όλο θέμα πάρει αυτή την τροπή.
Πέραν τούτου, λυπάμαι να παρα-
τηρήσω ότι κανένας δημοσιογρά-
φος για δέκα μέρες δεν με πήρε
ένα τηλέφωνο να ζητήσει και τη
δική μου θέση, κι έτσι το θέμα πα-
ρουσιαζόταν μονόπλευρα. Πιστεύω
ότι λόγω της απουσίας του προ-
έδρου στη Νέα Υόρκη αφέθηκε το
θέμα να αντιμετωπιστεί σε μετα-
γενέστερο χρόνο. Δεν τον ενόχλησα
όσο ήταν στις ΗΠΑ και περίμενα
να επιστρέψει. 
–Ο κ. Στεφάνου λέει ότι αναλάβατε
ρόλο Ιφιγένειας για να διαγραφούν
οι ευθύνες αυτών που έλαβαν τις
αποφάσεις στο θέμα των υπερω-
ριών. Αισθάνεστε ότι πήγατε θύμα
σε αυτή την υπόθεση; 

–Δεν θεωρώ τον εαυτό μου θύμα
ή Ιφιγένεια. Εύχομαι να είμαι η τε-
λευταία που βιώνει κάτι τέτοιο εξαι-
τίας πολιτικών σκοπιμοτήτων. 
–Αναφέρεστε σε πολιτικές σκο-
πιμότητες. Είχατε πει επίσης ότι
στήθηκε ένα σχέδιο σε βάρος του
προέδρου, ενώ αυτός έδινε αγώνα
στη Νέα Υόρκη για το Κυπριακό.
Όμως το θέμα προέκυψε πριν
φύγει ο πρόεδρος. Και ποιους εν-
νοείτε ότι το έστησαν; 

–Αναφέρομαι στην επίμαχη συ-
νεδρία της Βουλής, όπου η αντι-
πολίτευση ξεκίνησε το δικό της
επικοινωνιακό παιχνίδι. 

Δόξα Κωμοδρόμου, τέως αναπληρώτρια κυβερνητική εκπρόσωπος 

Το Προεδρικό μπορούσε
να παρέμβει προτού

το θέμα πάρει τέτοια τροπή 
«Πιστεύω ότι λόγω της απουσίας του προέδρου στη Νέα Υόρκη,

το θέμα αφέθηκε να αντιμετωπιστεί σε μεταγενέστερο χρόνο»

–Υπάρχουν ευθύνες για ό,τι συ-
νέβη; 

–Εκ των υστέρων και όπως βλέ-
πω σήμερα τα πράγματα, θεωρώ
ότι έπρεπε, με την υποστήριξη της
Νομικής Υπηρεσίας, να αντιμετω-
πιστούν έγκαιρα οι θέσεις που εκ-
φράστηκαν στη Βουλή, καθώς και
οι θέσεις του γενικού ελεγκτή.
Υπάρχει αλληλογραφία μεταξύ Προ-
εδρίας, Πανεπιστημίου Κύπρου και
Δημόσιας Υπηρεσίας. Αυτό που
πρέπει να διορθωθεί και για μελ-
λοντικές παρόμοιες περιπτώσεις
είναι οι διαδικασίες και οι χειρισμοί
για κάθε υπόθεση ξεχωριστά. Δεν
μπορεί το Σύνταγμα και οι νομο-
θεσίες ενός κράτους να ερμηνεύον-
ται κατά το δοκούν για πολιτικές
σκοπιμότητες και με τρόπο που να
αφήνουν ανθρώπους εκτεθειμέ-
νους. Δεν γίνεται τη μία μέρα τα
κόμματα να σε ονομάζουν αξιωμα-
τούχο και την άλλη λειτουργό. Δεν
γίνεται κάποιος να λέει «δεν είναι
ακριβώς αξιωματούχος» κι αργότερα
να τοποθετείται λέγοντας ότι «είχε
δικαίωμα υπερωριακής απασχόλη-
σης», αν κτυπούσε κάρτα ή αν συμ-
πλήρωνε έντυπο άφιξης και ανα-
χώρησης από την εργασία. Δεν
μπορεί να είσαι και αξιωματούχος
και λειτουργός ταυτόχρονα. Όλη
αυτή η ασάφεια επιτρέπει στον κα-
θένα να τοποθετείται όποτε και
όπως συμφέρει στο κόμμα του προς
άγραν ψήφων. Ας ανοίξει επιτέλους

ένας σοβαρός διάλογος και ας λη-
φθούν τελεσίδικες αποφάσεις. 
–Αφού όλα έγιναν νομότυπα,
όπως λέτε, γιατί παραιτηθήκατε
και δεν βγήκατε να εξηγήσετε
ότι δεν υπάρχει κάτι μεμπτό;

–Όταν ξέσπασε το όλο ζήτημα,
εισηγήθηκα να μην αποσυρθεί το
αίτημα για το κονδύλι από τη Βουλή
και να εξηγήσουμε ότι εμπίπτει
στη σχετική νομοθεσία που διέπει
τις απολαβές και τα ωφελήματα
των δημοσίων υπαλλήλων. Η ει-
σήγησή μου δεν έγινε αποδεκτή
και τελικά το αίτημα αποσύρθηκε.
Επομένως, παρόλο που δεν έχω κά-
νει κάτι μεμπτό, μετά τη διαπόμ-
πευση και τον διασυρμό του ονό-
ματός μου δεν επιθυμούσα να πα-
ραμείνω. Θεώρησα σωστό να απο-
μακρυνθώ για να προστατεύσω και
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας. 
–Μπορούσε ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης να βγει μπροστά, να το
πάρει πάνω του και να εξηγήσει
τι έγινε, αν όντως είναι τόσο κα-
θαρά τα πράγματα όπως λέτε; 

–Θεωρώ ότι η απουσία του στο
εξωτερικό δεν του επέτρεψε να το
κάνει. 
–Γιατί δεν το έπραξε, όταν επέ-
στρεψε; 

–Εξήγησα στον πρόεδρο ότι είχα
αποφασίσει και ότι θέλω να απο-
χωρήσω. Είχα ήδη ενημερώσει και
τον πρύτανη του Πανεπιστημίου
Κύπρου για την πρόθεσή μου να

επιστρέψω στα καθήκοντά μου.
–Είναι ηθικά σωστό κάποιος να
είναι στο κυβερνητικό σχήμα και
ταυτόχρονα να διατηρεί θέση

π.χ. στο Πανεπιστήμιο Κύπρου;
–Θεωρώ πως ναι, κάθε δημόσιος

υπάλληλος έχει δικαίωμα βάσει της
νομοθεσίας που διέπει τις αποσπά-
σεις, να υπηρετήσει οποιονδήποτε
θεσμό και μετά να επιστρέψει πίσω
στη θέση του. 
–Θα ήταν καλύτερα να είχατε υπο-
βάλει παραίτηση για να αναλάβετε
τη θέση στο κυβερνητικό σχήμα; 

–Έπραξα ό,τι μου επέτρεπε η
νομοθεσία. 
–Τι ήταν τα χειρόγραφα που είδαν
το φως της δημοσιότητας; 

–Αφορούσαν προσωπικά στοι-
χεία και τις δραστηριότητές μου

μετά τις τέσσερις το απόγευμα τις
καθημερινέςκαι τις δραστηριότητές
μου τα Σαββατοκύριακα. 
–Υπήρξε ενόχληση για το γεγονός
ότι οι υπερωρίες αφορούσαν φι-
λανθρωπικές εκδηλώσεις, μνη-
μόσυνα, ομιλίες κ.λπ. Ήταν σωστό
να δηλωθούν τέτοια πράγματα
για υπερωρίες; 

–Αντιλαμβάνομαι πλήρως ότι
κάποιες αναφορές ενόχλησαν και
προκάλεσαν το δημόσιο αίσθημα.
Εκφράζω τη λύπη μου και απολο-
γούμαι γι’ αυτό. Οι εν λόγω ανα-
φορές καταγράφονταν για να απο-
δεικνύεται ότι όντως ανταποκρι-
νόμουν στα καθήκοντα και τις υπο-
χρεώσεις μου. Ουδέποτε σκέφτηκα
τα χρήματα. Αυτό φαίνεται από το
ότι αμείβομαι στην κλίμακα Α8 και
όχι στην κλίμακα της θέσης της
αναπληρώτριας κυβερνητικής εκ-
προσώπου, που αντιστοιχεί στην
Α13. Ούτε διεκδίκησα άλλα ωφε-
λήματα όπως οδοιπορικά. Σύμφωνα
με στοιχεία που έχω, οι δικές μου
απολαβές συμπεριλαμβανομένης
και της υπερωριακής αποζημίωσης
για ολόκληρη τη θητεία των πέντε
ετών θα ήταν κατά 100 χιλιάδες
ευρώ περίπου λιγότερα από τις απο-
λαβές ενός διορισμένου πολιτειακού
αξιωματούχου σε αυτή τη θέση. 
–Υπήρξε έντονη αντίδραση για
την πορεία Χριστοδούλας… 

–Ήταν Κυριακή και έφυγα από
το σπίτι μου και πήγα στη Λάρνακα

γύρω στις εννέα το πρωί κι επέ-
στρεψα μετά το μεσημέρι. Όπως
όλες οι δράσεις του Σαββατοκύρια-
κου έτσι και η συμμετοχή αυτή κα-
ταγράφηκε στο σχετικό έντυπο για
σκοπούς επιβεβαίωσης ότι όντως
έλαβα μέρος. Αποδέχομαι ότι ήταν
λάθος η καταγραφή αυτής της δρα-
στηριότητας στο έντυπο των υπε-
ρωριών, γιατί έτσι κι αλλιώς θα πα-
ρευρισκόμουν σε αυτή και χωρίς
το καπέλο της αναπληρώτριας κυ-
βερνητικής εκπροσώπου. 
–Γίνεται ακόμη λόγος για εικονι-
κές καταχωρήσεις υπερωριών. 

–Δεν υπήρξε καμία εικονική κα-
ταχώρηση. Δεν το έχω κάνει ποτέ.
Αντιθέτως έχω εργαστεί εκατον-
τάδες ώρες στη ζωή μου που δεν
πληρώθηκαν ποτέ.
–Τίθεται ως παράδειγμα η ολιγό-
λεπτη συνάντηση με τον κ. Χρι-
στοφίδη στο Προεδρικό.

–Θυμάμαι ότι εκείνη τη μέρα
παρέμεινα στο γραφείο τακτοποι-
ώντας διάφορες εκκρεμότητες μέχρι
τις 18:00-18:30 οπότε έγινε η πα-
ραλαβή του σχετικού υπομνήματος
για το στεγαστικό από τον κ. Χρι-
στοφίδη και αργότερα τακτοποι-
ήθηκε όπως συνηθίζεται σε παρό-
μοιες περιπτώσεις. 
–Το ποσό που λάβατε ως υπερω-
ρίες θα το επιστρέψετε; 

–Βεβαίως. Εξάλλου το ποσό που
αντιστοιχεί σε τρεις μήνες είναι
μικρό. 

Εισηγήθηκα να μην αποσυρθεί το αίτημα για το κονδύλι από τη Βουλή 
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«Αντιλαμβάνομαι πλήρως ότι κάποιες αναφορές στο έντυπο υπερωριών ενόχλησαν και προκάλεσαν το δημόσιο αίσθημα. Εκφράζω τη λύπη
μου και απολογούμαι» δηλώνει στην «Κ» η τέως αναπληρώτρια κυβερνητική εκπρόσωπος.

<<<<<<

Στην επίμαχη
συνεδρία της Βουλής,
η αντιπολίτευση
ξεκίνησε το δικό της
επικοινωνιακό παιχνίδι.

<<<<<<

Eπρεπε, με την υποστή-
ριξη της Νομικής Υπη-
ρεσίας, να αντιμετωπι-
στούν έγκαιρα οι θέσεις
που εκφράστηκαν στη
Βουλή, καθώς και οι θέ-
σεις του γεν. ελεγκτή.

<<<<<<

Η προϊστάμενη
της διοίκησης της
Προεδρίας χειρίστηκε
το θέμα των υπερωριών.

«Επρεπε να εξηγήσουμε ότι (το κονδύλι) εμπίπτει στη σχετική νομοθεσία
που διέπει τις απολαβές και τα ωφελήματα των δημοσίων υπαλλήλων. Η ει-
σήγησή μου δεν έγινε αποδεκτή» λέει η κ. Δόξα Κωμοδρόμου. 
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ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Αλλού μας τρώει…
Το λάθος στην εγκύκλιο του υπουργείου
Παιδείας έγινε αφορμή για όλους και όλες
να μιλήσουν για την οπισθοδρομική μας
παιδεία, τα λάθη και τις παραλείψεις του
δημοσίου σχολείου, και φυσικά να βρεθεί
στο στόχαστρο και ο διευθυντής Μέσης
Γενικής Εκπαίδευσης του ΥΠΑΝ Κυπρια-
νός Λούης και δεν του αξίζουν τα υποτιμη-
τικά σχόλια στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης. Σαφώς και είναι ένα λάθος που δεν
έπρεπε να φύγει, πόσο μάλλον από το
υπουργείο Παιδείας, αλλά να μην τρελα-
θούμε κιόλας, βγάζοντας το λαθόμετρό
μας. Το θέμα που πρέπει να τεθεί επί τά-
πητος και να γίνει σοβαρή συζήτηση είναι
πώς διδάσκεται το μάθημα της ιστορίας
στα σχολεία μας σήμερα, και όχι το λάθος
σε μία προκάτ εγκύκλιο. Και το ενδιαφέ-
ρον είναι πώς κατανέμονται οι φωνές που
έψεξαν το λάθος, άλλοι μίλησαν για εθνι-
κιστική παιδεία, για επετείους που δεν
αφορούν τη χώρα και άλλοι για το ότι χα-
νόμαστε ως έθνος, δεν ξέρουμε πλέον
ούτε τα βασικά. Αλλά για να σοβαρευτού-
με, η διδασκαλία της ιστορίας είναι μία πο-
λύ σοβαρή υπόθεση, και στα σχολεία μας
ακόμα διδάσκεται όπως θα τη δίδασκε ο
Κωνσταντίνος Παπαρρηγόπουλος. Αυτά
να συζητάμε και όχι ένα λάθος που σε μία
εβδομάδα θα έχει ξεχαστεί. 

Διά του επιτηδείου διδασκάλου
Και μιας και πιάσαμε τα διδασκαλικά,
«Τους δε παίδας των σχολείων απαλλά-
ξωμεν των απειραρίθμων ογκωδών βι-
βλίων και τετραδίων και των τεσσάρων ξη-
ρών τοίχων του σχολείου, εντός των οποί-
ων είνε κεκλεισμένοι. […] Ιδρύσωμεν γυ-

μναστήρια εν τοις σχολείοις και καταστή-
σωμεν το μάθημα της γυμναστικής υπο-
χρεωτικόν και βαθμολογούμενον ισοβαθ-
μίως μεταξύ των δευτερευόντων λεγομέ-
νων μαθημάτων.» ή «Αμφότεροι οι γυμνα-
στικοί είναι άξιοι πολλών επαίνων διά την
επιτελεσθείσαν υπ’ αυτών εργασία». Τέ-
τοια και άλλα πολλά ενδιαφέροντα έγρα-

φαν οι εφημερίδες κάποτε για το μάθη-
μα της γυμναστικής. Σημαντικό μάθημα
λοιπόν, αλλά εμείς θαυμάσαμε όσα έγι-
ναν την περασμένη εβδομάδα στην Επι-
τροπή Παιδείας της Βουλής, όπου έγινε
το αλάι-μαλάι –συγχωρήστε μου την έκ-
φραση, για το ότι δασκάλες διδάσκουν
γυμναστική με τακούνια, όπως ανέφερε

ο προϊστάμενος του τομέα αθλητισμού
του υπουργείου Παιδείας, Σπύρος Αντω-
νέλλος. Πάντως, δεν θέλω να πιστεύω
πως και τη γυμναστική τη διδάσκουμε
όπως παλιά… όπως γίνεται με άλλα μα-
θήματα. Η Επιτροπή έγινε γήπεδο, εκα-
τέρωθεν βολές και για ακόμη μία φορά
τα πραγματικά προβλήματα των σχολεί-

ων μας πέρασαν σε δεύτερη μοίρα.

Το 1%... και πολύ!
Και ας πιάσουμε τα πολιτιστικά και αυτόν
τη νομοθεσία για τον εμπλουτισμό δημο-
σίων κτιρίων με έργα τέχνης, τον Νόμο
57(1) 2009, αυτόν που μιλάει για υποχρεω-
τικό εμπλουτισμό των δημόσιων κτιρίων με
έργα τέχνης αξίας ίσης με το 1% του συνο-
λικού κόστους του έργου. Ποια άλλα κτί-
ρια, εκτός από τον ΘΟΚ εφαρμόζουν τον
νόμο; Ποιοι διαγωνισμοί έχουν προκηρυχ-
θεί; Υπάρχει πρόβλεψη για να εμπλουτι-
στεί με ένα έργο τέχνης το Προεδρικό; Η
Βουλή των Αντιπροσώπων; Εφαρμόζεται ο
νόμος; Αν ναι, πώς εφαρμόζεται; Υπάρχει
πρόβλεψη για το αν δεν εφαρμόζεται; Για
παράδειγμα τα νέον του γλυπτού με τίτλο
«Κλεψύδρα» του Θεοδούλου Γρηγορίου
ανάβουν στο κτίριο της Ελεγκτικής Υπηρε-
σίας; Αν δεν ανάβουν, γιατί δεν ανάβουν,
υπάρχει δημοσιονομικός λόγος ή απλώς
δεν αρέσει το έργο, άρα δεν τα ανάβουν;
Οφείλει η Ελεγκτική Υπηρεσία να συντη-
ρεί και να δίνει στο κοινό το όλον του έρ-
γου; Ποιος ελέγχει τους φύλακες; Εκτός
και αν είναι αρκετή η πατάτα/γλυπτό της
Ξυλοφάγου και ο βρακάς της Λεμεσού για
να λέμε πως έχουμε δημόσια τέχνη. 

Και μιας και λέμε για δημόσια τέχνη, με
το πάρκο γλυπτικής στην τάφρο, στη
Λευκωσία, τι γίνεται; Είναι πάρκο γλυπτι-
κής ή απλώς υπάρχουν γλυπτά για να την
ομορφαίνουν; Το Πολιτιστικό Χωριό Λέμ-
πας θα παραδοθεί έως το τέλος του χρό-
νου, και πώς προτίθεται να το αξιοποι-
ήσει το υφυπουργείο σε συνεργασία με
την κοινότητα; 

Σύγχρονη γλυπτική και ιστορίες… 

Της δρος ΟΛΓΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ

Η ψηφιακή ανάπτυξη προχωρά και
εισέρχεται στην καθημερινότητά
μας και στο εργασιακό μας περι-

βάλλον με ασύλληπτα γοργούς ρυθμούς.
Τα ευρήματα της ευρωπαϊκής έρευνας
ESENER 2019, η οποία πραγματοποι-
ήθηκε από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό
για την Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία
(EU-OSHA), καταδεικνύουν ότι πέρα
από το90% των επιχειρήσεων έχειπλέον
ενσωματώσει την ψηφιακή τεχνολογία
στις διεργασίες τους. Ρομπότ, δρόνοι
(drones), φορητοί υπολογιστές, έξυπνα
τηλέφωνα, αυτοματισμοί, καθώς και
νέες μορφές εργασίας όπως είναι η τη-
λεργασία και η εργασία σε ψηφιακές
πλατφόρμες, αποτελούν σήμερα καθο-
ριστικό και αναπόσπαστο κομμάτι των
εργασιακών διαδικασιών. 

Πόσο έτοιμο είναι όμως το εργασιακό
περιβάλλον να υποδεχθεί και να μεταβεί
ομαλά στη νέα ψηφιακή εποχή, αξιο-
ποιώντας ταυτόχρονα στον μέγιστο δυ-
νατό βαθμό τις ευκαιρίες που προκύ-
πτουν, καθώς και τις προκλήσεις που
δημιουργούν οι νέοι και αναδυόμενοι
κίνδυνοι, και πού μπορεί να επηρεάσουν
την ασφάλεια, την υγεία και την ευημερία
των εργαζομένων;

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει δεσμευ-
τεί να προετοιμάσει τα κράτη-μέλη,
μέσα από την ενδυνάμωση των πολιτών
και των επιχειρήσεων, να βιώσουν ομαλά
τον ψηφιακό μετασχηματισμό, διασφα-
λίζοντας την αξιόπιστη ανάπτυξη της
τεχνολογίας και την εφαρμογή καινο-
τόμων πρακτικών. Απώτερος στόχος
μέσα από μια ανοικτή και δημοκρατική
κοινωνία να ευνοηθεί η δυναμική και
βιώσιμη οικονομία, συμβάλλοντας στην
καταπολέμηση της κλιματικής αλλαγής
και στην επίτευξη της πράσινης μετά-
βασης. Παράλληλα, η ψηφιοποίηση στον
χώρο εργασίας, πέρα από τη διευκόλυνση
των διαδικασιών και τη διασφάλιση της
ανθρώπινης ασφάλειας και υγείας και
της παραγωγικότητας, παρέχει και ση-
μαντικά εργαλεία για την καλλιέργεια
και διατήρηση θετικής κουλτούρας
ασφάλειας και υγείας, μέσα από μια πιο
διαδραστική και τελεσφόρα επικοινωνία
μεταξύ της διοίκησης και του εργατικού
δυναμικού. Διευκολύνει τη διαδικασία
διαβούλευσης και την εμπλοκή των ερ-
γαζομένων στη λήψη σημαντικών απο-
φάσεων για τη διασφάλιση ενός ασφα-
λούς και παραγωγικού εργασιακού πε-
ριβάλλοντος. Επιπλέον, η ψηφιοποίηση
έχει θετική επίδραση στην καινοτομία
και τη δημιουργικότητα, συνδυάζοντας
την αποτελεσματικότητα των μηχανών
και τις δημιουργικές δεξιότητες των αν-
θρώπων. Οι σημαντικές ευκαιρίες που
παρέχει η ψηφιοποίηση συνοδεύονται

ταυτόχρονα και από καίριες προκλήσεις,
οι οποίες προκύπτουν από τη συνύπαρξη
του ανθρώπου και των ψηφιακών συ-
στημάτων στο εργασιακό περιβάλλον.
Γι’ αυτό ο σχεδιασμός και η ανάπτυξη
τεχνολογικών εφαρμογών επιβάλλεται
να έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο, συν-
τείνοντας στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής και την ευημερία των εργαζομένων.
Συνάμα, οεντοπισμός και η ταυτοποίηση
των νέων και αναδυόμενων κινδύνων
(σωματικών και ψυχοκοινωνικών), απο-
τελεί το σημαντικότερο εργαλείο πρό-
ληψης των εργατικών ατυχημάτων, των
επαγγελματικών ασθενειών και άλλων
συμβάντων που μπορεί να διαταράξουν
τις εργασιακές διεργασίες.

Ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός για την
Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία, αξιο-
ποιώντας τα ευρήματα των ερευνών
του και σε συνεργασία με τα κράτη-
μέλη, προχώρησε στον σχεδιασμό της
νέαςΕυρωπαϊκής Εκστρατείας για Ασφα-
λείς και Υγιείς Χώρους με θέμα, «Επαγ-
γελματική Ασφάλεια και Υγεία στην Ψη-
φιακή Εποχή», η επίσημη έναρξη της
οποίας θα γίνει στις 25 Οκτωβρίου 2023.
Η εκστρατεία προσβλέπει στην ενημέ-
ρωση, διαφώτιση και ευαισθητοποίηση
σε σχέση με την επίδραση της ψηφιακής
τεχνολογίας στο εργασιακό περιβάλλον
και συνεπώς στην επαγγελματική ασφά-
λεια και υγεία των εργαζομένων στην
Ευρώπη. Ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και
Υγείας Κύπρου (ΣΑΥΚ), στο πλαίσιο των
δραστηριοτήτων του και θέλοντας να
συνδράμει στην υλοποίηση των στόχων
της νέας Ευρωπαϊκής Εκστρατείας του
EU-OSHA, διοργανώνει το 12ο Διεθνές
Συνέδριο CyOSH 2023, με θέμα «Occu-
pational Safety and Health – Digitali-
zation and New Forms of Work». Το συ-
νέδριο, θα διεξαχθεί στις 19 Οκτωβρίου
2023, στο ΣιακόλειοΕκπαιδευτικό Κέντρο
στη Λευκωσία και απευθύνεται σε επαγ-
γελματίες στον τομέα της Ασφάλειας
και Υγείας, λειτουργούς ασφάλειας, αρ-
χιτέκτονες, μηχανικούς, επιθεωρητές,
παρόχους Εξωτερικών Υπηρεσιών Προ-
στασίας και Πρόληψης, μέλη των Επι-
τροπών Ασφάλειας, φοιτητές, κ.ά. 

Το CyOSH 2023 τελεί υπό την αιγίδα
του υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων και αποτελεί μέρος της
προσπάθειας του ΣΑΥΚ για ευαισθητο-
ποίηση και ανάπτυξη θετικής κουλτού-
ρας ασφάλειας και υγείας.

Περισσότερες πληροφορίες και δήλωση
συμμετοχής στο CyOSH 2023, στην ιστο-
σελίδα του ΣΑΥΚ,
https://www.cysha.org.cy/CyOSH2023

Η δρ Όλγα Νικολαΐδου είναι ερευνήτρια στην
Επαγγελματική Ασφάλεια & Υγεία, συντονί-
στρια Οργανωτικής Επιτροπής CyOSH 2023.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Δ εν δίσταζε να αναμοχλεύει το πα-
ρελθόν. Ο ανθρωπολόγος Ξενοφών
Καλλής, βραχύσωμος και γλυκομί-

λητος, γύριζε για χρόνια την Κύπρο και
την Ελλάδα, έχοντας επωμιστεί μια δύσκολη
αποστολή. Προσπαθούσε να δώσει στους
νεκρούς την ταυτότητά τους. Δεν ήταν
λίγες οι περιπτώσεις που σοροί αγνοου-
μένων και πεσόντων της τουρκικής εισβο-
λής είχαν τοποθετηθεί άναρχα σε κοιμη-
τήρια και ομαδικούς τάφους, ή οι οικείοι
τους είχαν παραλάβει οστά που ανήκαν
σε άλλους. Ως επικεφαλής της Υπηρεσίας
Αγνοουμένων προσπαθούσε με εντατική
δουλειά να διορθώσει αυτά τα λάθη. «Αυτό
για εμάς είναι σημαντικό, να έχουν έναν
τάφο, να ξέρουν οι οικογένειες και οι κοι-
νότητες πού βρίσκεται αυτό το παιδί, έστω
και νεκρό, για να κλείσει ένα επώδυνο κε-
φάλαιο», έλεγε. Στις 26 Σεπτεμβρίου ο Καλ-
λής κηδεύτηκε στο Δάλι, έπειτα από πο-
λυετή μάχη με τον καρκίνο. Ηταν 72 ετών.

Ο Καλλής δεν ξεχώριζε μόνο για την
επιμονή και την προσήλωσή του, για το
πόσο μεθοδικά θα αναζητούσε στοιχεία
και μαρτυρίες ή θα προσέγγιζε μια ανα-
σκαφή σε έναν ομαδικό τάφο. Ξεχώριζε
και για την ευαισθησία του. Ερχόταν σε
επαφή με τις οικογένειες αγνοουμένων
στην Κύπρο και την Ελλάδα και μπορούσε
να μπει στη θέση τους, να αντιληφθεί τα
πολυετή βάρη που κουβαλούσαν, την
πίκρα ή την καχυποψία τους. Προσπαθούσε
να κερδίσει την εμπιστοσύνη τους, διόλου
εύκολο όταν έπειτα από δεκαετίες ζητούσε
δείγματα γενετικού υλικού, εκταφή οστών
ή έπρεπε να τους ενημερώσει για τα μοιραία
λάθη που είχαν γίνει στο παρελθόν.

«Την πρώτη φορά που είδα ομαδικούς
τάφους και οστά, το 1999, έκανα μήνες
να κοιμηθώ. Δεν ήμουν εξοικειωμένος με
τους σκελετούς και το χάος που υπάρχει
σε ομαδικούς τάφους», είχε δηλώσει ο
Καλλής σε συνέντευξή του στην εφημερίδα
«Φιλελεύθερος» τον Αύγουστο του 2010.
«Συλλέγουμε στοιχεία για τον κάθε αγνο-
ούμενο, ξέρουμε όλο το ιστορικό του, την
οικογένειά του, ξέρουμε τις συνθήκες εξα-
φάνισης και τις συνθήκες θανάτου του.
Ταυτιζόμαστε με αυτό το άτομο, είτε είναι
Ελληνοκύπριος είτε Τουρκοκύπριος. Υπάρ-
χουν περιπτώσεις που ίσως ξέρουμε πε-
ρισσότερα από ό,τι η ίδια η οικογένεια.
Γίνεται ένα κομμάτι της ζωής μας».

Το 1999, έχοντας δυνατότητα πλέον
της αξιοποίησης της τεχνολογίας DNA,
αποφασίστηκε να γίνουν οι πρώτες εκταφές
στα κοιμητήρια Αγίων Κωνσταντίνου και
Ελένης και Λακατάμιας στην Κύπρο, όπου
το 1974, όπως εξηγούσε ο Καλλής, είχαν
ταφεί πολλοί ως άγνωστοι από λάθη και
παραλείψεις. Τότε ορίστηκε μέλος της
ομάδας που θα αναλάμβανε τις εκταφές.

Αρκετά χρόνια αργότερα, σε μια από
τις πολλές αποστολές του, ο Καλλής βρέ-
θηκε σε ένα χωριό της κεντρικής Ελλάδας.
Ζήτησε να παραλάβει τα οστά ενός κατα-
δρομέα που είχαν δοθεί σε συγγενείς του

και υπήρχαν υποψίες ότι δεν ήταν τα σω-
στά. Οταν πήγαν στο νεκροταφείο του
χωριού, του δόθηκε από τον αδερφό του
καταδρομέα και ένα οστό της μητέρας
του, για να εξαχθεί από αυτό DNA και να
προχωρήσει η έρευνα. Συγχωριανοί που
παρακολουθούσαν τη διαδικασία ρωτούσαν
τον αδερφό εάν είναι σίγουρος γι’ αυτό
που κάνει. «Τα είχαμε εμείς για 30 χρόνια,
θα τα πάρουν αυτοί και θα τα δώσουν σε
κάποιον άλλον για τα επόμενα 30 χρόνια»,
είπε εκείνος, δύσπιστος για το αποτέλεσμα.
Αυτά τα λόγια στοίχειωσαν τον Καλλή, αι-
σθάνθηκε ότι ήταν χρέος του, ότι είχε μια
προσωπική δέσμευση απέναντι σε αυτόν
τον συγγενή για να δώσει απαντήσεις.
Του είπε ότι θα έκανε μια σοβαρή προ-
σπάθεια, ότι θα έβρισκαν τον αδερφό του,
όπως τελικά έγινε.

«Το κράτος, η πολιτεία, ασέλγησε πάνω
σ’ αυτούς τους ανθρώπους, διότι τους κα-
κομεταχειρίστηκε. Εχασαν τους δικούς
τους στην Κύπρο και τους φόρτωσαν την
προδοσία και την τραγωδία της Κύπρου.
Και παρ’ όλα αυτά, μας έδωσαν μαθήματα
ανθρωπιάς και μεγαλοσύνης. Τους ευχα-
ριστώ. Πήρα τα πιο σημαντικά μαθήματα
της ζωής μου από αυτές τις οικογένειες»,
είχε πει ο Καλλής το 2016 όταν τον είχαμε
συναντήσει στη Λευκωσία για τον επα-
ναπατρισμό 16 πεσόντων του αεροσκάφους
Νοράτλας «Νίκη 4».

Ο εντοπισμός και η ταυτοποίηση των
καταδρομέων του «Νίκη 4» ήταν μια από
τις πιο δύσκολες αποστολές που είχε ανα-
λάβει. Τον Ιούλιο του 1974 το αεροσκάφος
της ελληνικής Πολεμικής Αεροπορίας κα-
ταρρίφθηκε στη Λευκωσία δεχόμενο φίλια
πυρά. Η άτρακτος και οι σοροί που είχαν
εγκλωβιστεί σε αυτό θάφτηκαν πρόχειρα
με τα πυρομαχικά τους και τα προσωπικά

τους αντικείμενα στον λόφο της Μακεδο-
νίτισσας. Λίγα χρόνια αργότερα, αρκετές
από τις οικογένειες των πεσόντων παρέ-
λαβαν οστά άλλων στρατιωτικών και τα
θρήνησαν σαν δικά τους. Στο σημείο της
συντριβής ανεγέρθηκε ένα μνημείο, το
οποίο το 2015 ξηλώθηκε ώστε να γίνουν
ανασκαφές και να εντοπιστούν το αερο-
σκάφος και τα λείψανα των πεσόντων.
Ηταν μια επιχείρηση με πολιτικό κόστος
και μεγάλη πίεση, καθώς υπήρχε το εν-
δεχόμενο οι έρευνες να αποβούν άκαρπες.
Υπερίσχυσε, όμως, το αίσθημα ευθύνης
απέναντι στις οικογένειες.

Μέχρι να εντοπίσουν τα πρώτα οστά,
ο Καλλής έλεγε ότι ζούσαν κάθε ημέρα
«ένα μαρτύριο αβεβαιότητας». Τελικά κα-
τάφεραν να συλλέξουν 268 σκελετικά δείγ-
ματα, το 91% των οποίων ταυτοποιήθηκε
από το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενε-
τικής Κύπρου. Επειτα σε κάθε συγγενή
δόθηκε φάκελος με τα δεδομένα των γε-
νετικών εξετάσεων και χάρτης με τα ακριβή
σημεία όπου εντοπίστηκαν τα οστά κάθε
πεσόντος στον τύμβο.

«Πάντοτε σε αυτές τις περιπτώσεις
υπάρχουν δύο σχολές: η μία είναι η σχολή
που τα βάζεις όλα κάτω από το χαλί και
προχωράς με ένα τεράστιο κόστος για την
ιστορική αλήθεια – και ειδικά για τις οι-
κογένειες που υποφέρουν και ζουν αυτό
το μαρτύριο της αβεβαιότητας. Η δεύτερη
σχολή είναι η διαφάνεια, η αναζήτηση
της αλήθειας. Κι εκεί που έγιναν λάθη, ως
πολιτεία και ως άτομα, λες ένα μεγάλο
συγγνώμη. Εγώ είμαι της δεύτερης σχολής»,
μας έλεγε τότε ο Καλλής. «Το τι κάνουμε
εδώ, έστω ετεροχρονισμένα, είναι να αν-
ταποδώσουμε τις υποχρεώσεις που έχουμε
ως πολιτεία σε αυτές τις οικογένειες, σε
αυτά τα παιδιά. Είναι καθήκον μας».

Ψηφιακή Μετάβαση
και Επαγγελματική
Ασφάλεια και Υγεία

ΜΝΗΜΟΝΕΥΟΝΤΑΣ

Οι αγνοούμενοι ήταν ένα κεφάλαιο της ζωής του

O ανθρωπολόγος Ξενοφών Καλλής (1951-2023) ανάμεσα σε φέρετρα με οστά στρατιωτών
του μοιραίου «Νοράτλας», που ταυτοποιήθηκαν ύστερα από πολυετείς έρευνες και τις επί-
πονες προσπάθειές του.
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Εάν ένας κυβερνητικός συ-
νασπισμός, σε κράτος που
επιθυμεί να θεωρείται ευ-
ρωπαϊκό, υπέπιπτε σε τόσα
λάθη και παραλείψεις, όσα
«έχει κατορθώσει να πετύ-

χει» η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη, σε ένα
μόνο εξάμηνο, τότε θα βρισκόταν αντιμέ-
τωπος με μια πολύ πιεστική αντιπολίτευση.
Μια αντιπολίτευση που απαιτείται σε κάθε
δημοκρατικό πολίτευμα, ώστε η όποια κυ-
βέρνηση να τυγχάνει ελέγχου και να πει-
θαναγκάζεται να λειτουργεί με ευνομία
και με προσανατολισμό την προάσπιση
των συμφερόντων του κράτους. Όχι με
λογική νεποτισμού. Και σίγουρα όχι με
την πρακτική ενός μονίμου παραμυθιά-
σματος επί παντός επιστητού, ακόμη και
για ζητήματα που αγγίζουν και αυτή την
επίλυση του κυπριακού προβλήματος.

Η κυβέρνηση είναι αυτή που είναι. Ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης υπεξαίρεσε την
ομιλία Κασουλίδη και εξελέγη με σημαία
τον διορισμό ισχυρής πολιτικής προσω-
πικότητας από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο

και τη διασύνδεση των ευρωτουρκικών
ντοσιέ και δη της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης με το Κυπριακό, γνωρί-
ζοντας ότι δεν θα υλοποιηθούν ποτέ. Οι
υπουργοί του είναι επίσης γνωστοί. Η
υπουργός Δικαιοσύνης Άννα Κουκκίδη
Προκοπίου που τα έκανε θάλασσα στη δια-
χείριση των αντιδράσεων γύρω από το με-
ταναστευτικό, στη Χλώρακα και στη Λε-
μεσό. Η υπουργός Υγείας Πόπη Κανάρη
που θεωρεί ότι το κυπριακό σύνταγμα έχει
ραφτεί στα μέτρα της και της επιτρέπει
να υποκαταστήσει τις αρμόδιες αρχές του
κράτους, ώστε να προβεί σε έρευνες για
τη γνησιότητα των πτυχίων της γενικής
της διευθύντριας. Ο υφυπουργός Τουρισμού
Κώστας Κουμής που επέλεξε παράτυπα
μια 19χρονη ως συνεργάτιδά του, η οποία
όλως τυχαίως συμμετείχε στην προεκλογική
εκστρατεία του Νίκου Χριστοδουλίδη. Ο
υφυπουργός Καινοτομίας Φίλιππος Χατζη-
ζαχαρίας που δεν έχει σχέση με το χαρτο-
φυλάκιο που του ανατέθηκε, ενώ σε αυτούς
θα πρέπει να προσθέσουμε τον Μιχάλη
Χατζηγιάννη που παραιτήθηκε από το

υφυπουργείο Πολιτισμού και τη Δόξα Κω-
μοδρόμου που επίσης παραιτήθηκε από
τη θέση της αναπληρώτριας κυβερνητικής
εκπροσώπου, μετά τη γνωστοποίηση των
υπερωριών που λάμβανε ακόμη και για να
παραστεί σε φιλανθρωπικές εκδηλώσεις.
Να μη λησμονήσουμε όμως και τον κυ-
βερνητικό εκπρόσωπο Κωνσταντίνο Λε-
τυμπιώτη που υπέγραφε τις υπερωρίες και
την εξίσου αξέχαστη αντιδημοκρατική
υπόδειξή του ότι δεν κρατούμε «επιτυχιό-
μετρο» και συνεπώς, κατά την άποψή του,
δεν έχουμε δικαίωμα να ασκήσουμε κριτική
στους υπουργούς. 

Αν λοιπόν όλα αυτά γίνονταν σε ένα
άλλο κράτος-μέλος της Ε.Ε., σε ένα μόλις
εξάμηνο, η καρέκλα του κυβερνητικού συ-
νασπισμού θα έτριζε. Οι εταίροι της κυ-
βέρνησης θα διαχώριζαν τη θέση τους σε
τέτοιο βαθμό, ώστε ακόμη και ο αντίστοιχος
Μάριος Καρογιάν (ενός άλλου κράτους-
μέλους), θα πήγαινε σπίτι του. Έστω κι αν
θα χρειαζόταν να κάνει τον κόπο και να
φωτογραφηθεί στην εξέδρα του επόμενου
νικητή των προεδρικών εκλογών. Ομοίως

θα αποχωρούσε και ο αντίστοιχος Νικόλας
Παπαδόπουλος, παίρνοντας μαζί του και
την ατάκα που είπε στον Νίκο Χριστοδου-
λίδη ότι «εάν δεν έβαζες υποψηφιότητα
θα έπρεπε να σε είχαμε εφεύρει». 

Μεγάλη βεβαίως είναι και η ευθύνη της
αντιπολίτευσης, η οποία σε ένα άλλο κρά-
τος-μέλος δεν θα κοιμόταν όρθια. Ο αντί-
στοιχος Στέφανος Στεφάνου θα ξυπνούσε
και θα τολμούσε να υπερβεί τις καταστα-
τικές ρήτρες του ΑΚΕΛ, προβαίνοντας σε
ανοίγματα προς την κοινωνία των πολιτών
και προσφέροντας ένα σύγχρονο, ανοι-
κτόμυαλο αριστερό κόμμα, το οποίο σήμερα
απουσιάζει από το πολιτικό σύστημα του
τόπου. Με προτάσεις που υπερβαίνουν
κομματικές αγκυλώσεις και φαινόμενα
Μαυρογιάννη. Και που οδηγούν σε πραγ-
ματικό εκσυγχρονισμό.

Στην περίπτωση πάντως της Αννίτας
Δημητρίου, η αλήθεια είναι ότι η αφύπνιση
δεν είναι αρκετή. Απαιτούνται φροντιστήρια
και δη ταχύρρυθμα, ώστε η πρόεδρος του
ΔΗΣΥ και της Βουλής (με τη στήριξη και
του ΕΛΑΜ) να αντιληφθεί ότι για να μπο-

ρέσει να αρθρώσει πολιτικό λόγο, θα πρέπει
πρώτα να διαβάσει. Πολύ φοβάμαι όμως,
ότι τα λογοτεχνικά βιβλία της Χρυσηίδας
Δημουλίδου, δεν είναι διαφωτιστικά ούτε
στο Κυπριακό, ούτε στα ευρωτουρκικά,
όπου η κ. Δημητρίου εμφανίζει τέτοια κενά
και αδυναμίες, σε βαθμό που προσβάλλουν
την εικόνα του κόμματος, του οποίου ηγεί-
ται. Κατά τα λοιπά, στην Κυπριακή Δημο-
κρατία, που γιορτάζει σήμερα, έχουμε μια
πολύ ωραία πολιτική οικογένεια! Χρόνια
πολλά! 

Σημείωση: Ο εταίρος του προέδρου Χριστο-
δουλίδη, Μαρίνος Σιζόπουλος, ο οποίος πρό-
τεινε στο κράτος να παραβιάσει την ευρω-
παϊκή νομοθεσία (που υπερτερεί του κυ-
πριακού συντάγματος) και να επιβάλει πρό-
στιμο 500 ευρώ σε όσους γεμίσουν τα οχή-
ματά τους με καύσιμα από τα κατεχόμενα, θα
μπορούσε να διεκδικήσει τη θέση του
υπουργού Δικαιοσύνης (σε αυτή την κυβέρ-
νηση, σε άλλη θα έτρωγε πόρτα). 

Χρόνια πολλά στην ωραία πολιτική οικογένειά μας! 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Η πρόσφατη δημοσκόπηση του Reporter και
της IMR αποτυπώνει ενδιαφέρουσες όψεις
του πολιτικού τοπίου εφτά μήνες μετά τις
προεδρικές εκλογές. Τα ποσοστά που ανα-
διαμορφώνουν τον κομματικό χάρτη συγκεν-
τρώνουν, όπως είναι φυσικό, και το μεγαλύτερο

ενδιαφέρον: με το ΑΚΕΛ, έπειτα από μια μακρά πτωτική
περίοδο, να κερδίζει την πρωτιά (20%) και τον ΔΗΣΥ να
είναι στη δεύτερη θέση (18%), ως αποτέλεσμα του εσωτερικού
διχασμού που προέκυψε μετά την εκλογή του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη. Το ΕΛΑΜ εμφανίζεται πλέον ως η τρίτη πολιτική
δύναμη με διψήφιο μάλιστα ποσοστό (12%) με μια συντη-
ρητική εθνικιστική ατζέντα που δεν περιορίζεται μόνο στο
μεταναστευτικό. Για τα υπόλοιπα κόμματα το εντυπωσια-
κότερο δεν είναι η κατάταξη (τέταρτο το ΔΗΚΟ με 7% και
πέμπτο κόμμα οι Οικολόγοι με 4%), αλλά τα ισχνά ποσοστά
των ουραγών (ΕΔΕΚ 2% και ΔΗΠΑ 1%), τα οποία δεν εμπίπτουν
καν στο στατιστικό λάθος. Αναρωτιέμαι λοιπόν: αν αυτή
είναι η εικόνα, πώς θα αντέξει η κυβέρνηση με τέτοια στη-
ρίγματα; Βλέποντας μάλιστα και τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
των αρχηγών των συμπολιτευόμενων κομμάτων, δεν θα
ήταν υπερβολή αν λέγαμε ότι η κυβερνητική συμμαχία στη-
ρίζεται σε πήλινα πόδια. Τόσο εύθραυστα, που, αν συνεχίσει
αυτή η κατηφορική πορεία, θα κινδυνεύσει σοβαρά να γκρε-
μοτσακιστεί. 

Συνοπτικά: Ο Νικόλας Παπαδόπουλος καταγράφει 32%
θετικές απόψεις - 63% αρνητικές, ο Μάριος Καρογιάν 20%
θετικές - 73% αρνητικές και ο Μαρίνος Σιζόπουλος 18%
θετικές απόψεις - 76% αρνητικές. Για τον πρόεδρο της ΕΔΕΚ
τα πράγματα είναι ακόμα χειρότερα, αφού μόλις ένας στους
τέσσερις παραδοσιακούς ψηφοφόρους του κόμματος έχουν
θετική άποψη για τον πρόεδρό τους. Εδώ δεν μιλάμε πια
για αναμενόμενη κυβερνητική φθορά αλλά για πανωλεθρία.
Αν θέλουμε δε να είμαστε στοιχειωδώς ρεαλιστές θα πρέπει
να δεχτούμε ότι μια διακυβέρνηση που δεν έκλεισε ένα
χρόνο ζωής είναι αδύνατον να προκαλέσει αυτού του είδους
τις παράλληλες απώλειες. Κάτι άλλο συμβαίνει λοιπόν, και
αυτό το κάτι πρέπει να το ερμηνεύσουμε όχι με πολιτικούς
αλλά με υπαρξιακούς όρους: τα κόμματα του Κέντρου,
ιδιαίτερα η ΔΗΠΑ και η ΕΔΕΚ, δεν πείθουν πλέον για την
αναγκαιότητα ύπαρξής τους. Είναι κόμματα αμιγώς πελα-
τειακά, απαξιωμένα στη συνείδηση των πολιτών. Για ένα
ιστορικό κόμμα όπως η ΕΔΕΚ αυτό είναι τραγικό, καθώς
φαίνεται ότι ο Μαρίνος Σιζόπουλος με τις αλλοπρόσαλλες
θέσεις του έχει τοποθετήσει την ταφόπλακα πάνω από το
κόμμα που ίδρυσε ο Βάσος Λυσσαρίδης. 

Τούτων δοθέντων, εύλογα προκύπτει το ερώτημα εάν ο
Νίκος Χριστοδουλίδης θα μπορέσει να ανοίξει τον κυβερνητικό
βηματισμό, κουβαλώντας αυτά τα βαρίδια και περπατώντας
με αυτά τα πήλινα πόδια. Σύμφωνα με το κυβερνητικό ρε-
πορτάζ αυτός είναι ο λόγος που ο πρόεδρος έχει στραμμένο
το βλέμμα προς τον Δημοκρατικό Συναγερμό. Και γι’ αυτό
δεν προχωρά σε ανασχηματισμό, αν και αντιλαμβάνεται
το επικοινωνιακό κόστος κάποιων επιλογών του, γιατί προσ-
δοκά σε αλλαγή στάσης του ΔΗΣΥ το 2024. Για την επίτευξη
αυτού του στόχου βοηθούν και πρωτοκλασάτα στελέχη του
κόμματος, όπως π.χ. ο Ευθύμιος Δίπλαρος, οι οποίοι φλερ-
τάρουν ανοιχτά με το Προεδρικό, ενώ επίσημα ασκούν
«υπεύθυνη αντιπολίτευση».

Το πρόβλημα, τόσο για τον Νίκο Χριστοδουλίδη όσο και
για τους υποστηρικτές του στον ΔΗΣΥ, είναι ότι όλα αυτά
δεν συμβαίνουν σε κενό πολιτικό χρόνο. Ο πρόεδρος ακόμα
έχει την πολυτέλεια να καταναλώνει από το προσωπικό του
πολιτικό κεφάλαιο, αλλά αυτό δεν είναι ανεξάντλητο. Η
πρώτη επέτειος της διακυβέρνησής του θα τον βρει μέσα
στην καρδιά μιας προεκλογικής περιόδου όπου θα κριθούν
πολλά: από τις υποσχέσεις για το νέο ύφος εξουσίας που
έταξε και απογοήτευσε (π.χ. υπόθεση υπερωριών Δόξας
Κωμοδρόμου) ή τις προσδοκίες για μια καλύτερη ποιότητα
ζωής κι ένα καλύτερο αύριο (π.χ. ακρίβεια, στέγη κ.ά.). Με
ποιους αλήθεια θα δώσει τη μάχη για να κερδίσει ξανά την
εμπιστοσύνη της κοινής γνώμης; Με τον απαξιωμένο Κα-
ρογιάν, τον ανύπαρκτο Σιζόπουλο ή τον επισφαλή Νικόλα,
ο οποίος ηγείται ενός κόμματος που φυλλοροεί; Αν οι τάσεις
που καταγράφονται στη δημοσκόπηση της IMR σταθερο-
ποιηθούν τους επόμενους μήνες, θα είναι ένας δύσκολος
χειμώνας για το κυβερνητικό στρατόπεδο.

Τα πήλινα
πόδια

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Φεύγοντας από το Προεδρικό η κ. Κωμο-
δρόμου δήλωσε πως θεωρεί ότι «ενορχη-
στρώθηκε ένα πολύ καλοστημένο σχέδιο
για να πλήξει τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη,
την κρίσιμη ώρα που ο ίδιος έδινε μάχη
στη Νέα Υόρκη για το Κυπριακό». Μήπως

ήρθε η ώρα αυτό το σύνδρομο να το κοιτάξουν εκεί πάνω
στο Λόφο –και αυτοί που μένουν και αυτοί που φεύγουν;
Ότι δηλαδή πίσω από την κάθε αστοχία του προέδρου
Χριστοδουλίδη και των πέριξ του κρύβεται ένα καλοστη-
μένο σχέδιο εκείνων που μάχονται να τον πλήξουν;
Αρκετά δεν φλομώθηκε ήδη η κοινωνία των πολιτών μ’
αυτό το τροπάρι που θέλει τον πρόεδρο θύμα μιας πλε-
κτάνης παλαιών και νέων κομματαρχών, οι οποίοι δεν
χώνεψαν τη νίκη του και προσπαθούν με κάθε τρόπο να
τον διαλύσουν επειδή είναι εξωκομματικός; Ακόμα κι αν
όντως υπάρχουν παλιοί και νέοι κομματάρχες που επι-
δίδονται νυχθημερόν σ’ αυτό το «σπορ», δηλαδή την πο-
λεμική εναντίον του πρόεδρου, πότε ακριβώς θα πάψει
αυτό να χρησιμοποιείται ως δικαιολογία για την κάθε
κυβερνητική τσαπατσουλιά και προχειρότητα; Ποιος
μπορεί να πειστεί ότι αυτή είναι η αιτία για την ανεπαρκή
διαχείριση των κρίσεων ή ο λόγος που η μέχρι τώρα δια-
κυβέρνηση κινείται πολύ πιο κάτω από τον πήχη που
έθεσε ο κ. Χριστοδουλίδης προεκλογικά;

Το αφήγημα που θέλει τον πρόεδρο να αγωνίζεται για
το καλό της πατρίδας και το σάπιο κατεστημένο με τους
καρεκλοκένταυρούς του να μην τον αφήνουν να αγιάσει,
βάζοντας συνεχώς τρικλοποδιές, στο μυαλό του σκεπτό-
μενου πολίτη μεταφράζεται πλέον ως ένας άλλου είδους
λαϊκισμός, και μάλιστα πιο ύπουλος από εκείνο που έμαθε
να διακρίνει. Πώς είναι δυνατόν κάθε φορά που ένα κυ-
βερνητικό ατόπημα (επιεικής ο χαρακτηρισμός) βλέπει
το φως της δημοσιότητας να μετατίθενται βολικά οι
ευθύνες στους υπόγειους εχθρούς σε μια προσπάθεια
αποπροσανατολισμού από την ουσία; Ας σοβαρευτούμε
επιτέλους. Ο κόσμος έχει σοβαρά προβλήματα να αντι-
μετωπίσει στην καθημερινότητά του, και το να επικα-
λούνται οι κυβερνώντες κάθε λίγο και λιγάκι τα καλο-
στημένα σχέδια που συμβαίνουν στο παρασκήνιο εναντίον
του προέδρου είναι –το λιγότερο– ασέβεια στις καθημερινές
δυσκολίες του πολίτη και στην ανασφάλειά του που κα-
θημερινά εντείνεται.

Διότι ακόμα και αν συμβαίνουν αυτές οι παρασκηνιακές
δολοπλοκίες, δεν είναι πρόβλημα των πολιτών αλλά του
ίδιου του προέδρου, ο οποίος οφείλει να βρει τρόπους
διαχείρισής τους και μάλιστα να τους βρει κεκλεισμένων
των θυρών. Το πρόβλημα των πολιτών δεν είναι λοιπόν
οι εχθροί και τα φαντάσματα αλλά το ότι με πρόσχημα
τους εχθρούς και τα φαντάσματα τίποτα δεν επιλύεται
όπως έπρεπε να επιλυθεί και η νέα υποσχόμενη πολιτική
κουλτούρα μοιάζει όλο και περισσότερο σαν όνειρο απα-
τηλό. Φεύγει π.χ. η Δόξα Κωμοδρόμου και κανένας δεν
αναλαμβάνει την ευθύνη για το φιάσκο των υπερωριών,
ούτε και κανένας μπαίνει στον κόπο να μας εξηγήσει
πώς συνέβη αυτό το φιάσκο και πώς κολλάει στη «νέα
εποχή».

Συμβαίνουν διάφοροι άκυροι διορισμοί στο Προεδρικό
και ο πολίτης πρέπει να τους δει με επιείκεια, ώστε να
μην κατηγορηθεί πως παρασύρεται από τον «κανιβαλισμό
και την ανθρωποφαγία» της εποχής που ζούμε, λες και
αυτό είναι το θέμα μας και όχι η διαφάνεια. Ασκείται
κριτική στον πρόεδρο για τα πεπραγμένα των 100 ημερών
και εκείνος απαντά πως έχει αποκτήσει αντισώματα στην
κριτική λες και η κριτική είναι μεταδοτικός ιός. «Περιμένατε
τίποτα άλλο; Γιατί εγώ δεν περίμενα», θυμίζω πως είπε
τότε ο κ. Χριστοδουλίδης στους δημοσιογράφους σχο-
λιάζοντας τις επικρίσεις που δέχτηκε από τα δύο μεγάλα
κόμματα.

Συμπερασματικά λοιπόν, όσες φορές κλήθηκε μέχρι
σήμερα ο πρόεδρος και ο περίγυρός του να τοποθετηθούν
ευθαρσώς για τα φιάσκα και τις αστοχίες τους αντί να
σταθούν στο ύψος της αξιοκρατίας, της διαφάνειας και
της λογοδοσίας που υποσχέθηκαν, προσπαθούν να δι-
καιολογήσουν τα αδικαιολόγητα, μετατοπίζοντας τις ευ-
θύνες στους υπόγειους εχθρούς. Αυτό λογαριάζεται ως
νέο πολιτικό ύφος και ήθος; Ειλικρινής η απορία.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Οι εχθροί
του προέδρου

elenixenou11@gmail.com
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Μέλη της ομάδας ακτιβισμού για το κλίμα «Τελευταία Γενιά» μπλοκάρουν δρόμο στο Βερολίνο της
Γερμανίας για να διαμαρτυρηθούν για την έλλειψη περιβαλλοντικού σχεδίου της κυβέρνησης και
γι’ αυτό που ισχυρίζονται ότι είναι «παραβίαση του νόμου» στην κλιματική κρίση. 

Είναι αλήθεια ότι η συζήτηση για
το νομοσχέδιο περί καταγραφής
και παρακολούθησης τιμών λια-
νικής πώλησης προϊόντων στην
Επιτροπή Εμπορίου της Βουλής
έχει κουράσει. Το θέμα εξελίσ-

σεται σε πεδίο αντιπαραθέσεων και πολιτικής
διαμάχης, μικροπολιτικών σκοπιμοτήτων,
και δεν προσεγγίζεται στην ουσία του. Ούτε
αυτό το καλάθι αλλά ούτε και το προηγούμενο.
Υπενθυμίζουμε τι περιλαμβάνει η παρούσα
πρόταση, για όσους δεν κατάφεραν να πα-
ρακολουθήσουν τη συζήτηση στη Βουλή ή
έχουν χαθεί μέσα στην πληθώρα δηλώσεων
και αντιδηλώσεων για το θέμα. 

Το e-kalathi, όπως και στην Ελλάδα το e-
katanalotis, αφορά την καθημερινή καταγραφή
των τιμών προϊόντων στις υπεραγορές και
την ανάρτησή τους καθημερινά σε ψηφιακή
πλατφόρμα ώστε ο καταναλωτής να είναι σε
θέση να γνωρίζει εκ των προτέρων σε ποια
υπεραγορά θα μπορεί να τα εξασφαλίσει στην
καλύτερη τιμή. Η προηγούμενη πρόταση αφο-
ρούσε το Καλάθι του Νοικοκυριού. Και πάλι
επρόκειτο για πρόταση βασισμένη στο πα-
ράδειγμα της Ελλάδας και αφορούσε στη δη-
μιουργία μιας λίστας από βασικά αγαθά που
θα επιλέγονται από το αρμόδιο υπουργείο,
προκειμένου να συγκρατούνται οι τιμές σε
50 κωδικούς προϊόντων προς όφελος του κα-
ταναλωτή. Τελικά αυτό δεν προχώρησε και
τελικά προωθήθηκε η νέα πρόταση για το e-
kalathi. Όταν ακούμε, λοιπόν, από εκείνους
που δεν ήθελαν να περάσει το Καλάθι του
Νοικοκυριού, να το χρησιμοποιούν τώρα ως
επιχείρημα για να μην ευνοούν την εφαρμογή
και τη λειτουργία του ηλεκτρονικού καλαθιού,
είναι τουλάχιστον προκλητικό. 

Είναι απαράδεκτο να επιχειρείται από το
2022 να προωθηθεί ένα εργαλείο για τον κα-
ταναλωτή με το οποίο είτε άμεσα (Καλάθι
Νοικοκυριού) είτε έμμεσα (e-kalathi) να μπορεί
να αντιμετωπίζει τον παρατεταμένο πληθω-
ρισμό τροφίμων και όμως τίποτα να μην προ-
χωρά. Αν λοιπόν δεν μπορούμε να περιμένουμε
από πλευράς των υπεραγορών ή των προμη-
θευτών για παράδειγμα να συναινέσουν εύκολα
στην εφαρμογή των πιο πάνω, δεν πρέπει να

έχουμε απαιτήσεις από τους βουλευτές; Όταν
επί μία ώρα στην τελευταία συνεδρία της Επι-
τροπής Εμπορίου της Βουλής συζητούσαν
για τον ορισμό των επιχειρήσεων που θα
αναρτούν τις τιμές των προϊόντων τους, τότε
μπορούμε να καταλάβουμε ότι η συζήτηση
όλων των άρθρων του νομοσχεδίου δεν θα
είναι απλή υπόθεση. 

Διαφορετικά και αλλεπάλληλα προσκόμματα
προβάλλονται συνεχώς, με αποτέλεσμα η συ-
ζήτηση να παραμένει στάσιμη και ατελέσφορη.
Το ερώτημα είναι: σε ποιο κοινό απευθύνονται
οι βουλευτές; Ποιο το ζητούμενο των διαφω-
νιών τους και πού αποσκοπούν; Την ώρα που
ο πληθωρισμός στο λιανικό τροφίμων αυξά-
νεται, την ώρα που οι τιμές των καυσίμων
καλπάζουν, ανεβαίνουν τα επιτόκια και νέες
αυξήσεις αναμένονται στους επόμενους λο-
γαριασμούς του ηλεκτρικού ρεύματος, στη
Βουλή ροκανίζουν τον χρόνο για ένα ψηφιακό
εργαλείο ενημέρωσης των καταναλωτών.
Πρώτο βιολί στις διαφωνίες ο Συναγερμός,
που παίζει τον αντιπολιτευτικό του ρόλο, αν
και το e- kalathi ξεκίνησε ουσιαστικά επί δια-
κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη. 

Ίσως το μόνο εύλογο επιχείρημα είναι η
ανησυχία ότι το e-kalathi θα πλήξει τους μι-
κρούς και τα μικρά σουπερμάρκετ. Εξακολουθώ
όμως να πιστεύω ότι αυτή η κατηγορία κα-
ταστημάτων έχει το κοινό που τα προτιμά,
και τα προτιμά όχι για το φθηνότερο καλάθι
που θα πληρώσουν στο ταμείο αλλά είτε γιατί
είναι κοντά στο σπίτι τους, είτε γιατί είναι
εκείνη τη στιγμή στον δρόμο τους, είτε γιατί
προτιμούν να στηρίζουν τις μικρότερες επι-
χειρήσεις, είτε γιατί προτιμούν χώρους με λι-
γότερο κόσμο, είτε γιατί τους αρέσει η εξυ-
πηρέτηση κοκ. Η επιλογή εναπόκειται στον
καθένα και δεν κατευθύνεται από ένα παρα-
τηρητήριο των τιμών. Και στην τελική, υπάρ-
χουν πιο φλέγοντα θέματα να ασχοληθούν
οι αρμόδιοι, τα οποία καίνε την τσέπη του
καταναλωτή και επηρεάζουν σημαντικά την
καθημερινότητά του. Τιμές καυσίμων, κόστος
ρεύματος, κόστος στέγασης, αυξήσεις στα
επιτόκια. Αυτά προέχουν. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

To e-kalathi έχει κουράσει

eracleousm@kathimerini.com.cy
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Η Αριστερά κυριάρχησε για
δεκαετίες στη διανόηση.
Κυριαρχούσε στα βιβλιοπω-

λεία, κυριαρχούσε στα πανεπι-
στήμια, κυριαρχούσε στη μέση
εκπαίδευση. Μπορεί να μην είχε
να προτείνει λύσεις στα κοινωνικά
ή στα πολιτικά προβλήματα, διέ-
θετε όμως το προνόμιο των ανα-
λυτικών εργαλείων. Ηταν τόσο
ισχυρά, που της επέτρεπαν να
αναλύσουν και τη δική της αδυ-
ναμία. Μπορεί να είχε εγκαταλείψει
την προοπτική της ανατροπής του
καπιταλιστικού συστήματος, όμως
δεν είχε παραδώσει τα όπλα. Πώς
να ξεχάσω τη «συναυλία» του Σλά-
βοϊ Ζίζεκ στο Μουσείο Μπενάκη,
στην οποία παρότρυνε τους ακρο-
ατές του να χύσουν αίμα για να
αντιμετωπίσουν τα μνημόνια; 2010
ή κάπου εκεί γύρω, αν δεν κάνω
λάθος. Δεν έχει και σημασία. Ο
καμποτίνος ήξερε ότι κολάκευε
τα αισθήματα ενός κοινού που
φαντασιωνόταν τον Εμφύλιο. Ανα-
φέρθηκε και στον Ροβεσπιέρο,
όταν οι Συριζαίοι και οι Χρυσαυ-
γίτες κράδαιναν κρεμάλες έξω από
τη Βουλή. Τότε η Αριστερά είχε
το ηθικό πλεονέκτημα. Κατάφερε
να το χάσει όταν της δόθηκε η χά-
ρη να ασκήσει πολιτική εξουσία.
Ομως, τι απέγινε το πνευματικό

της πλεονέκτημα; Πού κρύβεται
τώρα η ηγεμονία της που στις δε-
καετίες της μεταπολίτευσης ήταν
ο δικαστής οποιασδήποτε σκέψης
τολμούσε να προβάλει στον δη-
μόσιο διάλογο; Πού είναι όλοι
αυτοί οι πανεπιστημιακοί, συγ-
γραφείς, σκηνοθέτες, κινηματο-
γραφιστές, ηθοποιοί, τραγουδιστές
και λοιπές πνευματικές δυνάμεις
του τόπου; Θα οργανώσουν συ-
ναυλία για τον Κασσελάκη; Εντά-
ξει, ευκολάκι, και ζητώ συγγνώ-
μη.

Δικαιούμαι πάντως να αναρω-
τηθώ τι έχουν να πουν όσοι μέχρι
προχθές υπερασπίζονταν την ιδέα
της Αριστεράς. Ας πούμε ότι θε-
ωρούν την εκλογή Κασσελάκη μία
ακόμη πολιτική ήττα, η οποία προ-
στίθεται στη συλλογή τους. Ομως,
τι έχουν να πουν για την αληθινή
Αριστερά, αυτήν που διέστρεψε
ο νέος αρχηγός της; Πού βρίσκεται;
Και δεν εννοώ πολιτικά μόνον,
αναρωτιέμαι πού βρίσκεται δια-
νοητικά. Τι έχουν να προτείνουν
στον δημόσιο διάλογο;

Η σιωπή των αμνών της Αρι-
στεράς είναι βαθύτερη από την
ανάδειξη της περίπτωσης Κασσε-
λάκη. Κατ’ αρχάς οφείλουν να συ-
νειδητοποιήσουν τη συμμετοχή
τους στην ανάδειξη ενός τυχάρ-

παστου. Μέχρι προχθές πίστευαν
ότι με τις ιδέες τους μπορούν να
επηρεάσουν τις πολιτικές εξελίξεις.
Σήμερα είναι υποχρεωμένοι να
παραδεχθούν ότι οι ιδέες τους, οι
ιδεοληψίες τους και η σκέψη τους
δεν έχουν αντίκρισμα ούτε καν
στη μικρή μερίδα του εκλογικού
σώματος που έκανε τον κόπο να
ψηφίσει.

Ποια Αριστερά επικαλούνται
σήμερα οι διανοούμενοί της; Τι
έχει να μας πει σήμερα για την
Αριστερά ο Λιάκος, ο Τσουκαλάς,
ο Γαβρόγλου και οι λοιποί ομότιμοι;
Η Αριστερά σήμερα αντιμετωπίζει
υπαρξιακό πρόβλημα. Και όχι μό-
νον στην Ελλάδα. Και δυστυχώς
γι’ αυτήν, δεν έχει τα εργαλεία για
να αντιμετωπίσει τα υπαρξιακά
της προβλήματα.

Η σιωπή των αμνών της Αρι-
στεράς είναι εκκωφαντική. Πού
πήγε η ευγλωττία τους όταν ανέ-
λυαν το φαινόμενο Μητσοτάκη;
Εκκωφαντική, αλλά κατανοητή.
Προσπερνώ την πολιτική της ση-
μασία. Αυτή είναι μετρήσιμη από
τις δημοσκοπήσεις. Και επικεν-
τρώνομαι στη διανοητική της ση-
μασία. Τι έχουν να μας προτείνουν
οι διανοούμενοι της Αριστεράς
για τον σημερινό μας κόσμο; Εξα-
κολουθούν να τον ερμηνεύουν ως

ένα σύμπλεγμα οικονομικών σχέ-
σεων; Κι αν ναι, πώς μπορούν να
εξηγήσουν την επικράτηση του
Κασσελάκη; Μάλλον πρέπει να
αναθεωρήσουν τα εργαλεία τους.

Με δυο λόγια. Ποια είναι η Αρι-
στερά σήμερα; Ή, καλύτερα ακόμη,
τι σημαίνει «είμαι αριστερός»; Οι
αμνοί της Αριστεράς καλούνται
να απαντήσουν. Πού είσαι Ζίζεκ;
Πού είσαι Μπαντιού; Διότι το ερώ-
τημα δεν αφορά μόνον τους δικούς
μας. Απλώς η εκλογή Κασσελάκη
ανέδειξε ένα υπαρξιακό πρόβλημα
της ευρωπαϊκής Αριστεράς. Θα
μου πείτε ότι θα έπρεπε να το είχαν
καταλάβει από τη στιγμή που ο
Τσίπρας συνεργάστηκε με τον
Καμμένο για να κυβερνήσει. Τους
φάνηκε παράδοξο, αλλά το ξεπέ-
ρασαν. Μένει να δούμε πώς θα ξε-
περάσουν και τον Κασσελάκη.

Και γι’ αυτό περιμένω εναγω-
νίως τους αμνούς να σπάσουν τη
σιωπή τους. Ας μιλήσουν, επιτέ-
λους, για να εξηγήσουν και σε
εμάς τους αδαείς τι συμβαίνει με
την Αριστερά. Κι αν δεν έχουν τί-
ποτε να πουν, που το αποκλείω,
ας μας εξηγήσουν τι σημαίνει η
σιωπή τους. Η οικουμένη αναμένει
εναγωνίως να μάθει τι σημαίνει
Αριστερά μετά την εκλογή Κασ-
σελάκη.

Η σιωπή των αμνών της Αριστεράς
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Π ολύς λόγος γίνεται για τις
νέες μορφές οικογένειας και
τους νέους ορισμούς των

ανθρωπίνων σχέσεων, για τις σε-
ξουαλικές επιλογές και τις κατευ-
θύνσεις των ανθρώπων. Πρυτα-
νεύει ο λόγος για τα προσωπικά
δικαιώματα εκάστου, για την από-
λυτη ελευθερία να επιλέγει συν-
τρόφους, αλλά και για τη ρηχή σε-
ξουαλικότητα που οδηγεί σε ολι-
γόλεπτες απολαύσεις.

Εύκολα τοποθετούνται ταμπέ-
λες σε οτιδήποτε μας δυσκολεύει,
σε οτιδήποτε δεν μας βρίσκει σύμ-
φωνους, όπως λ.χ. «ρατσιστής»,
«φιλελεύθερος», «αμοραλιστής»,
«συντηρητικός», «ομοφοβικός»
κ.λπ. Πουθενά, όμως, δεν υπάρχει
η ταμπέλα «άνθρωπος»!

Στην ορθόδοξη θεολογία, τα
πράγματα είναι απολύτως ξεκά-
θαρα. «Αρσεν και θήλυ εποίησεν
αυτούς» ο Θεός (Γέν. 1, 27). Στην
Κανά της Γαλιλαίας, ευλογώντας
ο Χριστός τον γάμο (Ιω. 2, 1-11),
ανοίγει ένα κεφάλαιο οικογενειακής
σχέσης μεταξύ άνδρα και γυναίκας,
με σκοπό την ένωση των δύο σε
ένα σώμα και την κοινή πορεία
τους προς τον παράδεισο, χωρίς
βεβαίως την προϋπόθεση της τε-
κνογονίας, όπως πολλοί λανθα-
σμένα πιστεύουν.

Τα παιδιά είναι δώρο του Θεού,
καρπός της αγάπης του ζευγαριού,
και έρχονται εάν Εκείνος το θέλει.
Η τεκνοποίηση δεν είναι αυτοσκο-

πός. Αλλωστε, αρκετό στίγμα έχουν
βιώσει στο παρελθόν οι στείρες
γυναίκες από την έλλειψη θεολο-
γικής γνώσης των ανωτέρω. Η αγά-
πη αποτελεί θεμέλιο της ζωής του
ανδρογύνου, μαζί όμως με τον αλ-
ληλοσεβασμό, τη συγχώρεση, τον
διάλογο, την κατανόηση, την ει-
λικρίνεια, την ταπείνωση. Δεν φτά-
νει, όμως, μόνο η αγάπη!

Μέσα στον γάμο η συνύπαρξη
γίνεται άθλημα. Ενας συνεχής αγώ-
νας, στον οποίο εξελίσσεσαι και
προσφέρεις. Κανείς δεν είναι τέ-
λειος. Οι παραπάνω αρετές είναι
απαραίτητες, διότι ο γάμος απαιτεί
συνεχή προσπάθεια. Μια προσπά-
θεια, η οποία σε απαλλάσσει από
κάθε ψυχολογικό βάρος και ισορ-
ροπεί με τις κακές πλευρές του
εαυτού σου.

Εντονα συζητούνται επίσης
στις μέρες μας το ζήτημα των σχέ-
σεων του ιδίου φύλου και το δι-
καίωμα στον αυτοπροσδιορισμό

της σεξουαλικής ταυτότητας.
Πολλές φορές μάς κάνει να ανα-

ρωτιόμαστε πώς, τώρα που λύσαμε
τα προβλήματα στις σχέσεις μεταξύ
ανδρών και γυναικών, θα λύσουμε
και τα υπόλοιπα... Εδώ ωστόσο γι-
νόμαστε μάρτυρες της αδυναμίας
των νέων ανθρώπων να γνωρίσουν
τον έρωτα, να μάθουν το σώμα
τους, να αναδείξουν τις ψυχικές
αρετές τους και να κατανοήσουν
ότι, από μόνη της η ερωτική πράξη,
ξέχωρα από το συναίσθημα, δεν
ικανοποιεί. Δεν γεμίζει ολοκληρω-
τικά τον άνθρωπο.

Ας αντιληφθούμε πρωτίστως
την ανάγκη ότι πρέπει, επιτέλους,
να αρχίσουμε να μιλάμε για όλα
τα παραπάνω. Μόνον έτσι θα κα-
τανοήσουμε την ανάγκη του άλλου
και θα προβληματιστούμε στην
εκφορά δογματικού λόγου, που
περιέχει αποκλεισμούς και φανα-
τικές απόψεις από κάθε πλευρά.

Είναι γεγονός ότι κατηγορούν
πολλοί την Εκκλησία για φανατι-
σμό, παραγνωρίζοντας την ακραία,
πολλές φορές, διάθεση των «εκτός
των τειχών», οι οποίοι αρνούνται
πεισματικά τον διάλογο, καθώς
και το δικαίωμα στη διαφορετική
άποψη. Αναφέρομαι, φυσικά, και
στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα.

Συνεπώς, όταν μιλάμε για αν-
θρώπινες σχέσεις και για ανθρώ-
πινες ψυχές απαιτείται μεγάλη
προσοχή. Ούτε μπορούμε να ακυ-
ρώνουμε έτσι απλά τη μακραίωνη

εκκλησιαστική παράδοσή μας ούτε
όμως και να ρίχνουμε στον Καιάδα
τη διαφορετικότητα.

Μπορούμε, όμως, να μιλήσουμε
για το τι σημαίνει «αμαρτία» και
τι «συγχώρεση». Να πούμε ξεκά-
θαρα ότι η αμαρτία δεν είναι στίγ-
μα. Δεν φοράει κάποιο «αστέρι»
ο αμαρτωλός επάνω του, ούτε ξε-
χωρίζει από τον συνάνθρωπό του.
Ολοι, άλλωστε, είμαστε αμαρτωλοί
και αγωνιζόμαστε για να νικήσου-
με το κακό, τα πάθη μας, τη σκο-
τεινή πλευρά του εαυτού μας. Γι’
αυτό, προτείνω την έναρξη ενός
ουσιαστικού διαλόγου με την κοι-
νωνία για το θέμα αυτό. Να δούμε
όλες τις προεκτάσεις, να αντιλη-
φθούμε κάθε επιστημονική και
κοινωνική άποψη. Να πάψουμε
τους αφορισμούς και να καταλά-
βουμε την ευαισθησία του όλου
θέματος.

Η Εκκλησία δεν φοβάται να μι-
λήσει, δεν φοβάται να εκφράσει
την πίστη Της, δεν φοβάται να αγ-
καλιάσει, να προσφέρει τη μακραί-
ωνη βιωματική εμπειρία Της, να
αποτρέψει τη βία απέναντι σε κάθε
τι διαφορετικό, αλλά και να προ-
βάλει τον δικό Της δρόμο. Ανεξάρ-
τητα εάν συμφωνεί ή διαφωνεί κά-
ποιος.

Ας ξεκινήσουμε, λοιπόν, αυτόν
τον διάλογο, έναν διάλογο αληθεί-
ας, για να προλάβουμε χειρότερα
λάθη που δεν ρυθμίζονται από κα-
νέναν ανθρώπινο νόμο.

Σεξουαλικότητα και Εκκλησία
Του ΜΗΤΡΟΠΟΛIΤΟΥ ΝEΑΣ ΙΩΝIΑΣ, ΦΙΛΑΔΕΛΦΕIΑΣ, ΗΡΑΚΛΕIΟΥ ΚΑΙ ΧΑΛΚΗΔOΝΟΣ ΓΑΒΡΙHΛ     

Να επενδύσουμε στη νέα
γενιά των ομογενών

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η διασπορά της Αμε-
ρικής κινδυνεύει να
χαθεί. Και δεν πρέ-
πει. Η γενιά που έπαι-
ξε σημαντικό ρόλο
μετά την τουρκική

εισβολή στην Κύπρο, το 1974, έχει
φύγει είτε από την ενεργό δράση
είτε από τη ζωή. Η γενιά που ωρί-
μασε και απέκτησε ισχύ με την
υποψηφιότητα του Μάικλ Δουκάκη
το 1988 επίσης μεγάλωσε και περ-
νάει στο περιθώριο. Το ποσοστό
των Ελληνοαμερικανών που ταυ-
τίζονται με την Ελλάδα μειώνεται
χρόνο με τον χρόνο. Είναι φυσικό
επακόλουθο, καθώς αυξάνονται
θεαματικά οι μεικτοί γάμοι, και

αποδυναμώνεται η «ελληνική» ταυ-
τότητα της επόμενης γενιάς.

Η Εκκλησία μοιάζει να περνάει
μια βαθιά κρίση, που μπορεί να
έχει δυσάρεστες συνέπειες. Λαν-
θασμένες επιλογές και αυταρχικές
συμπεριφορές έχουν προκαλέσει
αντιδράσεις, που κανείς δεν ξέρει
πού θα καταλήξουν. Και αυτό σε
μια φάση που ο αριθμός των τελε-
τών στην Ελληνορθόδοξη Εκκλησία
μειώνεται και ενίοτε αμφισβητείται
η ανάγκη να τονίζεται η ελληνικό-
τητα της Εκκλησίας ή ακόμη και
η ανάρτηση της ελληνικής σημαίας
σε ναούς κατά τη διάρκεια εκδη-
λώσεων.

Το εθνικό κέντρο δεν έχει σχε-
διάσει και ακολουθήσει μια μακρό-

πνοη πολιτική, για να συντηρήσει
ζωντανό τον ελληνισμό στην Αμε-
ρική και να τον φέρει πιο κοντά
στην πατρίδα. Η καλλιέργεια σχέ-
σεων και διασυνδέσεων με ισχυρούς
Ελληνοαμερικανούς είναι ζωτικής
σημασίας. Και δεν πρέπει να υπο-
τιμάται. Δεν φτάνει, όμως.

Ενίοτε λειτουργεί, άλλωστε, και
αντίστροφα. Ορισμένοι εκ των
επαγγελματιών ή επιφανών ομο-
γενών που συνωστίζονται στα λόμπι
κεντρικών ξενοδοχείων κυνηγούν
απλώς ένα καλό ντιλ, αλλά με τη
λογική του «θείου από την Αμερική»
που τα θέλει όλα φθηνά. Ή εξαντ-
λούν την επιρροή τους «πουλώντας»
πρόσβαση σε κέντρα εξουσίας στις
ΗΠΑ. Πρέπει να πάμε παρακάτω.
Η Ελλάδα του 2023 είναι πολύ πιο
προσιτή και δημοφιλής στους νέους
ομογενείς, ακόμη και σε αυτούς
της δεύτερης ή τρίτης γενιάς. Εν-
θουσιάζονται όταν έρχονται εδώ.
Μερικοί γενναίοι αποφασίζουν και
να επενδύσουν. Χρειάζεται, όμως,
να σχεδιάσουμε το μέλλον. Πώς
θα συντηρηθεί η, μερική έστω, εκ-
μάθηση της ελληνικής γλώσσας
στις νεότερες γενιές; Πώς θα επε-
κτείνουμε τα προγράμματα, που
ήδη υπάρχουν αλλά είναι περιορι-
σμένα, για να έρχονται περισσό-
τεροι ελληνικής καταγωγής στην
Ελλάδα για σπουδές, καλοκαιρινές
κατασκηνώσεις, εξάσκηση σε κά-
ποια εταιρεία; Δεν είναι ζήτημα
μόνο του κράτους αυτό. Ιδρύματα
και ο ιδιωτικός τομέας έχουν ρόλο
να διαδραματίσουν. Θα δούμε ασύλ-
ληπτα αποτελέσματα όταν οργα-
νωθούμε καλύτερα ως κράτος απέ-
ναντι στη διασπορά.

Το έχουμε ανάγκη. Και για να
μας φέρουν λίγο από τον δικό τους
«αέρα»· αλλά και για να προκύψει
μια νέα γενιά που θα πονάει την
Ελλάδα, θα την καταλαβαίνει και
θα την υπερασπίζεται εκεί που
χρειάζεται. Οχι μόνο με πανηγύρια,
αλλά επαγγελματικά και αποτελε-
σματικά.

Ακραία φυσικά φαι-
νόμενα τους τελευ-
ταίους μήνες έχουν
σαρώσει από άκρου
εις άκρον την Ελλά-
δα, που βρέθηκε στο

έλεος της φωτιάς και της πλημ-
μύρας, αναδεικνύοντας τις τρα-
γικές αδυναμίες οργανώσεως του
κράτους – παραδοσιακού ή επι-
τελικού, αδιάφορο.

Σχεδόν ταυτόχρονα έκανε την
εμφάνισή του και ένα νέο «ακραίο
πολιτικό φαινόμενο», ο κ. Στέφα-
νος Κασσελάκης, που πρόσφατα
επανακάμψας από τις ΗΠΑ στη
γενέτειρά του, διεκδίκησε την
ηγεσία και επέτυχε να εκλεγεί
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο κύκλος της ανατροπής ολο-
κληρώνεται και αναμένεται να δια-
πιστωθεί η ανθεκτικότητα του νέου
ηγέτη – αρχικώς στο πλαίσιο των
παλαιών κομματικών δομών του
ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά αυτά αφορούν απο-
κλειστικά τους οπαδούς και ψηφο-
φόρους του κόμματος που ίδρυσε
ο κ. Αλέξης Τσίπρας. Οχι τους συν-
τηρητικής διαμορφώσεως πολίτες.

«Οτιδήποτε και εάν συμβεί θα
είναι επί τα χείρω. Κατά συνέπειαν,
είναι προς το συμφέρον μας ό,τι
το δυνατόν λιγότερο», έλεγε ο
λόρδος Σόλσμπερι. Ο τελευταίος
μεγάλος συντηρητικός της Βρε-
τανίας, που αντιδρούσε στην από-
πειρα εκσυγχρονισμού του κόμ-
ματος των Συντηρητικών.

Αυτές οι αντιλήψεις, όμως,
έπαυσαν να ισχύουν πλέον ήδη
από το τέλος του 19ου αιώνα ακό-
μη και στο Ηνωμένο Βασίλειο.
Και εξάλλου, ο πρόεδρος της Ν.Δ.
και πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης δεν είναι συντηρητικός.
Είναι ένας κεντρώος, φιλελεύθερος
πολιτικός, όπως κατ’ επανάληψιν
δηλώνει, με διακριτά, βεβαίως, τα
στοιχεία της οικογενειακής του
παραδόσεως.

Στην ομιλία του προς την κοι-
νοβουλευτική ομάδα της Ν.Δ. την

περασμένη Πέμπτη και αναφε-
ρόμενος πρώτη φορά στον κ. Κασ-
σελάκη, έκανε μία μάλλον κρυ-
πτική διάκριση μεταξύ «εκσυγ-
χρονισμού» και «μοντερνισμού».

Σε κάποια φάση μάλλον ο κ.
Μητσοτάκης θα πρέπει να δια-
σαφηνίσει με όρους περισσότερο
κατανοητούς στους ψηφοφόρους
του τι εννοεί. Κάποια στιγμή, θα
συμβεί και αυτό.

Αγνωστο παραμένει ακόμη εάν
μετά την παραίτησή του από την
προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας
προώθησε αθορύβως την υποψη-
φιότητα του κ. Κασσελάκη. Εισά-
γοντας εν ολίγοις στην ελληνική
πολιτική σκηνή μία «αυθεντική»
εκδοχή του «αμερικανικού ονεί-
ρου», για να αντιπαραταχθεί στον
κ. Μητσοτάκη, που δίχως βιωμα-
τική εμπειρία ακολουθεί οδηγίες
αμερικανικού εγχειριδίου.

Αυτό που βεβαίως συμβαίνει
είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διέρχεται «κρίση
υπαρξιακή», όπως τουλάχιστον
πιστεύουν κάποια στελέχη «αρ-
χέγονα» του κόμματος αυτού.

Ομως και αυτό το θέμα αφορά
αποκλειστικώς και μόνον την Αρι-
στερά, που αν και διαρκώς μεταλ-
λασσόμενη, παραμένει πάντα δύ-
ναμη ανατροπής και αλλαγών.

Δύναμη ανατροπής και αλλα-
γών είναι και ο φιλελευθερισμός.
Και όχι μόνον στον τομέα της οι-
κονομίας, αλλά και των δομών
της κοινωνίας των παραδόσεων.
Ούτως ή άλλως, διανύουμε περίοδο
ανατροπών σε περιφερειακό και
διεθνές επίπεδο.

Τα εν Ελλάδι διαδραματιζόμενα
στις μέρες θυμίζουν μάλλον πανη-
γύρι ματαιότητος – πολιτικής εξυ-
πακούεται. Λόγοι ανησυχίας δεν
υπάρχουν. Η χώρα, εξαρτώμενη
απολύτως οικονομικώς από την
Ε.Ε. και ταυτισθείσα πλήρως με τη
στρατηγική των ΗΠΑ στην περιοχή,
είναι απολύτως ασφαλής. Ακολουθεί
απλώς την πορεία των εξελίξεων,
που δεν ελέγχει φυσικά.

Εποχή των άκρων
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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<<<<<<

Ούτε μπορούμε να ακυ-
ρώνουμε έτσι απλά τη
μακραίωνη εκκλη-σια-
στική παράδοσή μας
ούτε όμως και να ρί-
χνουμε στον Καιάδα τη
διαφορετικότητα.

<<<<<<

Το εθνικό κέντρο δεν
έχει σχεδιάσει και ακο-
λουθήσει μια μακρό-
πνοη πολιτική, για να
συντηρήσει ζωντανό τον
ελληνισμό στην Αμερι-
κή και να τον φέρει πιο
κοντά στην πατρίδα.
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«Ο κ. Μενέντεζ είναι
άνθρωπος αρχών, με
χαλύβδινη θέληση,
και δεν γνωρίζει από
ηθικούς συμβιβα-
σμούς. Στο πρόσωπο

του γερουσιαστή υπάρχει αγαστή
συνάντηση λόγων και έργων. Κα-
λούμαστε να παραδειγματιστούμε
από τη στάση του, να μιμηθούμε
τους αγώνες του» – Αρχιεπίσκοπος
Γεώργιος, ομιλία σε τελετή για απο-
νομή του «Χρυσού Παράσημου του
Αποστόλου Βαρνάβα» στον γερου-
σιαστή Μενέντεζ, 24/8. Τίτλοι από
ΜΜΕ για Μενέντεζ: Δειγματολη-
πτικά μερικοί τίτλοι από τον «Φι-
λελεύθερο»:

• «Ο Μενέντεζ έκοψε και πάλι
τον τσαμπουκά του Ερντογάν». 

• «Τυφώνας» Μενέντεζ κατά Ερν-
τογάν. 

• «Απασφάλισε ο Μενέντεζ κατά
Τουρκίας». 

• «Κεραυνοί ΗΠΑ και Μενέντεζ
κατά του σουλτάνου ». 

Η είδηση: 
«Ο 69χρονος Δημοκρατικός γε-

ρουσιαστής Μπομπ Μενέντεζ και
η 57χρονη σύζυγός του, Ναντίν,
βρίσκονται αντιμέτωποι με κατη-
γορίες για διαφθορά:

• συνωμοσία για διάπραξη δω-
ροδοκίας,

• συνωμοσία για διάπραξη απά-
της και

• συνωμοσία για εκβίαση.
Σύμφωνα με το κατηγορητήριο,

το ζευγάρι Μενέντεζ πήρε χρήματα
από τρεις επιχειρηματίες του Νιου
Τζέρσι, ώστε να προωθήσει τα συμ-
φέροντα των επιχειρηματιών αλλά
και της κυβέρνησης της Αιγύπτου».

(Πηγή: εφ/δα «Πολίτης», 23/3). 
Ο «Φιλελεύθερος» σε ρεπορτάζ

για την πιο πάνω είδηση: «Απάν-
τηση-καταπέλτης από τον Ρόμπερτ
Μενέντεζ στα νέα ψεύδη: «Κάποιοι
προσπαθούν να σκάψουν τον πο-
λιτικό μου τάφο, θα αθωωθώ ξανά
και θα στέκομαι πάντα απέναντι σε
κάθε δικτάτορα» – 22/9.

Η εξέλιξη: Ο επικεφαλής των Δη-
μοκρατικών στη Γερουσία, Τσακ
Σούμερ, δήλωσε ότι «ο γερουσιαστής

Μπομπ Μενέντεζ θα παραιτηθεί
προσωρινά από την προεδρία της
Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων...
μέχρι να επιλυθεί το θέμα». Στην
πολιτεία του Νιου Τζέρσι οι επόμενες
εξελίξεις: «Αιρετοί αξιωματούχοι
της πολιτείας αυτής, μεταξύ των
οποίων και ο Δημοκρατικός κυβερ-
νήτης του Νιου Τζέρσι Φιλ Μέρφι,
κάλεσαν τον Μενέντεζ να παραι-
τηθεί. Η απόφασή του να παραμείνει
γερουσιαστής ενδέχεται να περι-
πλέξει τις προσπάθειες του κόμματος
να διατηρήσει την ισχνή πλειοψηφία
(51-49) που διαθέτει σε αυτό το
Σώμα. Να σημειωθεί πάντως ότι το

Νιου Τζέρσι δεν έχει εκλέξει Ρε-
πουμπλικάνο γερουσιαστή εδώ και
μισό αιώνα, από το 1972. Ο Μενέντεζ
παραιτήθηκε προσωρινά από τον
ρόλο του προέδρου της ισχυρής Επι-
τροπής Εξωτερικών Σχέσεων της
Γερουσίας. Οι δημοκρατικοί κανόνες
της Γερουσίας απαιτούν από κάθε
μέλος που κατηγορείται για κακούρ-
γημα να παραιτηθεί από την ηγετική
του θέση, αν και μπορεί να την ανα-
κτήσει εάν κριθεί αθώο». (Πηγή
CNN GR, 25/9)

Το ουσιώδες ζήτημα: Ο Ρ. Με-
νέντεζ είναι λομπίστας της Κύπρου
στις ΗΠΑ, αυτό σημαίνει ότι «ερ-
γάζεται» πάνω στο ζήτημα. Αυτό
κάνουν πολλές χώρες, το αμερικά-
νικο σύστημα το επιτρέπει –λ.χ.
εβραϊκό λόμπι το πιο διάσημο στις
ΗΠΑ. Είναι χρήσιμο για την Κύπρο
να κάνει το ίδιο; 

Στη δική μου γνώμη δεν είναι
χρήσιμο. Γιατί, 

• δεν μπορεί η Κύπρος να παίξει
με έναν λομπίστα στα 535 μέλη του
Κογκρέσου συν τρεις με τέσσερις
Ελληνοαμερικανούς βουλευτές. 

• Η δύναμη του Ρ. Μενέντεζ πή-
γαζε από την έως προχθές θέση του
–πρόεδρος της επιτροπής εξωτερι-
κών υποθέσεων της Γερουσίας– κυ-
ρίως σε σχέση με τις πωλήσεις όπλων
στην Τουρκία, βέτο που ο ίδιος κυ-
κλοφορεί ότι διαθέτει κ.λπ. Ωστόσο,
σύμφωνα με το αμερικάνικο σύν-
ταγμα οι πωλήσεις όπλων είναι κάτω
από την εξουσία του προέδρου της
χώρας. Ο πρόεδρος της Επιτροπής
έχει διαδικαστική εξουσία για το τι
και πότε πάει στην Επιτροπή, αλλά
τα κλειδιά τα κρατά ο Αμερικανός
πρόεδρος και κανένας άλλος. 

Ο Ρ. Μενέντεζ αξιοποιήθηκε
στον υπέρτατο βαθμό από το σύ-
στημα Αναστασιάδη (κυρίως το μιν-
τιακό) για να θολώσει τα νερά –δια-
λύω τις διαπραγματεύσεις, «έχω Με-
νέντεζ» κ.λπ. Ως συνήθως χωρίς μέ-
τρο – χρυσό παράσημο του Απο-
στόλου Βαρνάβα, χρυσό κλειδί της
πόλης της Πάφου μπας και δεν κα-
ταλάβει κανένας τι ακριβώς κάνει
ο γερουσιαστής Μενέντεζ. 

Οι λομπίστες, ωστόσο, δεν ταυ-
τίζονται κατ’ ανάγκη με τα συμφέ-
ροντα των χωρών, αλλά με το σύ-
στημα εξουσίας της χώρας που τους
έχει επιλέξει και τους διατηρεί. Γι’
αυτό και ο γερουσιαστής Μενέντεζ
δεν έδινε βάρος στην θετική ατζέντα
του Κυπριακού, όπως είναι οι ανα-
φορές στα ψηφίσματα των Η.Ε., το
Πλαίσιο Γκουτέρες, συνολικά, αδια-
φορούσε για την επίλυση και για
τις προοπτικές μιας διαιρεμένης για
49 χρόνια χώρας. Ο Ισραηλινός δη-
μοσιογράφος Γεδεών Λεβί το είπε
εξαιρετικά: «Έχουμε να κάνουμε
με μια διεφθαρμένη φιλία (ΗΠΑ-Ισ-
ραήλ), πιστεύω πως αν δεν υπήρχε
το εβραϊκό λόμπι, το Ισραήλ θα ήταν
ένα καλύτερο μέρος για να ζεις»
(2015). 

Λοιπόν, δεν μας σώζει ούτε «η
χαλύβδινη θέληση» του γερουσια-
στή, ούτε «η αγαστή συνάντηση
λόγων και έργων» του ιδίου. Το κα-
λύτερο «λόμπι» της Κύπρου είναι η
επαφή με την πραγματικότητα, είναι
η επιδίωξη εφικτών στόχων –επι-
δίωξη που θα κάνει όλη τη χώρα
μας «ένα καλύτερο μέρος για να
ζεις».

Μενέντεζ χωρίς «κλειδιά»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Αρμένιες, μία γυναίκα και δύο κορίτσια, από το Ναγκόρνο-Καραμπάχ κάνουν στάση για ξεκούραση στο Γκόρις της Αρμενίας, μετά την εκκένωση περισσότερων
από 85.000 κατοίκων της περιοχής.

www.larkoslarkou.org.cy

Υπό το βάρος των εξελίξεων στον Νότιο Καύκασο
και του πολέμου, ουσιαστικά 24 ωρών, του Αζερμ-
παϊτζάν στο αποσχιστικό κρατίδιο του Αρτσάχ,
η συνειδητοποίηση του τι συμβαίνει σε αυτήν τη
γωνιά του μετασοβιετικού χώρου οφείλει και να
μας διδάξει κάτι αλλά και να μας υπενθυμίσει τη

μοίρα των λεγόμενων «frozen conflicts» στον 21ο αιώνα, καθώς
και τις βίαιες μετακινήσεις πληθυσμών. 

Το Ναγκόρνο Καραμπάχ και η σύγκρουση λίγο πριν από τα
τέλη της δεκαετίας του ’80 καθώς και οι επιμέρους συγκρούσεις
με αποκορύφωμα τον πόλεμο του 2020 –που η Αρμενία και οι
αρμενικής καταγωγής πολίτες της περιοχής έχασαν, έχει όλα
τα χαρακτηριστικά μιας μακράς μετα-ψυχροπολεμικής σύγκρουσης
που δεν αποτέλεσε μόνο μια αναμέτρηση Αρμενίας-Αζερμπαϊτζάν
αλλά και μια πολυμερής διπλωματική διαδικασία, η οποία ποτέ
δεν επιλυόταν διατηρώντας διάφορα, κατά καιρούς, πεδία
υψηλών εντάσεων και ένοπλης σύρραξης. Υπήρξε επίσης ένα
πεδίο προσπάθειας της ρωσικής εξωτερικής πολιτικής στην πε-
ριοχή, να μην επιτρέψει στην Αρμενία, μετά το ’90, να ακολουθήσει
τη μοίρα των κρατών του μετασοβιετικού κόσμου, ενώ μετά το
2016 η περιοχή υπήρξε και ένα πεδίο κυνικής συναλλαγής
μεταξύ Μόσχας και Άγκυρας, με την πρώτη να προσπαθεί να
επηρεάσει το Γιερεβάν και τη δεύτερη να θέλει να ενισχύσει
τους Αζέρους σύμμαχούς της. Μια ενδιαφέρουσα αναβίωση

αναθεωρητικών πολιτικών
του «ρωσικού» και «οθωμα-
νικού» που ηγέτες σαν τον
Πούτιν και τον Ερντογάν
έχουν νοηματοδοτήσει τα
τελευταία χρόνια. 

Τόσο οι ΗΠΑ όσο και η
Ευρωπαϊκή Ένωση, ή οργα-
νισμοί όπως ο ΟΑΣΕ απέτυ-
χαν, ιδίως μετά το 2020, να
επιλύσουν το ζήτημα ενώ η
διεθνής νομιμότητα της απο-
σχιστικής οντότητας του Αρ-
τσάχ αποτελούσε, διαχρονι-
κά, μάλλον ένα συναισθη-
ματικό debate –ιδίως στην
Ελλάδα και στην Κύπρο– πα-
ρά μια ουσιαστική συζήτηση

για την έκβαση και την ειρηνευτική διαδικασία μιας παρατεταμένης
σύγκρουσης τριών δεκαετιών και πλέον. Το 2020, όταν οι Αζέροι
εισέβαλαν στο Ναγκόρνο, σε έναν πόλεμο διάρκειας ορισμένων
εβδομάδων μάλιστα, η ελληνόφωνη ανάλυση τελούσε υπό
άρνηση μη κατορθώνοντας να δει ότι αυτήν τη φορά τα πράγματα
θα είναι διαφορετικά και όχι υπέρ των Αρμενίων. Και τα γεγονότα,
ως προς την ανάγνωσή των, αποτέλεσαν χαρακτηριστικό πεδίο
υπερβολικών συναισθηματισμών που απορρέει από τη διάδραση,
χαμένη στα βάθη των χρόνων, Αρμενίων, Ελλήνων και Κυπρίων.
Κανείς δεν αμφισβητεί πως οι Αρμένιοι, με την πλούσια ιστορία,
τον πολιτισμό αλλά και την τραγική εμπειρία της Αρμενικής Γε-
νοκτονίας, από την Τουρκία, στον 20ό αιώνα αποτελούν από
τους σημαντικότερους φίλους της Ελλάδος. Στην Κύπρο είναι
κάτι παραπάνω από φίλοι, είναι αναπόσπαστο μέρος της Κυπριακής
Δημοκρατίας και της κοινωνίας μας. Συμπολίτες και συνοδοιπόροι.
Όλα τα ως άνω βέβαια δεν πρέπει να αποτελούν πεδίο απόκλισης
από την ανάλυση, η οποία πρέπει να περιλαμβάνει όχι μόνο το
συναισθηματικό πλαίσιο αλλά και την κριτική προσέγγιση καθώς
και την άντληση συμπερασμάτων/διδαγμάτων για τη δική μας
εθνική υπόθεση. Ούτε φυσικά τον κυνισμό, κυρίως Ελλαδιτών
παρατηρητών, αλλά ούτε και τον υπερβολικό συναισθηματισμό
–όπως αυτόν διαφόρων, κατά καιρούς, Ελληνοκύπριων πολιτικών
που συνδέθηκαν με το αποσχιστικό κρατίδιο του Αρτσάχ. 

Η εικόνα της Εξόδου (με το Ε κεφαλαίο) των Αρμενίων από
το Ναγκόρνο προς την Αρμενία οφείλει όχι μόνο να μας συγκινεί
αλλά και να μας αφυπνίσει. Εξάλλου οι «frozen conflicts» –και
τέτοια είναι το Κυπριακό παρά την έλλειψη συγκρούσεων–
μπορεί ανά πάσα στιγμή να επανέλθουν. Όπως και η αδυναμία
της διεθνούς κοινότητας να διασώσει τον κόσμο ή να επιληφθεί
σοβαρών ανθρωπιστικών καταστροφών. Σε έναν κόσμο που η
σύγκρουση –λόγω ουκρανικού– επανέρχεται ως τρόπος επίλυσης
διαφορών στο διεθνές σύστημα ξαναγράφοντας την αρχιτεκτονική
ασφάλειάς του, η Κύπρος οφείλει να είναι τολμηρή, ενεργητική
και έτοιμη. Με ζητούμενο την ουσία. 

Διδάγματα
από τον Καύκασο

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

<<<<<<

Ο Ρ. Μενέντεζ αξιοποι-
ήθηκε στον υπέρτατο
βαθμό από το σύστημα
Αναστασιάδη (κυρίως το
μιντιακό) για να θολώσει
τα νερά –διαλύω τις δια-
πραγματεύσεις, «έχω
Μενέντεζ» κ.λπ. 

<<<<<<

Και τα γεγονότα, ως
προς την ανάγνωσή
των, αποτέλεσαν χαρα-
κτηριστικό πεδίο υπερ-
βολικών συναισθημα-
τισμών που απορρέει
από τη διάδραση, χα-
μένη στα βάθη των
χρόνων, Αρμενίων, Ελ-
λήνων και Κυπρίων. 

Τα χρόνια της Ανε-
ξαρτησίας προστίθεν-
ται και αβγατεύουν,
όμως ο ιδρυτικός μύ-
θος παραμένει δια-
σπασμένος στα μυα-

λά και στις καρδιές των Κυπρίων.
Πολλοί Ελληνοκύπριοι τη βλέπουν
ως αποτέλεσμα προδομένου αγώνα,
άλλη ως αναγκαίο συμβιβασμό, άλ-
λοι αντιλαμβάνονται την αυτονομία
του ρότσου στον οποίο ζούμε ως
κάτι θετικό. Πολύ λίγοι από εμάς
θα την αντάλλαζαν πλέον με μια
κυβέρνηση στην Αθήνα, όσο κοντά
και αν νιώθουμε, κάποιοι πολιτικά
και κάποιοι πολιτισμικά, με την Ελ-
λάδα. Το πράγμα είναι ίσως πιο
σύνθετο για τους Τουρκοκύπριους,
ίσως και όχι. Δεν νιώθω πως έχω
τις κατάλληλες παραστάσεις για
να μιλήσω εκ μέρους τους. Και σε
αυτή την πλευρά όμως μπορεί κα-
νείς να διακρίνει από τις πολιτικές
δηλώσεις, τις συζητήσεις σε ατομικό

επίπεδο, για κάποιους ήταν λύση
επιβίωσης απέναντι στην Ένωση,
για κάποιους ήταν ενδιάμεσο βήμα
προς κάτι άλλο. Κανείς δεν ήταν
ευχαριστημένος από αυτό το οποίο
εφαρμόστηκε στις 15 Αυγούστου
1960. Και είναι παράδοξο, και κρίμα,
γιατί ήταν η πρώτη φορά που ο γε-
ωγραφικός αυτός χώρος είχε την
προοπτική της αυτοκυβέρνησης
από τους κατοίκους του για τους
κατοίκους του, στη σύγχρονη επο-
χή. Όμως το κρίμα εν πας στο κλίμα,
και αυτό έφερε η ιστορία και οι
συνθήκες.

Το ερώτημα τώρα είναι: τι ση-
μαίνει η ανεξαρτησία, ως πολιτικό
καθεστώς και ως έννοια για τους
Κύπριους του σήμερα; Από πού
πρέπει να την πιάσουμε, αν θέ-
λουμε να την πετύχουμε στο σή-
μερα και ποια είναι η βάση της;
Τον χρόνο κατά τον οποίο ξεκίνησε
η ανεξαρτησία της Κύπρου, όπως
και να ξεκίνησε, ορισμένοι μόνο

αρθρογράφοι έγραφαν για την
ανάγκη οι κοινότητες της χώρας
να βρουν κώδικες συνεννόησης
και να προχωρήσουν στο μέλλον,
υποβαθμίζοντας άλλες επιδιώξεις
και άλλους φόβους για χάρη του
κοινού οφέλους. Κοιτώντας προς
το ποιοι μπορούσαν να είναι στο
μέλλον, παρά στο ποιοι θα μπο-
ρούσαν να ήταν σε ένα άλλο παρόν,
ή ποιοι ήταν στο παρελθόν.

Δεν έπεισαν την πλειοψηφία,
και θα μας βοηθούσε αν καταλα-
βαίναμε γιατί. Ίσως η έλξη του
στόχου της όποιας εθνικής ολο-
κλήρωσης, της δημιουργίας ομοι-
ογενών εθνών κρατών που έφτασε
και στην περιοχή μας μετά από αι-
ώνες προσμίξεων, ήταν πολύ ισχυ-
ρή, και οι κοινωνίες μας έπρεπε
να περάσουν από αυτή τη φάση.
Αναζητώντας την ασφάλεια στους
όμοιους πέρα από τη θάλασσα, και
χωρίς πολύ διάθεση να εστιάσουν
στις ομοιότητες με αυτούς που

ήταν δίπλα τους. Ίσως να ήταν η
φιλοδοξία των ηγετών μας, που
πιάστηκαν – κάποιοι ιδεαλιστικά
και κάποιοι για τη δική τους ανέ-
λιξη– να αντλούν δύναμη και εξου-
σία από την ανάγκη των ομοεθνών
τους για ασφάλεια, και εθίστηκαν
σε αυτή. Κάποιοι από αυτούς το
έκαναν συμβάλλοντας στο να κα-
ταδικαστεί η κοινότητά τους σε
θύλακες, κάποιοι θέλησαν να κά-
νουν το κράτος μόνο δικό τους.
Ίσως να ήταν τα σχέδια των έξω,
που έπαιξαν πόλεμο στο νησί σαν
να ήταν σκακιέρα, εκμεταλλευό-
μενοι κάποιους, εξουδετερώνοντας
άλλους. Ή των διεθνών συμφε-
ρόντων για τα οποία μια πολυδια-
σπασμένη χώρα με το χέρι κάθε
εγγυητή μέσα της ήταν ένα πολύ
βολικό αποτέλεσμα.

Σε αυτές τις σημερινές δύσκολες
εποχές, που η Κυπριακή Δημοκρα-
τία παραμένει κάτι ημιτελές στο
οποίο δεν πιστεύουν πολλοί, και

θα το ήθελαν μικρότερο, ίσως είναι
ο καιρός να επανέλθουμε στο πώς
φαντάστηκαν κάποιοι την Κύπρο
ως ανεξάρτητο κράτος, όταν οι πι-
θανότητες για κάτι διαφορετικό
υπήρχαν – μικρές, αλλά υπήρχαν. 

Αν ακόμα θέλουμε ένα κράτος,
όποια μορφή και να έχει, όπως και
να το φαντάζεται ο καθένας, αυτό
δεν μπορεί να γίνει, αν δεν επα-
ναδιατυπώσουμε την αφήγηση
του 1960 στα θεμέλια του τι μπορεί
να είναι το αύριο. Δεν υπάρχει άλ-
λος τρόπος.

Εκτός και αν αποφασίσαμε πως
μας αρκούν τα εθνικώς «καθαρά»
κρατίδια, ένα αναγνωρισμένο και
ένα όχι. Αν το αποφασίσαμε, ας
σταματήσουμε να λέμε ψέματα
στους εαυτούς μας. Αν όμως η ση-
μερινή κατάσταση δεν μας αρκεί,
πρέπει να ρωτήσουμε ο ένας τον
άλλο τι είναι αυτό που μας λείπει.

Ανεξαρτησία από την αρχή
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Κανείς δεν ήταν ευχαρι-
στημένος από αυτό το
οποίο εφαρμόστηκε
στις 15 Αυγούστου 1960. 
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Στο βιβλίο του «Ισχύς
και απόφαση», ο Πα-
ναγιώτης Κονδύλης
αναλύει το ανθρώπινο
πεδίο εφαρμογής της
βούλησης για δύναμη.

Σύμφωνα με τον Κονδύλη, κινητήρια
δύναμη της ανθρώπινης κοινωνικής
και πολιτικής δράσης είναι η επι-
δίωξη ισχύος, η οποία εκφράζεται
μέσω της κατασκευής αξιακών συ-
στημάτων, κοσμοθεωριών ή, σύμ-
φωνα με την ορολογία του Κονδύλη,
«αποφάσεων». Σε μακροϊστορικό
επίπεδο, παρατηρείται ένας αγώνας
για κυριαρχία μεταξύ ιστορικών
υποκειμένων, ατόμων, ομάδων ή
λαών, μέσω της δημιουργίας κανο-
νιστικών συστημάτων που δίνουν
στους εκπροσώπους τους το δικαίω-
μα να ενεργούν ως ρυθμιστές των
ανθρώπινων υποθέσεων.

Το κυρίαρχο κοσμοείδωλο κα-
θορίζει την κοινωνική και πολιτική
οργάνωση, τη διαχείριση της θρη-
σκευτικής σφαίρας και τη διευθέ-
τηση των κύριων νομικών και ηθι-
κών ζητημάτων. Επομένως, η επι-
δίωξη ισχύος ατόμων και λαών γί-
νεται με την «απόφασή» τους να
δημιουργήσουν ή να ενταχθούν σε
ένα κοσμοείδωλο ή σε μια κοσμο-

θεωρία. Πώς αλλάζει λοιπόν το κυ-
ρίαρχο κοσμοείδωλο σήμερα, στην
εποχή της τεχνητής νοημοσύνης;
Θα είναι σε θέση οι μηχανές με νοη-
μοσύνη να αλλάξουν το κυρίαρχο
κοσμοείδωλο ή και να δημιουργή-
σουν το δικό τους; Θα κυριαρχήσουν
πάνω στα ανθρώπινα όντα, όπως
κάποιοι φοβούνται; Τι ακριβώς θα
είναι οι μηχανές τεχνητής νοημο-
σύνης στο εγγύς μέλλον; Υποκείμενα
στον αγώνα για κυριαρχία ή μέσα
στη διάθεση των γνωστών υποκει-
μένων που ήδη ασκούν εξουσία πά-
νω στους άλλους και επιδιώκουν να
την αυξήσουν; Και πόσο μπορεί η
καθημερινότητα του ανταγωνισμού
να επηρεαστεί από μια συστηματική
και καθημερινή χρήση συστημάτων
τεχνητής νοημοσύνης; Μήπως πρέ-
πει απλά να τα αποκαλούμε συστή-
ματα υπεραυξημένης υπολογιστικής
ισχύος με ενσωμάτωση μοντέλων
αυτόματης μάθησης και γλωσσικών
μοντέλων, στα οποία στηρίζεται η
τεχνολογία πίσω από το ChatGPT,
ή ακόμη και προηγμένων δικτύων
νευρωνικής κωδικοποίησης και απο-
κωδικοποίησης; Η διαφορά στην
ονομασία αποτρέπει την ταύτιση
ανθρώπινων ή «ζωντανών» υποκει-
μένων με συστήματα αλγορίθμων,

καθώς είναι μάλλον απίθανο στο
εγγύς μέλλον τα συστήματα αυτά
να αποκτήσουν αυτοσυνείδηση,
ίδια βούληση, προσωπικότητα και
την έμφυτη στα έμβια όντα ικανό-
τητα για στοχοθεσία.  

Ας αποκλείσουμε λοιπόν προς
το παρόν το καταστροφολογικό σε-
νάριο επιστημονικής φαντασίας
ενός πολέμου των μηχανών εναντίον
του ανθρώπινου είδους, με μάλλον
δυσοίωνη κατάληξη για τους αν-
θρώπους. Ας αφήσουμε προς το πα-
ρόν στην άκρη και το σενάριο χρή-
σης τεχνητής νοημοσύνης από δια-
βολικά πολιτικά υποκείμενα, κράτη
ή δικτάτορες, εταιρείες και υποχ-
θόνιους μαφιόζικους οργανισμούς.
Η μεγαλύτερη επανάσταση των μη-
χανών «τεχνητής νοημοσύνης» θα
είναι στην καθημερινότητά μας,
στις συνθήκες ενός καθημερινού
και συνηθισμένου ανταγωνισμού,
στον χώρο της εργασίας και της αυ-
τοβελτίωσης, των επενδύσεων και
των επιλογών μας. Στο συνέδριο
Meta Connect την Τετάρτη 27 Σε-
πτεμβρίου, ο όμιλος Meta παρου-
σίασε μια σειρά εικονικών βοηθών
με ξεχωριστές προσωπικότητες, με
τους οποίους οι χρήστες του Διαδι-
κτύου μπορούν να συνομιλούν και

να ζητούν συμβουλές για την κα-
θημερινή τους ζωή. Αυτή η σειρά
chatbots είναι η πρώτη επίδειξη
των δυνατοτήτων του AI Studio,
μιας πλατφόρμας που σύντομα θα
επιτρέπει στους προγραμματιστές
να δημιουργούν τους δικούς τους
εικονικούς βοηθούς, οι οποίοι θα
λειτουργούν στα συστήματα ανταλ-
λαγής μηνυμάτων του ομίλου. Αυτό
το οποίο διαφαίνεται ως γενική τάση
της ανθρωπότητας μέσα από τη γε-
νικευμένη χρήση εξειδικευμένων
συμβούλων σε κάθε νοικοκυριό, σε
κάθε προσωπικό υπολογιστή, είναι
μια ακόμη μεγαλύτερη εκλογίκευση
της καθημερινότητάς μας, ένας ακό-
μη μεγαλύτερος εξορθολογισμός
στην υπηρεσία της αποτελεσματι-
κότητας και του κέρδους. Θα επι-
φέρει δε και μια άλλη, ακόμη πιο
δραματική αλλαγή, μια ταυτόχρονη
τάση για εξίσωση και εξομοίωση
της νοημοσύνης των διαφορετικών
ατόμων που θα κάνουν χρήση αυτής
της τεχνολογίας.

Αν υπάρχει μια φυσική ανισό-
τητα, αυτή δεν είναι άλλη από την
ευφυία. Δεν γνωρίζουμε απόλυτα
αν είναι θέμα χρωμοσωμάτων και
κληρονομικότητας ή εμπειρίας και
συνθηκών διαβίωσης και ανατροφής,

γνωρίζουμε πάντως ότι όλοι και όλες
δεν έχουν τον ίδιο δείκτη νοημο-
σύνης. Αυτό θα αλλάξει με τους «ευ-
φυείς» μηχανικούς συμβούλους.
Δεν θα αυξηθεί βέβαια δραματικά
ο δείκτης ευφυίας των χρηστών,
αλλά αν ακούν τις συμβουλές των
ανθρωπόμορφων μηχανικών τους
φίλων θα παίρνουν ευφυείς αποφά-
σεις. Ουσιαστικά αυτό που θα επι-
τευχθεί είναι η βελτιστοποίηση χρή-
σης των διαθέσιμων μέσων προς
επίτευξη των ηθελημένων σκοπών.
Μια πρώτη αποτίμηση αυτού του
γεγονότος είναι ότι ο ανταγωνισμός
της αγοράς θα γίνει ακόμη πιο σκλη-
ρός. Τι είναι η επιχειρηματικότητα
αν όχι η ορθή και αποτελεσματική
διαχείριση των σπάνιων πόρων; Και
ποιος μπορεί να διαχειρίζεται κα-
λύτερα τους σπάνιους πόρους αν
όχι μηχανές φτιαγμένες για αυτόν
τον σκοπό;

Θα είναι σαν δύο παίκτες να παί-
ζουν σκάκι κάνοντας κινήσεις που
τους υπαγορεύουν υπολογιστές. Σε
ένα δεύτερο επίπεδο όμως, θα συμβεί
μια άνευ προηγουμένου υποτίμηση
της συναισθηματικής και οποιασ-
δήποτε άλλης μορφής νοημοσύνης,
οι οποίες αναπτύσσονται κυρίως σε
άτομα στα οποία η υπολογιστική

νοημοσύνη και ο ορθολογισμός πε-
ριορίζονται από τα υπόλοιπα ταλέντα
της συνολικής προσωπικότητάς.
Με άλλα λόγια, η γενικευμένη χρήση
μηχανών «τεχνητής νοημοσύνης»,
μέσα από όλα τα πιθανά και δυνατά
συστήματα επαυξημένης ικανότητας
αυτόματης μάθησης, δεν θα εξαν-
θρωπίσει τις μηχανές. Αντίθετα θα
στερήσει από τους ανθρώπινους
χρήστες τους τις όποιες έλλογες
αλλά μη ορθολογικές επιλογές τους
στον καθημερινό τους βίο, ως απο-
τέλεσμα της «λεπταισθησίας της
κρίσης» (esprit de finesse). Ενώ λοι-
πόν η δυνατότητα των μηχανών να
αποκτήσουν αυτές τις ιδιαίτερες
ευφυίες που συναντά κανείς στα
ανθρώπινα και τα έμβια όντα είναι
απόλυτα περιορισμένες, η πιθανό-
τητα της υποβάθμισης των χαρα-
κτηριστικών αυτών νοοτροπιών,
τρόπων ύπαρξης και συμπεριφορών
στον άνθρωπο είναι ένα πολύ πραγ-
ματικό σενάριο. Ο άνθρωπος, υπα-
κούοντας σε μηχανές, θα σκέφτεται,
θα πράττει και θα αισθάνεται μη-
χανικά.   

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Κίνδυνοι από τη χρήση αμιάντου
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Στο εκκρεμές της
ζωής, αλλά και της
πολικής, όλα εδώ
πληρώνονται. Το
όνειρο της αριστερής
και δίκαιης διακυ-

βέρνησης σμπαραλιάστηκε ακόμη
και με τον χαρισματικό Αλέξη Τσί-
πρα, όπως σμπαραλιάστηκε πριν
από μερικές δεκαετίες με τον άλλο
χαρισματικό ηγέτη, τον Ανδρέα
Παπανδρέου. Οι απελπισμένοι αρι-
στεροί της Ελλάδας, από την οικο-
νομική ανέχεια και τη δεξιόστροφη
πορεία του Αλέξη Τσίπρα, βρήκαν
τον τρόπο και τιμώρησαν για δεύ-
τερη και τρίτη φορά το κόμμα τους.
Ανέδειξαν στην ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ,
του κόμματος της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης, τον εν δυνάμει επό-
μενο πρωθυπουργό, τον Στέφανο
Κασσελάκη, έναν άγνωστο στην
πολιτική, ένα ομορφόπαιδο, έναν
άνθρωπο με προβληματικά ελλη-
νικά και μάλιστα δεδηλωμένο ομο-
φυλόφιλο, κόντρα στις πατροπα-
ράδοτες αρχές και αξίες. Οι Συριζαίοι
τιμώρησαν το κατεστημένο του
κόμματός τους, όπως αυτό προσω-
ποποιήθηκε στην εξαιρετική Έφη
Αχτσιόγλου. Τα άλλα, τα πονηρά,
ότι πίσω από τον Κασσελάκη κρύ-
βεται ο Αλέξης, για να επανέλθει
στην εξουσία, αποτελούν σενάρια
τα οποία θα αποδειχθούν ή θα δια-
ψευστούν στο διάβα του χρόνου.
Ανάλογα σενάρια ακούγονταν και
στην Κύπρο για την Αννίτα Δημη-
τρίου, σενάρια τα οποία διαψεύ-
δονται καθημερινώς, με τον δυνα-
μισμό της προέδρου της Βουλής,
η οποία αποδεικνύει ότι «γεμώνει
την καρέκλα».

Ο Κασσελάκης ήταν μια λύση.
Όπως θα έλεγε και εκ των μεγίστων
ποιητών, ο Κωνσταντίνος Καβάφης:
«Γιατί μέσα στην Σύγκλητο μια τέ-
τοια απραξία; Τι κάθοντ’ οι Συγ-
κλητικοί και δεν νομοθετούνε; Γιατί
οι βάρβαροι θα φθάσουν σήμερα.
Τι νόμους πια θα κάμουν οι Συγ-
κλητικοί; Οι βάρβαροι σαν έλθουν
θα νομοθετήσουν… Και τώρα τι
θα γενούμε χωρίς βαρβάρους. Οι
άνθρωποι αυτοί ήσαν μια κάποια
λύσις». Όταν το στομάχι κτυπά
«ταμπούρλο», όταν η μοναξιά κτυπά
κόκκινο, όταν η χώρα καίγεται και
πλημμυρίζει, ξανά και ξανά, όταν
οι νέοι δεν μπορούν να αποκτήσουν
ένα κεραμίδι πάνω από το κεφάλι
τους, όπως μπορούσαν για αιώνες
οι πρόγονοίτους, όταν δεν μπορούν
να βρουν δουλειά με μισθό επιβίω-
σης, όταν η διαφθορά βασιλεύει
και οι ευυπόληπτοι επιδεικνύουν
προκλητικά τα πλούτη τους, όταν
το αίσθημα της αδικίας και της κα-
ταπίεσης πνίγει τους ελεύθερους
πολίτες, τότε «γαία πυρί μιχθήτω»
και άστους να «κουρεύονται» στα
δώματα της εξουσίας. Όλες οι εκλο-
γές κερδίζονται με την ελπίδα για
το αύριο, με την προοπτική ότι θα
έλθουν καλύτερες μέρες, και τελικά

με το καλάθι της οικοκυράς. Ο Κασ-
σελάκης αποτελεί μια ελπίδα. Τώρα
αν θα κερδίσουν ή όχι, οι φτωχοί
και οι καταφρονημένοι, είναι μια
άλλη υπόθεση.

Οι σοβαροί πολιτικοί γνωρίζουν
πολύ καλά το κοινωνικό φαινόμενο
του «μπαλονιού». Όσο πιέζονται
και καταπιέζονται οι πολίτες, είτε
με φόρους, είτε με αστυνομικά μέ-
τρα, είτε με ρουσφέτια και άλλες
αδικίες, είτε με φόβους και απειλές,
τότε το «μπαλόνι» φουσκώνει. Αν
οι ηγεσίες δεν αντιληφθούν εγκαί-
ρως τον κίνδυνο, τότε το «μπαλόνι»
εκρήγνυνται και τότε ξεκινά η βία
και οι επαναστάσεις και τελικά η
καταστροφή, όπως συμβαίνει σή-
μερα στη Γαλλία.

Όλα ξεκινούν από τις μακρινές
Βρυξέλλες, στις οποίες ζει βασιλικά
η ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και ένας στρατός χρυσοπληρωμέ-
νων τεχνοκρατών, οι οποίοι δεν
ξέρουν και δεν θέλουν να ξέρουν
για τα «πάθια και τους καημούς
των ανθρώπων». Ο καγκελάριος
της Γερμανίας Όλαφ Σόλτς, μιλών-
τας πρόσφατα στη Γενική Συνέ-
λευση των Ηνωμένων Εθνών, επε-
σήμανε: «Ειρήνη χωρίς ελευθερία
λέγεται καταδυνάστευση. Ειρήνη
χωρίς δικαιοσύνη λέγεται δικτα-
τορία…». Και θα μπορούσαμε να
προσθέσουμε την κλασική ρήση
του Μαχάτμα Γκάντι: «Η φτώχεια
είναι η χειρότερη μορφή βίας».

Ο άγνωστος Κασσελάκης απο-
τελεί ένα στοίχημα για τους απελ-
πισμένους πολίτες. Ο χρόνος θα
δείξει αν θα μπορέσει να χαράξει
μια νέα πορεία, η οποία θα οδηγήσει
τον ίδιο και το κόμμα του στην
εξουσία, ή αν θα κατακρημνίσει
σε μονοψήφια ποσοστά τον ΣΥΡΙΖΑ,
όπως ήταν πριν από μερικά χρόνια.
Τώρα τα άλλα, ότι τον έστειλαν οι
Αμερικανοί για να καταστρέψει
την Ελλάδα, ότι η αμερικανική πρε-
σβεία κατευθύνει ηλεκτρονικά τους
ψηφοφόρους, ότι είναι σατανική
ενέργεια η εκλογή Κασσελάκη,
είναι ζητήματα τα οποία κινούνται
στη σφαίρα της παραφιλολογίας
και των εύκολων δικαιολογιών ότι
για όλα φταίνε οι ξένοι. Το μόνο
σίγουρο είναι ότι καθιερώνεται
στην Ελλάδα, ίσως και παγκοσμίως,
ο «κασσελακισμός» το φαινόμενο
ανάδειξης στην εξουσία, ενός άγνω-
στου, με πυραυλική ταχύτητα. Αν
με την ίδια ταχύτητα θα εξαφανι-
στεί, είναι μάλλον ένα άλλο στοί-
χημα. Τώρα αν «κασσελακισμός»
θα φθάσει και στην Κύπρο, με τον
ίδιο ή άλλον τρόπο, είναι κάτι το
οποίο θα δούμε το επόμενο διά-
στημα. Πάντως, οι πολύ δύσκολες
οικονομικές συνθήκες και η έλλειψη
οράματος για το αύριο, ευνοούν
ένα τέτοιο φαινόμενο. Αν θα είναι
για το καλό μας, μόνο οι αναντικα-
τάστατοι ξέρουν. 

Κασσελακισμός
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Τεχνητή νοημοσύνη και ισχύς 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δη-
μοσίευσε πρόσφατα μια ει-
δική έκθεση πολιτικής του

2023 για την αναγνώριση των
ευάλωτων περιοχών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στον ασβέστη
και στους σεισμικούς κινδύνους.
Η κλιματική αλλαγή και τα ακραία
καιρικά φαινόμενα αναγκάζουν
την Ε.Ε. να παρακολουθεί στενά
τις φυσικές καταστροφές όπως
οι σεισμοί, οι οποίοι καταστρέφουν
κτίρια, αρκετά από τα οποία πε-
ριέχουν αμίαντο, ο οποίος απε-
λευθερώνει επιβλαβείς ίνες για
την ανθρώπινη υγεία.

Τα κτίρια, όπως αναφέρεται
στην ειδική επιστημονική έκθεση,
ευθύνονται για το 45% της κατα-
νάλωσης ενέργειας και το 36%
στην παραγωγή ρύπων στην Ε.Ε.
Για να καταστούν όμως τα κτίρια
πιο ανθεκτικά στους σεισμούς,
πιο φιλικά προς το περιβάλλον
και για να απομακρυνθούν οι ίνες
αμιάντου που περιέχουν τα οικο-
δομικά υλικά χρειάζεται ειδική
χορηγία από τα κράτη-μέλη της
Ε.Ε. αφού τα νοικοκυριά από μόνα
τους δεν μπορούν να επιβαρυν-
θούν το κόστος ανακαίνισης.

Ο αμίαντος που βρίσκεται
στους τοίχους, στο πάτωμα και
στις οροφές, είναι επιβλαβής, τόσο
για τους ένοικους, όσο και για
τους εργάτες που ασχολούνται
με την τοποθέτηση και απομά-
κρυνσή του. Τη δεκαετία του 1980
η κατανάλωση ακατέργαστου
αμιάντου ανερχόταν στα 1,2 εκα-

τομμύρια τόνους ενώ το 2000 πε-
ριορίστηκε στις 40 χιλιάδες τό-
νους. Τα σπίτια στην Ευρώπη που
χτίστηκαν μεταξύ 1960 και 1990
περιείχαν ψηλά ποσοστά, ενώ
στην Κύπρο παρατηρείτο μια αυ-
ξημένη τάση στη χρήση αμιάντου,
κυρίως επί Αγγλοκρατίας, μεταξύ
1920 και 1945. Η Κύπρος μαζί με
τη Φινλανδία, Δανία, Σλοβακία,
Εσθονία, Βέλγιο και Λουξεμβούργο
συγκαταλέγονται στις χώρες με
αυξημένη χρήση αμιάντου στις
κατοικίες, όπως και η Λιθουανία,
Λετονία, Τσεχία και Ουγγαρία.

Περιορισμένη χρήση αμιάντου
παρατηρείται στην Ελλάδα, Κάτω
Χώρες, Πορτογαλία, Ιρλανδία,
Κροατία, Ρουμανία και Σλοβενία.

Η χρήση αμιάντου στην κα-
τασκευαστική βιομηχανία συν-
δέεται με ψηλό σεισμικό ρίσκο,
καθιστώντας τις κατοικίες πολύ
ευάλωτες στις σεισμικές δονήσεις.
Ιδιαίτερα στη Νότια Ευρώπη και
κυρίως στην Ιταλία και στην Κύ-
προ, όπου οι σεισμικές δονήσεις
αποτελούν συχνό φαινόμενο, η
κατάρρευση σπιτιών αποδεσμεύει
στην ατμόσφαιρα βλαβερές ίνες
και σκόνη αμιάντου, οι οποίες ει-
σπνέονται από τους πολίτες.

Ο πόλεμος στην Ουκρανία ανέ-
δειξε την ανάγκη προστασίας των
κατοίκων από τα κατάλοιπα αμιάν-
του, αφού λόγω των βομβαρδι-
σμών καταστράφηκαν γύρω στις
250 χιλιάδες κτίρια, αποδεσμεύον-
τας μεταξύ 5-10 τόνων αμίαντο
στην ατμόσφαιρα. Οι τοπικές αρ-
χές επιβαρύνονται με τον εντο-
πισμό περιοχών που επηρεάζονται
από τη σκόνη αμιάντου, θέτοντας
έτσι σε κίνδυνο τους δημοτικούς
εργάτες, ενώ ταλαιπωρούνται από
τις γραφειοκρατικές διαδικασίες
για πλήρη αποκατάσταση των
ευάλωτων στον αμίαντο περιοχών. 

Τα παλιά κτίρια, και κυρίως αυ-
τά που χτίστηκαν πριν το 2001
που αποτελούν το 85% του συνο-
λικού οικιστικού στόλου στην Ε.Ε.,
δεν εξασφαλίζουν υγιές καταφύγιο
στους ένοικους, αφού περιέχουν
επικίνδυνα και καρκινογόνα υλικά.

Η έκθεση στον αμίαντο προκαλεί
μεταξύ 30 και 90 χιλιάδες θανάτους
τον χρόνο στην Ε.Ε., κυρίως από
καρκίνο στους πνεύμονες. Παρόλη
την απαγόρευση στην Ε.Ε. της
χρήσης αμιάντου το 2005, εξακο-
λουθούν να υπάρχουν υπολείμ-
ματα στις οικοδομές, οι οποίες
αποτελούν σοβαρό κίνδυνο για
τη δημόσια υγεία.

Οι φυσικές καταστροφές, όπως
οι σεισμοί, οι πλημμύρες, οι ανε-
μοστρόβιλοι και οι πυρκαγιές συμ-
βάλλουν στην απελευθέρωση επι-
κίνδυνων ινών αμιάντου. Ο σω-
στότερος τρόπος απαλλαγής από
τον αμίαντο είναι η προσεκτική
απομάκρυνσή του και η ανακαί-
νιση των κτιρίων με τη στήριξη
της Ε.Ε., κάτι που θα συμβάλει
στη βελτίωση της ποιότητας των
εσωτερικών χώρων των κτιρίων,
στη βελτίωση της ανθεκτικότητας
των κατοικιών στους σεισμούς,
κάτι που θα πρέπει να θέσουν ως
προτεραιότητα τους κυρίως οι
χώρες της Νότιας Ευρώπης.

Η Κύπρος, παρόλες τις προ-
σπάθειες που καταβάλλονται για
απομάκρυνση του αμιάντου από
τις οικίες αλλά και το σύστημα
υδροδότησης, βρίσκεται στην
τρίτη από το τέλος θέση, μπροστά
από τη Λιθουανία και τη Λετονία,
αφήνοντας έτσι τους πολίτες εκτε-
θειμένους στις καρκινογόνες ίνες
του αμιάντου.   

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας. 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Ο σωστότερος τρόπος
απαλλαγής από τον
αμίαντο είναι η προσε-
κτική απομάκρυνσή
του και η ανακαίνιση
των κτιρίων με
τη στήριξη της Ε.Ε.
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Χαρίζονται αριστερόμετρα

Α ριστερόμετρο. Ωραία λέξη,
με τεράστια επιτυχία. Πάντα
την απολάμβανα στις ατε-

λείωτες πολιτικές συζητήσεις των
νεανικών μας χρόνων. Επάνω που
άναβε η συζήτηση, πάντα θα πε-
ταγόταν αυτός ο ένας με το αρι-
στερόμετρο στην τσέπη, για να σε
στείλει με συνοπτικές διαδικασίες,
εφτά μοίρες δεξιά. Σήμερα το bul-
lying πέρασε τα αριστερά σύνορα.
Έμαθαν την καραμέλα και οι «απέ-
ναντι». Γι’ αυτούς φυσικά βολεύει
να είσαι πάντα «ορθόδοξος», δογ-
ματικός, ρομαντικός, ακίνδυνος,
στο εκλογικό περιθώριο.

Τα θυμήθηκα όλα αυτά με αφορ-
μή την εκλογή Κασσελάκη στην
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ. Νέος, επι-
κοινωνιακός, με σπουδές στις ΗΠΑ,
άφθαρτος στην πολιτική, ξένος στα
κομματικά κατατόπια. Ένα τέτοιο
βιογραφικό, όμως, είναι αντιφατικό
για τον χώρο της Αριστεράς. Για
τους «ορθόδοξους» δεν είναι πολύ
αριστερός, ενώ για τους υπέρμαχους
της διεύρυνσης και της ανάληψης

της εξουσίας αποτελεί βασική προ-
ϋπόθεση. Δεν είναι τυχαίο που
μέχρι και ο Άδωνις Γεωργιάδης
πήρε σβάρνα τα δελτία ειδήσεων
με το αριστερόμετρο ανά χείρας,
καθώς μία νέα ηγεσία που παίζει
μπάλα στο δικό τους γήπεδο, εν-
δεχομένως να ροκανίσει μεθοδικά
και άκρως επικοινωνιακά τη δική
τους καρέκλα.

Ασχέτως του ποιος είναι και τι
πραγματικά πρεσβεύει ο Στέφανος
Κασσελάκης, αν θα πετύχει ή αν
θα αποτελέσει ένα ακόμα απολιτίκ
πυροτέχνημα, η εκλογή του στην
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ στέλνει μηνύ-
ματα σε πολλαπλούς αποδέκτες. 

1) Το απολιτικό ρεύμα της εποχής
δεν είναι μη αντιστρέψιμο. Ο κό-
σμος κινητοποιείται όταν πιστέψει
ότι μπορεί να επηρεάσει τους κομ-
ματικούς χάρτες και κατά συνέπεια
τις πολιτικές που τον αφορούν.
Τουναντίον, χάνει εύκολα το εν-
διαφέρον του όταν διαπιστώσει
πως τα νήματα κινούνται παρα-
σκηνιακά, προβλέψιμα και στηρί-

ζονται σε προσωπικές ατζέντες
που στόχο έχουν τη διάσωση πο-
λιτικών καριερών.

2) Το τρεντ του να είσαι
νέα και γυναίκα στην
πολιτική, ώσπου να
πεις κύμινο, νικήθη-
κε από το τρεντ του
να είσαι νέος και
ομοφυλόφιλος στην
πολιτική. Αυτό φυ-
σικά στέλνει επιτέ-
λους ηχηρά μηνύ-
ματα αποδοχής της
διαφορετικότητας
και σεβασμού της ισό-
τητας των φύλων. Την
ίδια ώρα, επιβεβαιώνει
ότι τα πάντα γύρω μας είναι
αναλώσιμα. Είμαστε όλοι,
η εν δυνάμει βορά που θα
θρέψει το επόμενο τρεντ.

3) Οι πολίτες δεν φαί-
νεται να ιεραρχούν τις
ιδεολογικές προσεγγίσεις
ως βασικό κριτήριο για
την επιλογή εκπροσώπων,

ούτε τις ερμηνεύουν ως πολιτικό
βάθος. Συχνά δε, τις συνδέουν με
τον λαϊκισμό. Για δύο δεκαετίες δι-

ευρύνεται η ανισότητα και η
κοινωνία απαιτεί χειρο-

πιαστές λύσεις τις οποί-
ες σίγουρα δεν θα φέρει
ως διά μαγείας καμία
ιδεολογία.

4) Η όποια πρόταση
με ουσία και βάθος δεν
θα ταξιδέψει μόνη της
στους ψηφοφόρους.
Οπότε τι νόημα έχει να
έχει επινοήσει κανείς την
καλύτερη πρόταση, αν
δεν μπορεί να κατέβει

ακόμα και στο TikTok
να την επικοινωνή-

σει. Στους διαδι-
κτυακούς αυ-
τούς χώρους
πλέον συχνά-

ζουν όχι μόνο οι
νέοι, αλλά και οι

ψηφοφόροι όλων
των ηλικιών.

5) Είναι αναμενόμενο «εξ αρι-
στερών» να μειδιούν με ικανοποίηση
για την εκλογή ενός «καπιταλιστή»
στην ηγεσία ενός κόμματος που θέ-
λει να ονομάζεται «ριζοσπαστικό».
Πράγματι ο ΣΥΡΙΖΑ των παραδο-
σιακών συνθημάτων της «ανατρο-
πής και της ανυπακοής» αδυνατεί
να αναγνωρίσει τον εαυτό του στον
καθρέφτη. Όμως η πλειοψηφία των
μελών του αποφάσισε κάτι διαφο-
ρετικό από αυτό που θα άρμοζε στο
φαντασιακό των παραδοσιακών του
ψηφοφόρων. Πέταξε στην άκρη τα
αριστερόμετρα και έστειλε ξεκάθαρο
μήνυμα ότι η αποτελεσματική μάχη
για έναν καλύτερο κόσμο δίνεται
από θέση εξουσίας. Άλλωστε η εναλ-
λακτική δοκιμάστηκε και εγκλωβί-
στηκε στο 3%. Το κοντομάνικο
μπλουζάκι και το νεανικό χαμόγελο
πουλάνε ωραία στον φακό και ήταν
ίσως αρκετά για να στρέψουν την
προσοχή της κοινωνίας πάνω στον
Στ. Κασσελάκη, χαρίζοντάς του την
ηγεσία της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης. Αλλά όσο κι αν νομίζουμε

ότι ζούμε σε απολιτικές εποχές, κα-
νείς στον πολιτικό στίβο δεν κρίνεται
από αυτά. Θα κριθεί από τις πολιτικές
αποφάσεις που θα κληθεί να πάρει
ή να μην πάρει, θα αξιολογηθεί για
τις ιδέες του, το έργο του και το τι
μπορεί εντέλει να δώσει πίσω στην
κοινωνία. Κι αν στην τελική δεν
μπορεί, οι δημοκρατικές διαδικασίες
θα δώσουν ταχύτατα και αναλώσιμα,
τη σκυτάλη στον επόμενο.

Το φαινόμενο Κασσελάκη πάντως
δεν είναι η αρχή, ούτε το τέλος της
Αριστεράς. Είναι η φυσική της εξέ-
λιξη. Κι όπου λείπει το πολιτικό βά-
θος, οφείλει να το δημιουργήσει.
Με ανοιχτές διαδικασίες, διαφάνεια,
μαζική συμμετοχή που δίνει τον
παλμό του εκλογικού σώματος. Με
ισχυρές δικλίδες ασφαλείας για την
επιλογή προσώπων και τις δαπάνες
της καμπάνιας καθώς και ένα δε-
σμευτικό πλαίσιο αρχών για όλους.
Τι έχει να φοβηθεί ο προοδευτικός
χώρος από τις διαφανείς δημοκρα-
τικές διαδικασίες και την ακηδεμό-
νευτη βούληση των ψηφοφόρων; 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Ποιους στόχους διεκδικούν τα κoι-
νωνικά κινήματα στην εποχή μας;
Ποια είναι η σημασία τους για τη
δημοκρατία; Τι έχει καταγράψει η
επιστημονική έρευνα για διαμαρ-
τυρίες κατά του ρατσισμού, όπως
αυτές πρόσφατα στην Κύπρο, με
αφορμή τα επεισόδια στη Χλώρακα
και τη Λεμεσό; Αυτά είναι, μεταξύ
άλλων, ερωτήματα, στα οποία απαν-
τά σε συνέντευξή της στην «Κ» η
Donatella Della Porta, καθηγήτρια
Πολιτικών και Κοινωνικών Επιστη-
μών τoυ Scuola Normale Superiore
στη Φλωρεντία, με αφορμή την πα-
ρουσία της στην Κύπρο για την ανα-
γόρευσή της σε Επίτιμη Διδάκτορα
της Σχολής Κοινωνικών Επιστημών
και Επιστημών της Αγωγής του Πα-
νεπιστημίου Κύπρου, την προσεχή
Πέμπτη, 5 Οκτωβρίου. Το έργο της
αποτελεί σημείο αναφοράς διεθνώς
στο πεδίο μελέτης των κοινωνικών
κινημάτων. Η Donatella Della Porta,
ανάμεσα σε άλλα, έχει συμβάλει κα-
θοριστικά στη συγκριτική μελέτη
των κοινωνικών κινημάτων, της πο-
λιτικής βίας, του υπερεθνικού ακτι-
βισμού, της πολιτικής διαφθοράς
και της σχέσης μεταξύ κομμάτων
και κοινωνίας των πολιτών. 

–Σε ποια κατάσταση υγείας βρί-
σκονται τα κινήματα διαμαρτυ-
ρίας στην Ευρώπη και τον υπό-
λοιπο κόσμο; Τι ρόλο διαδραμα-
τίζουν και γιατί είναι σημαντικά
για τις δημοκρατίες, ιδιαίτερα
στις μέρες μας;

–Από την αλλαγή της χιλιετίας,
έχουμε δει αρκετά μαζικά κύματα
διαμαρτυρίας, που έχουν εξαπλωθεί
παγκοσμίως. Αυτό ισχύει για το
παγκόσμιο κίνημα δικαιοσύνης,
που στις αρχές του 2000 αμφισβητεί
τη νεοφιλελεύθερη παγκοσμιοποί-
ηση, με το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Φόρουμ (European Social Forum)
να διαδραματίζει σημαντικό ρόλο
στη σύνδεση των κοινωνικών κι-
νημάτων που κινητοποιούνται για
διαφορετικά ζητήματα και στην
ανάπτυξη οραμάτων για μια «άλλη
Ευρώπη», ως μια Ευρώπη των πο-
λιτών και μια κοινωνική Ευρώπη.
Στις αρχές της δεκαετίας του 2010,
οι διαμαρτυρίες κατά της λιτότητας,
ειδικά –αλλά όχι μόνο– στη Νότια
Ευρώπη, βάζουν στο στόχαστρο
τη διαχείριση των χρηματοπιστω-
τικών κρίσεων, με βάση τη μείωση
των κοινωνικών παροχών και τη
συρρίκνωση των μισθών και των
συντάξεων, που είχαν ως αποτέ-
λεσμα την περαιτέρω αύξηση των
κοινωνικών και εδαφικών ανισο-
τήτων. Λίγο πριν ξεκινήσει η παν-
δημία του Covid-19, το έτος 2019
είχε επίσης σε όλες τις ηπείρους
μαζικές διαμαρτυρίες, από τις οποίες
οι πιο εμφανείς ήταν στη Χιλή και
τον Λίβανο, για κοινωνικές διεκ-
δικήσεις, αλλά και στο Χονγκ Κονγκ

και την Καταλονία, για διεκδικήσεις
ανεξαρτησίας. Η περίοδος της παν-
δημίας έχει επίσης χαρακτηριστεί
από έντονες, έστω και πιο κατα-
κερματισμένες, μορφές διαμαρτυ-
ρίας, με διεκδικήσεις για κοινωνική
δικαιοσύνη ενάντια σε ορατά θα-
νάσιμα αποτελέσματα των ανισο-
τήτων, αλλά και από κινητοποιήσεις
της συντηρητικής πλευράς, με τη
διάδοση θεωριών συνωμοσίας σε
κινητοποιήσεις αντιεμβολιαστών,
συχνά καθοδηγούμενες από ακρο-
δεξιούς φορείς. Σε αυτό που έχει
ονομαστεί ως περίοδος πολλών κρί-
σεων, οι εκστρατείες διαμαρτυρίας
εξακολουθούν να είναι ορατές για
διάφορα θέματα, μεταξύ των οποίων
τα δικαιώματα των φύλων και η
περιβαλλοντική δικαιοσύνη.

Κατά τη διάρκεια αυτών των κυ-
μάτων διαμαρτυρίας, προοδευτικά

κοινωνικά κινήματα έχουν προϊδε-
άσει για διαφορετικές μορφές δη-
μοκρατίας, που χαρακτηρίζονται
από υψηλό επίπεδο συμμετοχής,
αλλά προσφέρουν και χώρους για
συναντήσεις και συζητήσεις. Με-
ρικές από αυτές τις ιδέες έχουν δι-
εισδύσει σε πολιτικούς θεσμούς –
ειδικά εκεί που τα κοινωνικά κινή-
ματα ήταν πιο μαζικά. Αυτό συνέβη
στην Ελλάδα και την Ισπανία, αλλά
και στην Ισλανδία ή τη Χιλή, νέα
«κόμματα-κινήματα» έχουν δημι-
ουργηθεί μέσα από τα ίδια τα κοι-
νωνικά κινήματα, προκειμένου να
προωθήσουν συγκεκριμένες διεκ-
δικήσεις αλλά και νέα οργανωτικά
σχήματα που θεωρείται ότι ανοί-
γουν περισσότερους χώρους συμ-
μετοχής των πολιτών. Έχουν προ-
ωθηθεί νέοι δίαυλοι συμμετοχής
στη λήψη θεσμικών αποφάσεων,
όπως η συμμετοχή των πολιτών
στην κατάρτιση του προϋπολογι-
σμού. Επίσης, διαδικασίες συνταγ-
ματικών αλλαγών και άμεσες μορ-
φές δημοκρατίας, όπως τα δημο-
ψηφίσματα, έχουν ονομαστεί «από
τα κάτω» (‘from below’).
–Σε παλαιότερή σας συνέντευξη
δηλώσατε ότι πρέπει να εκμεταλ-
λευόμαστε μία τρέχουσα κρίση
για να αναπτύξουμε την καινο-
τομία. Τι χαρακτηρίζετε ως και-
νοτομία; 

–Αναφέρομαι στην ικανότητα
των κινημάτων να παράγουν κοι-
νωνικές και πολιτικές αλλαγές που
συχνά ενσωματώνονται σε νέους
θεσμούς. Από ιστορική σκοπιά, τα
προοδευτικά κοινωνικά κινήματα
ήταν καθοριστικής σημασίας για
τη διεύρυνση των ατομικών, πο-
λιτικών και κοινωνικών δικαιωμά-
των, δημιουργώντας νέους δημο-
κρατικούς θεσμούς, καθώς και νέες
αντιλήψεις και πρακτικές για τα
δικαιώματα του πολίτη. Οι καινο-
τομίες συνεπάγονται βαθιές αλλαγές
που συμβαίνουν με γοργούς ρυθ-
μούς. Οι κρίσεις, που δείχνουν την
αδυναμία των υφιστάμενων ρυθ-
μίσεων στην αντιμετώπιση δρα-
ματικών προβλημάτων, δημιουρ-
γούν ευκαιρίες για καινοτομίες. Τα
κοινωνικά κινήματα, μέσω αυτού
που ονόμασα διαδηλώσεις με γε-
γονότα, μπορούν να προκαλέσουν
πολιτική αλλαγή, προσελκύοντας
την προσοχή και κινητοποιώντας
αυξανόμενους αριθμούς ενάντια
στις παλιές δομές. Φυσικά, η με-
τατροπή μιας στιγμιαίας ρωγμής
σε μία μεταμόρφωση μακράς διαρ-
κείας δεν είναι καθόλου εύκολη,
καθώς ισχυρά αντισυμφέροντα αν-
τιστέκονται στις αλλαγές, αλλά
επεισόδια έντονων κινητοποιήσεων
κατά καιρούς πέτυχαν να δημιουρ-
γήσουν θεσμικές καινοτομίες, μέσα

από μακροχρόνιες διαδικασίες ητ-
τών αλλά και νικών.
–Στην ομιλία σας στο Πανεπιστή-
μιο Κύπρου θα απευθυνθείτε σε
ένα ακροατήριο κυρίως νέων. Κα-
τά καιρούς ακούμε ότι οι νέοι
απέχουν από την πολιτική και
ότι αδιαφορούν για τα δημόσια
θέματα. Πιστεύετε ότι αυτές οι
τάσεις είναι πραγματικές ή συμ-
βαίνει κάτι άλλο;

–Έρευνες σε πολλές χώρες
έχουν δείξει ότι οι νέοι κάθε άλλο
παρά αδιαφορούν για τα δημόσια
ζητήματα. Αντίθετα, ενδιαφέρονται
και συχνά αφοσιώνονται σε πρω-
τοβουλίες αλληλεγγύης. Επίσης
έχουν συντριπτικά δηλώσει το πα-
ρών τους στη διαμαρτυρία κατά
της κλιματικής αλλαγής καθώς και
στο νέο φεμινιστικό κύμα των δια-
μαρτυριών διατομεακότητας (in-
tersectionality) ενάντια στη βία
κατά των γυναικών και για τα δι-
καιώματα των φύλων. Γνωρίζουν
τις πολλές προκλήσεις που επηρε-
άζουν το μέλλον τους, συμπερι-
λαμβανομένης της εργασιακής επι-
σφάλειας, που συχνά συνεπάγεται
επισφαλή ζωή. Ωστόσο, δεν τους
έλκουν τα παραδοσιακά πολιτικά
σχήματα, που συχνά περιλαμβά-
νουν τα πολιτικά κόμματα, αλλά
και ορισμένες από τις παραδοσιακές
μορφές κοινωνικών κινημάτων από

προηγούμενες γενιές.
–Πρόσφατα στην Κύπρο κάποια
κινήματα διαμαρτυρήθηκαν κατά
του ρατσισμού, με αφορμή επι-
θέσεις κατά αλλοδαπών σε δύο
οργανωμένες πορείες για το με-
ταναστευτικό. Ποια είναι τα κύρια
ευρήματα των ερευνών σας σχε-
τικά με τέτοιου είδους διαμαρ-
τυρίες στις μέρες μας;

–Η λεγόμενη «οπισθοδρόμηση»
στα κοινωνικά δικαιώματα έχει επί-
σης επηρεάσει τα πολιτικά δικαιώ-
ματα, με μια αυξανόμενη δύναμη
των δεξιών κομμάτων που, κατά
τη διάρκεια της πανδημίας, έχουν
ριζοσπαστικοποιήσει τη δέσμευσή
τους στον αποκλειστικό εθνικισμό
(και τον σχετικό ρατσισμό) καθώς
και την υποστήριξη των υπερσυν-
τηρητικών αξιών. Κατά τη διάρκεια
της πανδημίας, η θεωρία συνωμο-
σίας QAnon, που ισχυριζόταν ότι
ο Ντόναλντ Τραμπ θα έσωζε τον
κόσμο από μια σατανιστική κοσμο-
πολίτικη ελίτ, γεφυρώθηκε με τη
λεγόμενη συνωμοσία της Μεγάλης
Αντικατάστασης, υποστηρίζοντας
ότι οι κακές δυνάμεις σχεδιάζουν
μια εθνοτική αντικατάσταση με
τον εκτοπισμό του χριστιανικού
πληθυσμού. Απέναντι σε αυτή την
οπισθοδρόμηση, αντιρατσιστικά
κινήματα –συμπεριλαμβανομένων
συχνά νέων, ακόμη και πολύ νεα-

ρών, ακτιβιστών– έχουν κινητο-
ποιηθεί για την υπεράσπιση των
δικαιωμάτων των μεταναστών,
αλλά και των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων γενικότερα.
–Πώς μπορούν τα κοινωνικά κι-
νήματα να υπερασπιστούν απο-
τελεσματικά τις πολιτικές ελευ-
θερίες και να προστατεύσουν τις
διαμαρτυρίες τους από την αστυ-
νομική βία;

–Τα αποτελέσματα των κοινω-
νικών κινημάτων είναι συχνά έμ-
μεσα και χρειάζονται χρόνο για να
αναπτυχθούν. Συχνά, τα κοινωνικά
κινήματα είναι πιο ικανά να επη-
ρεάσουν τις πολιτιστικές τάσεις,
να καλλιεργήσουν νέες αξίες στις
νέες γενιές, παρά να παράγουν άμε-
σα αποτελέσματα στις δημόσιες
πολιτικές. Ταυτόχρονα, ωστόσο,
βλέπουμε επίσης ότι τα σύγχρονα
κοινωνικά κινήματα έχουν δείξει
ικανότητα στο να επηρεάσουν τα
κομματικά συστήματα, μέσω της
γρήγορης ανόδου των κινηματικών
κομμάτων, που –στο κενό που δη-
μιουργήθηκε από την κρίση των
παλαιών κομμάτων– μπόρεσαν να
ανέλθουν στην εκτελεστική εξου-
σία, μπαίνοντας σε κυβερνητικούς
συνασπισμούς (όπως στην Ελλάδα
και την Ισπανία αλλά και στη Χιλή).
Ειδικότερα, πρέπει να λάβουμε υπό-
ψη ότι τα κοινωνικά κινήματα δεν
δρουν μόνα τους, αλλά συμμετέχουν
σε πολύπλοκες αρένες. Η ικανότητα
οικοδόμησης συμμαχιών, μεταξύ
των κινημάτων και με άλλους κοι-
νωνικούς και πολιτικούς παράγον-
τες, είναι πολύ σημαντική για την
αντιμετώπιση πολλών κρίσεων στις
μέρες μας.
–Πόσο δικαιολογημένοι είναι οι
φόβοι για το μέλλον της δημο-
κρατίας, λόγω της εισόδου της
τεχνητής νοημοσύνης στη ζωή
μας;

–Πολλά και διαφορετικά πράγ-
ματα περιλαμβάνονται στον όρο
«τεχνητή νοημοσύνη». Όπως και
με άλλες τεχνολογικές καινοτομίες,
ορισμένες χρήσεις της τεχνητής
νοημοσύνης μπορεί να είναι θετι-
κές, μειώνοντας την ανάγκη αφιέ-
ρωσης χρόνου και πόρων σε κου-
ραστικές εργασίες και βελτιώνοντας
τα αποτελέσματα. Καθώς η επικοι-
νωνία είναι, για παράδειγμα, τόσο
σημαντική για τα κοινωνικά κινή-
ματα, η τεχνητή νοημοσύνη μπορεί
να τα βοηθήσει να ξεπεράσουν τα
γλωσσικά εμπόδια. Ταυτόχρονα,
όμως, υπάρχει ο κίνδυνος μιας τα-
χέως εξελισσόμενης τεχνολογίας,
η οποία απαιτεί από μόνη της τε-
ράστιες επενδύσεις, να αυξήσει τη
συγκέντρωση της εξουσίας σε ανεύ-
θυνα και ασυνείδητα άτομα και
επιχειρήσεις, όπως έχουμε ήδη δει
με την ανάπτυξη των τεράστιων
εταιρειών που ελέγχουν τις νέες
τεχνολογίες επικοινωνίας, επηρε-
άζοντας τις δημόσιες αποφάσεις
παγκοσμίως. 

«Τα κοινωνικά κινήματα παράγουν αλλαγές»
Η Donatella Della Porta μιλάει στην «Κ» για τα μαζικά κύματα διαμαρτυρίας και τον ρόλο τους

<<<<<<<

Κοινωνικά κινήματα
έχουν δείξει ικανότητα
στο να επηρεάσουν τα
κομματικά συστήματα,
μέσω των κινηματικών
κομμάτων, που μπόρε-
σαν να ανέρθουν στην
εκτελεστική εξουσία
(όπως στην Ελλάδα
και την Ισπανία).

Η Donatella Della Porta θα αναγορευτεί στις 5 Οκτωβρίου σε Επίτιμη Διδάκτορα της Σχολής Κοινωνι-
κών Επιστημών και Επιστημών Αγωγής του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έργο της, το οποίο αποτελεί
σημείο αναφοράς διεθνώς στο πεδίο μελέτης των κοινωνικών κινημάτων.
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«Η Τουρκία και η Ελλάδα είναι δύο 
γείτονες που το παρελθόν, το 
παρόν και το μέλλον τους είναι 
αναμφισβήτητα συνυφασμένα», 
αναφέρει στην αποκλειστική 
του συνέντευξη ο πρώην πρόε-
δρος της Τουρκίας Αμπντουλάχ 
Γκιουλ (η συνέντευξη παραχω-
ρήθηκε στα αγγλικά). Ο πρώην 
ισχυρός άνδρας της Τουρκίας 
(πρόεδρος από το 2007 έως το 
2014), έχοντας θητεύσει στα 
ανώτερα κλιμάκια της τουρκι-
κής πολιτικής σκηνής, μεταξύ 
άλλων ως πρωθυπουργός και 
υπουργός Εξωτερικών, γνωρί-
ζοντας και συμμετέχοντας στις 
ελληνοτουρκικές διαπραγματεύ-
σεις από το 2003, αναφέρει στη 
συζήτηση για το Κυπριακό πως 
«μπορεί να δοθεί μια τελευταία 
ευκαιρία για την επίτευξη μιας 
δίκαιης λύσης». Υπέρμαχος της 
ευρωπαϊκής πορείας της Τουρ-
κίας και φίλος της Ελλάδας ο πρ. 
πρόεδρος Γκιουλ ξεδιπλώνει τα 
σημεία της ελληνοτουρκικής 
φιλίας, αλλά και τα διαχρονικά 
«αγκάθια» στις σχέσεις των δύο 
κρατών. 

 
– Πριν από 12 χρόνια δηλώ-
σατε ότι «η Ευρώπη είναι το 
λίκνο της δημοκρατίας, του 
κράτους δικαίου και του σε-
βασμού των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων», ενώ σε άλλη δή-
λωσή σας υπογραμμίσατε ότι 
«η Τουρκία δεσμεύεται να γί-
νει μέλος της Ε.Ε., αλλά όχι «με 
οποιοδήποτε κόστος». Σήμερα, 
ύστερα από όλες τις γεωπολιτι-
κές και πολιτικές αλλαγές, εξα-
κολουθείτε να επιμένετε ότι η 
Τουρκία θα πρέπει να ενταχθεί 
στην Ε.Ε. και πόσο πιθανό είναι 
αυτό να υλοποιηθεί;

– Οι γεωπολιτικές και πολιτι-
κές αλλαγές, όποιες και όποτε 
και αν γίνουν, δεν τροποποιούν 
τις βασικές αξίες και τις καθιε-
ρωμένες πραγματικότητες. Ως εκ 
τούτου, εξακολουθώ να πιστεύω 
ότι η Ευρώπη αποτελεί σημαντι-
κό λίκνο σε αυτούς τους ανα-
φερόμενους τομείς. Αυτό πρέ-
πει ασφαλώς να υποστηριχθεί 
με μια ολοκληρωμένη και χωρίς 
αποκλεισμούς προσέγγιση. Στο 
πλαίσιο των προηγούμενων κα-
θηκόντων μου, υπογράμμισα τη 
σημασία της εκπλήρωσης των 
απαιτήσεων της Κοπεγχάγης και 
των κριτηρίων του Μάαστριχτ 
για την Τουρκία. Τα κριτήρια 

αυτά διαθέτουν μια δομή που 
καθιστά κάθε χώρα πιο ανθε-
κτική από πολιτικής και οικονο-
μικής άποψης. Ως εκ τούτου, η 
εκπλήρωσή τους έχει βαθύτερο 
νόημα από το να γίνεις μέλος ή 
όχι. Πρόκειται για την ανύψωση 
των προτύπων σε οικουμενικά 
επίπεδα. Στο τέλος της ημέρας, 
η ένταξη της Τουρκίας στην Ε.Ε. 
θα εξαρτηθεί από μια πολιτική 
απόφαση που θα ληφθεί και από 
τις δύο πλευρές. Ετσι, μπορεί να 
καταλήξει θετικά ή αρνητικά, 
ανάλογα με τη συγκυρία. Ωστό-
σο, η προσαρμογή αυτών των 
προτύπων θα είναι προς όφελός 
μας σε κάθε περίπτωση.  

Από την έναρξη των εντα-
ξιακών διαπραγματεύσεων με 
την Ε.Ε., η πορεία μας δεν ήταν 
στην αναμενόμενη τροχιά εξαι-
τίας διαφόρων λόγων που πηγά-
ζουν και από τις δύο πλευρές. 
Θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι 
τα τελευταία χρόνια, η Τουρκία 
πέρασε δύσκολες στιγμές αντι-
μετωπίζοντας κάποιες εσωτερι-
κές προκλήσεις και μια αποτυχη-
μένη απόπειρα πραξικοπήματος. 
Είναι προφανές ότι οι εξελίξεις 
αυτές μας έδεσαν τα χέρια για 
να ανταποκριθούμε σε ορισμέ-
να απαραίτητα κριτήρια. 

Τώρα, η σημερινή ηγεσία και 
η κυβέρνηση της Τουρκίας είναι 
πρόθυμες να προωθήσουν τη θε-
τική ατζέντα με την Ε.Ε. και να 
αναζωογονήσουν την ενταξιακή 
διαδικασία. Υποστηρίζω πλήρως 
ότι αυτή η προσέγγιση πρέπει να 
αναγνωριστεί και να υποστηρι-
χθεί και από την πλευρά της Ε.Ε. 

Eνθυμούμενοι ότι χρειάζονται 
δύο για να χορέψουν ταγκό, και 
οι δύο πλευρές πρέπει να επιμεί-
νουν στη θετική ατζέντα, με ένα 
πραγματικά στρατηγικό όραμα. 
Ενα τέτοιο αποτέλεσμα θα απο-
φέρει επίσης ένα ευνοϊκό κλίμα 
για την ενίσχυση των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων.  

 
– Οι δύο χώρες μοιράζονται 
κοινά σύνορα σε ξηρά και θά-
λασσα, ενώ οι πολιτισμοί μας 
συνδέονται. Πώς βλέπετε την 
τρέχουσα κατάσταση των σχέ-
σεων μεταξύ Ελλάδας και Τουρ-
κίας;

– Η Τουρκία και η Ελλάδα εί-
ναι δύο γείτονες που το παρελ-
θόν, το παρόν και το μέλλον τους 
είναι αναμφισβήτητα συνυφα-
σμένα. Αυτή η σύνδεση καθι-
στά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις 
πολύ πιο ιδιαίτερες σε επίπεδο 
κρατών και ανθρώπων. Είμαι ικα-
νοποιημένος από τη διαδικασία 
εξομάλυνσης μεταξύ των χωρών 

μας με τη βοήθεια της διπλωμα-
τίας, της αλληλεγγύης και των 
αυξημένων επαφών. Ως εκ τού-
του, υποστηρίζω πλήρως αυτή 
την πρωτοβουλία που ανέλαβαν 
ο πρόεδρος Ερντογάν και ο πρω-
θυπουργός Μητσοτάκης. Είναι 
πολύ ελπιδοφόρο το γεγονός ότι 
συμφωνούν να διατηρήσουν τη 
θετική δυναμική που επιτεύχθη-
κε στις διμερείς σχέσεις κατά την 
τελευταία τους συνάντηση στη 
Νέα Υόρκη στο περιθώριο της 
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ. 

Οι δύο ηγέτες πέρασαν από τις 
πρόσφατες εκλογές με σημαντι-
κή επιτυχία. Εχουν την υποστή-
ριξη των λαών τους καθώς και 
τον απαραίτητο χρόνο μπροστά 
τους για να υλοποιήσουν τους 
κοινούς τους στόχους. Αυτό απο-
τελεί σημαντικό πλεονέκτημα 
για την υλοποίηση της τρέχου-
σας θετικής ατζέντας. Επιπλέον, 
και στις δύο χώρες, οι πρόσφατα 
διορισμένοι υπουργοί Εξωτερι-
κών είναι αρκετά έμπειροι ώστε 

να σημειώσουν πρόοδο στην επί-
λυση των υφιστάμενων διαφο-
ρών. Θα πρέπει να προσανατο-
λίσουν τις κυβερνήσεις και τους 
ηγέτες τους αναλόγως. 

Οι διμερείς διπλωματικές επα-
φές που συμφωνήθηκε να επι-
ταχυνθούν διαδραματίζουν κα-
θοριστικό ρόλο προς αυτή την 
κατεύθυνση. Οι επαφές αυτές θα 
πρέπει να πραγματοποιηθούν με 
αποφασιστικότητα και εντατική 
φροντίδα. Οι ηγέτες θα πρέπει 
να παρακολουθούν πολύ στενά 
τη διαδικασία αυτή, θέτοντάς 
την μεταξύ των θεμάτων πρώ-
της προτεραιότητας στην ατζέ-
ντα της εξωτερικής τους πολιτι-
κής. Ενώ το κάνουν αυτό, είναι 
σημαντικό να μην πέσουν στην 
παγίδα της λαϊκιστικής ρητορι-
κής με εγχώριες ανησυχίες που 
μπορεί να οξύνει τα διμερή ζη-
τήματα και στις δύο χώρες και 
να εκτροχιάσει τα επιτεύγματα. 

Μια προσέγγιση που βασίζε-
ται στην καλή θέληση, το άνοιγ-

μα, την εμπιστοσύνη και την 
ενσυναίσθηση κάνει πάντα τη 
διαφορά στην ανάπτυξη των σχέ-
σεών μας. Οταν εφάρμοσα αυτή 
την πολιτική με τις προηγούμε-
νες ιδιότητές μου με τους Ελλη-
νες ομολόγους μου, πετύχαμε 
ικανοποιητικά αποτελέσματα. 
Σε παρόμοιο πνεύμα, τώρα, θα 
πρέπει να επιμείνουμε στη θετι-
κή ατζέντα με στρατηγικό όρα-
μα χωρίς κινήσεις τακτικής. Η 
πολιτική βούληση, ο χρόνος και 
οι συνθήκες είναι σίγουρα με το 
μέρος μας για να εξασφαλίσουμε 
την πρόοδο στις σχέσεις μας. Ο 
λαός μας θα είναι σίγουρα ευ-
τυχής για την επίτευξη ενός τέ-
τοιου αποτελέσματος. 

 
– Η Τουρκία και η Ελλάδα έχουν 
ιστορικές διαφορές αναφορικά 
με τα θαλάσσια σύνορα στο Αι-
γαίο Πέλαγος. Ο Ελληνας πρω-
θυπουργός κ. Μητσοτάκης 
δήλωσε ότι η επίλυση των ζη-
τημάτων μέσω της Χάγης απαι-
τεί συμβιβασμό. Κατά την άπο-
ψή σας, ποια βήματα πιστεύετε 
ότι είναι απαραίτητα για την 
αντιμετώπιση αυτών των δια-
φορών και την προώθηση της 
σταθερότητας στην περιοχή;

– Το Αιγαίο Πέλαγος είναι ο 
κοινός μας θησαυρός. Θα πρέ-
πει να αποτελεί πηγή συνεργα-
σίας και όχι σύγκρουσης. Για 
την επίλυση όλων των εκκρε-
μών ζητημάτων στο Αιγαίο, η 
διπλωματία και το διεθνές δί-
καιο πρέπει να υπερισχύσουν 
της λογικής της σύγκρουσης. 
Τέτοιες προσπάθειες θα ανοί-
ξουν τον δρόμο για μια δίκαιη, 
διαρκή, συνολική και ισότιμη 
διευθέτηση των θεμάτων του 
Αιγαίου, η οποία θα είναι απο-
δεκτή και από τις δύο πλευρές. 
Πρέπει να σεβαστούμε τα νό-
μιμα δικαιώματα και τα ζωτικά 
συμφέροντα όλων μας εκεί. Η 
καλλιέργεια της ενσυναίσθησης 
και η τοποθέτηση του εαυτού 
μας στη θέση του άλλου είναι 
υψίστης σημασίας υπό αυτή την 
έννοια. Από αυτή την άποψη, 
οι ελευθερίες της ανοικτής θά-
λασσας και του εναέριου χώρου 
πάνω από αυτές δεν πρέπει να 
θίγονται. Οποιοδήποτε άλλο βή-
μα θα πρέπει να γίνεται με βάση 
την αμοιβαία συναίνεση σε ένα 
δίκαιο και ισότιμο πλαίσιο. Μια 
τέτοια εποικοδομητική προσέγ-
γιση θα συμβάλει στην προώθη-
ση της σταθερότητας και της 
ευημερίας στην περιοχή μας.

Να γίνει το Αιγαίο πηγή συνεργασίας
Οταν ο ελληνοτουρκικός διάλογος διεξάγεται με εμπιστοσύνη και καλή θέληση, φέρνει αποτελέσματα
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

«Για την επίλυση όλων των εκκρεμών ζητημάτων στο Αιγαίο, η διπλωματία και το διεθνές δίκαιο πρέπει να υπερι-
σχύσουν της λογικής της σύγκρουσης», λέει στην «Κ» ο πρώην πρόεδρος της Τουρκίας, Αμπντουλάχ Γκιουλ.

– Το Κυπριακό χαρακτηρίζεται 
ως η ιστορική διαφωνία των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων. Από 
το 1974, δεν έχει επιτευχθεί 
μια τελική λύση που να είναι 
γόνιμη και για τους δύο πλη-
θυσμούς. Προς ποια κατεύθυν-
ση θα πρέπει να εργαστούν οι 
δύο χώρες;

– Το Κυπριακό, η αρχή του 
οποίου χρονολογείται από το 
1963, αποτελεί πρόκληση όχι 
μόνο για την περαιτέρω ανάπτυ-
ξη των ελληνοτουρκικών σχέσε-
ων αλλά και για την απελευθέρω-
ση του πραγματικού δυναμικού 
της Ανατολικής Μεσογείου. ∆υ-
στυχώς χάσαμε πολλές ευκαι-
ρίες για τη διευθέτησή του. Το 
Σχέδιο Ανάν του 2004, το οποίο 
προσωπικά ενέκρινα και ηγήθη-
κα, ήταν μια χαμένη ευκαιρία 
υπό αυτή την έννοια. Αν το νη-
σί μπορούσε να ενταχθεί στην 
Ε.Ε. ως σύνολο, δεν θα είχαμε 
τέτοιο ζήτημα. 

Το status quo που συνεχίζει 
να επικρατεί στο νησί πάνω από 
μισό αιώνα δεν μπορεί να διαρ-
κέσει για πάντα. Η προσωπική 
μου εκτίμηση είναι ότι μπορεί να 
δοθεί μια τελευταία ευκαιρία για 
περιορισμένο χρονικό διάστημα 
στα Ηνωμένα Εθνη να μεσολα-
βήσουν για την επίτευξη μιας 

δίκαιης, διαρκούς, βιώσιμης και 
αμοιβαία αποδεκτής λύσης στο 
«Κυπριακό» με βάση την υφιστά-
μενη πραγματικότητα. 

Τα ίσα και εγγενή δικαιώματα 
των Τουρκοκυπρίων θα πρέπει 
να γίνουν σεβαστά σε μια τέτοια 

πρωτοβουλία. Εάν η τελευταία 
αυτή πρωτοβουλία αποτύχει και 
πάλι, τότε οι δύο πλευρές θα πρέ-
πει να ξεκινήσουν διαπραγμα-
τεύσεις για τις λεπτομέρειες μιας 
λύσης που θα διασφαλίζει τη συ-
νύπαρξή τους στο νησί, λαμβάνο-
ντας φυσικά υπόψη την κυρίαρχη 
ισότητα και το ισότιμο διεθνές 
καθεστώς της άλλης πλευράς. Η 
επίλυση του Κυπριακού θα συμ-
βάλει στην επίλυση πολλών προ-
βληματικών θεμάτων από τον 

ενεργειακό εφοδιασμό, την πε-
ριφερειακή ασφάλεια μέχρι τη 
συνεργασία ΝΑΤΟ - Ε.Ε. και θα 
φέρει ευημερία στη Μεσόγειο. 
Ετσι, πρέπει να επικεντρωθούμε 
στο τι μπορούμε όλοι να κερδί-
σουμε αποφεύγοντας μια μαξι-
μαλιστική προσέγγιση.  

 
– Ο πόλεμος στην Ουκρανία 
αναδιαμόρφωσε τη γεωπολι-
τική σκακιέρα δίνοντας έμφα-
ση στον ρόλο της Ανατολικής 
Μεσογείου. Ως κράτη-μέλη του 
ΝΑΤΟ, πιστεύετε ότι οι δύο χώ-
ρες μπορούν να συνεργαστούν 
για να διατηρήσουν τη σταθε-
ρότητα στην περιοχή και να 
επιλύσουν κοινά προβλήμα-
τα, όπως της μεταναστευτι-
κής κρίσης;

– Ο πόλεμος στην Ουκρανία 
επανακαθόρισε τη γεωπολιτική 
τράπουλα στην Ευρασία και αυ-
τό επηρέασε άμεσα την Ανατο-
λική Μεσόγειο. Οι ενδείξεις δεί-
χνουν δυστυχώς ότι ο πόλεμος 
στην κοινή μας γειτονιά δεν θα 
τελειώσει σύντομα. Ως Τουρκία 
και Ελλάδα θα πρέπει να έχουμε 
μια συνεκτική προσέγγιση για να 
προστατευτούμε από τις αρνη-
τικές επιπτώσεις του. Θα πρέπει 
να είμαστε και οι δύο ξεκάθαροι 
υπέρ της προστασίας της εδαφι-

κής ακεραιότητας και της κυρι-
αρχίας της Ουκρανίας απέναντι 
στην επιθετικότητα της Ρωσίας. 
Θα πρέπει να αναπτύξουμε κοι-
νή στάση στην εξεύρεση τρό-
πων διευθέτησης αυτού του πο-
λέμου που επηρεάζει αρνητικά 
τη σταθερότητα στο Αιγαίο. Ως 
δύο κράτη-μέλη του ΝΑΤΟ και 
δύο γείτονες, αυτό είναι το κοι-
νό μας καθήκον. 

Οσον αφορά την παράτυπη 
μετανάστευση που ξεκίνησε 
πριν από τον πόλεμο στην Ου-
κρανία, οι αρμόδιες αρχές της 
τουρκικής και της ελληνικής 
πλευράς βρίσκονται ήδη σε επα-
φή. Υπάρχει πάντα περιθώριο 
για καλύτερη συνεργασία για τον 
μετριασμό των αρνητικών επι-
πτώσεων αυτής της κοινής πρό-
κλησης. Από αυτή την άποψη, 
η Συμφωνία της 18ης Μαρτίου 
(2016) μπορεί να αποτελέσει ερ-
γαλείο για εμάς, εάν εφαρμοστεί 
πλήρως από την Ε.Ε. Η διεθνής 
κοινότητα θα πρέπει επίσης να 
δράσει για να βρει επειγόντως 
λύσεις για την εξάλειψη των βα-
θύτερων αιτιών αυτής της αν-
θρωπιστικής κρίσης.

 
– H σημασία της οικονομικής 
συνεργασίας μεταξύ Ελλάδας 
και Τουρκίας τονίζεται πάντα 

στις συνεντεύξεις σας, ποιες 
ευκαιρίες βλέπετε για την ενί-
σχυση των εμπορικών και πο-
λιτιστικών δεσμών μεταξύ των 
δύο χωρών;

– Η ενίσχυση των ελληνο-
τουρκικών οικονομικών σχέσε-
ων είναι το πιο εύκολο και γρή-
γορο στοιχείο που μπορεί να 
υλοποιηθεί στην ατζέντα μας. 
Ο όγκος των εμπορικών συναλ-
λαγών μεταξύ των χωρών μας 
απέχει πολύ από το να αντικα-
τοπτρίζει τις πραγματικές δυνα-
τότητές του. Από τα χρηματο-
οικονομικά μέχρι την ενέργεια, 
τις μεταφορές, την υγεία και τον 
τουρισμό, υπάρχει μια ποικιλία 
τομέων στους οποίους μπορού-
με να ενισχύσουμε τη συνεχιζό-
μενη συνεργασία. Ημουν πολύ 
υποστηρικτικός όταν η Εθνική 
Τράπεζα της Ελλάδος αγόρα-
σε μια εξέχουσα τράπεζα στην 
Τουρκία το 2006. Με την ιδιότη-
τα του υπουργού Εξωτερικών, 
υπερασπίστηκα αυτή την αγορά 
στη Μεγάλη Εθνοσυνέλευση της 
Τουρκίας για να ξεπεράσω τις 
αμφισβητήσεις της πλευράς της 
αντιπολίτευσης. Οταν μπορέσου-
με να αυξήσουμε τις αμοιβαίες 
άμεσες επενδύσεις, οι οικονομίες 
μας θα γίνουν πιο εξαρτημένες. 
Αυτή η αλληλεξάρτηση θα μας 

δώσει τη δυνατότητα να υπε-
ρασπιστούμε ο ένας τα συμφέ-
ροντα του άλλου στην περιοχή 
και πέραν αυτής. 

Το να μοιραζόμαστε τις δύο 
πλευρές του Αιγαίου Πελάγους 
ξεπερνάει κατά πολύ τη γεωγρα-
φική πραγματικότητα. Η μουσική 
μας, το φαγητό μας, οι παραδό-
σεις μας, οι πολιτιστικές μας αξί-
ες είναι τόσο κοντά η μία στην 
άλλη που είναι δύσκολο να το κα-
ταλάβει ένας ξένος. Οι άνθρωποι 
των δύο πλευρών είναι οι πρώ-
τοι που έρχονται να βοηθήσουν 
τον άλλον σε δύσκολες στιγμές, 
όπως είδαμε κατά τη διάρκεια 
των σεισμών του 2022 και του 
1999 στην Τουρκία, καθώς και 
των πυρκαγιών στην Ελλάδα. 

Η βαθιά ριζωμένη φιλία μετα-
ξύ Τούρκων και Ελλήνων είναι το 
πολύτιμο περιουσιακό μας στοι-
χείο. Αυτό διαφυλάσσεται μαζί 
με την πολιτιστική κληρονομιά 
που μοιραζόμαστε στην περιοχή. 
Ετσι, μπορούμε να προωθήσου-
με αυτή την κληρονομιά μέσω 
κοινών τουριστικών έργων. Συ-
νολικά, πιστεύω πραγματικά ότι 
η ενδυνάμωση των οικονομικών 
και πολιτιστικών μας δεσμών θα 
δώσει σημαντική ώθηση στην 
επίλυση των πολιτικών διαφορών 
μεταξύ των χωρών μας.

Η μουσική μας,
το φαγητό μας,
οι παραδόσεις μας,
οι πολιτιστικές μας αξίες 
είναι τόσο κοντά η μία 
στην άλλη που είναι 
δύσκολο να το καταλάβει 
ένας ξένος.

Το Κυπριακό δεν πρέπει να διαρκέσει για πάντα 

Είμαι ικανοποιημένος 
από τη διαδικασία 
εξομάλυνσης μεταξύ 
των χωρών μας 
με τη βοήθεια της 
διπλωματίας, της 
αλληλεγγύης και των 
αυξημένων επαφών.

Η ένταξη της Τουρκίας 
στην Ε.Ε. θα εξαρτηθεί 
από μια πολιτική 
απόφαση που θα ληφθεί 
και από τις δύο πλευρές.

Αμπντουλάχ Γκιουλ, πρώην πρόεδρος της Τουρκίας
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Αδιαμφισβήτητα είναι άνθρωπος 
«ειδικών αποστολών», και την τε-
λευταία τετραετία στο τιμόνι της 
αντιπροεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής έχει αναλάβει ουκ ολί-
γες. Βρεθήκαμε λίγες μόνο ώρες 
μετά την ολοκλήρωση της τε-
λευταίας «κομάντο» αποστολής, 
που του ανέθεσε πριν από λίγες 
ημέρες η πρόεδρος της Κομισιόν 
και αφορά μια κρίσιμη πτυχή της 
λεγόμενης «μεταναστευτικής δι-
πλωματίας», τις διαβουλεύσεις 
με τις κύριες χώρες προέλευσης 
μεταναστών, που καταλήγουν 
στην Τυνησία και από εκεί στην 
Ευρώπη. Εν μέσω μιας κρίσιμης 
συγκυρίας για το μεταναστευτι-
κό, με χαρακτηριστικά που θυμί-
ζουν την κρίση του 2015 –τόσο 
σε επίπεδο παράτυπων αφίξε-
ων όσο και πολιτικά με τη διαρ-
κή άνοδο ακροδεξιών κομμάτων 
στην Ε.Ε.–, η συζήτηση με τον 
Μαργαρίτη Σχοινά πήρε μορφή 
«απολογισμού» μιας θητείας που 
στιγματίστηκε από πρωτοφανείς 
κρίσεις, κάποιες από τις οποίες 
διαχειρίστηκε ως «πυροσβέστης». 
Σε καμία περίπτωση, πάντως, δεν 
βρίσκεται σε «αποδρομή» και, 14 
μήνες πριν από τη λήξη της θη-
τείας του, ο αντιπρόεδρος της Κο-
μισιόν δηλώνει στην «Κ» ότι έχει 
ακόμη «πάρα πολλή δουλειά», με 
κυριότερη του «αρχιτέκτονα» του 
πρώτου ολοκληρωμένου Συμφώ-
νου για τη Μετανάστευση και το 
Aσυλο της Ε.Ε.

 
– Επισκεφθήκατε σε μιάμιση 
ημέρα τρεις χώρες της Δυτικής 
Αφρικής, μετά τη σχετική εντο-
λή της προέδρου της Κομισιόν. 
Ποιος ο σκοπός της αστραπιαί-
ας αυτής αποστολής και ποια 
τα αποτελέσματα;

– Επρόκειτο για μια αποστο-
λή «κομάντο», καθώς συνδέε-
ται με την τρέχουσα κρίση στο 
νησί της Ιταλίας, Λαμπεντούζα. 
Eνα από τα «σημεία δράσης» που 
ανακοίνωσε η πρόεδρος όταν 
επισκέφθηκε το νησί ήταν να 

εργαστούμε πιο στενά με χώρες 
της Αφρικής, τις χώρες προέλευ-
σης, αυτές από όπου προέρχεται 
ο μεγαλύτερος αριθμός αφίξεων 
στη Λαμπεντούζα: Γουινέα, Ακτή 
Ελεφαντοστού, Σενεγάλη, τις 
οποίες επισκέφθηκα ως εκπρό-
σωπος της Ευρώπης προκειμέ-
νου να «κλείσω» δύο ζητήματα 
και να υποσχεθώ ένα. Ζήτησα 
να βοηθήσουν ως προς την υπο-
δοχή ειδικών ανθρωπιστικών 
πτήσεων επιστροφής πολιτών 
τους, που δεν έχουν λόγο να εί-
ναι στην Ευρώπη, αλλά και να 
βοηθήσουν ως προς τον έλεγχο 
των ροών τη στιγμή της αποχώ-
ρησής τους, καθώς αρκετοί φεύ-
γουν από εκεί αεροπορικώς προς 
την Τυνησία με προορισμό την 
Ευρώπη. Και υποσχέθηκα ότι 
όσο συνεργάζονται στο μετα-
ναστευτικό, η Ευρώπη θα στη-
ρίζει χρηματοδοτικά τις πολύ 
ειδικές αναπτυξιακές ανάγκες 
τους. Από τις ηγεσίες των χωρών 
αυτών εκτιμήθηκε το ότι έγινε 
συζήτηση σε πολιτικό επίπεδο 
με μέλος του Κολεγίου, ιδιαίτερα 
σε δύο χώρες όπου Ευρωπαίος 
αξιωματούχος δεν είχε πατήσει 
ποτέ. Αποδείξαμε ότι η «μετα-
ναστευτική διπλωματία» απο-
τελεί απαραίτητο συμπλήρωμα 
της μεταναστευτικής πολιτικής, 
να εργαστούμε από κοινού δη-
λαδή με χώρες προέλευσης και 
διέλευσης.

 
– Χρειάζεται να υπογραφεί ει-
δική συμφωνία, όπως με την 
Τυνησία, ένα είδος μνημονίου 
συνεργασίας;

– Η απάντηση είναι όχι πά-
ντα. Στις χώρες διέλευσης, όπως 
η Τουρκία, η Τυνησία, το Μαρό-
κο, όντως χρειαζόμαστε κάποιου 
είδους πιο συστηματική διαδικα-
σία, όπου θα περιγράφονται με 
ακρίβεια οι υποχρεώσεις των δύο 
πλευρών. Στις χώρες της Αφρι-
κής που επισκέφθηκα δεν χρει-
άζεται «επισημοποίηση» συμ-
φωνιών, γιατί εκεί έχουμε άλλες 
συμφωνίες, αναπτυξιακές, χρη-
ματοδοτικές. Εκεί χρειάζεται μια 
«πολιτική μηνυματοδοσία»: όσο 

περισσότερο συνεργάζεστε στο 
μεταναστευτικό, τόσο θα κερδί-
ζετε από την Ευρώπη. Σε αντί-
θετη περίπτωση, η βοήθειά μας 
θα αναπροσαρμόζεται.

 
– Γιατί απέτυχε έως τώρα η 
συμφωνία με την Τυνησία; Η 
Κομισιόν έχει επικριθεί ότι δεν 
διαβουλεύτηκε πρώτα με τα 
κράτη-μέλη και ότι συνεργά-
ζεται με αυταρχικά καθεστώτα 
που δεν σέβονται την ανθρώ-
πινη ζωή...

– Η συμφωνία με την Τυνησία 
έγινε τον Ιούλιο και χρειάστηκε 
μια διαδικασία «ωρίμανσης», η 
οποία ολοκληρώνεται τη στιγμή 
που μιλάμε. ∆εν μπορεί κανείς 
να έχει μια συμφωνία που σε ένα 
μήνα θα παραγάγει αποτελέσμα-
τα. Αισιοδοξούμε ότι μετά την 
κρίση στη Λαμπεντούζα τα μη-
νύματα είναι πλέον σαφή: erga 
omnes, και προς την Τυνησία και 
προς τους διακινητές. Η συμφω-

νία θα τηρηθεί στο ακέραιο και 
οι πρώτες χρηματοδοτήσεις ήδη 
εκτελούνται. Η αλήθεια είναι ότι 
είχαμε μια χρονική καθυστέρη-
ση, αλλά σε καμία περίπτωση 
δεν άλλαξε το βασικό ζητούμε-
νο, η συνεργασία της Τυνησίας 
με την Ευρώπη στη διαχείριση 
του προσφυγικού.

Οσον αφορά το δεύτερο, ανα-
παράγω expressis verbis δήλωση 
του Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ, όταν 
του έκαναν την ίδια ερώτηση. 
Απάντησε τότε ότι «εάν συνερ-
γαζόμασταν μόνο με δημοκράτες 
στον κόσμο, η εργάσιμη εβδο-
μάδα μου θα τελείωνε Τετάρ-
τη μεσημέρι». Και νομίζω ότι τα 
λέει όλα.

 
– Ποιοι οι λόγοι της νέας έξαρ-
σης της μεταναστευτικής κρί-
σης στην Ευρώπη;

– ∆εν υπάρχει καμία αμφιβο-
λία ότι η αύξηση της μετανά-
στευσης στην Ευρώπη είναι μια 
εξίσωση πολυπαραγοντική και 
δεν υπάρχει μία εξήγηση. Η ερ-
γαλειοποίηση των μεταναστευ-
τικών ροών από αυταρχικούς 
ηγέτες είναι υπαρκτό φαινόμε-
νο, αλλά όχι μοναδικό. Η κλιμα-
τική αλλαγή πιέζει εξαιρετικά 
τους ανθρώπους να μετακινη-
θούν, η έλλειψη δημοκρατικής 
σταθερότητας και προοπτικών, 
ιδίως για τους νέους στην Αφρι-
κή –που είναι τα 2/3 του πληθυ-

σμού–, αποτελεί άλλο κρίσιμο 
παράγοντα, όπως και οι ολοένα 
πιο οργανωμένες, και τεχνολο-
γικά πλέον, επιχειρήσεις των δι-
ακινητών. Υπάρχει επίσης κάτι 
που δεν το συζητάμε, ότι δηλαδή 
η Ευρώπη είναι το καλύτερο μέ-
ρος στον κόσμο να ζεις ως «φά-
ρος» αξιών, δημοκρατίας, καλής 
διακυβέρνησης και με ευκαιρί-
ες για δυναμική οικονομία. Oλα 
αυτά θα συνεχίσουν να μας πι-
έζουν, αλλά η Ευρώπη έχει την 
υποχρέωση να δώσει λύσεις θε-
σμικές και λειτουργικές.

 
– Την ώρα που η Ευρώπη σκύ-
βει στο πρόβλημα της Ιταλίας, 
συζητείται παράλληλα η αυξη-
τική πίεση που δέχονται τελευ-
ταία τα νησιά του Αιγαίου, λόγω 
και των ιδιαίτερων συνθηκών 
που επικρατούν σήμερα στην 
Τουρκία;

– Καθόλου δεν ξεχνάμε τη 
διάσταση του «ανατολικού δια-
δρόμου». Το γεγονός ότι διαχει-
ριζόμαστε τώρα την κρίση στον 
λεγόμενο «κεντρικό μεσογεια-
κό διάδρομο» δεν μας κάνει να 
ξεχνούμε τον ανατολικό, όπου 
οι αφίξεις παράτυπων μετανα-
στών συνεχίζονται, αν και με 
ρυθμούς σαφέστατα μικρότε-
ρους από την Κεντρική Μεσό-
γειο. Η λύση είναι «ανανέωση», 
το «πέρασμα» στην επόμενη 
φάση της ευρωτουρκικής συμ-

φωνίας για το μεταναστευτικό 
του 2016, η οποία, παρά τις δυ-
σκολίες της πανδημίας και του 
βεβαρημένου γεωπολιτικού κλί-
ματος, λειτούργησε όπως ακρι-
βώς είχε σχεδιαστεί.

Το επόμενο στάδιο πρέπει να 
περιλαμβάνει τη συνεχιζόμενη 
στήριξη της Τουρκίας όσον αφο-
ρά τους πρόσφυγες στο έδαφός 
της, στήριξη σε μια πιο αποτε-
λεσματική διαχείριση των συνό-
ρων της, κυρίως ανατολικά προς 
Ιράν και Αφγανιστάν, καθώς επι-
τυχείς έλεγχοι εκεί σημαίνουν 
λιγότερες βάρκες στο Αιγαίο. 
Επιπλέον, οπωσδήποτε εφαρ-
μογή της υποχρέωσης υποδοχής 
όσων πρέπει να επιστρέφονται 
και καλύτερη, από τη σημερινή, 
συνεργασία της τουρκικής ακτο-
φυλακής με το ελληνικό Λιμενι-
κό και τον Frontex.

Νομίζω ότι η τωρινή ατμό-
σφαιρα (σ.σ. στις ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις), ειδικά μετά τις συ-
ναντήσεις στο Βίλνιους, στη Νέα 
Υόρκη, αλλά και τις δικές μας ευ-
ρωπαϊκές επαφές με την Τουρ-
κία, προκαλεί αισιοδοξία ότι το 
νέο στάδιο της ευρωτουρκικής 
συνεργασίας στο μεταναστευτι-
κό θα αποδώσει. Η συνεννόηση 
με την Τουρκία δεν λειτουργεί 
μόνο υπέρ της Ευρώπης, λει-
τουργεί και υπέρ της Τουρκίας, 
γιατί και εκεί η κοινή γνώμη έχει 
φτάσει στα όριά της.

Χρειαζόμαστε
ένα νέο ντιλ
της Τουρκίας

με την Ε.Ε.
Η επόμενη φάση για το μεταναστευτικό

«Στις χώρες της Αφρικής χρειάζεται μια “πολιτική μηνυματοδοσία”: όσο περισσότερο συνεργάζεστε στο μεταναστευτικό, τόσο θα κερδίζετε από την Ευρώ-
πη. Σε αντίθετη περίπτωση, η βοήθειά μας θα αναπροσαρμόζεται», λέει ο Μαργαρίτης Σχοινάς.

Συνέντευξη στην 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

– Πριν από τρία χρόνια περι-
γράψατε το Σύμφωνο για τη 
Μετανάστευση ως ένα «τριώρο-
φο σπίτι». Πώς εξελίσσεται το 
οικοδόμημα; Και να σταθούμε 
στον τρίτο όροφο, που αφορά 
την αλληλεγγύη; Το τελευταίο 
διάστημα φαίνεται ότι αυξάνο-
νται οι χώρες που κοιτούν μόνο 
τα «του οίκου τους».

– Κατ’ αρχάς τα τέσσερα αυ-
τά χρόνια που έχω την ευθύνη 
αυτού του τομέα χρειάστηκε να 
δουλέψω μαζί με την αρμόδια 
επίτροπο πιο πολύ σαν πυρο-
σβέστης παρά σαν αρχιτέκτο-
νας, στον Eβρο, στη Λευκορωσία 
και τώρα στην Αφρική. Αξιζε τον 
κόπο, γιατί το σπίτι δεν θα χτι-
στεί ποτέ εάν δεν βεβαιωθούμε 
για την πυρασφάλειά του. Τώρα 
ήρθε η ώρα του αρχιτέκτονα και 
αισθάνομαι πολύ υπερήφανος 
για την πρότασή μας για το με-
ταναστευτικό και το άσυλο. Πι-
στεύω ότι, έπειτα από δεκαετίες 
αποτυχιών, η Ευρώπη είναι πια 
κοντά στο να εγκαινιάσει αυτό 
το «σπίτι», όπου έχουμε χτίσει 
το 75%: ο πρώτος όροφος είναι 

η συνεργασία με χώρες προέ-
λευσης και διέλευσης, ο δεύτε-
ρος όροφος, η προστασία των 
εξωτερικών μας συνόρων και ο 
τρίτος, η αλληλεγγύη. Η δυσκο-
λία έως τώρα είναι ότι τα κρά-
τη-μέλη ήθελαν να πάρουν το 
ασανσέρ και να πάνε κατευθείαν 
στον όροφο που τους ενδιαφέ-
ρει. Eχω καταστήσει σαφές ότι 
αυτό δεν θα συμβεί, καθώς οι 
τρεις όροφοι θα χτιστούν μαζί, 
δεσμεύοντας τους πάντες. Μιλή-
σατε για δυσκολίες στο 25% του 
οικοδομήματος, που δεν είναι 
ανυπέρβλητες, καθώς έχουμε 
σπάσει το «κέλυφος» της αδιαλ-
λαξίας, με εξαίρεση τη Βαρσοβία 
και τη Βουδαπέστη. Χρειαζόμα-
στε πλειοψηφία και την έχουμε. 
Στον τρίτο όροφο δεν υπάρχει, 
εξάλλου, έξοδος κινδύνου. Ολοι 
θα συνεισφέρουν στις υποχρε-
ώσεις αλληλεγγύης και θα επι-
μερίζονται τα βάρη.

 
– Εκτιμάτε ότι το μεταναστευ-
τικό μπορεί να αναδειχθεί σε 
αχίλλειο πτέρνα της Ε.Ε.; Βι-
ώνουμε μια κρίση και πολιτι-

κές συνθήκες που μοιάζουν 
με εκείνες του 2015, με άνο-
δο ακροδεξιών κομμάτων, που 
στοχεύουν το ευρωπαϊκό οι-
κοδόμημα.

– O,τι μας ενοχλεί σήμερα 
είναι αποτέλεσμα του ότι δεν 
έχουμε μια ολοκληρωμένη πο-
λιτική μετανάστευσης. Οι διακι-
νητές επίσης γνωρίζουν ότι απέ-
ναντί τους στην Ε.Ε. δεν έχουν 
ένα σύστημα ολιστικό για τη 
διαχείριση της μετανάστευσης. 
Eχουμε μια «κουρελού» –θα έλε-
γα– ρυθμίσεων, ad hoc προβλέ-
ψεων. Είναι το «σπίτι» που θα 
μας δώσει «ασφάλεια» διοικητι-
κή, ρυθμιστική, αυτοματοποιη-
μένες διαδικασίες που θα υπάγο-
νται στον έλεγχο της Κομισιόν. 
Χρειαζόμαστε την ολοκλήρωση 

της συμφωνίας πριν από τις ευ-
ρωεκλογές, ακριβώς για να στε-
ρήσουμε από τους ακροδεξιούς 
και ακροαριστερούς λαϊκιστές 
το αφήγημα ότι η Ευρώπη είναι 
ανίκανη να λύσει θέματα αιχ-
μής. Oπως τα καταφέραμε με 
τα εμβόλια, το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης, τώρα πρέπει να τα καταφέ-
ρουμε με τη μετανάστευση. ∆εν 
πρέπει να προσφέρουμε στους 
λαϊκιστές μια ακόμη αποτυχία.  

 
– Πώς σχολιάζετε προτάσεις 
όπως η τελευταία για «ναυτι-
κούς αποκλεισμούς» ή γενικά 
κάποιους συγκεκριμένους τρό-
πους διαχείρισης των ροών και 
αποτροπής μεταναστών;

– Από την πρώτη στιγμή που 
παρουσιάσαμε τις προτάσεις μας 
για το «σπίτι», το σύμφωνο, κα-
ταστήσαμε σαφές ότι στον δεύ-
τερο όροφο θα υπάρχουν εκ-
πρόσωποι του ευρωπαϊκού 
οργανισμού για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα που θα καθιστούν 
σαφή την υποχρέωση σεβασμού 
των αρχών και αξιών της Ε.Ε.  

Στο πλαίσιο, τώρα, της δη-

μόσιας συζήτησης ακούγονται 
σε πολλά κράτη-μέλη κάποιες 
ιδέες «εκκεντρικές». ∆εν συμ-
μερίζομαι καμία, καμία δεν θα 
δουλέψει, και κυρίως γιατί συ-
ζητούνται ώστε να δρουν κα-
ταπραϋντικά έναντι εσωτερι-
κών κραυγών. Θα συμβούλευα 
λιγότερη εκκεντρικότητα στη 
διαχείριση του μεταναστευτικού 
και πιο πολύ ρεαλισμό.

 
– Είστε αισιόδοξος για την ολο-
κλήρωση του Συμφώνου;

– Χρειαζόμαστε τη συμφω-
νία... χθες. Είμαστε όμως πιο κο-
ντά από ποτέ για να την αποκτή-
σουμε και –παρά τις δυσκολίες 
που έφεραν οι ισπανικές εκλο-
γές στο καλεντάρι της προεδρί-
ας της Ε.Ε.– η μηχανή δουλεύει 
και έχουμε ασφαλιστική «κάλυ-
ψη» με τη βελγική προεδρία, κα-
θώς –όπως ξέρετε– οι Βέλγοι εί-
ναι «παγκόσμιοι πρωταθλητές» 
του συμβιβασμού. Είμαι αισιό-
δοξος ότι τίποτα δεν μπορεί να 
μας σταματήσει. Ελπίζω απλώς 
στο διάστημα που απομένει να 
μην κλονίζεται το οικοδόμημα 

με φωτιές γύρω μας. Είναι κρί-
σιμη περίοδος, αλλά και η πιο 
ελπιδοφόρα.

 
– Υπήρξατε ο πρώτος Ελληνας 
αντιπρόεδρος στην Κομισιόν, 
συμπληρώσατε 35 χρόνια συ-
νεχούς παρουσίας στους ευ-
ρωπαϊκούς θεσμούς. Τι έπεται 
μετά τη λήξη της θητείας σας;

– Oπως προκύπτει από τη 
συζήτησή μας έχω πάρα πολλή 
δουλειά τους επόμενους 14 μή-
νες. Θα έλεγα, από τους συνα-
δέλφους μου που μπαίνουν ήδη 
στη φάση της αποδρομής, εγώ 
έχω ακόμη δουλειά· εκτός από 
το Σύμφωνο, έχω και το «πακέ-
το» για τη νόμιμη μετανάστευ-
ση, που πρέπει να παρουσιάσω 
τον Νοέμβριο, μια τελική πρότα-
ση την άνοιξη για ένα ευρωπαϊ-
κό δίπλωμα, ένα πτυχίο ευρωπα-
ϊκό. Ολα αυτά με αναγκάζουν να 
βλέπω έναν ορίζοντα που στα-
ματάει την 1η ∆εκεμβρίου 2024. 
Καμία άλλη σκέψη δεν μπαίνει 
στο μυαλό μου για μετά, ίσως 
γι’ αυτό συνεχίζω να κοιμάμαι 
καλά. Μετά, θα δούμε.

Αντί ενός ολιστικού 
συστήματος διαχείρισης 
της μετανάστευσης 
στην Ε.Ε., έχουμε μια 
«κουρελού» ρυθμίσεων.

Η συνεννόηση με την 
Τουρκία δεν λειτουργεί 
μόνο υπέρ της Ευρώπης, 
λειτουργεί και υπέρ 
της Τουρκίας, γιατί και 
εκεί η κοινή γνώμη έχει 
φτάσει στα όριά της.  

Οι διακινητές γνωρίζουν ότι δεν έχουμε ολοκληρωμένη πολιτική

Μαργαρίτης Σχοινάς 
Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
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Το αποτέλεσμα της καταμέτρησης των ψήφων την επόμενη Κυριακή, κυρίως των περιφερειακών εκλογών, θα δώσει μια καθαρή εικόνα της δυναμικής 
των κομμάτων, έπειτα από ένα δύσκολο καλοκαίρι και με νέο πρόσωπο στην ηγεσία του κόμματος της αξιωματικής αντιπολίτευσης.

Στις αρχές του καλοκαιριού η ανα-
μέτρηση της προσεχούς Κυρια-
κής για την τοπική αυτοδιοίκηση 
είχε προεξοφληθεί πως θα προ-
σλάβει χαρακτηριστικά πολιτι-
κής σύγκρουσης μειωμένου εν-
διαφέροντος, καθώς η σαρωτική 
επικράτηση της Ν.∆. και η εκλο-
γική καθίζηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι 
ακόμη νωπές.

Oμως, οι αλλεπάλληλες δοκιμα-
σίες από τις φυσικές καταστροφές 
του τελευταίου διαστήματος, που 
έπληξαν πέραν της χώρας και την 
κυβερνητική εικόνα, αλλά και η αλ-
λαγή φρουράς στην Κουμουνδού-
ρου με τον Στέφανο Κασσελάκη να 
διαδέχεται τον Αλέξη Τσίπρα, άλ-
λαξαν σε έναν βαθμό τα δεδομένα: 
την Κυριακή –με τις ιδιαιτερότητες 
που έχει πάντα η αυτοδιοικητική 
ψήφος– θα διαφανεί εάν επιβεβαι-

ώνεται σε «πραγματικό χρόνο», 
δηλαδή στην κάλπη, το τελευταίο 
κύμα των δημοσκοπήσεων, σύμ-
φωνα με το οποίο η Ν.∆., παρά τις 
λελογισμένες απώλειες, διατηρεί 
την πλήρη ηγεμονία  στο πολιτικό 
σκηνικό. Και επιπροσθέτως εάν η 
εκλογή Κασσελάκη, επί του παρό-
ντος τουλάχιστον, δεν μεταβάλει 
ουσιαστικά προς τα πάνω ή προς 
τα κάτω τη δυναμική του ΣΥΡΙΖΑ, 
διατηρώντας ανοικτή τη μάχη με 
το ΠΑΣΟΚ για την επικράτηση 
στον χώρο της Κεντροαριστεράς. 
Σε κάθε περίπτωση, «μέτρο» για 
τα τρία κόμματα θα αποτελέσουν 
οι επιδόσεις των υποψηφίων τους 
στις περιφέρειες όπου η ψήφος 
των πολιτών είναι περισσότερο 
«πολιτική» και η αντιστοίχιση με 
την εκλογική συμπεριφορά στις 
εθνικές εκλογές ευκολότερη, υπό 
το πρίσμα βεβαίως και των συν-
θηκών μεγάλης «ρευστότητας» 
που διαμορφώθηκαν σε συγκεκρι-
μένες περιοχές, όπως στη Θράκη 
με τις τεράστιες σε έκταση πυρκα-
γιές και στη Θεσσαλία με τις κατα-
στροφικές πλημμύρες.

Το μπλε του χάρτη

Στο Μέγαρο Μαξίμου, παρό-
τι δεν αποκλείουν πλήρως και το 
σενάριο της νίκης ακόμη και σε 
όλες τις περιφέρειες της χώρας, 
εκτιμούν με σχετική βεβαιότητα 
πως η Ν.∆. θα επικρατήσει από 
τον πρώτο ή στον δεύτερο γύρο 
σε έως και οκτώ από τις δεκατρείς 
συνολικά περιφέρειες. Σε άλλες 
τέσσερις οι υποψήφιοι με το χρί-
σμα της Ν.∆. θα δώσουν μάχη με 
«γαλάζιους αντάρτες», ενώ μόνο σε 
μία, στο Ιόνιο, υπάρχει κίνδυνος 
η υποψήφια της Ν.∆. Ρόδη Κρά-
τσα να ηττηθεί από τον υποψή-
φιο του ΣΥΡΙΖΑ Θ. Γαλιατσάτο. Ως 
εκ τούτου, αναφέρουν πως μετά 
και τον δεύτερο γύρο της αναμέ-
τρησης στην αυτοδιοίκηση, στις 
15 του μηνός, ο εκλογικός χάρ-
της θα είναι ουσιαστικά βαμμένος 
μπλε από τους Νεοδημοκράτες 
και λευκός από τους «αντάρτες» 

περιφερειάρχες. Ειδικότερα, με 
βάση τις εκτιμήσεις των κομματι-
κών επιτελείων, αλλά και τις τοπι-
κές δημοσκοπήσεις, από τη Ν.∆. 
αναμένεται να επικρατήσουν ο Ν. 
Χαρδαλιάς στην Αττική, ο Απ. Τζι-
τζικώστας στην Αν. Μακεδονία, ο 
Γ. Χατζημάρκος στο Νότιο Αιγαίο, 
ο Φ. Σπανός στη Στερεά Ελλάδα, 
ο Στ. Αρναουτάκης –που υποστη-
ρίζεται από κοινού με το ΠΑΣΟΚ– 
στην Κρήτη, ο Ν. Φαρμάκης στη 
∆υτική Ελλάδα, ο Αλ. Καχριμάνης 
στην Ηπειρο, ενώ σε θρίλερ με 
άγνωστη έκβαση έχει εξελιχθεί η 
μέχρι πριν από μερικές εβδομάδες 
και τις μεγάλες καταστροφές σε 
Καρδίτσα και Βόλο επανεκλογή 
του Κ. Αγοραστού στη Θεσσαλία.  
Αντιθέτως, «ντέρμπι» με «αντάρ-
τες» υποψηφίους προδιαγράφεται 
σε τέσσερις άλλες περιφέρειες, με 
τα κομματικά στελέχη της Ν.∆. να 
θεωρούν πως ο βαθμός δυσκολίας 
για την επικράτηση των επίσημων 
υποψηφίων είναι μεγαλύτερος στο 
Βόρειο Αιγαίο και βαίνει σταδιακά 
μειούμενος σε ∆υτική Μακεδο-
νία, Θράκη –παρά την καταστρο-
φή στη ∆αδιά– και Πελοπόνησσο.

Η μάχη ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ

ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ θα δώσουν 
μέσω των υποψηφίων τους τη δι-
κή τους μάχη, που αποκτά άλλη 
σημασία μετά το νέο τοπίο που δι-
αμόρφωσε η εκλογή Κασσελάκη. 
Εξάλλου ο Ν. Ανδρουλάκης είχε 
εξαρχής επιλέξει να προσδώσει 
χαρακτηριστικά αναμέτρησης με 
την Κουμουνδούρου στις αυτοδι-
οικητικές εκλογές, αποφεύγοντας 
τη στήριξη κοινών υποψηφίων 
με τον ΣΥΡΙΖΑ σε όλες τις περι-
φέρειες, πλην της ∆υτικής Μα-
κεδονίας, της Θεσσαλίας και του 
Βορείου Αιγαίου. Πάντως, όπως 
αναγνωρίζεται και στα δύο κόμ-
ματα, η μάχη των εντυπώσεων 
δεν θα κριθεί στις άλλες εννέα 
περιφέρειες, αλλά στην αχανή 
Περιφέρεια Αττικής, όπου υπο-
ψήφιοι για τον ΣΥΡΙΖΑ είναι ο Γ. 
Ιωακειμίδης και για το ΠΑΣΟΚ ο 
Γ. Σγουρός και στον ∆ήμο Αθη-
ναίων, αναλόγως της πορείας των 
Κ. Ζαχαριάδη και Χ. ∆ούκα, που 
αναμένεται να δώσουν μάχες για 
είσοδο στον β΄ γύρο, πίσω από 
τους Ν. Χαρδαλιά και Κ. Μπακο-
γιάννη αντίστοιχα. Σε κάθε περί-
πτωση, τα αποτελέσματα της επό-
μενης και μεθεπόμενης Κυριακής 
θα αποτελέσουν τον «βατήρα» από 
τον οποίο Ν.∆., ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ 
θα ξεκινήσουν την πορεία προς τη 
σαφώς κρισιμότερη αναμέτρηση 
των ευρωεκλογών του Ιουνίου. Πα-
ρότι ο πολιτικός χρόνος έως τότε 
είναι μακρύς, στο Μέγαρο Μαξίμου 
αναγνωρίζουν πως λόγω της χαλα-
ρότητας της ψήφου, η Ν.∆. πιθα-
νότατα θα κινηθεί σε χαμηλότερα 
από τα τρέχοντα ποσοστά, με το 
35% να θεωρείται ήδη ένας άκρως 
ικανοποιητικός πήχυς. Ως εκ τού-
του το ερώτημα είναι η πορεία του 
ΣΥΡΙΖΑ υπό τον κ. Κασσελάκη. Ο 
νέος πρόεδρος της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης φαίνεται να «κάλυ-
ψε» τις μετεκλογικές  –δημοσκοπι-
κές– απώλειες του κόμματος, αλλά 
όπως επισημαίνεται δεν προσέδω-
σε στον ΣΥΡΙΖΑ κάποια νέα δυνα-
μική, ενώ καταγράφει πολλές για 
νεοεκλεγέντα αρχηγό αρνητικές 
γνώμες. Το συναφές ερώτημα εί-
ναι αν το  ΠΑΣΟΚ θα καταφέρει να 
αναδειχθεί μέχρι τις ευρωεκλογές 
ανερχόμενη δύναμη της Κεντροα-
ριστεράς. Η διαφορά μεταξύ ΣΥΡΙ-
ΖΑ και ΠΑΣΟΚ δεν είναι μεγάλη, 
αλλά η Χαριλάου Τρικούπη δεν 
φάνηκε να επωφελείται ούτε από 
τα προβλήματα που αντιμετώπι-
σε η κυβέρνηση κατά τη θερινή 
περίοδο ούτε από τους ισχυρούς 
κραδασμούς στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Τις πρώτες μετρήσεις μετά τις 
εκλογές της 25ης Ιουνίου έβα-
λε στο μικροσκόπιο το Μαξί-
μου, αναζητώντας τα ίχνη που 
άφησε η μεγάλη καταστροφή 
στη Θεσσαλία, αλλά και το «κα-
κό» καλοκαίρι που προηγήθη-
κε με τις  δυσλειτουργίες στην 
κρατική μηχανή. Το ενδιαφέ-
ρον δεν εστιάστηκε τόσο στην 
πρόθεση ψήφου, η οποία μπο-
ρεί να παρουσιάζει πρόσκαιρες 
αυξομειώσεις, όσο στα βασικά 
ποιοτικά χαρακτηριστικά, όπως 
είναι η δημοτικότητα του πρω-
θυπουργού και το κρίσιμο ερώ-
τημα πώς αξιολογούν οι πολίτες 
την κυβέρνηση. 

Σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», στις μετρήσεις που έγι-
ναν για λογαριασμό του κυβερ-
νητικού επιτελείου το προηγού-
μενο διάστημα, η δημοτικότητα 
του πρωθυπουργού εμφανίζε-
ται σταθερή, καθώς έχει θετι-
κές γνώμες που πλησιάζουν το 
47%, όπως ακριβώς συνέβαινε 
και πριν από τις εκλογές. Αντι-
θέτως, στο ερώτημα «πώς αξιο-
λογείτε την κυβέρνηση», υπάρ-
χει σημαντική κάμψη της τάξης 
των 7 μονάδων, καθώς από το 
46%-47% οι θετικές γνώμες 
υποχωρούν στο 39% με 40%. 
Εμπειροι αναλυτές έλεγαν στην 
«Κ» πως τα ευρήματα  αποτε-
λούν ένα μήνυμα των πολιτών 
πως εμπιστεύονται τον κ. Μη-
τσοτάκη, θέλουν όμως μεγαλύ-
τερη αποτελεσματικότητα στη 
διακυβέρνηση, με την ανοχή 
που υπήρχε την πρώτη τετρα-
ετία να έχει πλέον εξανεμιστεί, 

καθώς κάθε λάθος θα κοστίζει 
περισσότερο από ό,τι την πε-
ρίοδο 2019-2023.

Τα άλλα κόμματα

Στα αξιοσημείωτα των πρώ-
των κυλιόμενων μετρήσεων που 
φτάνουν στο Μαξίμου είναι πως 
μετά τη μεγάλη καταστροφή στη 
Θεσσαλία, τα υπόλοιπα κόμματα 
δεν δείχνουν να «τσιμπάνε», με 
εξαίρεση αυτό της Ζωής Κων-
σταντοπούλου, που έχει ανοδι-
κή τάση. Αντιθέτως ο ΣΥΡΙΖΑ –ο 
οποίος ωστόσο δεν είχε εκλέξει 

ακόμη νέο αρχηγό όταν «έτρε-
ξαν» οι μετρήσεις– και το ΠΑ-
ΣΟΚ δεν καρπώθηκαν κάτι από 
την καταστροφή στον κάμπο που 
έπληξε την κυβέρνηση. Μικρή 
ανοδική τάση δείχνει και το κόμ-
μα του  Κυριάκου Βελόπουλου, 
η οποία ωστόσο δεν φαίνεται 
να προέρχεται από τις αστοχίες 
της κυβέρνησης, αλλά από την 
πρόσφατη αναταραχή στο κόμ-
μα των Σπαρτιατών, που μετα-
κίνησε κάποιους ψηφοφόρους 
προς την Ελληνική Λύση. Τέλος, 
η Νίκη δείχνει να έχει πέσει στο 
όριο του 3% και να είναι με το 
ένα πόδι εντός και με το άλλο 

εκτός Βουλής. Ισως το πιο ενδι-
αφέρον ερώτημα των μετρήσε-
ων για το χρονικό σημείο που 
βρισκόμαστε, αλλά και ενόψει 
των αυτοδιοικητικών εκλογών 
της επόμενης εβδομάδας, είναι 
εκείνο που ζητάει από τους πολί-
τες να ιεραρχήσουν τα διάφορα 
θέματα που τους απασχολούν. 
Πρώτο με τεράστια διαφορά από 
το δεύτερο θέμα έρχεται η ακρί-
βεια, η οποία απασχολεί πάνω 
από  το 80% (!) των Ελλήνων πο-
λιτών, που δηλώνουν πως τους 
δυσκολεύει η αγορά ακόμη και 
βασικών αγαθών. Από εκεί και 
πέρα –και αυτό είναι κάτι που 
αποτελεί καινούργιο στοιχείο– 
τους πολίτες απασχολεί σε πο-
σοστό άνω του 50% το θέμα των 
φυσικών καταστροφών. Η ιεράρ-
χηση τόσο ψηλά  της κλιματικής 
κρίσης αποτελεί μια παράμετρο 
που επηρεάζει αναμφίβολα και 
τις αυτοδιοικητικές εκλογές, κα-
θώς οι ΟΤΑ αποτελούν σημαντι-
κό βραχίονα της Πολιτικής Προ-
στασίας. Από εκεί και πέρα, τρίτο 
θέμα έρχεται η εγκληματικότητα, 
τέταρτο τα ελληνοτουρκικά –που 
φαίνεται να έχουν υποχωρήσει 
σε σχέση με το παρελθόν– και 
πέμπτο το μεταναστευτικό. 

Οι επιπτώσεις

Ολα τα παραπάνω μπορούν 
να επηρεάσουν τις εκλογές της 
επόμενης Κυριακής, όπου οι πο-
λίτες θα προσέλθουν στις κάλ-
πες για να εκλέξουν δημάρχους 
και περιφερειάρχες; Η απάντη-
ση είναι «ναι». Στο Μέγαρο Μα-
ξίμου, όπως διαβάζουν τα αποτε-
λέσματα των μετρήσεων, έχουν 
την ισχυρή πεποίθηση πως η 

αντοχή που επιδεικνύει ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης μπορεί να με-
ταφραστεί και σε στήριξη προς 
τους υποψηφίους που έχουν το 
χρίσμα της Ν.∆. Από την άλλη, 
δεν υποτιμάται ο κίνδυνος οι 
φυσικές καταστροφές, που συ-
νεχίστηκαν και αυτή την εβδο-
μάδα, να έχουν αντίκτυπο στους 
κυβερνητικούς υποψηφίους. Η 
εξίσωση αυτή «αναγκάζει» τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη να βγει 
μπροστά. Ο ίδιος εξάλλου ήταν 
εκείνος που από το βήμα της 
∆ΕΘ είχε μιλήσει για πολιτικο-
ποίηση των εκλογών. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα των παρα-
πάνω είναι η Πελοπόννησος, μια 
περιφέρεια με μεγάλο συμβολικό 
βάρος για τη Ν.∆., όπου ο ∆ημή-
τρης Πτωχός είναι μεν μπροστά, 
αλλά όχι με μεγάλη διαφορά από 
τον βασικό του αντίπαλο Πέτρο 
Τατούλη. Γι’ αυτόν τον λόγο ο 
πρωθυπουργός θα βρεθεί αύριο 
∆ευτέρα στην Κόρινθο, ενώ την 
επόμενη εβδομάδα θα επισκε-
φθεί και τη ∆υτική Μακεδονία, 
όπου ο εκλεκτός της Ν.∆. Γιώρ-
γος Κασαπίδης έχει αντίπαλο 
τον «αντάρτη» Γιώργο Αμανα-
τίδη. Ακολούθως ο πρωθυπουρ-
γός θα βρεθεί στη Θεσσαλονίκη 
για να στηρίξει την υποψηφιό-
τητα του Κωνσταντίνου Ζέρβα. 
Η εκτίμηση πάντως που υπάρχει 
στο Μαξίμου είναι πως οι υπο-
ψήφιοι που έχουν το χρίσμα της 
Ν.∆. θα καταφέρουν να περά-
σουν όλοι πρώτοι στον δεύτερο 
γύρο και ακολούθως, αναλόγως  
με τα αποτελέσματα, ο πρωθυ-
πουργός σχεδιάζει νέες επι-
σκέψεις, όπως για παράδειγμα 
στο Βόρειο Αιγαίο και το Ιόνιο.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Γαλάζιο και λευκό 
(λόγω... «ανταρτών») 
προβλέπουν στη Ν.Δ. 
τον χάρτη των δεκα-
τριών περιφερειών.

Οι πολίτες θέλουν 
μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα 
στη διακυβέρνηση, 
ωστόσο δηλώνουν 
πως εμπιστεύονται 
τον κ. Μητσοτάκη.

Στην κάλπη
με νέα

στοιχήματα
για όλους

Πλήγματα από φυσικές καταστροφές
και ακρίβεια δείχνουν τα γκάλοπ

Κρας τεστ και για το φαινόμενο Κασσελάκη
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Περιφέρειες που «παίζονται»

ΘΕΣΣΑΛΙΑ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΣ ΒΟΡΕΙΟ ΑΙΓΑΙΟ ΙΟΝΙΟ ΔΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ

Οι καταστροφές στην Πε-
ριφέρεια έχουν δυσχερά-
νει τη θέση του μέχρι πρό-
τινος «κυρίαρχου» Κώστα 
Αγοραστού. Το ερώτημα 
είναι αν ο ∆ημήτρης Κου-
ρέτας, που στηρίζεται από 
τον ΣΥΡΙΖΑ, προλαβαίνει 

να τον νικήσει.

Ο ∆ημήτρης Πτωχός προ-
ηγείται έναντι του Πέτρου 
Τατούλη με ντεμαράζ 

τους τελευταίους δύο μή-
νες. Η διαφορά ωστόσο 
δεν είναι μεγάλη, με τον 
πάλαι ποτέ υπουργό να 
κρατάει δυνάμεις.

Ο Αλκιβιάδης Στεφανής 
είναι πιθανό να είναι πρώ-
τος στον α΄ γύρο. Τη δεύ-
τερη όμως Κυριακή θα 
πρέπει να πείσει κεντρώ-
ους και κεντροαριστε-

ρούς ψηφοφόρους για να 
κόψει πρώτος το νήμα.

Ο νυν «γαλάζιος» Γιώργος 
Κασαπίδης έχει αντίπα-
λο τον πρώην «γαλάζιο» 

βουλευτή Γιώργο 
Αμανατίδη σε μια ενδια-

φέρουσα μάχη.

Η Ρόδη Κράτσα, νυν περι-
φερειάρχης, δεν είναι 

το φαβορί, αλλά το τελευ-
ταίο διάστημα επιχειρεί 
να μικρύνει τη διαφο-

ρά από τον προερχόμενο 
από τη Ν.∆., πρώην 
δήμαρχο Κέρκυρας 
Γιάννη Τρεπεκλή.

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ 
ΤΩΝ ΕΚΛΟΓΩΝ

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ
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Θα ξαναγίνει ο ΣΥΡΙΖΑ της μόδας, 
όπως ήταν τη χρυσή του τριετία 
2012-2015; Το επόμενο διάστημα 
θα φανεί αν ο Στέφανος Κασσε-
λάκης «κάηκε στο ζέσταμα» στην 
εσωκομματική προεκλογική κούρ-
σα ή έχει ακόμα δυνάμεις. Οι πρώ-
τες δημοσκοπήσεις δεν δείχνουν 
να προκαλεί τον ενθουσιασμό του 
«πρωτάρη», όπως ο Νίκος Ανδρου-
λάκης σχεδόν δύο χρόνια πριν. 
Αν το «fan club» του περιορίζεται 
στους περίπου 75.000, που τον ψή-
φισαν την προηγούμενη Κυριακή, 
τότε τα πράγματα θα είναι δύσκο-
λα. Ευάγγελος Αποστολάκης, Θεο-
δώρα Τζάκρη και Παύλος Πολάκης 
είναι οι τρεις «σωματοφύλακες», 
που τον στηρίζουν από την πρώ-
τη στιγμή, όμως δεν είναι η ομάδα 
που μπορεί να κάνει τη διαφορά. Ο 
«στρατηγός» Νίκος Παππάς μπορεί 
να τον οδηγήσει σε νίκη στο συ-
νέδριο. Το ζητούμενο όμως είναι 
η δημοσκοπική ανάκαμψη. Απαι-
τούνται εκπλήξεις σε πρόσωπα το 
επόμενο διάστημα και για αυτό δε-
σμεύτηκε στην πρώτη του μετε-
κλογική συνέντευξη. Ο δικηγόρος 
Μανώλης Καπνισάκης, που ανέλα-
βε το πολιτικό του γραφείο, ήταν 
μια κίνηση που θεωρήθηκε πολύ 
επιτυχημένη. Ο Μάρκος Χατζη-
σάββας, πρώην συνεργάτης του 
Παύλου Πολάκη, έχει ήδη αναλά-
βει καθήκοντα κοντά του.

Ο Στέφανος Κασσελάκης την 
εβδομάδα που πέρασε, με την πα-
ρουσία που είχε στο Κοινοβούλιο 
έζησε στο «πετσί του» την καθη-
μερινότητα στο κόμμα. Ακουσε τις 
ανησυχίες πολλών βουλευτών και 
πήρε μία σαφή πρώτη εικόνα για 
το πώς μπορεί να δουλέψει η κοι-
νοβουλευτική ομάδα. Λίγοι θυμού-
νται πως ο Αλέκος Φλαμπουράρης 
ήταν ο συντονιστής των Επιτρο-
πών Παραγωγής και Ελέγχου του 
κοινοβουλευτικού έργου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ από το 2012. Η «μουρμούρα» 
για την πιθανότητα ο Παύλος Πο-
λάκης να αναλάβει τον συγκεκρι-
μένο ρόλο, ήταν ένα πρώτο καλό 
«σχολείο» για τον νέο πρόεδρο. 
Υπολογίζεται πως 18 βουλευτές 
έχουν συνταχθεί στο πλευρό του 
και στόχος είναι να αποκτήσει σύ-
ντομα την πλειοψηφία στην κοι-
νοβουλευτική ομάδα των «47».

«Τhink tank» και Μάκμπεθ

Εχοντας τεχνοκρατικά χαρα-
κτηριστικά ο ίδιος, όλοι πιθανολο-

γούν πως ο Στέφανος Κασσελάκης 
θα συνεχίσει το παράδειγμα του 
Αλέξη Τσίπρα και θα ανασυγκρο-
τήσει το «think tank» που είχε 
φτιάξει ο πρώην πρωθυπουργός. 
Ως «δεξαμενή» θα χρησιμοποιη-
θεί και η Εκλογική Επιτροπή που 
φτιάχτηκε λίγο πριν από τις εκλο-
γές του Ιουνίου. Τα λόγια του το 
βράδυ της εκλογικής νίκης προς 
τον σύντροφό του, Τάιλερ Μάκ-
μπεθ, πως «έχει να προσφέρει πά-
ρα πολλά στον τόπο μας», έχει 
ερμηνεύσει στην «Κ» στέλεχος 
που γνωρίζει πρόσωπα και κα-
ταστάσεις από τη νέα προσπά-
θεια που γίνεται. Ο κ. Μάκμπεθ 
δεν αποκλείεται να συμβάλει με 
τις ιατρικές του γνώσεις και την 
εμπειρία του στις ΜΕΘ στη συνο-
λική πρόταση του κόμματος για 
την υγεία. Να αναλάβει πρωτο-
βουλίες και για την LGBT κοινό-
τητα και συνεπώς να αποκτήσει 
ενεργό ρόλο όχι απαραίτητα στην 
ομάδα συμβούλων του αρχηγού 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης. 
Ολα αυτά μοιάζουν ακόμα μακρι-
νά. Στην Κουμουνδούρου δεν έχει 
συγκροτηθεί ακόμα η ομάδα του 
πρωινού καφέ, ενώ και ο Στέφα-
νος Κασσελάκης σύντομα θα πρέ-
πει να επισκεφθεί τις Οργανώσεις 

Μελών ή να συνομιλήσει με τμή-
ματα του κόμματος. Θα είναι το 
δεύτερο «σχολείο» μετά τη Βου-
λή, καθώς η παραγωγή πολιτικής 
στη βάση θέλει δουλειά ακόμα.

Στην Κουμουνδούρου τα «σύν-
νεφα» είναι πολλά και είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο να αποφευχθούν 
αποχωρήσεις στελεχών. Ενδεχο-
μένως να ακολουθήσει και η δημι-
ουργία μιας νέας Αριστερής κίνη-

σης, που θα επικαλείται τις αρχές, 
τις αξίες και τα ιδρυτικά χαρακτη-
ριστικά του ΣΥΡΙΖΑ. Εξελίξεις θα 
υπάρξουν τόσο αν το συνέδριο 
αναβληθεί επ’ αόριστον, όσο και 
στην περίπτωση που ολοκληρω-
θεί με μεγάλη καθυστέρηση. Με 
απλά λόγια, κομματικές ταυτό-
τητες είναι σχεδόν αδύνατον να 
μην κατατεθούν. Και ίσως αυτό 

να είναι το καλύτερο που μπο-
ρεί να συμβεί. Μια κατάσταση 
παρατεταμένης σύγκρουσης δεν 
θα ωφελήσει κανέναν. Στη συνέ-
ντευξή του στο «STAR Channel» 
ο Στέφανος Κασσελάκης μπορεί 
να φάνηκε πως δεν επιθυμεί να 
μπει σε καμία διαδικασία διαγρα-
φών, ωστόσο είναι γεγονός πως 
είναι πιο απελευθερωμένος σε 
αυτό το πεδίο σε σχέση με τον 
Αλέξη Τσίπρα, καθώς δεν έχει το 
συναισθηματικό δέσιμο που είχε 
εκείνος. Συνεπώς τίποτα δεν μπο-
ρεί να αποκλειστεί.

Η Αριστερή πτέρυγα

Η εσωκομματική αντιπολίτευ-
ση δεν εμφανίζεται «μπετοναρι-
σμένη». Ενώθηκαν για τον δεύτε-
ρο γύρο υπό την Εφη Αχτσιόγλου, 
όμως πλέον κινούνται σε τρεις τα-
χύτητες. Κατ’ αρχάς τα ιστορικά 
στελέχη, κυρίως ο Νίκος Φίλης, 
ο Πάνος Σκουρλέτης και ο αντι-
πρόεδρος της Ευρωκοινοβουλίου 
∆ημήτρης Παπαδημούλης, έχουν 
αρχίσει το «σκληρό ροκ». Κάποιοι 
υποστηρίζουν πως είναι απελευ-
θερωμένοι, αφού δεν είναι βου-
λευτές. Αυτό που δεν συμφέρει 
σε καμία περίπτωση την εσωκομ-
ματική αντιπολίτευση είναι να γι-

γαντωθεί το κύμα των αποχωρή-
σεων που εμφανίζεται στη βάση 
των Οργανώσεων Μελών. Αν η 
«Ομπρέλα» χάσει τη δύναμή της, 
τότε δεν θα έχει καμία ελπίδα να 
ανατρέψει τους συσχετισμούς. 
Ετσι γίνεται μια προσπάθεια αυ-
τή η εικόνα να αλλάξει. Και να 
δοθεί κάποιο κίνητρο στον κόσμο 
να παραμείνει. Για το αν θα μπο-
ρούσε το συνέδριο να απαιτήσει 
την επαναβεβαίωση της εμπιστο-
σύνης της βάσης στον Στέφανο 
Κασσελάκη, είναι πολύ νωρίς να 
ειπωθεί. Πάντως, στα «ραντάρ» 
της «Κ» φτάνουν πολλά μηνύμα-
τα. Η εύλογη κριτική που ασκεί-
ται στην εσωκομματική αντι-
πολίτευση είναι πως δεν έδωσε 
καμία πίστωση χρόνου στον νέο 
πρόεδρο και άρχισε κατευθείαν 
να «πυροβολεί». 

Η Εφη Αχτσιόγλου μαζί με την 
τριάδα των Νάσου Ηλιόπουλου, 
Αλέξη Χαρίτση και ∆ημήτρη Τζα-
νακόπουλου δεν αναμένεται να 
σηκώσουν άμεσα τους τόνους. 
Εκτός και αν συμβεί κάτι απρό-
οπτο. Θεωρείται πιθανό, εκτός 
από την πρώην υποψήφια για την 
προεδρία, να υπάρξει συμμετοχή 
τους στο νέο διευθυντήριο που θα 
φτιάξει ο Στέφανος Κασσελάκης. 
Αρκεί να μη χρειάζεται να λογο-
δοτήσουν στον Παύλο Πολάκη.

Ξεχωριστή κατηγορία αποτελεί 
ο Ευκλείδης Τσακαλώτος που δεν 
έχει αποφασίσει πότε θα σπάσει 
τη σιωπή του. Μαζί με τον πρώ-
ην υπουργό Οικονομικών ακόμα 
τρεις βουλευτές, η Θεανώ Φωτίου, 
η Μερόπη Τζούφη και ο Γιώργος 
Ψυχογιός συγκροτούν τις δυνά-
μεις της «Ομπρέλας» στην κοινο-
βουλευτική ομάδα. 

Η Κεντρική Επιτροπή

Η εξωθεσμική ανακοίνωση για 
την ημερομηνία σύγκλησης της 
Κεντρικής Επιτροπής θεωρήθη-
κε μια πρώτη προσπάθεια «απο-
νομιμοποίησης» της σημερινής 
Πολιτικής Γραμματείας. Αν επιχει-
ρηθεί στην επόμενη συνεδρίαση 
του κορυφαίου καθοδηγητικού 
οργάνου να εκλεγεί νέος γραμμα-
τέας, τότε η διχοτόμηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα είναι ακαριαία. Από την 
πλευρά των νικητών προβάλλεται 
η ανάγκη και η αγωνία οι συνε-
δριάσεις να κλείσουν το συντο-
μότερο δυνατόν, αφού ο Στέφα-
νος Κασσελάκης θα πρέπει πολύ 
σύντομα να εκπληρώσει και τις 
στρατιωτικές του υποχρεώσεις. 

Ο κ. Στέφανος Κασσελάκης κέρδι-
σε τις εσωκομματικές εκλογές 
του ΣΥΡΙΖΑ επειδή έκανε οργα-
νωμένη και δυναμική καμπάνια, 
σε αντίθεση με τους συνυποψη-
φίους του. Επειδή με τα ασυνήθι-
στα χαρακτηριστικά του κέντρισε 
το ενδιαφέρον της κοινής γνώ-
μης και των ΜΜΕ. Κυρίως όμως 
επειδή επένδυσε στο ότι μπορεί 
να κερδίσει τις επόμενες εκλογές, 
ακριβώς επειδή είναι ασυνήθιστη 
υποψηφιότητα. Σε ένα κομματικό 
ακροατήριο με πεσμένο ηθικό, 
καλλιέργησε την εντύπωση ότι 
«αυτός μπορεί να τα καταφέρει». 
Και μπροστά σε αυτό όλα μπήκαν 
σε δεύτερη μοίρα.
 
Η αντίληψη εξάλλου ότι για την 
κατάκτηση και διατήρηση της 
εξουσίας «όλα επιτρέπονται», είχε 
διαποτίσει την πολιτική ταυτότη-
τα του ΣΥΡΙΖΑ από τα χρόνια της 
πολιτικής ακμής του ακόμα. Εξ 
ου και δεν αποτέλεσε πρόβλημα 
για την κομματική πλειοψηφία να 
επιλέξει ως αρχηγό ένα πρόσωπο 
που πριν από τέσσερις μήνες δεν 
γνώριζε καν. Αρκεί που θεώρη-
σαν ότι «μπορεί να κερδίσει». Τα 
υπόλοιπα δεν είχαν καμία σημα-
σία, όπως δεν είχε ούτε η στροφή 
του ’15, ούτε η συγκυβέρνηση με 
τους ΑΝΕΛ, ούτε η καρατόμηση 

του υπουργού Παιδείας επειδή το 
ζήτησε ο Αρχιεπίσκοπος, ούτε το 
να μαζεύεις οποιονδήποτε αρκεί 
να βρίζει τον Μητσοτάκη.
 
Τέτοιες λογικές ασφαλώς δεν 
υπάρχουν μόνο στον ΣΥΡΙΖΑ. Η 
πολιτική δεν είναι χώρος αγγέ-
λων και αναμάρτητων και όλα τα 
κόμματα κάνουν σχετικές εκπτώ-
σεις. Στον ΣΥΡΙΖΑ απλώς αποτυ-
πώθηκαν πιο εμφατικά.
 
Οσο και αν φαίνεται παράδοξο, λοι-
πόν, η εκλογή του κ. Κασσελάκη 
είναι απολύτως συνεπής με την 
κυρίαρχη αντίληψη του κόμματος 
τα τελευταία 10-12 χρόνια. 

Αυτή η αντίληψη, όμως, ήταν που 
έπληξε την αξιοπιστία του ΣΥΡΙ-
ΖΑ και αποτέλεσε τη βάση του 
αντι-ΣΥΡΙΖΑ ρεύματος που έκρινε 
τις εκλογές του 2019 και εν μέρει 
και αυτές του 2023. Περισσότε-
ρο από την υπερφορολόγηση της 
μεσαίας τάξης, από τα μέτρα του 
τρίτου μνημονίου, από την τρα-
γωδία στο Μάτι, από τη συμφωνία 
των Πρεσπών, από τις όποιες δια-
χειριστικές ανεπάρκειες, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ τον έπληξε μια πεποίθηση 
που –δικαίως ή αδίκως– αποτυπω-
νόταν σε focus group παραμονές 
των εκλογών του 2019: ότι «είναι 
ικανοί να πουν και να κάνουν τα 
πάντα για μια χούφτα ψήφους». 

Μένει συνεπώς να φανεί αν μια 
επιλογή ηγεσίας που στα μάτια 
πολλών υπογραμμίζει αυτό το βα-
σικό «αξιακό» και εντέλει στρατη-
γικό πρόβλημα του ΣΥΡΙΖΑ, μπορεί 
να δημιουργήσει συνθήκες επα-
νεκκίνησής του. Ολα αυτά θα τα 
απαντήσει ο χρόνος και κυρίως ο 
ίδιος ο κ. Κασσελάκης.

 
Σίγουρα πάντως, με τον νέο του 
πρόεδρο ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκει έναν 
πιο «φρέσκο» και πιο αποτελεσμα-
τικό πομπό πολιτικής. Ο κ. Κασσε-
λάκης «πουλάει» επικοινωνιακά, 
ενώ ως πρόσωπο δεν μπορεί να 
χρεωθεί τα βάρη και την ιστορική 
φθορά του κόμματος. Ο αρχηγός 
του ΣΥΡΙΖΑ πλέον θα ακούγεται 
όταν μιλάει, κάτι που έως πρόσφα-
τα δεν ήταν δεδομένο. Και αυτό 
επηρεάζει όλο το πολιτικό τοπίο. 
Η Ν.∆. αποκτά αντίπαλο. Το ΠΑ-

ΣΟΚ και τα κόμματα της ευρύτε-
ρης Αριστεράς αντιμετωπίζουν μια 
απειλή, που γίνεται όμως (ιδίως για 
το ΠΑΣΟΚ) και μοναδική ευκαιρία 
αν ξεφουσκώσει. 
 
Το τι θα συμβεί θα εξαρτηθεί από 
μια σειρά ερωτημάτων που τίθε-
νται, όχι μόνο για τον ΣΥΡΙΖΑ και 
τον πρόεδρό του αλλά και για τους 
αντιπάλους του.
 
Θα μπει ο κ. Κασσελάκης στα «βα-
θιά νερά» της πολιτικής ή θα μείνει 
στα «ρηχά» μέχρι να νιώσει έτοι-
μος; Θα επιδιώξει την άμεση είσο-
δό του στη Βουλή, την πρόσωπο 
με πρόσωπο πολιτική αντιπαρά-
θεση με πολιτικούς αρχηγούς και 
ΜΜΕ ή θα περιορίζεται σε σκη-
νοθετημένες και ασφαλείς πολιτι-
κές παρεμβάσεις; Θα λειτουργήσει 
ως πραγματικός αρχηγός με δικό 
του στίγμα ή θα δημιουργηθεί η 
αίσθηση ότι ο ίδιος είναι η (ελκυ-
στική) βιτρίνα αλλά κουμάντο κά-
νουν άλλοι; Θα συνεχίσει να κινεί-
ται στο ίδιο υψηλό επικοινωνιακό 
τέμπο ή θα αναδιπλωθεί; Η υπε-
ρέκθεση φθείρει, αλλά οι προσδο-
κίες πλέον είναι υψηλές... 
 
Το βασικό λάθος που δεν πρέπει να 
κάνουν τα υπόλοιπα κόμματα είναι 
να αφήσουν τον κ. Κασσελάκη να 
απαντήσει με την άνεσή του στα 
παραπάνω ερωτήματα. Να στήσει 

ανενόχλητος το δικό του αφήγη-
μα, όπως έκανε στις εκλογές του 
ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά να επιδιώξουν να 
τον φέρουν στο δικό τους πεδίο 
πολιτικής αντιπαράθεσης. 
 
Το βασικότερο ερώτημα όλων πά-
ντως είναι αν η εσωτερική κα-
τάσταση στον ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί 
αντανάκλαση της χώρας συνολικά. 
Σήμερα η απάντηση είναι σαφώς 
αρνητική. Αν οι αρνητικές ειδήσεις 
ωστόσο συνεχιστούν, αν επικρατή-
σει μια συλλογική κατήφεια, τότε 
ένας υποψήφιος με τα χαρακτηρι-
στικά του κ. Κασσελάκη αποκτά 
πεδίο δράσης. Αν, αντιθέτως, η 
αίσθηση ότι «τα πράγματα έχουν 
μπει σε μια σειρά» είναι ισχυρή 
–όπως συνέβαινε την προηγού-
μενη τετραετία– τότε το βασικό 
πρόβλημα αφηγήματος θα το έχει 
ο νέος αρχηγός. 
 
Σε κάθε περίπτωση, πάντως, έναν 
υποψήφιο που μέσα σε 40 μέρες 
«ήλθε, είδε, νίκησε» δεν μπο-
ρείς να τον υποτιμήσεις ή να τον 
αγνοήσεις. Ούτε να επιχειρήσεις 
να τον απαξιώσεις. Το επιχείρη-
σε και ο ΣΥΡΙΖΑ αυτό με τον κ. 
Μητσοτάκη προ του 2019 και δεν 
του βγήκε σε καλό.

 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης 
είναι σύμβουλος στρατηγικής 
και επικοινωνίας.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Η «τριάδα» 
της Αχτσιόγλου ίσως 
κληθεί να αναλάβει 
ρόλους στο νέο σχήμα. 
Αρκεί να μη λογοδοτούν 
στον Πολάκη.

Η αντίληψη ότι για 
την κατάκτηση και 
διατήρηση της εξουσίας 
«όλα επιτρέπονται», είχε 
διαποτίσει την πολιτική 
ταυτότητα του ΣΥΡΙΖΑ 
από τα χρόνια της πολι-
τικής ακμής του.

Ρωγμές μετά τα φλας

Το λάθος θα είναι να υποτιμηθεί

Οι πρώτες κινήσεις του νέου προέδρου δεν συγκρατούν τις φυγόκεντρες τάσεις στο παρασκήνιοΟ ΣΥΡΙΖΑ 
ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΛΠΗ

Α Π Ο Ψ Η

Προτού σβήσει ο απόηχος των εκατέρωθεν συνθημάτων της εκλογικής βραδιάς, στην Κουμουνδούρου 
εμφανίστηκαν τα πρώτα σύννεφα. Το επόμενο διάστημα, προτεραιότητα της νέας ηγεσίας θα είναι ανα-
γκαστικά η συνοχή του κόμματος.
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Οι τέσσερις και οι ρόλοι 

Βρασμός για Τσίπρα

Ο Ευάγγελος Αποστολάκης ήταν 
από την αρχή «επιβάτης» στο 
εγχείρημα Κασσελάκη, μαζί 
με τον Παύλο Πολάκη και τη 

Θεοδώρα Τζάκρη. Στην πορεία, 
επιβιβάστηκε και ο Νίκος 

Παππάς, η πείρα του οποίου στα 
έγκατα του κόμματος θεωρείται 
πολύτιμη προκειμένου ο νέος 
πρόεδρος να σταθεροποιηθεί. 
Οι προληπτικές αντιδράσεις 
στο ενδεχόμενο πάντως να 

δοθεί συντονιστικός ρόλος στον 
Πολάκη ήταν ένα πρώιμο σήμα 

προς τον νεοφώτιστο.

Για το ζήτημα της διεξαγωγής 
του συνεδρίου μέσα στον 
Νοέμβριο, όπως είχε 

αποφασιστεί το καλοκαίρι, δεν 
αποκλείεται να δημιουργηθούν 
νέες προσδοκίες παρέμβασης 
του Αλέξη Τσίπρα. ∆εν έχουν 
σωπάσει, άλλωστε, οι φωνές, 
οι οποίες αναφερόμενες 
στον πρώην πρωθυπουργό, 
υποστηρίζουν σε σχέση με το 
αποτέλεσμα των εκλογών της 
Κυριακής πως «δεν γίνονται 
αυτά τα πράγματα, χωρίς 

τουλάχιστον την ανοχή του». 
Οι θεωρίες συνωμοσίας δίνουν 

και παίρνουν και τα περί 
υπονόμευσης, μεσσιανισμού 
που είναι η συνέχεια του 
αρχηγισμού, αλλά και της 
μεταπολιτικής στοιχειώνουν 
ακόμα την Κουμουνδούρου. 
Είναι μια κουβέντα που δεν 

έχει τελειώσει, καθώς η κάθετη 
διάψευση του Αλέξη Τσίπρα 
μέσω Θανάση Καρτερού, 
περί υπονόμευσής του, δεν 
θεωρήθηκε αρκετή και πολλοί 
αποδίδουν την επικράτηση του 
Στέφανου Κασσελάκη στο κλίμα 
που είχε διαμορφωθεί. Ο τέως 
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ εκτιμάται 
ότι θα συνεχίσει να κρατάει 
απολύτως ουδέτερη στάση, 

καθώς η όποια παρέμβασή του, 
ακόμα και τώρα, θα βαρύνει 
καθοριστικά προς τη μια ή την 

άλλη πλευρά.
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Το 1993 ένας Αμερικανός κου-
βανικής καταγωγής, που δεν εί-
χε ακόμη πατήσει τα 40, μέλος 
της ομοσπονδιακής Βουλής των 
Αντιπροσώπων στην Ουάσιγκτον, 
έκανε μια ομιλία για την τουρκι-
κή εισβολή και την κατοχή της 
Κύπρου που εντυπωσίασε όσους 
την άκουσαν – με πρώτους τους 
Κυπρίους και τους Ελληνες της 
Αμερικής. Γιατί; Γιατί αυτός εί-
ναι ο χαρακτήρας του. Τριάντα 
χρόνια μετά, ο Μπομπ Μενέντεζ, 
φιλέλληνας και (μέχρι πρότινος) 
πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων της Γερουσίας, 
κατηγορείται ότι συνέβαλε στην 
απεμπλοκή περίπου του 10% της 
ετήσιας οικονομικής βοήθειας 
προς την Αίγυπτο, δηλαδή μό-
λις καμιά ογδονταριά εκατομμύ-
ρια δολάρια (που είχε δεσμεύσει 
προσωρινά η αμερικανική κυβέρ-
νηση λόγω ελλιπούς σεβασμού 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
από το Κάιρο). 

Υποτίθεται πως έπειτα από 
αυτή την κίνηση (που είχε ουκ 
ολίγους γερουσιαστές ως υπο-
στηρικτές) ένας Αιγύπτιος επιχει-
ρηματίας και φίλος της τωρινής 
(δεύτερης) συζύγου του, ο Γουέ-
ιλ Χάνα, έσπευσε να προσφέρει 
στους Μενέντεζ μία Mercedes 
C300, μετρητά και ράβδους χρυ-
σού. Για τους φίλους του η υπό-
θεση «μπάζει» από παντού. Αν ο 
Μενέντεζ ήθελε να τα «πιάσει», 
θα είχε πάρει άλλες αποφάσεις 
(π.χ. δεν θα είχε στυλώσει τα πό-
δια εναντίον της συμφωνίας για 
τα πυρηνικά με το Ιράν, ούτε θα 
είχε μπλοκάρει τις χρυσές δου-
λειές με την Τουρκία που κάνει 
η αμερικανική στρατιωτική βι-
ομηχανία). «Oποιος τον κατη-

γορεί ότι πουλάει τις θέσεις του 
δεν γνωρίζει ούτε τις θέσεις του 
ούτε τον ίδιο», λέει στην «Κ» ο 
Eντι Ζεμενίδης, εκτελεστικός δι-
ευθυντής του Συμβουλίου Ελλη-
νοαμερικανικής Ηγεσίας (HALC).  

Για κάποιους άλλους ο Μενέ-
ντεζ μάλλον παρασύρθηκε από 
την ψηλή και δυναμική σύζυγό 
του, τη σύμβουλο επιχειρήσεων 
Ναντίν Αρσλανιάν. Η Ναντίν με 
τη σειρά της μπορεί να εξαπατή-
θηκε από κάποιους πελάτες της. 
Aλλοι, οι πιο καχύποπτοι, λένε 
πως ο ερωτοχτυπημένος γερουσι-
αστής έκανε τα στραβά μάτια. Οι 
κατήγοροι αναφέρουν ότι ο ίδιος 
έψαξε στο Ιντερνετ για την τιμή 
του χρυσού. Eχουν δεκατρία χρό-
νια διαφορά. Η πρόταση γάμου 
έγινε στο προαύλιο του Ταζ Μα-
χάλ της Ινδίας τον Οκτώβριο του 
2019. Της τραγούδησε το «Never 
enough» (Ποτέ αρκετά) από το 
μιούζικαλ «Greatest showman», 
που μιλάει για τα όνειρα που γί-
νονται πραγματικότητα. Ο γάμος 
τους έγινε στην αρμενική εκκλη-
σία των Αγίων Μαρτύρων στο 
Κουίνς της Νέας Υόρκης στις 3 
Οκτωβρίου 2020. Η δεξίωση έγι-
νε σε μια αυλή σε σπίτι φίλων. 

Η Ναντίν, με δύο παιδιά από 
τον πρώτο γάμο της και ένα μά-
στερ στη Γαλλική Φιλολογία, είχε 
αρκετά οικονομικά προβλήματα, 
που λύθηκαν μετά το 2020, όταν 
δούλεψε ως σύμβουλος του Χάνα. 
Πρόκειται για τον 40άρη επιχει-
ρηματία στον οποίο η αιγυπτιακή 
κυβέρνηση έδωσε το 2019 το μο-
νοπώλιο για να πιστοποιεί ότι το 
κρέας χαλάλ που εξάγεται από τις 
ΗΠΑ στην Αίγυπτο παρασκευά-
ζεται με βάση τον ισλαμικό νόμο. 
∆ολάρια και χρυσός με τα δακτυ-
λικά αποτυπώματα συνεργατών 
του Χάνα βρέθηκαν στο σπίτι 
των Μενέντεζ, αλλά η υπεράσπι-
ση υποστηρίζει ότι είναι νόμιμες 
αμοιβές (που ενσωματώθηκαν 
σε συμπληρωματικές δηλώσεις 
«πόθεν έσχες» του ζεύγους) και 
δεν έχουν προφανώς σχέση με 
το ζήτημα της αποδέσμευσης 
του συγκεκριμένου ποσοστού 
της αμερικανικής βοήθειας προς 
την Αίγυπτο. Ομως, οι εντυπώ-
σεις δεν είναι ευνοϊκές.  

Αρκετοί γερουσιαστές έχουν 
ζητήσει την παραίτηση του 

Μενέντεζ. Οι φίλοι του όμως 
υπογραμμίζουν ότι το κατηγο-
ρητήριο έχει νομικά κενά και 
υπενθυμίζουν ότι το αμερικανι-
κό κράτος προσπάθησε να τον 
στριμώξει με ένα παρόμοιο, αν 
και ελαφρύτερο, κατηγορητή-
ριο το 2015. Του καταλόγισαν 
ότι έκανε αφειδώς ρουσφέτια 
στον Σάλομον Μέλγκεν, έναν 
πάμπλουτο οφθαλμίατρο από τη 
Φλόριντα με αντάλλαγμα ταξιδά-
κια αναψυχής και οβολούς ενι-
σχύσεων. Στη δίκη που έγινε το 
φθινόπωρο του 2017 αθωώθηκε 
από τους ενόρκους με ψήφους 
12-2 και το 2018 επανεξελέγη 
στη Γερουσία με 54%.  

«Είμαι σίγουρος ότι θα αθω-
ωθεί και τώρα», λέει στην «Κ» ο 
Τάσος Ζαμπάς, χρηματιστηρι-
ακός σύμβουλος στην τράπεζα 
Γουέλς Φάργκο και αντιπρόεδρος 
της Παγκόσμιας Συντονιστικής 
Επιτροπής Κυπριακού Αγώνα 
(ΠΣΕΚΑ). Πρόκειται για τον πιο 
στενό φίλο και σύμμαχο του Με-
νέντεζ στο Νιου Τζέρσεϊ, χάρη 
στον οποίο ο πολιτικός έμαθε 
για τα δίκαια της Ελλάδας και 
της Κύπρου και έγινε σταθερός 
υποστηρικτής των ελληνικών θέ-
σεων. Η φιλία του Μενέντεζ με 
τον Ζαμπά έχει γράψει ιστορία, 
αλλά προτού αναφερθούμε στην 
ιστορία αυτή έχουν σημασία ορι-
σμένα βιογραφικά στοιχεία που 
αποκαλύπτουν τον χαρακτήρα 
του γερουσιαστή. 

Μια ζωή, δυο ζωές

Ο Μενέντεζ ανήκει σε εκεί-
νους που ζουν δύο ζωές μέσα σε 
μία. Γεννήθηκε στη Νέα Υόρκη 
το 1954 από γονείς Κουβανούς 
μετανάστες, αλλά μεγάλωσε στο 
Γιούνιον Σίτι του Νιου Τζέρσεϊ. 

Η μητέρα του, Εβαντζελίνα, 
ήταν μοδίστρα και ο πατέρας 
του, Μάριο, ξυλουργός. Ο μικρός 
Μπομπ μεγαλώνει στη φτωχο-
γειτονιά και γίνεται σκληρό κα-
ρύδι και δουλευταράς. Μοιάζει 
σαν να βγαίνει από το μιούζικαλ 
«Γουέστ Σάιντ Στόρι» (1957) των 
Ρόμπινς, Μπερνστάιν, Σοντχάιμ 
(πέρυσι το έκανε ριμέικ ο Στίβεν 
Σπίλμπεργκ). ∆εν είναι εύκολο 
παιδί. Πότε γίνεται απότομος 
και αυστηρός, πότε παθιασμέ-
νος και ορμητικός. Εχει το πεί-
σμα του μετανάστη για ανάδει-
ξη και αποδοχή. Τη δεκαετία 
του ’70 σπουδάζει, εργάζεται 
και μπαίνει στην πολιτική – όλα 
σχεδόν ταυτόχρονα. Το πρώτο 
πτυχίο του είναι στις πολιτικές 
επιστήμες από το Κολέγιο του 
Σεντ Πίτερ στο Τζέρσεϊ Σίτι. Το 
1974 εκλέγεται στο Συμβούλιο 
Εκπαίδευσης του Γιούνιον Σί-
τι, ενώ παράλληλα εργάζεται 
ως σύμβουλος του δημάρχου 
Γουίλιαμ Μούστο. Το 1976 πα-
ντρεύεται τη δασκάλα Τζέιν Τζέ-
ικομπσεν και αποκτούν δύο παι-
διά, την Αλίσια Μενέντεζ, που 
σήμερα εργάζεται στο κανάλι 
MSNBC, και τον Ρομπ Μενέντεζ, 
που εκλέχθηκε πρόσφατα μέλος 
της ομοσπονδιακής Βουλής των 
Αντιπροσώπων.

Το 1980 πήρε το πτυχίο του 
στις νομικές επιστήμες από το 
Πανεπιστήμιο Ρούτγκερς. Το 
1982 τα έσπασε με τον δήμαρ-
χο Μούστο (ο οποίος κατηγορή-
θηκε για διαφθορά) και κατέβηκε 
στις εκλογές εναντίον του. Εχα-
σε, αλλά το 1986 δοκίμασε ξανά 
και κέρδισε. Εμεινε δήμαρχος 
του Γιούνιον Σίτι έως το 1992. 
Παράλληλα με τα δημαρχιακά 
του καθήκοντα, το 1987 εκλέ-

χθηκε στην πολιτειακή Βουλή 
των Αντιπροσώπων, όπου πα-
ρέμεινε έως το 1991, όταν έγινε 
μέλος της πολιτειακής Γερου-
σίας (στην Αμερική κάθε πολι-
τεία έχει τη δική της Βουλή και 
τη δική της Γερουσία). Το 1993 
έσπασε το φράγμα της επαρχίας, 
εκλέχθηκε στην ομοσπονδιακή 
Βουλή των Αντιπροσώπων και 
το 1995 στη Γερουσία. 

Ο Μενέντεζ όταν πιστεύει σε 
ένα σκοπό δεν διστάζει να συ-
γκρουστεί με όλους, επιβεβαιώ-
νουν στην «Κ» πηγές στην Αθήνα 
που παρακολουθούν τη διαδρομή 
του. Είναι αταλάντευτα ∆ημοκρα-
τικός σε όλα, εκτός από τα αμυ-
ντικά και εξωτερικά θέματα που 
από την αρχή βρέθηκε πιο κοντά 
στους Ρεπουμπλικανούς. Ηταν 
υποστηρικτής των παρεμβάσε-
ων των ΗΠΑ στο Κόσοβο και στο 
Αφγανιστάν, αλλά όχι στο Ιράκ. 
Με δυο λόγια, ο Μπομπ Μενέντεζ 
δεν είναι ο πιο εύκολος άνθρω-
πος στον κόσμο γιατί δεν θέλει 
να θεωρείται δεδομένος. Εγινε 
όμως οικειοθελώς «δεδομένος» 
και θερμός υποστηρικτής της 
Ελλάδας και της Κύπρου γιατί 
πίστεψε ότι η Κύπρος και η Ελ-
λάδα έχουν δίκαιες θέσεις που η 
Αμερική αξίζει να υποστηρίζει. 
Κι αυτό οφείλεται εν πολλοίς στη 
φιλία του με τον Τάσο Ζαμπά.

«Μαζί θα πάμε»

Ο Ζαμπάς κατάγεται από το 
Πραστειό Μόρφου. Ο πατέρας 
του ήταν αγρότης και έμπορος 
εσπεριδοειδών που καταστρά-
φηκε οικονομικά με την εισβο-
λή. Τον Αύγουστο του 1975 ο Τά-
σος ήταν 15 ετών και έφυγε από 
την Κύπρο για το Νιου Τζέρσεϊ 
των ΗΠΑ, όπου είχε ένα θείο, 

τον Μιχάλη Αναστασίου. Μια 
από τις δασκάλες του στο γυμνά-
σιο ήταν η Τζέιν Τζέικομπσεν, η 
πρώτη σύζυγος του Μενέντεζ. Η 
δασκάλα αυτή δίδαξε πολλά παι-
διά της οικογένειας Ζαμπά και 
ήταν εκείνη που μίλησε πρώτη 
στον άνδρα της για την τραγω-
δία της Κύπρου. Ο Μενέντεζ ευ-
αισθητοποιήθηκε, γνωρίστηκε 
με τους Ζαμπάδες και ταυτίστη-
κε με τους Κυπρίους γιατί και ο 
ίδιος αισθανόταν μέσα του Κου-
βανός πρόσφυγας. Μια μέρα το 
1993, όταν μπήκε επιτέλους στο 
Κογκρέσο, πέρασε από το σπίτι 
του Τάσου. 
Μενέντεζ: Τι θέλεις να κάνω 
για σένα;
Ζαμπάς: Θέλω να ξαναπάω στο 
χωριό μου. 
Μενέντεζ: Θα πάμε.
Ζαμπάς: Μην υπόσχεσαι. ∆εν 
μπορούμε να περάσουμε στα Κα-
τεχόμενα. 
Μενέντεζ: Μην αμφιβάλλεις. 
Μαζί θα περάσουμε. Και ο λό-
γος μου είναι συμβόλαιο. 

Το καλοκαίρι του 1995 το 
«συμβόλαιο» τηρήθηκε. Ο Μενέ-
ντεζ πήρε τον Τάσο, την αδελφή 
του, Τούλα Ζαμπά, και τον ξάδελ-
φό τους, Στάθη Ζαμπά, και έφθα-
σαν στα Κατεχόμενα. Οι Τούρκοι 
προσπάθησαν να τους εμποδί-
σουν. Στο Λήδρα Πάλας απαί-
τησαν να τους σφραγίσουν τα 
διαβατήρια, σαν να πρόκειται 
για είσοδο σε κράτος, αλλά ο Με-
νέντεζ αρνήθηκε. «Σφράγισαν 
μόνο μια λευκή κόλλα χαρτί που 
μετά την πετάξαμε», λέει σήμερα 
ο Ζαμπάς. Εφθασαν στο χωριό 
και πήγαν στην εκκλησία του 
Αγίου Γεωργίου. Ο Τάσος άνοιξε 
την πόρτα. Στην μέση του ναού 
βρισκόταν ένα μπιλιάρδο. Οι ει-
κόνες είχαν κλαπεί και οι τοιχο-

γραφίες ήταν κατεστραμμένες. 
Συγκινημένος έβγαλε από την 
τσάντα του κεριά και τα άναψε 
στην Αγία Τράπεζα. Μετά πήγαν 
στο σπίτι του, όπου πλέον έμενε 
μια οικογένεια Τουρκοκυπρίων. 
Του επέτρεψαν να μπει, αλλά η 
τουρκική ασφάλεια του ζήτησε 
να μη φωτογραφίσει. Επιστρέ-
φοντας στη Λευκωσία ο Μενέ-
ντεζ έδωσε συνέντευξη Τύπου. 
«Ηταν πιο εύκολο να περάσει η 
κεφαλή ενός ελέφαντα από ένα 
βελόνι παρά εμείς στα Κατεχό-
μενα». Μέσα στα επόμενα χρό-
νια άνοιξε όλες τις πόρτες της 
Ουάσιγκτον στους Κυπρίους και 
στους Ελληνες. Οταν αποχώρησε 
ο Πολ Σαρμπάνης από τη Γερου-
σία, το 2007, είπε για τον Μενέ-
ντεζ ότι πλέον αυτός θα είναι «ο 
πιο ισχυρός Ελληνας στη Γερου-
σία». Ο Μενέντεζ θα ξεπερνούσε 
κάθε ελληνική προσδοκία. Είναι 
εκείνος που έδωσε μάχη για να 
γίνει πραγματικότητα η ενισχυ-
μένη ελληνοαμερικανική αμυ-
ντική συνεργασία (Σούδα, Αλε-
ξανδρούπολη, F-35 κ.ά.) καθώς 
και η στρατηγική EastMed που 
συνδυάζει την τριεθνή συνερ-
γασία στην ασφάλεια και στην 
ενέργεια (Ελλάδα - Κύπρος - Ισ-
ραήλ). Εδωσε μάχη για την άρση 
του αμερικανικού εμπάργκο πώ-
λησης όπλων στην Κύπρο και για 
το παράλληλο μπλοκάρισμα της 
Τουρκίας από τα F-16 και τα F-35 
(λόγω της αγοράς των ρωσικών 
S-400). Ο Ερντογάν ήδη δήλωσε 
ικανοποίηση από την προσω-
ρινή αποχώρηση του Μενέντεζ 
από την Επιτροπή Εξωτερικών 
Υποθέσεων.  

Στο μάτι του κυκλώνα εδώ και 
δέκα μέρες, ο γερουσιαστής δεν 
το βάζει κάτω. «Οταν τελειώσει 
αυτή η ιστορία θα έχω παραμεί-
νει γερουσιαστής», δήλωσε εμ-
φατικά. Οπως λέει ο στίχος του 
Σοντχάιμ από το «Γουέστ Σά-
ιντ Στόρι», «Life can be bright 
in America/ if you can fight in 
America» (Η ζωή στην Αμερική 
μπορεί να είναι λαμπερή/ αν δί-
νεις μάχη στην Αμερική). Ο Με-
νέντεζ, ένας Λατίνος που έχτι-
σε μόνος του το μέλλον του, θα 
δώσει άλλη μια μάχη γιατί, όπως 
βεβαιώνουν οι φίλοι του, αυτός 
είναι ο χαρακτήρας του.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Το West Side Story
του πιο ισχυρού

φιλέλληνα

Ρόμπερτ Μενέντεζ

Ο γερουσιαστής, που έχει μπλεχτεί σε ένα κουβάρι 
κατηγοριών με τη σύζυγό του, έχει βαθιά σχέση με 
την Ελλάδα, που τον είχε φέρει έως τα Κατεχόμενα

«Oποιος τον κατηγορεί ότι πουλάει τις 
θέσεις του δεν γνωρίζει ούτε τις θέσεις 
του ούτε τον ίδιο», λέει ο Eντι Ζεμενί-
δης, εκτελεστικός διευθυντής του Συμ-
βουλίου Ελληνοαμερικανικής Ηγεσίας.

To 2007, όταν αποχώρησε 
ο Πολ Σαρμπάνης από τη Γερουσία, 
είπε για τον Μενέντεζ ότι πλέον 
αυτός θα είναι «ο πιο ισχυρός 
Ελληνας στη Γερουσία».
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Οι προφητείες για το τέλος των 
εφημερίδων είναι πια πιο παρω-
χημένες από τις ίδιες τις εφημε-
ρίδες, που σιγά σιγά βρίσκουν 
τρόπους να επιζούν στο χαώδες 
ψηφιακό περιβάλλον. Υπόδειγμα 
τέτοιας ανάπτυξης είναι οι New 
York Times, με τους οποίους η 
«Κ» έχει «αδελφοποιηθεί» στην 
αγγλική της έκδοση εδώ και ένα 
τέταρτο του αιώνα. Εχει μεσολα-
βήσει μια κοσμογονία στα media 
από την έναρξη εκείνης της συ-
νεργασίας. Και αυτή την κοσμο-
γονία δοκιμάσαμε να χαρτογρα-
φήσουμε με τον άνθρωπο που 
διευθύνει τις διεθνείς δραστηρι-
ότητες της The New York Times 
Company, τον Στίβεν Ντάνμπαρ 
Τζόνσον, στο περιθώριο της πα-
ρουσίας του στην Αθήνα για το 
Athens Democracy Forum  

 
– Eχουν περάσει 25 χρόνια από 
τότε που ξεκινήσαμε το εγχείρη-
μα (της αγγλικής έκδοσης της «Κ» 
σε συνεργασία με τους New York 
Times). Τι έχει αλλάξει στη δη-
μοσιογραφία αυτά τα 25 χρόνια;

– Χθες, όταν πετούσα προς Αθή-
να, σκεφτόμουν αυτά τα 25 χρό-
νια. Ξεκινήσαμε αυτή τη σχέση 
την ίδια χρονιά που ιδρύθηκε η 
Google. Νομίζω έξι χρόνια πριν 
από την ίδρυση του Facebook, 
εννέα χρόνια πριν από το πρώτο 
iPhone και 12 χρόνια πριν από το 
πρώτο iPad. Οπότε, απαντώντας 
στην ερώτησή σας, βιώσαμε ίσως 
την πιο ταραχώδη περίοδο που 
υπήρξε ποτέ για τη βιομηχανία 
των μέσων ενημέρωσης. Τα πά-
ντα έχουν αλλάξει. Ανατράπηκαν 
τα επιχειρηματικά μοντέλα στα 
οποία στηριζόμασταν όλοι μας για 
να παράγουμε τη δημοσιογραφία 
μας. Ωστόσο, μας δόθηκε ταυτό-
χρονα πρόσβαση σε περισσότε-
ρους αναγνώστες από ποτέ άλλο-
τε. Ετσι, το γεγονός ότι αντέξαμε 
–εξακολουθούμε να έχουμε ένα 
έντυπο προϊόν–, η σχέση μας, η 
συνεργασία μας άντεξε μέσα σε 
όλα αυτά, είναι απόδειξη της –θα 
το πω με στόμφο– υψηλής ποιό-
τητας δημοσιογραφίας και των 
δεσμεύσεων τόσο της οικογένει-
ας Αλαφούζου όσο και της οικο-
γένειας των New York Times για 
υψηλής ποιότητας δημοσιογρα-
φία. Βεβαίως, είναι μια περίοδος 
βαθύτατων αλλαγών, όπου έπρεπε 
να σκεφτούμε πώς θα κάνουμε τη 
δημοσιογραφία να λειτουργεί σε 
όλες τις πλατφόρμες στις οποίες 
οι χρήστες πλέον καταναλώνουν 
αυτή τη δημοσιογραφία.

Από τη δική μας οπτική γωνία, 
σε μια εποχή πραγματικής ανατα-

ραχής, υπάρχουν τρεις φάροι βά-
σει των οποίων μπορεί κανείς να 
πλεύσει. Ο μεγαλύτερος και σημα-
ντικότερος φάρος είναι η υψηλής 
ποιότητας δημοσιογραφία, η επέν-
δυση στη δημοσιογραφία. ∆ιότι, 
χωρίς αυτήν, δεν υπάρχει προϊόν. 
Ο πειρασμός, όταν τα επιχειρημα-
τικά μοντέλα απειλούνται, είναι 
να κάνεις περικοπές και, δυστυ-
χώς, αυτό έχει συμβεί κατά κόρον. 
Πιστεύουμε, όμως, ότι πρέπει να 
επενδύουμε στη δημοσιογραφία.

∆εύτερος φάρος είναι η ξεκάθα-
ρη ενσωμάτωση της τεχνολογίας. 
Στην αρχή αυτής της περιόδου, 
πολλοί από εμάς πολεμούσαμε την 
τεχνολογία και προσπαθούσαμε 
να την αποφύγουμε. Αλλά πρέπει 
να την αποδεχθούμε και να κατα-
νοήσουμε τη σημασία της και τις 
ευκαιρίες που μας παρέχει.

Και ο τρίτος φάρος, ίσως από 
πολλές απόψεις ο πιο δύσκολος 
για τις παλαιές ειδησεογραφικές 
εκδόσεις, είναι το πώς θα κατα-
νοήσουμε τον αναγνώστη, επειδή 
μέχρι τώρα ήταν σε μεγάλο βαθμό 
μια μονόπλευρη διαδικασία. ∆ημι-
ουργούσες μια εφημερίδα, την έθε-
τες σε κυκλοφορία και αυτό ήταν 
όλο. ∆εν λάμβανες πολλά σχόλια 
από τον αναγνώστη. Τώρα, με την 
ανάλυση δεδομένων, μπορείς να 
καταλάβεις τα πάντα γι’ αυτόν και 
πώς να τα χρησιμοποιήσεις απο-

τελεσματικά. Ετσι, όλα αυτά άλ-
λαξαν δραματικά και έπρεπε να 
προσαρμοστούμε. 

 
– Η συντακτική ομάδα και ο τρό-
πος με τον οποίο συγκεντρώ-
νονται οι ειδήσεις άλλαξαν τις 
ειδήσεις;

– Η συντακτική ομάδα έχει αλ-
λάξει αισθητά, καθώς είναι νεότε-
ρη, πιο ποικιλόμορφη, με περισ-
σότερες τεχνικές γνώσεις. Σε μια 
δημόσια συζήτηση που είχαμε 
στη Νέα Υόρκη πριν από λίγο και-
ρό, ήταν τρεις από τους διεθνείς 
ανταποκριτές μας στο βήμα, όλοι 
κάτω των 40 ετών, πραγματικά 
εξαιρετικοί δημοσιογράφοι, και 
τους έκανα την ερώτηση «διαβά-
ζει κανείς από εσάς το περιεχόμε-
νό του σε έντυπη μορφή;». Ούτε 
ένας! Ολοι τους χρησιμοποιούν 
τα τηλέφωνά τους, και αυτό είναι 
σημαντικό γιατί έτσι καταλαβαί-
νουν το κοινό. Η διεθνής εφημερί-
δα τα πηγαίνει πραγματικά πολύ 
καλά και υπάρχει γνήσια επιθυ-
μία για το έντυπο. ∆ιαπιστώσα-
με ότι η εμπειρία του έντυπου 
προϊόντος εξακολουθεί να έχει 
δυναμική. Οπότε η δημοσιογρα-
φία δεν είναι δυαδική. Οι πλατ-
φόρμες δεν είναι δυαδικές. Το 
έντυπο έχει τον ρόλο του. Το κι-
νητό τηλέφωνο έχει τον ρόλο του. 
Ολες οι πλατφόρμες έχουν ρόλο. 

– Το στερεότυπο για τους New 
York Times και την «Καθημερι-
νή» ήταν ότι είμαστε κάτι σαν τις 
γριούλες της δημοσιογραφίας. 
Στον ψηφιακό κόσμο, προφανώς, 
πρέπει να το αντιμετωπίσουμε 
αυτό. Πώς το αντιμετώπισαν οι 
Times; Πώς προσεγγίζετε διαφο-
ρετικά κοινά;

– Εξακολουθούμε να διατηρού-
με μεγάλο μέρος των εντύπων, 
επειδή αποφέρουν, ειλικρινά, πολ-
λά έσοδα. Ομως, στην αντίληψή 
μας, τα ψηφιακά προϊόντα προ-
ηγούνται των εντύπων. Με αυτό 
εννοώ ότι όλη η δημοσιογραφία 
μας μπαίνει καθημερινά σε έναν 
μεγάλο πνευματικό κουβά. Και 
από εκεί και πέρα, ό,τι υπάρχει 
εκεί, το αντιμετωπίζουμε με την 
ψηφιακή έννοια του όρου. Πώς 
θα παίξει σε όλες τις διαφορετι-
κές πλατφόρμες. Το ηχητικό υλι-
κό είναι ένα παράδειγμα της αλ-
λαγής. Το podcast μας –το The 
Daily– είναι πλέον παγκόσμιο και 
φτάνει σε εκατομμύρια ανθρώ-
πους κάθε ημέρα. Εχει φτάσει στο 
ένα δισεκατομμύριο λήψεις. Αυτό 
δίνει πρόσβαση στους New York 
Times και στη δημοσιογραφία μας 
με τρόπους που δεν θα μπορού-
σαμε να φανταστούμε πριν από 
5-6 χρόνια. Ή, για παράδειγμα, 
το Modern Love, μια στήλη των 
New York Times που υπάρχει εδώ 

και πάρα πολύ καιρό, που τώρα 
έχει γίνει τηλεοπτική σειρά με 
μεγάλη επιτυχία. Κάνουμε επί-
σης op-docs (ντοκιμαντέρ μικρού 
μήκους). Πραγματικά, θέλουμε να 
κερδίσουμε ένα Οσκαρ για ένα 
από τα op-docs μας.

Αν κάνεις καλή δημοσιογρα-
φία σε όλο το φάσμα, μπορεί να 
λειτουργήσει σε κάθε πλατφόρ-
μα. Αυτό ανακαλύψαμε. Αυτή 
την ελευθερία μάς δίνει η τεχνο-
λογία. Ο τρόπος με τον οποίο οι 
άνθρωποι χρησιμοποιούν την 
τεχνολογία είναι πραγματικά 
συναρπαστικός όσον αφορά το 
πώς μπορούμε να μεταφέρουμε 
τη δημοσιογραφία μας στα μά-
τια, στα αυτιά και στο μυαλό των 
ανθρώπων σε όλο τον κόσμο. Η 
πολυτέλεια του να κάθεσαι ένα 
Σαββατοκύριακο με ένα έντυπο 
και να ξαπλώνεις πίσω στην κα-
ρέκλα σου και να απολαμβάνεις 
τη στιγμή με ένα φλιτζάνι καφέ 
είναι υπέροχη. Οπως και η εμπει-
ρία τού να σκύβεις στο κινητό 
σου, το επείγον, η αμεσότητα, 
ο χρόνος που μπορείς να περά-
σεις στο γυμναστήριο ακούγο-
ντας καλή δημοσιογραφία στο 
τηλέφωνό σου, στο podcast σου, 
όλες αυτές οι υπηρεσίες έχουν 
σημασία. Και ειλικρινά, είναι και 
αυτοί τρόποι με τους οποίους 
μπορούμε να βγάλουμε χρήματα.

– Υπάρχουν πράγματα, όπως το 
Wirecutter ή το Cooking, που 
έχουν επεκτείνει πραγματικά 
το πεδίο εφαρμογής. Ποιος τα 
σκέφτηκε και πόσο επιτυχημένα 
είναι από οικονομικής άποψης;

– Αναδύονται κατά κάποιον 
τρόπο οργανικά. Θα σας δώσω 
ένα παράδειγμα με το Cooking. 
Οι New York Times έχουν παρά-
δοση στο να δημοσιεύουν συντα-
γές εδώ και χρόνια. Αν κοιτάξετε 
στα αρχεία 100 χρόνια πίσω, θα 
δείτε συνταγές στους New York 
Times. Είναι μέρος του DNA τους. 
Ετσι, καθώς αρχίσαμε να σκεφτό-
μαστε ψηφιακά, ξεκινήσαμε με 
αυτό που ήδη είχαμε. Και κάποιο 
λαμπρό μυαλό είπε: «Νομίζω ότι 
μπορούμε να κάνουμε τη μαγειρι-
κή επιχείρηση, να φτιάξουμε μια 
εφαρμογή για μαγειρική». Προ-
φανώς, υπήρχαν αρκετοί αρνητές 
που έλεγαν ότι αυτό δεν πρόκειται 
ποτέ να λειτουργήσει, ότι είναι πο-
λύ ανταγωνιστικό, ότι μπορείς να 
βρεις συνταγές παντού, αλλά στο 
άτομο που το σκέφτηκε δόθηκε η 
ελευθερία να το υλοποιήσει. Και 
τότε είδαμε ότι έκαναν ένα προϊ-
όν beta, λειτούργησε αρκετά κα-
λά, ήταν όλο βασισμένο στο περι-
εχόμενό μας, το κάναμε μάλιστα 
δωρεάν, το επισκέφθηκαν περισ-
σότεροι από ένα εκατομμύριο άν-
θρωποι, και μετά είπαμε, «εντάξει, 
δεν βγάζει χρήματα, κάτι πρέπει 
να γίνει γι’ αυτό τώρα». Πώς θα 
γίνει; Ξεκινήσαμε να ζητάμε από 
τον κόσμο να πληρώσει γι’ αυτό. 
Tώρα έχουμε πάνω από ένα εκα-
τομμύριο συνδρομητές γι’ αυτό 
το προϊόν. Τα σταυρόλεξα απο-
τελούσαν πάντα ένα θεμελιώδες 
κομμάτι του DNA των New York 
Times, οπότε βασιστήκαμε σε αυ-
τό, βάζοντάς τα σε ψηφιακή μορ-
φή και δίνοντας σε περισσότερους 
ανθρώπους πρόσβαση σε αυτά. Το 
Wirecutter ήταν η εξαγορά μιας 
εταιρείας που έκανε δοκιμές και 
δημοσιογραφικές κριτικές. Εξέτα-
ζαν σχολαστικά διάφορα προϊόντα 
και κατέληγαν σε ένα συμπέρα-
σμα σχετικά με το ποιο ήταν το 
καλύτερο. Θεωρήσαμε ότι αυτό 
ήταν ενδιαφέρον, βασιζόταν στην 
ποιότητα και στην αυστηρότητα 
της δημοσιογραφίας τους, η οποία 
πιστεύουμε ότι αντανακλούσε τις 
αξίες μας, γι’ αυτό και αγοράσαμε 
αυτό το προϊόν. Πολλοί άνθρωποι 
έρχονται σε εμάς μέσω αυτών των 
θυρών. Η Μέρεντιθ Κόπιτ Λέβιεν, 
η διευθύνουσα σύμβουλός μας, συ-
νηθίζει να μιλάει για έναν «αστε-
ρισμό» όπου οι New York Times 
βρίσκονται στη μέση και γύρω 
υπάρχουν όλα αυτά τα διαφορε-
τικά προϊόντα που αποτελούν μέ-
ρος του οικοσυστήματος.

Ο νέος αστερισμός της δημοσιογραφίας
Πώς μια παραδοσιακή εφημερίδα καταφέρνει να ενσωματώνει τις νέες τεχνολογίες και να παραμένει κερδοφόρος
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Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

«Η εμπειρία του έντυπου προϊόντος εξακολουθεί να έχει δυναμική. Οπότε η δημοσιογραφία δεν είναι δυαδική. 
Ολες οι πλατφόρμες έχουν ρόλο», λέει ο Στίβεν Ντάνμπαρ Τζόνσον, ο οποίος διευθύνει τις διεθνείς δραστηριό-
τητες της The New York Times Company, στον  Αλέξη Παπαχελά.

– Yπήρξαν κριτικές ότι, ίσως, κα-
τά την περίοδο Τραμπ, οι Times 
έχασαν μέρος της αντικειμενι-
κότητάς τους, ίσως και υπό την 
επιρροή των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης. Τι πιστεύετε γι’ αυτό;

– Θεωρώ ότι πρόκειται για μια 
πρόκληση στην ψηφιακή εποχή, 
διότι, στην έντυπη μορφή, τα άρ-
θρα ανέφεραν σαφέστατα τη λέξη 
«γνώμη» και έτσι τα εκλάμβαναν 
οι αναγνώστες. Η πρόκληση στον 
ψηφιακό κόσμο είναι ότι συχνά 
αυτή η γνώμη συγχέεται με την 
είδηση. Υπάρχει λοιπόν κάποιο 
άρθρο με έντονη άποψη, και ο 
κόσμος θα πει «αυτή είναι η θεώ-
ρηση της είδησης». Αυτό αποτελεί 
πρόκληση για εμάς, διότι οι New 
York Times και οι αμερικανικές 
εκδόσεις έχουν γενικά μια πολύ 
σαφή γραμμή μεταξύ γνώμης και 
ειδήσεων. Στο μυαλό μας υπάρ-
χει καθαρός διαχωρισμός, αλλά 
για τους περισσότερους αναγνώ-
στες, τα δύο αυτά συγχέονται. Γι’ 
αυτό προσπαθούμε συνεχώς να 
βάζουμε ξεκάθαρες επισημάνσεις. 
Oμως, κατά βάση, παρά τα όσα λέ-
νε, θεωρώ ότι οι New York Times 
απλώς έκαναν ρεπορτάζ κατά τη 

διάρκεια της εποχής Τραμπ, η 
οποία ήταν πολύ ξεχωριστή. Προ-
σπαθούσαμε πάντα να φτάνουμε 
στην αλήθεια και να κάνουμε ρε-
πορτάζ. Και αυτό δεν άρεσε σε 
ορισμένους ανθρώπους. Οι χαρα-
κτηρισμοί «fake news media» και 

«failing New York Times» είναι, 
παρεμπιπτόντως, εξαιρετικά, εξαι-
ρετικά επιζήμιοι. Ποτέ δεν ήταν 
πιο επικίνδυνο να είσαι δημοσι-
ογράφος. Νομίζω ποτέ. Και σήμε-
ρα, δημοσιογράφοι δολοφονού-
νται ακόμη και στην Ευρωπαϊκή 
Eνωση. Πολλά μέρη του κόσμου, 
ειδικά για τις γυναίκες δημοσιο-
γράφους, είναι εξαιρετικά επικίν-
δυνα. Και αυτού του είδους η ρη-
τορική ήταν πολύ, πολύ επιζήμια.

– Δηλαδή, κάποιοι ένιωθαν πραγ-
ματικά να απειλούνται; Ακόμη 
και στις ΗΠΑ;

– Ναι. Οι δημοσιογράφοι απει-
λούνται από αυτήν τη ρητορική 
και τον διχασμό που προκαλεί. 
Υπάρχουν απειλές θανάτου προς 
δημοσιογράφους σε μόνιμη βάση 
στις ΗΠΑ και παντού στον κόσμο. 
Oχι μόνο σε εμάς. Ποτέ δεν ήταν 
πιο επικίνδυνο να είσαι δημοσιο-
γράφος σε πολλά μέρη του κόσμου 
από ό,τι σήμερα, γεγονός που εί-
ναι πολύ ανησυχητικό.

 
– Για πόσο ακόμη πιστεύετε ότι 
θα επιβιώσουν οι έντυπες εκ-
δόσεις;

– Εδώ υπάρχουν δύο απαντή-
σεις: Oσο ο κόσμος θέλει να δια-
βάζει έντυπα και όσο τα οικονο-
μικά λειτουργούν. Αυτά τα δύο 
είναι συνδεδεμένα, διότι αν κα-
ταφέρεις να δείξεις ότι εξακολου-
θείς να έχεις ένα απαιτητικό κοινό 
στον έντυπο Tύπο και επομένως 
μπορείς να προσελκύσεις έσοδα, 
διαφημίσεις και αναγνώστες, νο-
μίζω ότι ο έντυπος Tύπος θα υπάρ-
χει για πολύ καιρό. Βλέπουμε συ-
νεχώς έντυπα να σταματούν την 

κυκλοφορία τους. Πιστεύω, όμως, 
ότι κάποια έντυπα υψηλής ποι-
ότητας, που έχουν και πάλι ένα 
απαιτητικό, πιστό κοινό, θα βρουν 
τρόπους ώστε να επιβιώσουν για 
κάποιο χρονικό διάστημα. ∆εν ξέ-
ρω για πόσο· δέκα χρόνια; Εκατό 
χρόνια; ∆εν γνωρίζω.

 
– Ωστόσο, υπάρχει μέλλον για 
την υψηλής ποιότητας δημοσι-
ογραφία, ακόμη και πέρα από 
την έντυπη;

–        Και πάλι, δεν είναι δυαδικό. 
Οταν κάποιοι λένε «μην ασχο-
ληθείς με τη δημοσιογραφία, εί-
ναι μια φρικτή βιομηχανία», το 
καταλαβαίνω γιατί το υπόβαθρο 
έχει μιαν αλήθεια. Εχουν χαθεί 
περισσότερες θέσεις εργασίας 
στη δημοσιογραφία στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες απ’ ό,τι στους αν-
θρακωρύχους, από τις αρχές του 
αιώνα. Είναι αλήθεια ότι τα πε-
ριφερειακά τοπικά μέσα ενημέ-
ρωσης έχουν ξεφουσκώσει στην 
Αμερική. Και αυτό συμβαίνει σε 
όλο τον κόσμο. Σήμερα βρισκό-
μαστε εδώ σε ένα Φόρουμ για τη 
∆ημοκρατία και δεν πιστεύω ότι 
μπορεί να υπάρξει αληθινή ελεύ-

θερη δημοκρατία χωρίς δυναμικά, 
ανεξάρτητα μέσα ενημέρωσης. Αυ-
τά τα δύο είναι αλληλεξαρτώμενα. 
Ομως είμαι αγνωστικιστής, δεν με 
νοιάζει και τόσο πολύ (επιζήσει το 
έντυπο). Με νοιάζει να μας διαβά-
ζει ο κόσμος ή να μας ακούει ή να 
μας βλέπει σε όποια πλατφόρμα 
προτιμά. Η δουλειά μου και η δου-
λειά των συναδέλφων μου στην 
επιχειρηματική πλευρά είναι να 
σκεφτόμαστε διαρκώς πώς θα δι-
ατηρήσουμε τη δημοσιογραφία 
μας και πώς θα βρούμε τρόπους να 
το κάνουμε αυτό να λειτουργήσει, 
οικονομικά, σε όλες αυτές τις δια-
φορετικές πλατφόρμες. Αυτό που 
μπορώ να πω για τη διεθνή έντυπη 
επιχείρησή μας είναι ότι φέτος θα 
είμαστε πιο κερδοφόροι από ό,τι 
ήμασταν πριν από την πανδημία. 
Εχουμε δει μεγάλη εμπιστοσύνη 
από τους διαφημιστές μας, που έρ-
χονται σε εμάς επειδή αναγνωρί-
ζουν ότι εμείς, στον έντυπο Τύπο, 
εξακολουθούμε να έχουμε πολλούς 
αναγνώστες που είναι διαμορφω-
τές της κοινής γνώμης και απαιτη-
τικοί καταναλωτές. Και η διαφήμι-
σή μας ήταν πολύ ισχυρή φέτος. 
∆εν έχω ιδέα αν αυτό θα ισχύει σε 

πέντε χρόνια. Εκείνο, πάντως, για 
το οποίο έχω μια ιδέα είναι ότι θα 
εξακολουθούμε να βγάζουμε αρ-
κετά χρήματα για να συντηρούμε 
τη δημοσιογραφία μας.

 
–        Ερχεστε στην Ελλάδα εδώ και 
πολύ καιρό. Κατά τη γνώμη σας, 
πώς έχει αλλάξει η χώρα;

– Το σκεφτόμουν και αυτό στο 
αεροπλάνο. Το σκεφτόμουν πε-
ρισσότερο στο πλαίσιο του πότε 
ξεκίνησε το Athens Democracy 
Forum, πριν από 11 χρόνια. Και 
θυμάμαι ότι πραγματικά η Ελλά-
δα βρισκόταν σε μια δύσκολη πε-
ρίοδο τότε. Ηταν κατά τη διάρκεια 
της οικονομικής κρίσης και είδα 
τις δυσκολίες που χρειάστηκε να 
περάσει αυτή η χώρα. Ουσιαστικά, 
το «τολμήστε να ελπίζετε» είναι το 
θέμα εδώ. Τώρα η Ελλάδα βγαίνει 
από αυτή τη δυσκολία και νομίζω 
ότι η οικονομία της αναπτύσσεται 
με διπλάσιο ρυθμό από την Ευρω-
παϊκή Ενωση, επίσης ορισμένες 
αξιολογήσεις πιστοληπτικής ικα-
νότητας δίνουν επενδυτική βαθμί-
δα. Αυτή είναι μια τεράστια διαφο-
ρά από το κλίμα που επικρατούσε 
πριν από μερικά χρόνια. 

Εχουν χαθεί περισσό-
τερες θέσεις εργασίας 
στη δημοσιογραφία 
στις ΗΠΑ απ’ ό,τι 
στους ανθρακωρύχους, 
από τις αρχές του αιώνα.

Ποτέ δεν ήταν πιο επικίνδυνο να είσαι δημοσιογράφος

Εξακολουθούμε να δια-
τηρούμε μεγάλο μέρος 
των εντύπων, επειδή 
αποφέρουν, ειλικρινά, 
πολλά έσοδα. Ομως, 
στην αντίληψή μας, 
τα ψηφιακά προϊόντα 
προηγούνται 
των εντύπων.

Στίβεν Ντάνμπαρ Τζόνσον, President, International of The New York Times Company



Περί ηθικής 
ο λόγος 

Κατανοώ πλήρως ότι ν’ αναφέρεται κανείς
στην ηθική ή και γενικότερα στην αξιο-
λόγηση των ανθρωπίνων πράξεων σε μια
κοινωνία όπως η σύγχρονη κυπριακή, μοι-
άζει ωσάν να συζητάς με Εσκιμώο την
απόδοση ή και την χρησιμότητα του κλι-
ματιστικού (air-condition) κατά το καλο-
καίρι. Εντελώς δηλαδή αδιάφορο. 

Θέλοντας και μη, προσπαθώντας όμως
να διατηρήσουμε τον κώδικα αξιών, να

ξανά ορίσουμε τι είναι σωστό και τι λάθος σε τούτη την
κοινωνία, κάποιοι θα πρέπει να υπενθυμίζουμε ότι πέραν
των υλικών επιδιώξεων ή και της κοινωνικής καταξίωσης,
υπάρχει και η παράμετρος της ηθικής. 

Παράμετρος που περιλαμβάνει διαφορετικών ειδών
αρετές που δεν εξαγοράζονται ούτε και κοστολογούνται
σε κανένα χρηματιστήριο ανά τον πλανήτη. Αρετές όπως
η αξιοπρέπεια, ακεραιότητα και φυσικά η τιμιότητα, που
ο καθένας πρέπει να διατηρεί ως μέλος της κοινωνίας των
πολιτών, τηρώντας έτσι τους άγραφους κανόνες της. 

Τούτη ακριβώς η πτυχή δεν έχει καθόλου επισημανθεί
στην υπόθεση του Γιώργου Κούμα έτσι όπως διαμορφώθηκε
έπειτα από τη δημοσιοποίηση του πορίσματος της Επιτροπής
Δεοντολογίας που καταλήγει στην παραβίαση του ασυμ-
βίβαστου εκ μέρους του προέδρου της Ομοσπονδίας. 

Ανάμεσα στο δικηγορικό showπου εκτυλίσσεται μεταξύ
των νομικών του κύριου Κούμα και των μελών της Επιτροπής
Δεοντολογίας, ο πρόεδρος της ΚΟΠ για μια ακόμη φορά
βρίσκεται στο κάδρο δημοσιευμάτων που τον φέρουν να
εμπλέκει την επιχειρηματική του δράση με την ιδιότητά
του και μάλιστα τούτη τη φορά έχουν ως πηγή πληροφοριών
έρευνα από τους θεσμούς του κράτους. 

Η «βρώμα» και οι φήμες που υπάρχουν γύρω από τον
Κούμα, δεν είναι μήτε πρόσφατες, μήτε έχουν απασχολήσει
πρότινος τον κόσμο του ποδοσφαίρου. Αντιθέτως, πριν
ακόμη αναλάβει την προεδρία της ΚΟΠ, το 2018, οι μύθοι,
τα ψέματα ή και οι αλήθειες που συνόδευαν τη φήμη του
λάμβαναν τεράστιες διαστάσεις. 

Ο ίδιος ποτέ δεν φρόντισε να καθαρίσει το όνομά του,
μήτε μπήκε στον κόπο να απαντήσει ευθαρσώς και με ει-
λικρίνεια όσα του καταλογίζουν. Αντιθέτως, όλα αυτά τα
χρόνια, λειτουργώντας μακριά από τα φώτα της δημοσιό-
τητας, φέρεται να συσσωρεύει ολοένα και μεγαλύτερη
εξουσία, χωρίς να δείχνει ότι επηρεάζεται ή ενοχλείται
από φήμες ή και από τις αντιδράσεις του κόσμου που στην
συντριπτική του πλειοψηφία δεν τρέφει και τις καλύτερες
των εντυπώσεων σχετικά με τη δράση του. 

Ο κύριος Κούμας δεν δείχνει να νοιάζεται να βελτιώσει
το προφίλ του ανάμεσα στην κοινή γνώμη, πολύ περισ-
σότερο, δε, να δώσει απαντήσεις ξεκάθαρες σε σχέση με
το τι του καταλογίζουν. 

Περί της ηθικής ο λόγος λοιπόν, τούτη η διάσταση στο
όλο θέμα ποτέ δεν συζητήθηκε, μάλλον γιατί και ο ίδιος –
αλήθεια– ποτέ δεν νοιάστηκε ν’ αναδείξει. 

Κρίση (διαιτητική) 
και νοημοσύνη...

Ακόμη και στην εποχή του VAR, έστω και
μετά από πολλές προσπάθειες απλούστευ-
σης κάποιων κανονισμών διαιτησίας, το
σωστό ή λάθος σε σχέση με την απόφαση
ενός διαιτητή ποτέ δεν θα φθάσει σε επίπεδο
άσπρο ή μαύρο. Από τη στιγμή που καμία
αλλαγή ή τροποποίηση σε κανονισμούς,
κανένα σύστημα τεχνολογίας δεν μπορούν
να αφαιρέσουν εντελώς και απ’ όλους τους
κανονισμούς την κρίση του διαιτητή στην
αξιολόγηση και πριν σφυρίξει ή δεν σφυρίξει

σε μια φάση, οι απόψεις θα διίστανται.
Ο κάθε ένας λοιπόν, εμπλεκόμενος στο ποδόσφαιρο,

δικαιούται να έχει άποψη. Σεβαστή και κατανοητή, για
όλα όμως υπάρχουν όρια. Άλλο, για παράδειγμα, η διαφο-
ρετική άποψη ως προς τη φυσική ή όχι θέση του χεριού,
με βάση τη στάση του σώματος ή την κίνηση του ποδο-
σφαιριστή και άλλο μια διαφορετική άποψη, είτε από
άγνοια κάποιων κανονισμών είτε απλά γιατί θα πρέπει να
αποδοθεί αλλού η ευθύνη για μια αποτυχία, να δημιουρ-
γηθούν εντυπώσεις, να… πορωθεί ο οπαδός, να πιεστεί
ο διαιτητής της επόμενης αγωνιστικής. Σεβαστή η διαφο-
ρετική άποψη, εκεί και όπου μια φάση και μια απόφαση
επιδέχεται αμφισβήτησης ή διαφορετικής ερμηνείας, όχι
όμως και η υποτίμηση της νοημοσύνης μας. Και δυστυχώς,
κατά καιρούς δηλώσεις, αναρτήσεις ή ανακοινώσεις, δη-
μιουργούν ξεκάθαρα την εντύπωση αυτή. Τα πρώτα τέτοια
σημάδια έκαναν την εμφάνισή τους και στο φετινό πρω-
τάθλημα.

Υπάρχει, ωστόσο, μια διαφοροποίηση σε σχέση με το
σκηνικό αρκετών προηγούμενων χρόνων. Διαφοροποίηση
που δίνει μια ελπίδα, έστω μικρή. Στην εποχή λοιπόν που
ζούμε, κυρίως από πλευράς τεχνολογίας, ο φίλαθλος κόσμος
έχει τη δυνατότητα να διαμορφώνει πολύ πιο ξεκάθαρη
άποψη. Έχει τη δυνατότητα να ενημερώνεται και να
γνωρίζει τα περί κανονισμών διαιτησίας. Μιλάμε βέβαια,
για μια νέα γενιά φιλάθλων, αυτών που δεν αποδέχονται
τα πάντα, δεν υιοθετούν ό,τι μπορεί να τους… σερβίρουν
απλά και μόνο επειδή προέρχεται από την ομάδα τους.
Για τους υπόλοιπους, στου κουφού την πόρτα…

Καλό θα είναι λοιπόν να συμβαδίσουν με αυτό και οι
αρμόδιοι παράγοντες των ομάδων μας. Τα γενικά και
αόριστα παράπονα για τη διαιτησία, το ναι μεν ο κανονισμός
αλλά εμείς αυτό πιστεύουμε, καλό θα ήταν να αλλάξει,
να… εκσυγχρονιστεί. Η τηλεόραση, ο ολοένα και καλύτερος
τρόπος κάλυψης και βέβαια το VAR δίνουν τη δυνατότητα
σε όσους θέλουν, και την ίδια ώρα, αφήνουν εκτεθειμένους
ανεπανόρθωτα, όσους τα αγνοούν…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Σκηνές απείρου κάλλους: Σκηνές απείρου
κάλλους με τις διαφωνίες Ομόνοιας- Εθνικού
Άχνας για το θέμα του Μάριου Ηλία. Όσο κωμικο-
τραγικό ήταν το «πριν», άλλο τόσο είναι και το «με-
τά». Κανείς όμως δεν είναι υποχρεωμένος να πι-
στέψει κανέναν από τους δύο. 

Ομόνοια και ενίσχυση: Όλοι όσοι ανήκουν στο
στρατόπεδο της Ομόνοιας –παίκτες, αθλητικός διευ-

θυντής, εκπρόσωπος Τύπου– λένε ότι η ομάδα πάει
για πρωτάθλημα. Η ενίσχυση της ομάδας όμως δεν
ταιριάζει με τα λεγόμενα.

Ο Μάριος Ηλία: Κανείς ποδοσφαιριστής δεν θα
ήθελε να είναι στη θέση του Μάριου Ηλία. Τράβηξε
τα πάνδεινα, χωρίς να φταίει σε τίποτα, και στο τέ-
λος έμεινε με την επιθυμία να κάνει ένα βήμα στην
καριέρα του. Κρίμα πάντως για ένα παιδί που έδειξε

δυνατότητες και προοπτική. Πολύ κρίμα. Γιατί πλή-
ρωσε τους εγωισμούς και τις ματαιοδοξίες άλλων. 

Δύο διακοπές σε εφτά αγωνιστικές: Σε εφτά
αγωνιστικές –την έβδομη θα τη συμπληρώσουμε
την επόμενη αγωνιστική– έχουν σημειωθεί ήδη δύο
διακοπές λόγω εθνικών ομάδων. Όλοι καταλαβαί-
νουν ότι έχει παραγίνει το κακό αλλά κανείς δεν κά-
νει τίποτα. Για ευνόητους λόγους.

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Από την επόμενη σεζόν 2024-2025
πολύ μεγάλες αλλαγές θα συντελε-
στούν στον τρόπο διεξαγωγής τόσο
του Champions League όσο και των
άλλων δύο ευρωπαϊκών διοργανώ-
σεων, του Europa League και του
Conference League. 

Αυτή τη φορά πρόκειται να γίνουν
δομικές αλλαγές που αλλάζουν όλον
τον τρόπο διεξαγωγής των ευρωπαϊ-
κών διοργανώσεων. Δεν θα είναι
υπερβολή αν πούμε ότι θα έχουμε
ένα μεγάλο, ενιαίο πρωτάθλημα όλης
της Ευρώπης με 36 ομάδες και άλλα
δύο μικρότερα με επίσης 36 ομάδες
στο κάθε ένα, για το Europa και το
ConferenceLeague. Η αντικατάσταση
του format των ομίλων με το νέο (ελ-
βετικό) σύστημα διεξαγωγής των ευ-
ρωπαϊκών διοργανώσεων, ανατρέπει
όλα τα μέχρι σήμερα δεδομένα και
δημιουργεί εντελώς νέες συνθήκες. 

Πού πάνε τα 4 νέα εισιτήρια;
Οι ομάδες του Champions, λοιπόν,

γίνονται 36 –αυξάνονται κατά τέσ-
σερις. Η UEFA ήθελε πολύ να στηρίξει
τις χώρες που την στήριξαν στην
κόντρα με την European Super Lea-
gue, αλλά να δώσει και ένα ακόμη
μεγαλύτερο παράθυρο στους μικρούς.
Το ένα λοιπόν από τα τέσσερα επι-
πλέον εισιτήρια θα πάει σε «μικρό»
και τα άλλα τρία σε «μεγάλους». Τα
δύο εισιτήρια από τα επιπλέον 4 θα
πηγαίνουν στις χώρες που την αμέσως
προηγούμενη χρονιά (και μόνο σε
αυτή τη μία σεζόν) οι ομάδες τους
συγκέντρωσαν τους περισσότερους
βαθμούς. Στην τελευταία πενταετία
η Αγγλία είναι πάντα μέσα στις δύο
πρώτες χώρες. Άρα επί της ουσίας –
πλην απίθανου απρόοπτου– το ένα
εισιτήριο θα πηγαίνει μονίμως στους

Άγγλους. Το δεύτερο εισιτήριο πη-
γαίνει επίσης σε μεγάλο ευρωπαϊκό
πρωτάθλημα (Ισπανία ή Γερμανία
συνήθως είναι οι δύο χώρες που μα-
ζεύουν πολλούς βαθμούς). Τέλος, ξε-
κάθαρα ευνοημένη είναι και η Γαλλία
η οποία θεωρείται η πλέον αδικημένη,
ως 5η χώρα της ειδικής βαθμολογίας
της UEFA (σήμερα βάζει δύο ομάδες
απευθείας στους ομίλους) και με το
νέο φορμάτ θα βγάζει τρεις, αρκεί
φυσικά να παραμένει στην 5η θέση
της κατάταξης. 

O πρωταθλητής Κύπρου
Όσο για το τέταρτο εισιτήριο που

πάει στους «μικρούς» –και αυτό αφορά
και το κυπριακό ποδόσφαιρο– αυτό
θα γίνει μέσω των προκριματικών
(πλέι οφ) των πρωταθλητών. Μέχρι
σήμερα λοιπόν, από αυτούς τους προ-
κριματικούς έφταναν στους ομίλους
τέσσερις ομάδες, πλέον θα φτάνουν
πέντε και άρα, θεωρητικά πάντα, για
τον πρωταθλητή μας τα πράγματα
θα είναι κάπως καλύτερα. 

Ενιαίο πρωτάθλημα
Οι όμιλοι λοιπόν καταργούνται

και μένει μόνο ένας όμιλος στον οποίο
μετέχουν και οι 36 και μία ενιαία βαθ-
μολογία. Πώς θα παίζουν όμως, αφού
προφανώς δεν μπορούν όλοι με όλους;
Οι 36 θα σχηματίζουν τέσσερα γκρουπ

δυναμικότητας των εννέα ομάδων
με βάση την ειδική βαθμολογία της
UEFA. Το γκρουπ των ισχυρών, το
δεύτερο πιο δυνατό, το τρίτο και το
τέταρτο. Η κάθε ομάδα σε όποιο
γκρουπ κι αν ανήκει θα παίζει 8 αγώ-
νες με 8 ομάδες από τα τέσσερα
γκρουπ (δύο από το κάθε ένα). 

Με λίγα λόγια αν είσαι στο δεύτερο
γκρουπ δυναμικότητας θα παίξεις
οχτώ ματς: με δύο ομάδες από το
πρώτο, δύο από το δεύτερο, δύο από
το τρίτο και δύο από το τέταρτο
γκρουπ. Ένα εντός και ένα εκτός με
την ομάδα από τα κάθε γκρουπ ώστε

στο τέλος να έχεις παίξει 4 ματς εντός
έδρας (από ένα με εκπρόσωπο του
κάθε γκρουπ) και 4 ματς εκτός έδρας
(επίσης από ένα με εκπρόσωπο του
κάθε γκρουπ).

Ενιαία βαθμολογία
Όταν θα τελειώνουν και οι 8 αγω-

νιστικές θα σχηματίζεται μία ενιαία
βαθμολογία και για τις 36 ομάδες με
βάση τα αποτελέσματά τους. Οι πρώ-
τες οχτώ ομάδες θα προκρίνονται
απευθείας στη φάση των 16 της διορ-
γάνωσης. Οι ομάδες από τη θέση 9-
16 θα αντιμετωπίζουν σε διπλά νοκ-

άουτ ματς τις ομάδες από τις θέσεις
17-24 με τη ρεβάνς στην έδρας τους
και οι οχτώ νικήτριες θα προκρίνονται
στη φάση των 16, όπου θα περιμένουν
οι 8 πρώτες. Οι ομάδες από 25 -36
φυσικά θα αποκλείονται.

Με τον ίδιο ακριβώς τρόπο θα διε-
ξάγονται και οι δύο διοργανώσεις
του Europa. Το ερώτημα είναι αν θα
πάψουν οριστικά και αμετάκλητα οι
διοργανώσεις να λειτουργούν προς
τα κάτω σαν συγκοινωνούντα δοχεία.
Δεν είναι οριστικό, αλλά μάλλον είναι
το πιθανότερο σενάριο. Δεν θα συ-
νεχίζουν δηλαδή στο Europa κάποιοι
από αυτούς που αποκλείστηκαν από
το Champions κοκ. Υπάρχει βέβαια
η εξής σκέψη για να συνεχίσει να
λειτουργεί το υπάρχον καθεστώς με
κάποιο τρόπο, στο οποίο θα εμπλέ-
κονται οι χαμένοι των «μπαράζ» (των
ενδιάμεσων φάσεων του Champions
League και του Europa), αλλά με τα
σημερινά δεδομένα τέτοιο σενάριο
δεν περνάει και η κάθε διοργάνωση
θα λειτουργεί αμιγώς με τις δικές της
ομάδες από την αρχή ως το τέλος.

Από την φάση των «16» και μετά
ασφαλώς δεν αλλάζει απολύτως τί-
ποτα, μέχρι την τετράδα, όπου εξα-
κολουθεί να υπάρχει η σκέψη για
φάιναλ φορ σε μία πόλη, αλλά για
την ώρα κάτι τέτοιο δεν έχει αποφα-
σιστεί.

Champions League: Eνιαίο
πρωτάθλημα με 36 ομάδες

Αλλάζουν μορφή και μεγαλώνουν οι 3 ευρωπαϊκές διοργανώσεις από τη νέα σεζόν 

Η αντικατάσταση του format των ομίλων με το νέο (ελβετικό) σύστημα διεξαγωγής των ευρωπαϊκών διοργα-
νώσεων, ανατρέπει όλα τα μέχρι σήμερα δεδομένα και δημιουργεί εντελώς νέες συνθήκες.

Περισσότερα έσοδα
Με το νέο φορμάτ η UEFA προσδοκά και είναι δεδομένο ότι θα εκτοξεύ-
σει τα έσοδά της και άρα και τα χρήματα που θα μοιράζει στις ομάδες. Αυ-
τό θα συμβεί και για τους επιπλέον αγώνες που προσθέτει και φυσικά
από τα έσοδα που θα προκύψουν από αυτές και τα τηλεοπτικά δικαιώμα-
τα. Πλέον το Champions League από τον Σεπτέμβριο μέχρι τον Δεκέμ-
βριο θα είναι σχεδόν κάθε εβδομάδα στις οθόνες όλου του πλανήτη,
αφού οι έξι αγωνιστικές των ομίλων γίνονται οχτώ και επιπλέον προστί-
θεται και η ενδιάμεση φάση με άλλες δύο αγωνιστικές. Με λίγα λόγια
έχουμε επιπλέον τέσσερις Τρίτες, Τετάρτες και Πέμπτες μέσα στη σεζόν
και κυρίως στο πρώτο μισό της, όπου θα υπάρχουν αγώνες των διασυλλο-
γικών ευρωπαϊκών διοργανώσεων. Άρα 12 επιπλέον βραδιές που οι τη-
λεοπτικοί πάροχοι θα δείχνουν ποδόσφαιρο. Αυτό είναι το νέο format
των τριών ευρωπαϊκών διοργανώσεων που φιλοδοξεί να ικανοποιήσει
και τους «μεγάλους» αλλά και τους «μικρούς».

<<<<<<<

Η UEFA ήθελε πολύ να
στηρίξει τις χώρες που
την στήριξαν στην κόντρα
με την European Super
League, αλλά να δώσει και
ένα ακόμη μεγαλύτερο
παράθυρο στους μικρούς. 
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Ξόδεψαν περισσότερα,
πήραν λιγότερα αγαθά
Ξόδεψαν περισσότερα για να αγορά-
σουν λιγότερα βασικά είδη διατροφής
τα ελληνικά νοικοκυριά το 2022. Σύμ-
φωνα με έρευνα, τα ελληνικά νοικοκυ-
ριά πλήρωσαν πέρυσι περισσότερα χρή-
ματα για γάλα, λάδι και ψωμί, ενώ οι πο-
σότητες που κατανάλωσαν ήταν λιγότε-
ρες σε σύγκριση με το 2021. Σελ. 8

ΠΑΝΑΚΡΙΒΗ Η ΑΘΗΝΑ

Στα ύψη τα ενοίκια
για φοιτητικά σπίτια
Εξαιρετικά δύσκολη είναι η ενοικίαση
φοιτητικής στέγης στις πόλεις της Ελλά-
δας με τη μεγαλύτερη ζήτηση. Η Geoa-
xis καταγράφει μέση ετήσια αύξηση των
τιμών των ενοικίων κατά 18,7%, συγκρι-
τικά με πριν από δέκα χρόνια. Στην Αθή-
να  καταγράφεται αύξηση των τιμών κα-
τά 23,7%. Σελ. 12

Προς ρεκόρ τουριστικών εσόδων
Κώστας Κουμής: Σημαντική αύξηση των αφίξεων – Η εθνική στρατηγική και το άνοιγμα σε νέες αγορές

Κύπρος 4,19% 0,21%

Γερμανία 2,93% 0,20%

Γαλλία 3,51% 0,23%

Ιταλία 4,86% 0,33%

Ισπανία 4,02% 0,23%

Ιρλανδία 3,25% 0,12%

Ελλάδα 4,43% 0,32%

Ην. Βασίλειο 4,44% 0,19%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Σε κομβικό σημείο ο νέος Δρόμος του Μεταξιού

Εχει καλυφθεί αριθμητικά το κενό
της ρωσικής αγοράς, ενώ κατα-
γράφεται σημαντική αύξηση τόσο
στις αφίξεις –σε σχέση με πέρ-
σι– όσο και στα έσοδα τονίζει ο
υφυπουργός Τουρισμού Κώστας
Κουμής. Επισημαίνει μάλιστα ότι
η αύξηση πέραν του 30% των εσό-

δων, πολύ πιθανό να οδηγήσει
σε νέο ρεκόρ. Για το θέμα της επέ-
κτασης της τουριστικής περιόδου
αναφέρει ότι χρειάζεται ολοκλη-
ρωμένος σχεδιασμός που περι-
λαμβάνει λύσεις για το εργασιακό
και την ενίσχυση της αεροπορικής
σύνδεσης. Στο μεταξύ, η διαδι-

κασία επικαιροποίησης της Εθνι-
κής Στρατηγικής για τον τουρισμό
τρέχει και αναμένεται να ολοκλη-
ρωθεί τους επόμενους μήνες. Σε
συνέντευξη στην «Κ» ο υφυπουρ-
γός Τουρισμού αναφέρθηκε σε
στοιχεία που μπορούν να εμπλου-
τίσουν την προβολή της Κύπρου

στο εξωτερικό, ενώ περιέγραψε
ενέργειες στις οποίες προχωρά
το υπουργείο, οι οποίες συμμορ-
φώνονται και στο φετινό μήνυμα
της Παγκόσμιας Ημέρας Τουρι-
σμού για στόχευση στην πράσινη
μετάβαση και τις πράσινες επεν-
δύσεις. Σελ. 4

Το φθινόπωρο του 2013, στο πλαίσιο επίσκεψής του στο Καζακστάν, ο Κινέζος πρόεδρος Σι Τζιπίνγκ παρουσίαζε το δαιδαλώδες σχέδιό του για
τον νέο Δρόμο του Μεταξιού, όπως ονομάστηκε το δίκτυο υποδομών που έθεσε σε εφαρμογή η Κίνα για να συνδέσει 150 χώρες σε Ασία, Αφρική
και Ευρώπη. Το φιλόδοξο σχέδιο έχει έκτοτε υλοποιηθεί σε μεγάλο βαθμό. Σήμερα, καθώς το εκτεταμένο αυτό σχέδιο επενδύσεων σε οδικά
δίκτυα, σιδηροδρομικές συνδέσεις, λιμάνια και μεγάλους αυτοκινητοδρόμους εισέρχεται στη δεύτερη δεκαετία του, έρχεται αντιμέτωπο με μια
ραγδαία αλλαγή των συνθηκών. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Tου ΜΠΕΝ ΓΟΥΊΝΚ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Το γεγονός ότι τα δύο Σώματα του
αμερικανικού Κογκρέσου διοι-
κούνται από διαφορετικά κόμματα
εγγυάται ότι κανένα από τα δύο
δεν θα λάβει όσα θέλει. Ωστόσο,
οι συντηρητικοί βουλευτές της
Βουλής των Αντιπροσώπων κα-
ταβάλλουν ούτως ή άλλως την
προσπάθειά τους για τον ομο-
σπονδιακό προϋπολογισμό. Ε-
ντούτοις θα πρέπει να επισημαν-
θεί ότι τα αιτήματά τους είναι
τόσο ακραία, ώστε δεν υπάρχει
καμία πιθανότητα να ψηφισθούν
από τη Γερουσία, την υπό τον
έλεγχο των Δημοκρατικών. Κάτι
τέτοιο είναι απαιτούμενο για να
μη διακοπεί η λειτουργία του κρα-
τικού μηχανισμού. Κι ενώ θα ήταν
δυνατόν να αποφευχθεί η εξέλιξη

αυτή ή έστω να είναι βραχύβια,
μια ευρύτερη παύση λειτουργίας
δείχνει αναπόφευκτη. Σήμερα,
ως εκ τούτου, τα δύο Σώματα κα-
ταβάλλουν μια ύστατη προσπά-
θεια να μην επέλθει το κλείσιμο
πριν από την προθεσμία της Κυ-
ριακής. Γερουσιαστές των Ρε-
πουμπλικανών και των Δημοκρα-
τικών είναι έτοιμοι να λάβουν μέ-
τρα για να εξασφαλίσουν πίστωση
χρόνου, διατηρώντας εν ενεργεία
την κυβέρνηση και έχοντας πε-
ριθώριο να συνεχίσουν τις επί
του προϋπολογισμού διαπραγ-
ματεύσεις. Βέβαια, στην Βουλή
των Αντιπροσώπων οι Ρεπουμ-
πλικανοί έχουν υποσχεθεί να φέ-
ρουν κωλύματα. Ο Ρεπουμπλικα-
νός πρόεδρός της Κέβιν Μακάρθι,

εν τω μεταξύ, θα προσπαθήσει
να προωθήσει τις προτάσεις δα-
πανών του κόμματός του για το
σύνολο του έτους με έμφαση στην
άμυνα, στην εσωτερική ασφάλεια,
στη γεωργία και στην κρατική
και ξένη βοήθεια.  Εάν ψηφισθούν
τα ανωτέρω σχέδια, κάτι απαραί-

τητο, τότε θα αποφευχθεί η δια-
κοπή λειτουργίας το Σαββατοκύ-
ριακο. Ωστόσο, οι προτάσεις νο-
μοσχεδίων των Δημοκρατικών
πιθανώς με τις παρεμβάσεις των
Ρεπουμπλικανών να μην προχω-
ρήσουν, οπότε και να μην κατα-
λήξουν σε ψηφοφορία – θα πρό-
κειται, βεβαίως, για μια πραγμα-
τικά ασυνήθιστη κίνηση από μόνη
της, δεδομένου ότι τα νομοσχέδια
υποβάλλονται από τον αρχηγό
του κόμματός τους. Το θέμα συ-
νίσταται στο ότι μια ευάριθμη
ομάδα σκληροπυρηνικών συν-
τηρητικών κωλυσιεργεί σκοπίμως
με άκρως πολιτικοποιημένο τρό-
πο. Η εκπρόσωπος Μάρτζορι Τέι-
λορ Γκριν δήλωσε συγκεκριμένα
την Κυριακή ότι αντιτίθεται σε

δαπάνες 300 εκατ. δολαρίων με
στόχο την εκπαίδευση των ου-
κρανικών στρατευμάτων, ποσό
που αντιστοιχεί στο 0,02% του
συνολικού προϋπολογισμού του
1,5 τρισ. δολαρίων. Αλλα μέλη
της Βουλής ζητούν να απορριφθεί
η δίωξη του τέως προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ από το υπουργείο
Δικαιοσύνης και να μην καλύπτει
έξοδα αμβλώσεων το Πεντάγωνο
για τα μέλη του – όλες είναι οι-
κονομικά αμελητέες. Η σκληρο-
πυρηνική ομάδα θέλει να εξα-
σφαλίσει ότι οι λοιπές κατηγορίες
δαπανών δεν θα υπερβούν το
ανώτατο όριο του 1,47 τρισ. δο-
λαρίων, περίπου 60 δισ. δολάρια
κάτω από το επίπεδο που πρότεινε
ο Μακάρθι στις αρχές του μηνός.

Κίνδυνος «λουκέτου» στην Ουάσιγκτον

<<<<<<

Συνέντευξη
υφυπουργού
Τουρισμού
στην «Κ»

Μικρό καλάθι
λογιστών για
φορολογική
μεταρρύθμιση
Θέλουν πρωταγωνιστικό ρόλο

«Ενοχλημένοι» παρουσιάζονται
οι λογιστές από τη διαδικασία
για τη φορολογική μεταρρύθ-
μιση, στην οποία όπως υποστη-
ρίζουν δεν είναι πρωταγωνιστές,
αλλά «κομπάρσοι». Εκτιμούν
ότι έπρεπε από την πρώτη ημέ-
ρα να αξιοποιηθεί ο κλάδος για
το εγχείρημα αυτό. Υποστηρί-
ζουν επίσης ότι πολλά από όσα
ανακοινώθηκαν είναι ανεφάρ-
μοστα. Σελ. 6

Τα ανοικτά
μέτωπα για
το χαλλούμι
Διαφωνίες και προσφυγές

Αυξήσειςγύρω στο 10% σε επίπεδο
εξαμήνου 2023 παρουσιάζεται
στην αξία εξαγωγών χαλλουμιού.
Ωστόσο τα δεινά του προϊόντος
συνεχίζονται και τα μέτωπα πα-
ραμένουν ανοικτά. Η διαφωνία
των αιγοπροβατοτρόφων με τους
τυροκόμους και η πρόταση για
τους Big Four. Σελ. 5

ΕΜ. ΜΑΚΡΟΝ

Υπόσχεται
έλεγχο τιμών
στην ενέργεια
μέσα στο 2023

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

<<<<<<

Σκληροπυρηνικοί Ρε-
πουμπλικανοί καθυ-
στερούν τη συμφω-
νία προβάλλοντας ζη-
τήματα που οικονομι-
κά είναι αμελητέα.
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Tης ΣΒΈΝΤΖΑ ΣΟΎΛΤΣΕ*

Οι μεμονωμένες χώρες λίγα μπο-
ρούν να κάνουν από μόνες τους
για να αντιμετωπίσουν την κλι-
ματική αλλαγή, την απώλεια
βιοποικιλότητας και τις πανδη-
μίες. Οι επιπτώσεις αυτών των
κρίσεων δεν σταματούν στα σύ-
νορα των χωρών, οπότε η παγ-
κόσμια κοινότητα πρέπει να αν-
τιμετωπίσει αυτά τα ζητήματα
από κοινού. Αυτό κοστίζει χρή-
ματα κι εδώ έρχεται η Παγκό-
σμια Τράπεζα. Αλλωστε είναι ο
μεγαλύτερος αναπτυξιακός χρη-
ματοδοτικός οργανισμός του
κόσμου κι επομένως ασκεί ση-
μαντική επιρροή στην αποδέ-
σμευση κεφαλαίων για την κα-
ταπολέμηση της κλιματικής κρί-
σης και άλλων παγκόσμιων προ-
κλήσεων. Ενώπιον αυτών η Παγ-
κόσμια Τράπεζα οφείλει να προ-
σαρμόσει το τρέχον επιχειρη-
ματικό της μοντέλο. Πρέπει να
στηρίξει τις χώρες στο να ακο-
λουθήσουν πιο βιώσιμο τρόπο
ζωής, παραγωγής και κατανά-
λωσης. Στόχος είναι, επίσης, να
είμαστε καλύτερα προετοιμα-
σμένοι για κλιματικούς κινδύ-
νους, μελλοντικές πανδημίες
και άλλες κρίσεις, διότι η με
κάθε κόστος ανάπτυξη δεν απο-
τελεί επιλογή. Καθαρό περιβάλ-
λον, σταθερό κλίμα, ειρήνη και
παγκόσμια υγεία είναι παγκό-
σμια δημόσια αγαθά αναγκαία
για να επιβιώσουμε όλες και
όλοι. Η παροχή ή η προστασία
παγκόσμιων δημόσιων αγαθών
στον παγκόσμιο Νότο θα κοστί-
σει περίπου 2,4 τρισ. δολ. ετη-
σίως έως το 2030. Αυτός ο αριθ-
μός μπορεί να ακούγεται μάλλον
ανησυχητικός.

Ομως, όπως σωστά επισημαί-
νει η Παγκόσμια Τράπεζα, πρό-
κειται για μικρό κόστος σε σύγ-
κριση με τις δαπάνες που θα συ-
νεπαγόταν η πλήρης απραξία
μας, διότι όσο νωρίτερα η παγ-
κόσμια κοινότητα αντιμετωπίσει
αυτές τις προκλήσεις, τόσο μι-
κρότερες θα είναι οι αρνητικές
συνέπειες και το κόστος. Μελέ-
τες καταδεικνύουν ότι κάθε δο-
λάριο που επενδύεται στην πρό-
ληψη και στη βιωσιμότητα εξοι-
κονομεί τέσσερα δολάρια από
την αντιμετώπιση κρίσεων μα-

κροπρόθεσμα. Πώς όμως μπορεί
η Παγκόσμια Τράπεζα να έχει
πρόσβαση στα απαραίτητα κε-
φάλαια; Τροποποιώντας τις δο-
μές και τους τρόπους λειτουργίας
της, είναι η απάντηση, και δη
με τη μόχλευση περισσότερων
ιδιωτικών κεφαλαίων. Επίσης,
θα βοηθούσε να αλλάξει τα κρι-
τήρια χορήγησης δανείων και
να προσφέρει, για παράδειγμα,
ευνοϊκότερα δάνεια για την προ-
στασία των δημόσιων αγαθών. 

Τα πέντε ιδρύματα του ομίλου
της Παγκόσμιας Τράπεζας πρέ-
πει να συνεργαστούν στενότερα.
Μέχρι στιγμής αυτοί οι θεσμοί
επικεντρώνονταν είτε στον δη-
μόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα,
ενώ παρατηρείται έλλειψη συ-
νεργασίας μεταξύ τους. Κι όμως,
χρειαζόμαστε συντονισμένη
προσέγγιση δημόσιου και ιδιω-
τικού τομέα.

Η επένδυση σε ανανεώσιμες
πηγές ενέργειας αξίζει τον κόπο,
επειδή γίνονται όλο και περισ-
σότερο η φθηνότερη και, του-
λάχιστον θεωρητικά, η καλύτερη
οικονομική επιλογή. Η ιδέα του
ενιαίου ομίλου της Παγκόσμιας
Τράπεζας / One World Bank Gro-
up, την οποία υποστηρίζω, ση-
μαίνει πως όλα τα ιδρύματα πα-
ρέχουν στις δανειολήπτριες χώ-
ρες συντονισμένη στήριξη, βα-
σισμένα σε κοινές ή συμπληρω-
ματικές αναλύσεις. Για παρά-
δειγμα, θα συμβουλεύονταν νέες
αναλύσεις του ιδιωτικού τομέα
και εκθέσεις χωρών που εστιά-
ζουν στις κλιματικές και ανα-
πτυξιακές προκλήσεις. Επίσης,
θα πρέπει να ενεργοποιούν τα
αντίστοιχα εργαλεία τους για
να αλληλοσυμπληρώνονται όπου
υπάρχουν κενά. Μια τέτοια προ-
σέγγιση, τέλος, θα βοηθούσε
την Παγκόσμια Τράπεζα να εν-
τοπίσει καλύτερα τα εμπόδια
στις ιδιωτικές επενδύσεις και
να τα αντιμετωπίσει αποτελε-
σματικά.

* Η κ. Σβέντζα Σούλτσε είναι υπουρ-
γός Οικονομικής Συνεργασίας και
Ανάπτυξης της Γερμανίας. Το άρθρο
δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Ιν-
στιτούτου Φρίντριχ Εμπερτ
(https://www.ips-journal.eu/).

Η κατάσταση στην οικονομία 
Η ευρωπαϊκή οικονομία παρέμεινε στάσιμη κα-
τά το πρώτο μισό του 2023 και παρουσιάζει υπο-
χώρηση κατά το τρίτο τρίμηνο του έτους. Αυτό
συμβαίνει επειδή υποχωρεί η ζήτηση για εξα-
γωγές και παραμένει χαμηλή η επενδυτική δρα-
στηριότητα από επιχειρήσεις και νοικοκυριά,
συνέπεια της περιοριστικής νομισματικής πολι-
τικής που εφαρμόζει η ΕΚΤ. Υποχώρηση κατα-
γράφεται και στον τομέα των υπηρεσιών ο οποί-
ος όλο το προηγούμενο διάστημα παρουσίαζε
αξιοσημείωτη ανθεκτικότητα σε αντίθεση με τη
βιομηχανική παραγωγή. Την κατάσταση διασώ-
ζει η αγορά εργασίας η οποία παρουσιάζει θετι-
κές επιδόσεις με την ανεργία να βρίσκεται στο
ιστορικό χαμηλό του 6,4%, αν και η δημιουργία
νέων θέσεων εργασίας αυτή την περίοδο είναι
περιορισμένη. Σύμφωνα με τις προβλέψεις η
ανάπτυξη θα κυμανθεί φέτος στο 0,7% ενώ τα
επόμενα δύο χρόνια θα ανέλθει σε οριακά βελ-
τιωμένα επίπεδα με 1% και 1,5% για το 2024 και
το 2025 αντίστοιχα. 

••••
Η κατάσταση στις τράπεζες
Ο ευρωπαϊκός τραπεζικός τομέας παραμένει
ανθεκτικός κατά τη διάρκεια αυτής της περιό-
δου διατηρώντας ικανοποιητικά κεφαλαιακά
αποθέματα, ισχυρή ρευστότητα, βελτιωμένα
στοιχεία ενεργητικού και αυξημένη κερδοφο-
ρία. Το ύψος των πρωτοβάθμιων κεφαλαίων
παραμένουν σταθερά ψηλά στα τελευταία τρί-
μηνα και ανέρχονται κατά μέσο όρο στο ιστορι-
κό ψηλό του 15,5% για τις σημαντικές τράπεζες
του ευρωσυστήματος. Αντίστοιχη είναι και η ει-
κόνα στο μέτωπο της ρευστότητας με τον δεί-
κτη να καταγράφεται στο 161% και μεγαλύτε-
ρος από τα επίπεδα που βρισκόταν πριν την
πανδημία. Εντυπωσιακά είναι τα αποτελέσματα
και για την ποιότητα του ενεργητικού με τον
δείκτη ΜΕΧ να βρίσκεται μόλις στο 1,8% που
επίσης αποτελεί ιστορικό χαμηλό. Τέλος, στο
μέτωπο της κερδοφορίας, το πρώτο τρίμηνο
του 2023 ο δείκτης απόδοσης κεφαλαίων ήταν
στο 9,6%, που είναι το ψηλότερο από το 2014
όταν η ΕΚΤ ανέλαβε την κοινή εποπτεία των ση-
μαντικών τραπεζών. 

••••
Σταθερά μειωμένη
παραγωγή 
Ο μεγάλος φόβος του πετρελαίου επανέρχεται
με την τιμή των δικαιωμάτων προθεσμίας στο
αμερικανικό αργό να διαπραγματεύονται στα 95
δολάρια το βαρέλι. Αυτή είναι η ψηλότερη τιμή
από τον Αύγουστο του 2022 και ήδη τα καμπανά-
κια κινδύνου άρχισαν να ηχούν. Η άνοδος ήταν
το αποτέλεσμα μειωμένης παραγωγής η οποία
υπολογίζεται στα 22 εκατομμύρια βαρέλια ημε-
ρησίως, μια εξέλιξη που αν δεν αντιστραφεί θα
διατηρήσει τις τιμές στα ψηλά για ένα μεγάλο

χρονικό διάστημα χωρίς να αποκλείονται περαι-
τέρω αναταράξεις αν ο ΟΠΕΚ συνεχίσει την πε-
ριορισμένη παραγωγή λόγω των προβλέψεων
για ύφεση. Σε σημείωμα ημερομηνίας 22 Σε-
πτεμβρίου, η Goldman Sacs επαναφέρει την
εκτίμηση ότι η τιμή του πετρελαίου θα ανέλθει
στα 100 δολάρια το βαρέλι.

••••
Κατασκευαστικοί τριγμοί 
Η κρίση ακινήτων στην κινεζική οικονομία κα-
λά κρατεί. Οι μεγάλες αποταμιεύσεις των κινέ-
ζων στα χρόνια της μεγάλης ανάπτυξης κατευ-

θυνθήκαν άναρχα προς την αγορά ακινήτων
με αποτέλεσμα σήμερα να έχουμε τριγμούς.
Η Evergrande, ο μεγαλύτερος κατασκευαστής
οικιστικών μονάδων στον κόσμο, επανέρχεται
στο προσκήνιο με νέα προβλήματα. Αυτή τη
φορά είχαμε την αναστολή διαπραγμάτευσης
των μετοχών της στο χρηματιστήριο του Χονγκ
Κονγκ μετά από πληροφορίες ότι οι επικεφα-
λής του ομίλου βρίσκονται υπό αστυνομική
κράτηση. Η Evergrande είναι υπερδανεισμέ-
νη, και μόλις τον προηγούμενο μήνα ζήτησε
να υπαχθεί κάτω από τον αμερικανικό πτω-
χευτικό κώδικα για να προστατευθεί από τους
εκεί πιστωτές της. 

••••
Τραπεζικές υποχρεώσεις
Η κλιματική αλλαγή έπαψε εδώ και καιρό να
αποτελεί αποκλειστικά ερευνητικό αντικείμενο
και έγινε μέρος της καθημερινότητάς μας. Κά-
ποιες χώρες ήδη υποφέρουν σκληρά ενώ άλ-
λες αναμένεται πως θα χτυπηθούν βάναυσα τα
επόμενα χρόνια. Η κλιματική αλλαγή εκτός από
φυσικές προκαλεί και οικονομικές καταστρο-
φές. Οι τράπεζες ως σημαντικό μέρος της οικο-
νομίας καλούνται να αναλάβουν δράση για επι-
μέτρηση και μετριασμό των κινδύνων που προ-
καλεί η κλιματική κρίση στα επιχειρηματικά
τους μοντέλα. Από το 2021 τους έχουν επιβλη-
θεί συγκεκριμένες απαιτήσεις οι οποίες θα
πρέπει να εφαρμοστούν πλήρως μέχρι το τέλος
του 2024. Το 2022 στην επιμέτρηση της προ-
όδου που έγινε, καταγράφηκε ποσοστό υλοποί-
ησης κάτω του 50%. Μετά την καταληκτική
ημερομηνία, η ΕΚΤ προτίθεται μέσω προστίμων
να πιέσει για πλήρη εφαρμογή και συμμόρφω-
ση με τα νέα δεδομένα. 

Σε μια δύσκολη για τους πολίτες οικονομική συγκυρία, η δημοσιονομική πολιτική θα πρέπει να
ασκηθεί με γνώμονα την συγκράτηση των δαπανών και την οικονομική περισυλλογή. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Στασιμοπληθωρισμός
Είναι το οικονομικό φαι-
νόμενο κατά το οποίο πα-
ρατηρείται αύξηση του
πληθωρισμού (συνεχής
και αισθητή αύξηση του
γενικού επιπέδου τιμών /
μείωση της αγοραστικής

αξίας του χρήματος), παράλληλα με την
αύξηση των ποσοστών ανεργίας, με το
ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας να επι-
βραδύνεται και την αγορά να μη λειτουρ-
γεί αποτελεσματικά.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Η «πράσινη» πρόκληση
της Παγκόσμιας Τράπεζας

Τι 30, τι 40, τι πάνω από 60
Τα ραντεβού της τρίτης ηλικίας κρύβουν περισσότερες ομορφιές από αγκάθια

Της ΚΑΘΡΙΝ ΠΙΡΣΟΝ

Οταν η 65χρονη Τζάνετ Χα ξεκί-
νησε για πρώτη φορά να ψάχνει
για ερωτική συντροφιά στο Ιν-
τερνετ, τον περασμένο Φεβρουά-
ριο, της φάνηκε «σύνθετο και πα-
ράξενο». Η πρώην σύντροφος του
20χρονου γιου της τη βοήθησε
να φτιάξει ένα προφίλ στη δημο-
φιλή εφαρμογή «Bumble», όμως
σύντομα αντιλήφθηκε με απο-
γοήτευση πως οι περισσότεροι
άντρες που συναντούσε εκεί εν-
διαφέρονταν κυρίως για κάτι επι-
φανειακό και σύντομο.

«Στην περιγραφή μου είχα επι-
λέξει την απάντηση “κάτι χαλα-
ρό”, γιατί σκεφτόμουν πως δεν
ψάχνω για μια σχέση, όμως σύν-
τομα κατάλαβα ότι αυτό ερμη-
νεύεται διαφορετικά σε μια πλατ-
φόρμα τέτοιου είδους», λέει γε-
λώντας. Σύντομα έμαθε να πλοη-
γείται στα αχαρτογράφητα νερά,
όμως ακόμη δεν ήταν σίγουρη τι
ακριβώς ήταν εκείνο που έψαχνε.
Ο σχεδόν 30ετής γάμος της είχε
λήξει με διαζύγιο και τα παιδιά
της ήταν πλέον ενήλικα. «Δεν
ήθελα να πρέπει πάλι να προσέχω
κάποιον», εξήγησε η κυρία Χα,
δασκάλα από τη Μινεσότα, που
σκοπεύει να συνταξιοδοτηθεί την
ερχόμενη άνοιξη.

Τα ραντεβού (το dating) μεταξύ
Αμερικανών μεγαλύτερης ηλικίας
απέκτησαν νέα διάσταση ύστερα
από την πρεμιέρα του «The Golden
Bachelor», ενός ριάλιτι σόου που
ακολουθεί τον Τζέρι Τέρνερ, έναν
72χρονο, στην προσπάθειά του

να βρει μια σύντροφο. Ολες οι
συμμετέχουσες είναι ηλικίας 60
ετών και άνω, χωρίς σύζυγο.

Αν και ένα ριάλιτι προφανώς
δεν πρόκειται να απεικονίσει
πραγματικές εμπειρίες, είναι γε-
γονός πως εκατομμύρια άνθρωποι
μεγαλύτερης ηλικίας αναζητούν
την αγάπη – και οι ιστορίες τους

συνήθως δεν παίρνουν μεγάλη
δημοσιότητα. Τα ραντεβού μεταξύ
μεγαλύτερων σε ηλικία μπορούν,
φυσικά, να αντιμετωπίσουν τα
ίδια προβλήματα με αυτά των νε-
ότερων –απότομη διακοπή στην
επικοινωνία, αλλαγές στη συμ-
περιφορά–, όμως πολλοί δηλώνουν
πως το dating μπορεί να είναι
απείρως καλύτερο σε μια ηλικία
που πλέον οι άνθρωποι δεν νιώ-
θουν την ανάγκη να αποδείξουν
πράγματα για τους εαυτούς τους.

Η Σίντι Ο, επαγγελματίας κλι-

νική ψυχολόγος στο Λος Αντζελες,
δηλώνει εντυπωσιασμένη από το
πόσο διαφορετική είναι η εμπειρία
για τους μεγαλύτερους πελάτες
της, διότι εκείνοι έχουν πολύ πιο
συγκροτημένη αίσθηση του εαυ-
τού τους. «Εχουν αποδεχθεί ποιοι
είναι και παρουσιάζουν τον εαυτό
τους ανυπόκριτα», επισημαίνει.

Αν και η πρώτη γεύση της κυ-
ρίας Χα με τις εφαρμογές γνωρι-
μιών δεν ήταν η καλύτερη, ύστερα
από τέσσερις μήνες «ταίριαξε»
με τον Μάικ Εκερ, 64 ετών, έναν
διαζευγμένο ηλεκτρολόγο από το
Ουισκόνσιν. 

«Εάν τον είχα γνωρίσει ως
20χρονη δεν νομίζω πως θα είχα
νιώσει έλξη και νομίζω ούτε κι
εκείνος θα είχε νιώσει κάτι», λέει
η κυρία Χα, που περιγράφει τον
εαυτό της ως «παιδί της πόλης»
και τον εδώ και μήνες σύντροφό
της ως «επαρχιωτόπαιδο». Η καλή
τους επικοινωνία, ωστόσο, ξεδι-
πλώθηκε εύκολα και αυθόρμητα.

Στο τρίτο τους ραντεβού, η κυ-
ρία Χα οδήγησε τρεις ώρες από
το σπίτι της προκειμένου να πε-
ράσουν μαζί το Σαββατοκύριακο.
Εκτοτε έχουν περάσει όλα τα Σαβ-
βατοκύριακα μαζί, παίζοντας παι-
χνίδια, μαγειρεύοντας και κάνο-
ντας «απίστευτο σεξ», του οποίου
το μυστικό συστατικό είναι, σύμ-
φωνα με την ίδια, η καλή επικοι-
νωνία. «Συζητάμε ανοιχτά για τα
πάντα με έναν τρόπο που δεν είχα
ξαναζήσει στο παρελθόν», σημει-
ώνει. «Οταν ήμουν νεότερη φο-
βόμουν να δείξω σε μια σχέση
ποια πραγματικά είμαι, γιατί φο-

βόμουν μη φύγει ο σύντροφός
μου. Πλέον, δεν τα έχω όλα αυ-
τά».

«Αλλαξε η ζωή μου»
Περίπου ένας στους τρεις αν-

θρώπους ηλικίας 57 έως 85 είναι
εργένης, σύμφωνα με τα επίσημα
στοιχεία, ενώ υπολογίζεται πως
το 14% αυτών είναι σε μια κατά-
σταση στην οποία «βγαίνουν με
κάποιον».

Ο Ντέιβιντ, 61 ετών, δήλωσε
πως άρχισε «να ζει ξανά» όταν ξε-
κίνησε να βγαίνει με γυναίκες
αφότου ο 25ετής γάμος του κα-
τέληξε σε διαζύγιο. Οπως υπο-
γραμμίζει, «η μοναξιά που νιώθει
κανείς μέσα σε έναν ψυχρό γάμο
είναι χειρότερη απ’ όταν είναι
πραγματικά μόνος». 

Πλέον, αλλάζει συχνά συντρό-
φους και πειραματίζεται με τις μη
μονογαμικές σχέσεις, κάτι που
αισθάνεται πως είχε χάσει όλες
αυτές τις δεκαετίες. Κατά τη διάρ-
κεια του γάμου του, στον οποίο
το σεξ απουσίαζε σχεδόν τελείως,
είχε νιώσει αυτή την πλευρά του
εαυτού του να καταπιέζεται, όμως
ποτέ δεν είχε βρει το θάρρος να
την εξερευνήσει. «Η αυτοπεποί-
θηση που νιώθω τώρα είναι το
σημαντικότερο εφόδιο που έχουν
οι μεσήλικες στο φλερτ», εξηγεί,
ενώ ζητάει να αναφερθεί μόνο με
το μικρό του όνομα για λόγους
σεβασμού προς την πρώην σύζυγό
του.

Φυσικά, τα ραντεβού μετά τα
60 δεν είναι πάντα ρόδινα. Πολλοί
αναφέρουν πόσο ενοχλήθηκαν

όταν βγήκαν με ανθρώπους με
τοξικές συμπεριφορές, τις οποίες
είχαν διατηρήσει παρά τις δεκαε-
τίες που είχαν ζήσει, ή άτομα που
έλεγαν παθολογικά πολλά ψέματα
ή είχαν εξάρτηση από το αλκοόλ.

Ομως, για την κυρία Χα και τον
κύριο Εκερ, το να ανοίγονται τόσο
φυσικά ο ένας στον άλλον σε αυτό
το στάδιο της ζωής τους, είναι

πηγή μεγάλης ευτυχίας. Τώρα
σχεδιάζουν το επόμενο βήμα της
κοινής τους ζωής, σκεπτόμενοι
πώς θέλουν να είναι ως συνταξι-
ούχοι. «Από το πρώτο μήνυμα
που μου έστειλε», λέει ο κύριος
Εκερ, «ένιωσα πως αυτό που συμ-
βαίνει εκπορεύεται από κάτι ανώ-
τερο από εμάς, έξω από τον έλεγχό
μας». 

<<<<<<

Περίπου ένας στους
τρεις ανθρώπους ηλι-
κίας 57 έως 85 είναι
εργένης, σύμφωνα με
τα επίσημα στοιχεία,
ενώ υπολογίζεται πως
το 14% αυτών είναι σε
μια κατάσταση στην
οποία «βγαίνουν με
κάποιον».

Το dating μεταξύ Αμερικανών μεγαλύτερης ηλικίας διαδόθηκε ιδιαίτερα
μετά την πρεμιέρα του «The Golden Bachelor», ενός ριάλιτι σόου που
ακολουθεί τον Τζέρι Τέρνερ, έναν 72χρονο, στην προσπάθειά του να βρει
σύντροφο. Ολες οι συμμετέχουσες είναι ελεύθερες, ηλικίας 60 ετών και
άνω.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η απώλεια της ρωσικής αγοράς με-
τατράπηκε σε μία ευκαιρία ανόδου
άλλων αγορών, αναφέρει ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Κώστας Κου-
μής. Ήδη έχει καλυφθεί αριθμη-
τικά το κενό της, ενώ καταγράφεται
σημαντική αύξηση τόσο στις αφί-
ξεις –σε σχέση με πέρσι– όσο και
στα έσοδα. Μάλιστα, η αύξηση
πέραν του 30% των εσόδων, πολύ
πιθανό να οδηγήσει σε νέο ρεκόρ
εσόδων, όπως επισημαίνει ο υφυ-
πουργός. Όσον αφορά την επέ-
κταση της τουριστικής περιόδου,
τόνισε ότι χρειάζεται ένας ολο-
κληρωμένος σχεδιασμός που πε-
ριλαμβάνει λύσεις για το εργασιακό
και την ενίσχυση της αεροπορικής
σύνδεσης. Στο μεταξύ, η διαδικα-
σία επικαιροποίησης της Εθνικής
Στρατηγικής για τον τουρισμό τρέ-
χει και αναμένεται να ολοκληρωθεί
τους επόμενους μήνες. Σε συνέν-
τευξη στην «Κ» ο υφυπουργός Του-
ρισμού αναφέρθηκε σε στοιχεία
που μπορούν να εμπλουτίσουν
την προβολή της Κύπρου στο εξω-
τερικό, ενώ περιέγραψε ενέργειες
στις οποίες προχωρά το υπουργείο,
οι οποίες συμμορφώνονται και
στο φετινό μήνυμα της Παγκό-
σμιας Ημέρας Τουρισμού για στό-
χευση στην πράσινη μετάβαση
και τις πράσινες επενδύσεις. 

-Πού βρίσκει την Κύπρο το μή-
νυμα της παγκόσμιας ημέρας
τουρισμού για πράσινη μετά-
βαση και πράσινες επενδύ-
σεις;

-Η Παγκόσμια Ημέρα Τουρι-
σμού είναι φέτος αφιερωμένη στον
άνθρωπο και στον πλανήτη, με
την επίκληση για στόχευση στην
πράσινη μετάβαση και στις πρά-
σινες επενδύσεις. Το κάλεσμα του
Παγκόσμιου Οργανισμού Τουρι-
σμού είναι όπως ο τομέας του του-
ρισμού προσαρμόσει στρατηγικές,
επιχειρηματικά μοντέλα επενδύ-
σεων και σίγουρα κίνητρα με στόχο
τη στοχευμένη επένδυση σε τρεις
άξονες: το ανθρώπινο δυναμικό,
την επιτάχυνση της πράσινης με-
τάβασης και την ευημερία που
προκύπτει από την αξιοποίηση
της καινοτομίας, της τεχνολογίας
και της επιχειρηματικότητας. Ως
κυβέρνηση είναι γνωστό ότι εφαρ-
μόζουμε ένα πρόγραμμα με τον
άνθρωπο στο επίκεντρο, και έχου-
με πολύ ψηλά στις προτεραιότητές
μας την προστασία του περιβάλ-
λοντος με σαφέστατη κατεύθυνση
προς την πράσινη μετάβαση. Εν-
νοείται αυτές οι προσεγγίσεις υιο-
θετούνται και εφαρμόζονται και
από το υφυπουργείο Τουρισμού.
Οι δράσεις μας στοχεύουν στην
αειφόρο τουριστική ανάπτυξη,
την ψηφιακή μετάβαση, την εκ-
παίδευση, επανεκπαίδευση και
αναβάθμιση δεξιοτήτων του αν-
θρώπινου δυναμικού και την εν-
θάρρυνση της επιχειρηματικότη-
τας. Μέσα από διάφορα σχέδια
επιχορηγήσεων, σήματα ποιότη-
τας, δράσεις προβολής, εκπαιδευ-
τικά προγράμματα και θεματικές
εκδηλώσεις επιδιώκουμε όπως δί-
νουμε τέτοιες κατευθύνσεις. Και
κατά την εκδήλωση μας στα Λεύ-
καρα για τους εορτασμούς της
Παγκόσμιας Ημέρας Τουρισμού
επιδιώξαμε να περάσουμε συγκε-

κριμένα μηνύματα. Τιμήθηκαν οι
πρωτοπόροι του τουρισμού, άν-
θρωποι που ξεχωρίζουν για την
εθελοντική τους δράση, και εξαγ-
γείλαμε ταυτόχρονα και σήμα ποι-
ότητας με στόχο την ανάδειξη της
ιστορικής αξίας των τουριστικών
επενδύσεων, δράση που πάλι κα-
ταλήγει στον άνθρωπο. 

Σε σχέση με την προστασία του
περιβάλλοντος και την πράσινη
μετάβαση προγραμματίζουμε κά-
ποιες άλλες δράσεις τις επόμενες
εβδομάδες.

-Στις πρώτες δράσεις σας ήταν
η δημιουργία διατμηματικής
επιτροπής με αντικείμενο τη

βιώσιμη ανάπτυξη και αειφο-
ρία στον τουρισμό. Ποιο το
μέχρι στιγμής έργο της;

-Η συγκεκριμένη διατμηματική
επιτροπή λειτούργησε και λειτουρ-
γεί εντός του υφ. Τουρισμού, όπως
λειτουργούν ή προγραμματίζεται
να λειτουργήσουν και άλλες δια-
τμηματικές επιτροπές. Δεν θα έλε-
γα ότι θα πρέπει να βγαίνει προς
τα έξω το έργο μίας ή περισσοτέ-
ρων επιτροπών, αλλά το έργο του
υφ. Τουρισμού, καθώς οι προβλη-
ματισμοί ή εισηγήσεις μίας επι-
τροπής τυγχάνουν επεξεργασίας
πολλές φορές και σε επίπεδο δι-
ευθυντικών ομάδων ή ακόμη και
σε πιο υψηλό επίπεδο.

-Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η
επικαιροποίηση της νέας στρα-
τηγικής για τον τουρισμό; Πεί-
τε μας, τι αναμένεται να αλ-
λάξει όσον αφορά τους στό-
χους, κυρίως στον αριθμό των
τουριστικών αφίξεων;

-Η επικαιροποίηση βρίσκεται
σε προχωρημένο στάδιο και η ολο-
κλήρωση της σχετικής εργασίας
αναμένεται τους αμέσως επόμε-
νους μήνες, οπότε θα μπορέσουμε
να δώσουμε περισσότερα στοιχεία
αναφορικά με το περιεχόμενό της.
Ωστόσο κάνουμε δεύτερες σκέψεις
προκειμένου να δώσουμε την ευ-
καιρία στη βιομηχανία να τοπο-
θετηθεί μέσα από focus groups.
Επιπρόσθετα, σκεφτόμαστε την
προσθήκη κάποιων κεφαλαίων
που σχετίζονται τόσο με τον άξονα
προβολής όσο και με την τουρι-
στική εμπειρία. Τη διασύνδεση
του προορισμού ή των επιμέρους
προορισμών με την ιστορία ή ακό-
μη και τη μυθολογία. Θεωρώ για
παράδειγμα ότι θα μπορούσαμε
να αποκομίσουμε ακόμη πιο πολλά
οφέλη από την περαιτέρω προβολή
της χώρας μας ως τον χώρο που

γεννήθηκε η θεά της Ομορφιάς.
Ή για παράδειγμα, την προβολή
μνημείων που σχετίζονται με την
Φραγκοκρατία –τώρα που βιώνου-
με άνοδο της Γαλλικής αγοράς. Γε-
νικότερα χρειαζόμαστε δουλειά
στον άξονα διασύνδεσης του του-
ρισμού με την ιστορία της χώρας
μας. Ιδιαίτερης προσοχής θα έλεγα
ότι είναι επίσης το κεφάλαιο που
αφορά τις ειδικές μορφές τουρι-
σμού, αλλά και της ανάδειξης το-
πικών προϊόντων. Σε σχέση με τις
αφίξεις, είναι ένα κεφάλαιο που
είναι υπό μελέτη ακόμη, λαμβά-
νοντας υπόψιν τη φέρουσα ικα-
νότητα της χώρας, αλλά και την
εξέλιξη της αγοράς. Είναι αυτά τα
σημεία που επιβάλλεται να δούμε
στη λεπτομέρεια. 

Προσέλκυση αγορών
- Ποια αποτελέσματα και μη-
νύματα αποκομίσατε από τις
επαφές σας στη Σαουδική Αρα-
βία;

-Στην Σ. Αραβία αυτή τη φορά
ήρθαμε για την άτυπη σύνοδο του
Παγκόσμιου Οργανισμού Τουρι-
σμού και είχα σειρά επαφών τόσο
με στελέχη της κυβέρνησης της
Σαουδικής Αραβίας, όσο και με
υπουργούς άλλων χωρών όπως
του Ισραήλ, της Μάλτας και του
Λιβάνου. Η αγορά της Σ. Αραβίας
είναι μία αγορά που εξελίσσεται
συνεχώς και που πολλοί προορι-
σμοί ανά τον κόσμο έχουν στο
στόχαστρο. Εμείς, σε σύγκριση
με άλλους ανταγωνιστικούς προ-
ορισμούς, είμαστε σχετικά κοντά,
άρα θεωρητικά έχουμε γεωγραφικό
πλεονέκτημα. Παραδειγματικά να
αναφέρω ότι από την περιοχή Ne-
om, που το Βασίλειο της Σ.Αραβίας
επενδύει τα μέγιστα με σκοπό και
στόχο να τη μετατρέψει σ’ ένα θέ-
ρετρο πολύ υψηλό προδιαγραφών,
«home of international dreamers

and doers», απέχουμε δύο ώρες
αεροπορικώς.

Αυτά, σε συνδυασμό με το γε-
γονός ότι η Σαουδάραβες προ-
γραμματίζουν να επενδύσουν ακό-
μη περισσότερα στις αερομετα-
φορές (προχωρούν σε ίδρυση και-
νούριας αεροπορικής εταιρείας με
την επωνυμία Riyadh Air με στόχο
να πρωταγωνιστήσει στο παγκό-
σμιο τουριστικό στερέωμα) μάς
ωθούν στο να είμαστε σε επαφή
με την συγκεκριμένη αγορά, επι-
διώκοντας μάλιστα και συνεργασία
που θα αποδίδει οφέλη και στις
δύο χώρες. Αυτή ήτανε και η ει-
σήγησή μας, τόσο στην κατ’ ιδίαν
συνάντηση που είχαμε με τον υφυ-
πουργό Τουρισμού της Σ. Αραβίας
Sultan Al Musallam και άλλα στε-
λέχη της κυβέρνησης, όσο και στη
συζήτηση ανοικτής τραπέζης που
συμμετείχα με τον υφυπουργό
Επενδύσεων της Σ. Αραβίας, Saleh
Ali Khabti. Γενικά, θεωρώ ότι, ει-
δικά για την προσέλκυση μεγάλων
μακρινών αγορών θα πρέπει να
επιμένουμε και σε πακέτα συνερ-
γασίας με άλλες χώρες, χωρίς να
σημαίνει ότι άλλες προσπάθειες
για απευθείας αεροπορική σύνδεση
θα εγκαταλειφθούν. Βεβαίως για
να υπάρξει αποτέλεσμα, εκτός από
τη συνεργασία μεταξύ κρατών και
κυβερνήσεων, απαιτείται και συ-
νεργασία μεταξύ των συντελεστών
της αγοράς.

-Πέραν της Σαουδικής Αραβίας,
ποιες είναι οι χώρες οι οποίες
παρουσιάζουν προοπτικές αύ-
ξησης τουριστικού ρεύματος;

-Κατά κανόνα, θα έλεγα ότι όλες
σχεδόν οι αγορές παρουσιάζουν
προοπτικές περαιτέρω ανάπτυξης,
νοουμένου ότι δημιουργούνται ή
και αξιοποιούνται συγκεκριμένες
προϋποθέσεις που διαφέρουν από
χώρα σε χώρα. 

Βεβαίως, στην πλειοψηφία των
περιπτώσεων, προοπτικές ανά-
πτυξης έχουν οι πλείστες αγορές
κατά τη θερινή περίοδο. Σε πολύ
μεγάλο βαθμό, και λαμβάνοντας
υπόψιν αυτό, για να μεγαλώσει
μία αγορά, πρέπει να απωλέσει
μερίδιο αγοράς μία άλλη. Αυτό συ-
νέβη την τελευταία διετία βασικά.
Η απώλεια της ρωσικής αγοράς,
μετατράπηκε σε μία ευκαιρία ανό-
δου άλλων αγορών. Το μεγάλο
στοίχημα για τον τουρισμό της
χώρας μας ήτανε πάντοτε η επέ-
κταση της τουριστικής περιόδου.
Αυτό για να επιτευχθεί απαιτείται
ένας ολοκληρωμένος σχεδιασμός,
που ξεκινά από την εξεύρεση λύ-
σεων στα εργασιακά ζητήματα,
απαιτεί επίσης σοβαρή βελτίωση
της αεροπορικής σύνδεσης κατά
τους χειμερινούς μήνες, που δεν
είναι τόσο εύκολο όσο νομίζουμε,
καθώς ο τομέας των αερομεταφο-
ρών αντιμετωπίζει τη δική του
κρίση μετά την πανδημία. Ασφα-
λώς απαιτείται επίσης σοβαρή
επένδυση-βελτίωση στο προσφε-
ρόμενο προϊόν, και αναφέρομαι
στη συγκεκριμένη χρονική περίο-
δο, και βεβαίως θέληση από το σύ-
νολο της βιομηχανίας για την επί-
τευξη του στόχου. Είναι γι’ αυτόν
τον λόγο που λέω συνεχώς ότι
απαιτείται ευθυγράμμιση και συμ-
πόρευση. 

Σε σχέση με το ερώτημά σας,
ενδιαφέρον, ως αγορές, παρου-
σιάζουν οι αγορές της Κεντρικής
Ασίας και σίγουρα μας ενδιαφέρουν
και εμάς, όπως και κάποιες άλλες
αγορές για τις οποίες κάνουμε συγ-
κεκριμένες κινήσεις αυτή τη χρο-
νική περίοδο. 

-Γενικότερα, υπάρχει ικανο-
ποίηση για τα μέχρι στιγμής
αποτελέσματα των αφίξεων;
Πώς αναμένετε να κλείσει ο
χρόνος τουριστικά; Πλέον
έχουμε δείγματα γραφής και
έτσι ο στόχος για αύξηση 5-
10% σε σχέση με το 2022 έχει
ξεπεραστεί.

-Όταν θέταμε τον στόχο της
φετινής περιόδου, είχαμε στο μυα-
λό μας το γεγονός ότι οι οικονομίες
συγκεκριμένων χωρών όπως η
βρετανική, η γερμανική, η σουη-
δική αντιμετώπιζαν κάποια θέματα,
με αποτέλεσμα η αγοραστική αξία
των πολιτών τους να έχει μειωθεί
και με κίνδυνο να μεταδοθεί αυτό
σ’ ολόκληρη την Ευρωπαϊκή επι-
κράτεια. Στον τουρισμό οφείλουμε
να λαμβάνουμε πάντοτε πολύ σο-
βαρά υπόψιν αυτά τα δεδομένα.
Να υπενθυμίσω ότι ο στόχος μας
ήτανε μία αύξηση της τάξης του
5%-10% με την υποσημείωση ότι
δεν θα σταματήσουμε λεπτό να
εργαζόμαστε για ακόμη καλύτερα
αποτελέσματα. Είμαστε εξαιρετικά
ικανοποιημένοι με τα μέχρι στιγ-
μής αποτελέσματα. Η αύξηση της
τάξης του 24,5% στις αφίξεις, σε
σύγκριση με το προηγούμενο έτος,
μας χαροποιεί, καθώς επίσης και
η αύξηση πέραν του 30% στα έσο-
δα που πολύ πιθανόν να οδηγήσει
σε νέο ρεκόρ εσόδων. Το πιο ση-
μαντικό είναι ότι λαμβάνουμε μη-
νύματα ικανοποίησης από τη βιο-
μηχανία και θεωρώ ότι έχουμε κα-
ταφέρει να καλύψουμε τουλάχι-
στον αριθμητικά το μεγάλο κενό
της ρωσικής αγοράς.

Πιθανό ένα νέο ρεκόρ εσόδων στον τουρισμό
Η επέκταση της τουριστικής περιόδου απαιτεί ολοκληρωμένο σχεδιασμό, τονίζει ο υφυπουργός Κώστας Κουμής

<<<<<<

Η επικαιροποίηση 
της Εθνικής Στρατηγι-
κής βρίσκεται σε προ-
χωρημένο στάδιο και 
η ολοκλήρωση της 
σχετικής εργασίας 
αναμένεται τους αμέ-
σως επόμενους μήνες.

- Οι πράσινες επενδύσεις στον
τουρισμό είναι το φετινό μήνυμα
της παγκόσμιας μέρας τουρι-
σμού. Πού προσανατολίζεται
το υφυπουργείο; 

-Το υφυπουργείο κατανοεί την
αναγκαιότητα και τα οφέλη των
πράσινων επενδύσεων στον του-
ρισμό και εκτός από δράσεις και
εκδηλώσεις, συμπεριλαμβάνει πρό-
νοιες στα Σχέδια Χορηγιών που
ενθαρρύνουν την προώθηση πρά-
σινων επενδύσεων. Για παράδειγμα,
στα σχέδια που συγχρηματοδο-
τούνται από το Ταμείο Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας έχουν περι-
ληφθεί επιλέξιμες δαπάνες που
αφορούν μηχανήματα υψηλής

ενεργειακής απόδοσης, ειδικές εγ-
καταστάσεις και συστήματα δια-
χείρισης αποβλήτων, μονώσεις
κ.ά., που στοχεύουν σε περιβαλ-
λοντικά φιλική διαχείριση. Κάτι
αντίστοιχο, εάν ληφθούν οι σχε-
τικές εγκρίσεις, θα δείτε κατά πάσα
πιθανότητα να συμβαίνει και με
το σχέδιο χορηγιών που στοχεύει
στην στήριξη των κέντρων ανα-
ψυχής και διασκέδασης που ανα-
μένεται να εξαγγελθεί σε λίγες βδο-
μάδες. Εδώ, κατά πάσα πιθανότητα
αναμένεται να συμπεριληφθούν
και κομποστοποιητές για πρώτη
φορά. Επιπρόσθετα, οι ξενοδοχει-
ακές μονάδες που εφαρμόζουν αει-
φόρες πρακτικές ή έχουν εξασφα-

λίσει σχετικές πιστοποιήσεις πρι-
μοδοτούνται με επιπλέον βαθμούς
που λαμβάνονται υπόψη στη βαθ-
μολογία κατάταξής τους από το
υφυπουργείο Τουρισμού. Γενικό-
τερα, η ευαισθητοποίηση της του-
ριστικής κοινότητας με σκοπό την
εφαρμογή πρακτικών προστασίας
του περιβάλλοντος, αλλά και η με-
τάβαση προς τις πράσινες επεν-
δύσεις είναι επίσης ύψιστης ση-
μασίας. Όπως έχουμε πει πολλές
φορές, η προστασία του περιβάλ-
λοντος και η ανάγκη για εφαρμογή
πρακτικών προς την πράσινη με-
τάβαση δεν είναι και δεν γίνεται
να μεταδίδονται ως εύηχα συνθή-
ματα. Είναι άμεση ανάγκη πλέον. 

Νέο label
-Πώς προέκυψε η ανάγκη για να
δημιουργηθεί το σήμα ποιότητας
ιστορικών ξενοδοχείων της Κύ-
πρου; 
-Μελετώντας τη φετινή προκή-
ρυξη του UNWTO με την επί-
κληση για επένδυση στον άν-
θρωπο, αναζητούσα στοιχεία
για την ιστορική εξέλιξη του
τουρισμού στη χώρα μας. Την
ίδια στιγμή σημειώνω ότι είμα-
στε συνεχώς σε μία φάση ανα-
ζήτησης λόγων ή μνημείων που
δυνητικά θα έδιναν ιστορική
αξία στον τουρισμό και ίσως κά-
ποια από αυτά να δύναται να
μετατραπούν σε αξιοθέατα.
Γνωρίζοντας πολύ καλά ότι ο
τουρισμός στη χώρα μας γνώρι-
σε μεγάλη ακμή στις ορεινές
περιοχές τη δεκαετία του ’30
αλλά και μετά, έκανα ένα τηλε-
φώνημα στον κ. Ν. Ματθαίου,
πρόεδρο της ΕΤΑΠ Τροόδους,
για διασταύρωση κάποιων πλη-
ροφοριών που μελετούσαμε. Ο
κ. Ματθαίου ήτανε ο άνθρωπος
που μας έδωσε την ιδέα, η
οποία μετεξελίχθηκε σε σήμα
ποιότητας που ευελπιστούμε
ότι θα δώσει περαιτέρω αξία σε
κάποιες μονάδες και στο σύνο-
λο του προϊόντος.

Ειδικά για την προσέλκυση μεγάλων μακρινών αγορών θα πρέπει να επιμένουμε και σε πακέτα συνεργασίας με
άλλες χώρες, χωρίς να σημαίνει ότι άλλες προσπάθειες για απευθείας αεροπορική σύνδεση θα εγκαταλειφθούν,
επισημαίνει ο κ. Κουμής.

<<<<<<

Η επέκταση της τουρι-
στικής περιόδου ξεκινά
από την εξεύρεση λύ-
σεων στα εργασιακά
ζητήματα και απαιτεί
σοβαρή βελτίωση της
αεροπορικής σύνδεσης
κατά τους χειμερινούς
μήνες.

Πιο «πράσινα» σχέδια χορηγιών

H ευαισθητοποίηση της τουριστικής κοινότητας με σκοπό την εφαρμογή πρακτικών προστασίας του περιβάλλοντος,
αλλά και η μετάβαση προς τις πράσινες επενδύσεις είναι επίσης ύψιστης σημασίας, τονίζει ο κ. Κουμής.
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Η πιστοποίηση του εθνικού
μας τυριού –το Χαλλούμι
ως Προϊόν με Προστατευό-
μενη Ονομασία Προέλευ-
σης (ΠΟΠ)– φαίνεται να
έχει δημιουργήσει τις προ-
ϋποθέσεις για μια συνεχή
ανοδική τάση στην ζήτηση
του προϊόντος στις διεθνείς
αγορές, με τις εξαγωγές να
ανέρχονται κατά το πρώτο
τετράμηνο του 2023 στα
€111,8 εκ. ευρώ, ένα μέρι-
σμα που αντιστοιχεί στο
20,49% των εξαγωγών κυ-
πριακών προϊόντων.

Η μεγάλη αυτή ζήτηση
καθιστά την ανάγκη για
έλεγχο των προδιαγραφών
και της ποιότητας του τε-
λικού προϊόντος αδήριτη,
αφού έχει αναφερθεί ότι το
γάλα και τα προϊόντα του
είναι ένα από τα προϊόντα
που είναι πολύ ευάλωτα σε
νοθείες λόγω οικονομικών
κινήτρων. 

Ως εκ τούτου, κρίνεται
λοιπόν απαραίτητη η βελ-
τίωση ή ο εμπλουτισμός
του υφιστάμενου συστή-
ματος ελέγχου ποιότητας
γαλακτοκομικών προϊόντων
με μια νέα μεθοδολογία,
έτσι ώστε να είναι ακόμη
περισσότερο εύρωστο και
αξιόπιστο με στόχο την
προστασία του προϊόντος
–χαλλούμι ΠΟΠ.

Σε αυτό το πλαίσιο ανα-
πτύσσεται μια μεθοδολογία
σε συνεργασία με ερευνη-
τικούς φορείς του τόπου
αλλά και του εξωτερικού με
συμβαλλόμενα μέρη το ΤΕ-
ΠΑΚ, το Γενικό Χημείο του
κράτους και το Τμήμα Γε-
ωργίας η οποία περιλαμβά-
νει: (α) την ανίχνευση πρό-
σθετων στο γάλα τα όποια
είναι εκτός της προδιαγρα-
φής ΠΟΠ, (β) την επιβεβαί-
ωση της γεωγραφικής προ-
έλευσης του γάλακτος, (γ)
τη δημιουργία ομάδας ορ-
γανοληπτικής εξέτασης για

καταγραφή των οργανολη-
πτικών χαρακτηριστικών
του προϊόντος αλλά και
ελαττωμάτων στο τελικό
προϊόν.

Η πρόταση ετοιμάζεται,
θα κατατεθεί για έγκριση
προς το υπουργείο Γεωργίας
–μια διαδικασία που θα
διαρκέσει περίπου 2-3 μή-
νες.  Στο μεταξύ, οι παράλ-
ληλοι διοικητικοί έλεγχοι
από τον Φορέα Ελέγχου
(Bureau Veritas) σε όλη τη
διαδικασία παραγωγής και
παρασκευής του προϊόντος,
αλλά και στις πρώτες ύλες
(γάλα και ζωοτροφίες) και
η αξιοποίηση των αποτε-
λεσμάτων των ελέγχων από
την αρμόδια Αρχή (υπουρ-
γείο Γεωργίας Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλ-
λοντος), αναμένεται ότι θα
δημιουργήσουν ένα πλαί-
σιο ελέγχου το οποίο να
προστατεύει το προϊόν από
τυχόν παρεκκλίσεις από
τις προδιαγραφές και να
εμπνέει εμπιστοσύνη στον
καταναλωτή στην Κύπρο
ή στο εξωτερικό. 

Το παράδειγμα της φέτας
Πρόσφατες περιπτώσεις

που είχαν αναφερθεί στο
εξωτερικό (Σουηδία, Γερμα-
νία – Ιούλιο 2021) με ανά-
κληση από την αγορά νο-
θευμένης ελληνικής φέτας
ΠΟΠ (παρουσία αγελαδινού
αντί πρόβειου/ αιγινού γά-
λακτος) είναι τρανό παρά-
δειγμα αποφυγής. Είτε πρό-
κειται για βιομηχανικό λάθος
ή ακόμη χειρότερα για
εσκεμμένη περίπτωση νο-
θείας, οι πιο πάνω περιπτώ-
σεις αποδεικνύουν τους με-
γάλους κινδύνους που ελ-
λοχεύον από την μη τήρηση
των προδιαγραφών ή/και
τους ελλιπείς ελέγχους. Θα
πρέπει να τονιστεί ξανά η
ανάγκη για την απαραίτητη
συνεργασία όλων των εν-
διαφερόμενων μερών-πα-
ραγωγών γάλακτος, τυρο-
κόμων και εποπτικών Αρχών
για την επίτευξη του στόχου
προς το κοινό όφελος.

Ο κος Φώτης Παπαδήμας είναι
αναπληρωτής καθηγητής στο
αντικείμενο «Εργαστήριο Επι-
στήμης και Τεχνολογίας Γάλα-
κτος» στο Τμήμα Γεωπονικών
Επιστημών, Βιοτεχνολογίας και
Επιστήμης Τροφίμων του Τε-
χνολογικού Πανεπιστημίου Κύ-
πρου.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΦΩΤΗ ΠΑΠΑΔΗΜΑ

Η πιστοποίηση 
του εθνικού μας τυριού

<<<<<<

Είναι απαραίτητη η
βελτίωση και ο εμ-
πλουτισμός του
υφιστάμενου συ-
στήματος ελέγχου
για την προστασία
του χαλλουμιού
ΠΟΠ.

Ανοικτά παραμένουν ακόμα
τα μέτωπα για το χαλλούμι
Θα ζητήσουν συνάντηση με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη οι αιγοπροβατοτρόφοι,
η διαφωνία με τους τυροκόμους και η πρόταση για τους Big Four

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Αυξήσεις στην αξία εξαγωγών χαλ-
λουμιού γύρω στο 10% σε επίπεδο
εξαμήνου 2023 σε σχέση με πέρσι
δείχνουν τα στατιστικά στοιχεία,
κάτι που θα έπρεπε να φέρνει ικα-
νοποίηση στον κλάδο παραγωγής.
Εντούτοις, κάθε άλλο παρά ικανο-
ποίηση εκφράζεται από τους Κύπρι-
ους παραγωγούς και τους τυροκόμους,
αφού στο εσωτερικό δεν έχουν κο-
πάσει οι ενστάσεις και τα προβλήματα
στην ομαλή μαζική παραγωγή και
εξαγωγή του προστατευόμενου προ-
ϊόντος. Από τη μια η προσφυγή από
τον Παγκύπριο Οργανισμό Αγελα-
δοτρόφων και το Τυροκομείο Πα-
πουής που ζητούν ακύρωση της νο-

μικής πράξης της κατοχύρωσης, με
την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου να αναμένεται περί τα
τέλη του έτους. Από την άλλη, η δια-
φωνία αιγοπροβατοτρόφων και Τυ-
ροκόμων όσον αφορά την τιμή του
αιγοπρόβειου γάλακτος και την εξεύ-
ρεση φόρμουλας για αύξηση στην
τιμή του αιγοπρόβειου γάλακτος. Και
την ίδια ώρα να επικρατεί προβλη-
ματισμός για το μερίδιο αγοράς που
χάνεται από φθηνότερα τυριά από
χώρες όπως Βουλγαρία, Ελλάδα, Ρου-
μανία και Σουηδία που λανσάρονται
ως τυριά σχάρας και κερδίζουνολοένα
και περισσότερο έδαφος όχι μόνο
στην αγορά του εξωτερικού, αλλά
ακόμα και στον τομέα της εστίασης
στην Κύπρο. Για τα πιο πάνω έχει
ενημερωθεί λεπτομερώς και ο πρό-
εδρος τηςΔημοκρατίαςαπό τον οποίο
πλέον οι εμπλεκόμενοι αναμένουν
την εμπλοκή του για την εξεύρεση
λύσης, η οποία δεν έχει βρεθεί, παρά
τις εισηγήσεις του υπ. Γεωργίας Πέ-
τρου Ξενοφώντος.

Απέρριψαν τις προτάσεις
Τον Ιούλιο του 2022, στη βάση

της συμφωνίας που είχε υπογραφεί
και η οποία ξεκλείδωσε στην ουσία
τη μαζική παραγωγή του προϊόντος,
οι εμπλεκόμενες πλευρές είχαν συ-
ναινέσει στο εύρος της τιμής πώλησης

του αιγοπρόβειου γάλακτοςκαι έγιναν
πιο ξεκάθαρες οι ποσοστώσεις γά-
λακτος που θα ορίζονται από το διά-
ταγμα. Οι τιμές θα ίσχυαν μέχρι τον
Ιούλιο του 2023, ενώ η τιμή του γά-
λακτος θα ρυθμιζόταν από φόρμουλα
η οποία θα ολοκληρωνόταν μέχρι
τον Μάρτιο του 2023. Αυτό τουλά-
χιστον προνοούσε η συμφωνία. Ακο-
λούθησαν συζητήσεις μεταξύ Συν-
δέσμου Αιγοπροβατοτρόφων και Συν-
δέσμου Τυροκόμων χωρίς να βρεθεί
η χρυσή τομή, ενώ ατελέσφορη ήταν
και η προσπάθεια του υπουργείου
Γεωργίας στις 11 Σεπτεμβρίου. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
ο Π. Ξενοφώντος κατέθεσε κάποιες
προτάσεις ενώπιον των δύο πλευρών,
οι οποίες απορρίφθηκαν. Η 1η πρό-
ταση αφορούσε την ανάθεση του
υπολογισμού της τιμής και του κό-
στους του αιγοπρόβειου γάλακτος
σε μία εταιρεία από τους Big Four
(PwC, KPMG, Deloitte, EY), η οποία
απορρίφθηκε. Η 2η πρόταση αφο-
ρούσε στο να μεσολαβήσουν τα εμ-
πλεκόμενα μέρη ώστε να αποσυρθούν
οι προσφυγές. Η 3η πρόταση ήταν
να προχωρήσει η τροποποίηση της
συμφωνίας για το χαλλούμι-μπέργκερ
με την προϋπόθεση να αποσυρθούν
οι αγωγές και να βρεθεί φόρμουλα
συνεργασίας μεταξύ των αιγοπρο-
βατοτρόφων και των τυροκόμων.

Όλες οι προτάσεις δεν βρήκαν πρό-
σφορο έδαφος. Ενεργή εμπλοκή στο
ζήτημα αναμένεται ότι θα έχει ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, ο οποίος
έχει ήδη ενημερωθεί από τον αρμόδιο
υπουργό. Την Δευτέρα, όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», η συντονιστική
επιτροπή αγελαδοτρόφων θα απο-
στείλει σχετικό υπόμνημα στον Νίκο
Χριστοδουλίδη το οποίο θα περιλαμ-
βάνει και το αίτημα να προγραμμα-
τιστεί συνάντηση για εξεύρεση λύσης
στο θέμα του κόστους αγοράς του
προϊόντος. Αυτό που προκύπτει είναι
ότι από την αλυσίδα παραγωγής του
χαλλουμιού, οι αιγοπροβατοτρόφοι
αποκομίζουν τα μικρότερα ποσά.
Όπως εξήγησε ο εκπρόσωπος της
συντονιστικής επιτροπής του κλάδου,
από το 1,5 ευρώ αύξησης της τιμής
του χαλλουμιού (ανά κιλό), μόνο τα
23 σεντ καταλήγουν στους αιγοπρο-
βατοτρόφους. Σημειώνεται επίσης
ότι αυτή τη στιγμή η μέση τιμή πώ-
λησης πρόβειου γάλακτος κυμαίνεται
στο 1,4 ευρώ το λίτρο και του αιγινού
στο 0,9 ευρώ το λίτρο. 

Τυρί σχάρας
Από την πλευρά του ο εμπορικός

διευθυντής της Γαλακτοβιομηχανίας
Αλάμπρα, μιλώντας στην εκπομπή
Διασπορά Ειδήσεων στο SporFm,
περιέγραψε ότι οι αυξήσεις στην τιμή

του κατοχυρωμένου προϊόντος έχουν
οδηγήσει σε αύξηση μεριδίων των
υποκατάστατων του ΠΟΠ, με πολλούς
καταναλωτές να έχουν στραφεί στο
εναλλακτικό τυρί σχάρας το οποίο
διατίθεται σε καλύτερες τιμές από
το κυπριακό χαλλούμι ΠΟΠ αφού η
παραγωγή του έχει χαμηλότερο κό-
στος.

Εξήγησε ότι στην κυπριακή αγορά
ο Kύπριος καταναλωτής θα προτι-
μήσει το ΠΟΠ, αλλά στους χώρους
εστίασης το χαλλούμι ΠΟΠ χάνει συ-
νεχώς μερίδια λόγω του ότι οι χώροι
προτιμούν να προμηθευτούν προ-
ϊόντα που δεν φέρουν το όνομα χαλ-
λούμι με σαφώς χαμηλότερες τιμές
και κατά κύριο λόγο από το εξωτερικό
–Ελλάδα, Βουλγαρία, Ρουμανία,ακόμα
και τρίτες χώρες όπως Ισραήλ και
Αυστραλία. Ανέφερε ότι έχουν γίνει
σχετικές καταγγελίες προς το αρμόδιο
υπουργείο και τόνισε την ανάγκη
εντατικοποίησης των ελέγχων από
διεπαγγελματική επιτροπή-κέντρο
συντονισμού, τον οποίο να απαρτί-
ζουν μέλη του υπουργείου Εμπορίου,
τυροκόμοι, και άλλοι παραγωγοί,
ώστε να γίνεται έλεγχος στο στάδιο
παραγωγής και στην αγορά και στα
ράφια της Κύπρου και του εξωτερικού,
και να προχωρούν ενέργειες εναντίον
αυτών που παράνομα ονομάζουν ένα
προϊόν χαλλούμι, όπως ανέφερε.

<<<<<<

Από την αύξηση της τι-
μής του προϊόντος φαί-
νεται ότι μόνο το 15%
καταλήγει στους αιγο-
προβατοτρόφους. Χώροι εστίασης και ξενοδοχεία στην Κύπρο προσφέρουν στα πιάτα τους λευκό τυρί σχάρας από το εξωτερικό, σύμφωνα

με καταγγελίες τυροκόμων. 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Eργα υποδομής συνολικής αξίας 920
εκατομμυρίων ευρώ περιλαμβά-
νονται στον Προϋπολογισμό του
2024 και στο Μεσοπρόθεσμο Δη-
μοσιονομικό Πλαίσιο 2024-2026.
Τα έργα τα οποία είτε βρίσκονται
σε εξέλιξη, είτε προγραμματίζεται
η έναρξή τουςεντός του 2024 έχουν
έναεύρος τιμών από 143 εκατ. ευρώ
έως και 4 εκατ. ευρώ. Σύμφωνα με
ενδεικτικό πίνακα των κυριότερων
έργων υποδομής που περιλαμβά-
νονται πιστώσεις στον Προϋπολο-
γισμό του 2024, το μεγαλύτερο
μέρος των χρημάτων απορροφά το
«Νέο Κυπριακό Μουσείο», με κόστος
143 εκατ. ευρώ. Το «Σχέδιο Χτίζω»
έχει κόστος 130 εκατ. ευρώ, ενώ η
ανέγερση του Δικαστικού Μεγάρου
Λευκωσίας θα κοστίσει 119 εκατ.
ευρώ. Η ανέγερση νέου κτιρίου του
Γενικού Χημείου θα κοστίσει 101
εκατ. ευρώ, ενώ η κατασκευή αυ-
τοκινητόδρομου Αστρομερίτη –
Ευρύχου θα έχει κόστος 88 εκατ.
ευρώ. Η κατασκευή του δρόμου
Πάφου – Πόλης Χρυσοχούς θα κο-

στίσει 88 εκατ. ευρώ επίσης, ενώ
ο δρόμος Λευκωσίας – Παλαιχωρίου
– Αγρού προϋπολογίζεται στα 78
εκατ. ευρώ.

Πέραν των παραπάνω που απαρ-
τίζουν τα εφτάκυριότερα έργα υπο-
δομής από τα συνολικά 24 που πε-
ριλαμβάνονται στη λίστα, υπάρχει
και η βελτίωση/κατασκευή των Λε-
ωφ. Ιπποκράτους και Αργυρουπό-
λεως στη Λακατάμειακαι στονΣτρό-
βολο. Το κόστος αυτό θα κυμανθεί
στα 30 εκατ. ευρώ, ενώ τα Κεντρικά
Γραφεία Τμήματος Κτηματολογίου
και Χωρομετρίας θα φτάσουν τα
22 εκατ. ευρώ. Για τη βελτίωση του

παραλιακού δρόμου Λάρνακας –
Δεκέλειας, «ΦΑΣΗ Γ’», θα υπάρξει
κόστος 17 εκατ. ευρώ, και για τη
βελτίωση του δρόμου που συνδέει
τη Δερύνειαμε τη Σωτήρα το κόστος
θα είναι στα 15 εκατ. ευρώ. Για την
ανακατασκευή και αναβάθμιση της

λεωφόρου «Αλεξανδρουπόλεως»
στον δήμο Στροβόλου προϋπολο-
γίζονται 12 εκατ. ευρώ και για την
ανάπλαση και αναβάθμιση της οδού
«Τσερίου» στον Δήμο Στροβόλου,
11 εκατ. ευρώ. Περνώντας στα «μο-
νοψήφια», η βελτίωση δρόμου που

συνδέει τις κοινότητες Ακρούντας
– Διερώνας – Αρακαπά θα κοστίσει
8 εκατ. ευρώ και η βελτίωση της
λεωφόρου «Κάππαρη στο Παραλί-
μνι», 7 εκατ. ευρώ. Για την κατα-
σκευή παρακαμπτήριου δρόμου
Γερμασόγειας – «ΦΑΣΗ Α΄» θα χρει-

αστούν 7 εκατ. ευρώ, ίδια χρήματα
που θα κοστίσει και η αναβάθμιση
της λεωφόρου εντός του δήμου Τσε-
ρίου. Για την ανέγερση του Πυρο-
σβεστικού Σταθμού Αγίας Νάπας
θα χρειαστούν 6,8 εκατ. ευρώ, ενώ
για την αναδόμηση πέντε πολυκα-
τοικιών στον κυβερνητικό οικισμό
«Αγίου Μάμα» στον δήμο Λακατά-
μιας – «ΦΑΣΗ Β’», 6 εκατ. ευρώ.
Στην αναβάθμιση του Γυμνασίου
Παραλιμνίου θα δοθούν 5,5 εκατ.
ευρώ, για τα έργα αντισεισμικής
αναβάθμισης και αντικατάστασης
του Στ’ Δημοτικού Σχολείου Λεμε-
σού 5 εκατ. ευρώ, για να αντικατα-
σταθεί το Β΄ Δημοτικό Δχολείο του
Ύψωνα 5 εκατ. ευρώ, για αντικα-
τάσταση του Β  ́Δημοτικού Σχολείου
Γερίου 5 εκατ. ευρώ και για την
αποκατάσταση τμήματος του πα-
λαιού δρόμου Λεμεσού – Πάφου
παρά την Πέτρα του Ρωμιού 4 εκατ.
ευρώ.

Σημειώνεται πως, η πηγή πλη-
ροφόρησης είναι το σύστημα
«ΕΞΑΝΤΑΣ», με την τελευταία επι-
καιροποίησηστοιχείων να έχει γίνει
τον Σεπτέμβριο του 2023.

Στα 920 εκατ. τα έργα υποδομής στον Προϋπολογισμό 
Αλλα είτε βρίσκονται σε εξέλιξη, είτε προγραμματίζεται η έναρξη τους μέσα στο 2024 και υπάρχουν πιστώσεις 

<<<<<<

Η πηγή πληροφόρησης
είναι το σύστημα
«ΕΞΑΝΤΑΣ», με την τε-
λευταία επικαιροποίηση
στοιχείων να έχει γίνει
τον Σεπτέμβριο του
2023.

Τα έργα τα οποία είτε βρίσκονται σε εξέλιξη, είτε προγραμματίζεται η έναρξή τους εντός του 2024, έχουν ένα εύρος
τιμών από 143 εκατ. ευρώ έως και 4 εκατ. ευρώ.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την Παρασκευή έγινε το επίσημο
«λανσάρισμα» της προσπάθειας
για τη φορολογική μεταρρύθμιση
της Κύπρου. Το τεράστιο «πρό-
τζεκτ» της φορολογικής μεταρ-
ρύθμισης το οποίο έχει να γίνει
εδώ και μία 20ετία, θα έχει πολύ
δρόμο να διανύσει, με τους λογι-
στές ωστόσο να «κρατούν μικρό
καλάθι» για την εξέλιξή του. Οι
προθέσεις της κυβέρνησης ναι

μεν είναι οι καλύτερες και ακουμ-
πούν ένα κεφάλαιο ευαίσθητο και
καίριο για την οικονομία, εντούτοις
οι λογιστές είναι φανερά «ενοχλη-
μένοι», όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», επειδή όπως υπο-
στηρίζουν δεν είναι πρωταγωνι-
στές, αλλά «κομπάρσοι». Για του
λόγου το αληθές, ο υπουργός Οι-
κονομικών Μάκης Κεραυνός έχει
σημειώσει πως οι λογιστές θα κα-
λεστούν στο χρονικό σημείο που
πρέπει για να δώσουν την εμπει-
ρογνωμοσύνη τους και σε καμία

περίπτωση δεν είναι στο περιθώ-
ριο. Ωστόσο οι επαγγελματίες του
κλάδου εκτιμούν πως έπρεπε να
έχουν χρησιμοποιηθεί από την
πρώτη ημέρα για μία τέτοια με-
ταρρύθμιση. Σχολιάζοντας παρα-
σκηνιακά τα όσα ακούστηκαν
στην έναρξη του έργου ερευνη-
τικής συνεργασίας για τη μεταρ-
ρύθμιση του Φορολογικού Πλαι-
σίου της Κύπρου την περασμένη
Παρασκευή, οι επαγγελματίες λο-
γιστές μετέφεραν στην «Κ» πως
άκουσαν μόνο θεωρίες και αρκετά
ανεφάρμοστα σημεία. Την ίδια
ώρα, «κάκισαν» το σημείο στο
οποίο δόθηκε μία ηλεκτρονική δι-
εύθυνση, στην οποία μπορούν να
στέλνουν οι ενδιαφερόμενοι τις
εισηγήσεις τους και ακολούθως
θα υπάρχει η δυνατότητα να αξιο-
λογούνται. Ειδικότερα, δόθηκε
ένα παράθυρο «ανοικτής διαβού-
λευσης», καλώντας ενδιαφερόμε-
νους φορείς, οργανισμούς και την
κοινωνία να καταθέσουν στο Κέν-
τρο Οικονομικών Ερευνών του
Πανεπιστημίου Κύπρου τις ειση-
γήσεις τους σχετικά με τον φο-
ρολογικό μετασχηματισμό. Εν κα-
τακλείδι, η δυσφορία στον κλάδο
υπάρχει από την αρχή που ακού-
στηκε ότι το έργο θα είχε ανατεθεί
στο Κέντρο Οικονομικών Ερευνών
του Πανεπιστημίου Κύπρου και
όχι στους επαγγελματίες του κλά-
δου.

Όπως είχε γράψει σε ρεπορτάζ
της το καλοκαίρι η «Κ», τα μεγάλα
λογιστικά-ελεγκτικά γραφεία είναι
έτοιμα να βοηθήσουν με πρόσωπα

τα οποία κατέχουν μεγάλες θέσεις
στους οργανισμούς αυτούς και
που ασχολούνται ειδικά με τον
τομέα της φορολογίας. Όπως είχαν
δηλώσει μεγάλοι «παίχτες» των
«Big 4» στην «Κ», η τεχνογνωσία
που έχουν αυτά τα πρόσωπα θα
φέρουν στη σωστή πορεία το νέο
φορολογικό μοντέλο το οποίο θα
βοηθήσει γενικότερα την οικονο-
μία της Κύπρου. 

Το καλοκαίρι στην ετήσια συ-
νέλευση του ΣΕΛΚ εξάλλου, είχε
δοθεί «λευκή επιταγή» συνεργα-
σίας των λογιστών με την Κυβέρ-
νηση για την ολοκλήρωση αυτού
του μεγαλεπήβολου έργου. Ο πρό-
εδρος του ΣΕΛΚ κ. Πιερής Μάρκου,
τότε στην ομιλία του είχε δηλώσει
πως –οι λογιστές– είχαν την εν-
τύπωση ότι θα λάμβαναν το κά-
λεσμα της Κυβέρνησης για έναρξη
της σχετικής συζήτησης για τη
μεταρρύθμιση του φορολογικού
μοντέλου. «Διατηρούμε την έν-
τονη πεποίθηση ότι, η παρουσία
του ΣΕΛΚ, ως του κατεξοχήν αρ-
μόδιου σώματος σε θέματα φορο-

λογίας στη βάση της πολυετούς
τεχνογνωσίας και εμπειρογνωμο-
σύνης των μελών του, στο σχε-
διασμό και στην οργάνωση του
έργου είναι εκ των ων ουκ άνευ»,
είχε δηλώσει εμφατικά ο κ. Π.
Μάρκου.

Τεράστιας σημασίας έργο
Ο υπουργός Οικονομικών κ.

Μάκης Κεραυνός, κατά την ομιλία
του την Παρασκευή στην Εναρ-
κτήρια Συνάντηση του Έργου
«Ολοκληρωμένος Φορολογικός
Μετασχηματισμός» σχολίασε πως
είναι ένα έργο στο οποίο ως Κυ-
βέρνηση αποδίδει τεράστια ση-
μασία, γιατί οι πρόνοιες και οι
διατάξεις ενός φορολογικού συ-
στήματος είναι καθοριστικές για
την πορεία ανάπτυξης της οικο-
νομίας και της διασφάλισης της
βιωσιμότητάς της, μέσα από τη
διαφανή και δικαιότερη κατανομή
του φορολογικού βάρους. Σημεί-
ωσε ότι, η φορολογική μεταρρύθ-
μιση αποτελεί πάγιο αίτημα των
περισσοτέρων επαγγελματικών

φορέων και εργοδοτικών και συν-
δικαλιστικών οργανώσεων, όπως
και άλλων οργανωμένων φορέων
τα τελευταία χρόνια. «Πρόθεση
της Κυβέρνησης είναι το εκσυγ-
χρονισμένο πλαίσιο να σταθμίζει
το σύγχρονο οικονομικό μοντέλο
και τις εξελικτικές προοπτικές
του, ενώ παράλληλα να είναι δια-
φανές, απλοποιημένο και να διέ-
πεται από την ελάχιστη δυνατή
γραφειοκρατία. Θα πρέπει να είναι
ενθαρρυντικό προς το επιχειρείν
και ταυτόχρονα να είναι κοινω-
νικά δίκαιο, καθώς και να ικανο-
ποιεί τα ευρωπαϊκά πρότυπα και
αρχές, με στόχευση τη μείωση
της φοροδιαφυγής και φοροαπο-
φυγής καθώς και την ενίσχυση
της φορολογικής δικαιοσύνης»,
συμπλήρωσε.

Tελευταία προσπάθεια
Σύμφωνα με τις παρουσιάσεις

των επικεφαλής του έργου από το
Πανεπιστήμιο Κύπρου, η τελευταία
ευρεία φορολογική μεταρρύθμιση
στην Κύπρο έγινε το 2002 λόγω

της εναρμόνισης με την Ε.Ε. Έκτο-
τε, στο μεταβαλλόμενο διεθνές
και εγχώριο περιβάλλον –σύμφωνα
με το Παν. Κύπρου– επιβάλλεται
ένας ολοκληρωμένος φορολογικός
μετασχηματισμός που να σχετί-
ζεται με τις νέες προτεραιότητες
της Ε.Ε. και να αντιμετωπίζει τις
σύγχρονες προκλήσεις καθώς και
να συνάδει με το όραμα ανάπτυξης
της κυπριακής οικονομίας. 

Το έργο της φορολογικής με-
ταρρύθμισης έχει ανατεθεί στο
Παν. Κύπρου και θα ολοκληρωθεί
σε 24 μήνες, ενώ οι πρώτες ειση-
γήσεις σχετικά με τα πράσινα μέ-
τρα και αντισταθμιστικά αναμέ-
νονται σε 2 μήνες (11/2023). Στο
συγκεκριμένο έργο θα συμμετέ-
χουν εμπειρογνώμονες οικονομο-
λόγοι (σε διάφορους τομείς όπως
δημόσια οικονομικά, ανταγωνι-
στικότητα, περιβαλλοντικά, οικο-
νομικά εργασίας), οικονομέτρες,
modelers, tax practitioners, και
νομικοί από το δίκτυο συνεργατών
του ΚΟΕ στην Κύπρο και το εξω-
τερικό.

Μικρό καλάθι
λογιστών για
φορολογική
μεταρρύθμιση
Υποστηρίζουν ότι έπρεπε να έχουν ρόλο
πρωταγωνιστικό και όχι «κομπάρσου»

<<<<<<

ΥΠΟΙΚ: Το νέο πλαίσιο
έχει ως στόχο τη μεί-
ωση της φοροδιαφυγής
και φοροαποφυγής κα-
θώς και την ενίσχυση
της φορολογικής δι-
καιοσύνης.

Το πολυδιάστατο αυτό έργο έχει ανατεθεί στο Κέντρο Οικονομικών Ερευνών και θα ολοκληρωθεί σε 24 μήνες, ενώ οι πρώτες εισηγήσεις σχετικά με τα
πράσινα μέτρα και αντισταθμιστικά αναμένονται σε 2 μήνες (11/2023).

Σε επενδύσεις 430 εκατομμυρίων
ευρώ έχει προχωρήσει ο Όμιλος
Fattal Hotel Group στην Κύπρο
και στην Ελλάδα. Τα 350 εκατομ-
μύρια ευρώ εξ’ αυτών έχουν απορ-
ροφηθεί σε επενδύσεις στην Κύ-
προ, ενώ τα 80 εκατ. ευρώ αφορούν
επενδύσεις στην Ελλάδα. Μετά
την ολοκλήρωση των υφιστάμενων
έργων, στην Κύπρο θα υπάρχουν
πάνω από 2.000 δωμάτια του Ομί-
λου και στην Ελλάδα περίπου 1.500
δωμάτια.

O CEO Mediterranean Region
του Fattal Hotel Group, κ. Roni
Aloni, στο πλαίσιο παρουσίασης
του νέου ξενοδοχείου του Ομίλου
στο κέντρο της Λεμεσού με την
επωνυμία NYX (ΝΥΧ Limassol)
που παρουσίασε τα παραπάνω
νούμερα, τόνισε πως, τα επενδυ-
τικά τους σχέδια θα συνεχιστούν
και στις δύο χώρες, καθώς αξιο-
λογούν όλες τις ευκαιρίες που πα-
ρουσιάζονται.

O κ. Roni Aloni σημείωσε πως,
μέσα στους επόμενους μήνες, επα-
νεκκινούνται οι εργασίες για την
ολοκλήρωση του 194 δωματίων
NYX Λευκωσίας. Συγκεκριμένα,
αφορά στο κτίριο που στεγάζονταν
τα γραφεία της πρώην Λαϊκής Τρά-
πεζας στη Λεωφόρο Μακαρίου,
για να το μετατρέψουν σε ξενο-
δοχείο με την επωνυμία NYX.

Συγκεκριμένα για το brand
«NYX» του Ομίλου Fattal, υπάρ-
χουν 3 ξενοδοχεία ΝΥΧ στην Ισπα-
νία, 1 στην Ιταλία, 3 στη Γερμανία,
2 στην Ελλάδα, (1 στην Αθήνα και
σύντομα 1 στη Θεσσαλονίκη), 2
στην Κύπρο (1 στη Λεμεσό και
σύντομα 1 στη Λευκωσία), 3 στο
Ισραήλ, 1 στο Ηνωμένο Βασίλειο,

1 στην Πολωνία και 1 στη Τσεχία.
Ολόκληρη η αλυσίδα έχει πέραν
των 270 ξενοδοχείων σε περισσό-
τερους από 117 προορισμούς στο
Ισραήλ, την Ευρώπη και το Ηνω-
μένο Βασίλειο. Η μητρική εταιρεία
FATTAL HOTEL GROUP είναι ει-

σηγμένη στο Χρηματιστήριο του
Τελ Αβίβ και εκτιμάται περίπου
στα 6 δισ.

Οι επενδύσεις στην Κύπρο
Στη συνέχεια της ομιλίας του,

ο κ. Roni Aloni ανέλυσε τις επεν-
δύσεις που έχουν γίνει στην Κύπρο.
Όπως είπε, το επαγγελματικό τους
ταξίδι στην Κύπρο ξεκίνησε τον
Απρίλιο του 2017, όταν ολοκλη-
ρώθηκε η αγορά 3 ξενοδοχείων
στην Πάφο. Του Leonardo Plaza
Cypria Maris Beach Hotel & Spa,
του Leonardo Cypria Bay και του
Leonardo Laura Beach Hotel &
Splash.

Όπως είπε, τότε απέκτησαν
723 δωμάτια τα οποία ανακαίνισαν

πλήρως, πρόσθεσαν και άλλα δω-
μάτια φτάνοντας τα 1.100, αλλά
προχώρησαν και σε εκτεταμένες
εγκαταστάσεις. Σημειώνεται πως,
τα ξενοδοχεία έχουν πλέον τη
δική τους ταυτότητα κάτω από
την επωνυμία «Leonardo». Μέσα
στις επενδύσεις τους μπήκε η Λε-
μεσός με τη γη που αγόρασαν και
έφτιαξαν το «NYX Limassol», ενώ
ο Πρωταράς ήταν το επόμενο βή-
μα, όπου ο Όμιλος ανέλαβε ένα
πλήρως ανακαινισμένο ξενοδοχείο
και το μετέτρεψε υπό την επωνυ-
μία Leonardo σε 4 αστέρων ξενο-
δοχείο για ενήλικες. Έπειτα, ο
Όμιλος αγόρασε το ξενοδοχείο
στη Λάρνακα, το Leonardo Bou-
tique Larnaca και προχώρησε και

σε επένδυση στο Λατσί της Πά-
φου. Ο Όμιλος απέκτησε ένα πα-
ραθαλάσσιο ξενοδοχείο όπου το
έχει ημικατεδαφίσει για να δημι-
ουργήσει οικογενειακό θέρετρο
250 δωματίων. Σε δεύτερη φάση,
στα πλάνα του είναι να ανεγείρει
ένα δεύτερο ξενοδοχείο –για ενή-
λικες με Spa. 

Σημειώνεται πως, τον Μάιο του
τρέχοντος έτους, ο Όμιλος ολο-
κλήρωσε τις διαπραγματεύσεις
για την αγορά του ξενοδοχείου
GrandResort στη Λεμεσό. Το ξε-
νοδοχείο θα κλείσει στα τέλη Οκτω-
βρίου και μετά από ανακαινίσεις
και προσθήκες θα ανοίξει ξανά
στην επόμενη σεζόν. Το ξενοδοχείο
θα συμπεριληφθεί στη σειρά «Li-

mited edition» της επωνυμίας Le-
onardo.

Οι επενδύσεις στην Ελλάδα
Πρόσφατη προσθήκη στον Όμιλο

Fattal, σύμφωνα με τα δεδομένα
που παρουσιάστηκαν, είναι το NYX
Esperia Palace στο κέντρο της Αθή-
νας. Αποτελείται από 212 δωμάτια
και σουίτες, ακριβώς στο κέντρο
της Αθήνας δίπλα στην πλατεία
Συντάγματος. Εντός των επόμενων
ημερών ο Όμιλος θα ξεκινήσει τη
μετατροπή κτιρίου στη Θεσσαλονίκη
σε 135 δωμάτια με την επωνυμία
NYX, στην Τσιμισκή, στα Λαδάδικα.
Τέλος, ο Όμιλος έχει και ξενοδοχείο
στη Ρόδο, στην περιοχή Κολύμπια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Fattal Hotel: Επενδύσεις 430 εκατ. σε Κύπρο και Ελλάδα
Μετά την ολοκλήρωση των υφιστάμενων έργων, στο νησί θα έχει περισσότερα από 2.000 δωμάτια και στην Ελλάδα περίπου 1.500

<<<<<<

Μέσα στους επόμενους
μήνες, επανεκκινού-
νται οι εργασίες για 
την ολοκλήρωση του
194 δωματίων NYX
Λευκωσίας.

Τα επενδυτικά τους σχέδια θα συνεχιστούν και στις δύο χώρες, καθώς αξιολογούν όλες τις ευκαιρίες που παρουσιάζονται.
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Το παράδοξο μια χώρα που έχει 
αναγάγει την υπογεννητικό-
τητα και ευρύτερα το δημο-
γραφικό πρόβλημα σε Νο 1 
εχθρό, όπως είναι η Ελλάδα, 
να στηρίζει με τη μερίδα του 
λέοντος όσον αφορά τις κοινω-
νικές δαπάνες την τρίτη ηλικία 
εις βάρος ή, για την ακρίβεια, 
σε αντίθεση με την παρεχό-
μενη προστασία στους νέους, 
την υγεία, την παιδεία, την 
ανεργία ή την αναπηρία, πε-
ριγράφει στην έκθεσή του το 
Γραφείο Προϋπολογισμού του 
Κράτους στη Βουλή. Ειδικά, δε, 
στην περίπτωση των Ελλήνων 
που κινδυνεύουν από τη φτώ-
χεια, η πολιτική αυτή επιλο-
γή αποκαλύπτεται σε όλο της 
το μεγαλείο: τα παιδιά, σε πο-
σοστό 22,4% αντιμετωπίζουν 
τον υψηλότερο  κίνδυνο φτώ-
χειας, με τους ηλικιωμένους να 
βρίσκονται στην πλέον «προ-
στατευμένη» θέση, με τον κίν-
δυνο να μειώνεται στο 15,8%, 
εφόσον βέβαια στις συνολικές 
κοινωνικές δαπάνες συμπερι-
ληφθούν εκτός από τα κοινωνι-
κά επιδόματα και οι συντάξεις.

∆ιαχρονικά, το μεγαλύτε-
ρο μέρος των κρατικών δαπα-
νών στην Ευρωζώνη αφορά τις 
δαπάνες που συνδέονται με 
την κοινωνική πολιτική και δη 
με τις δαπάνες για συντάξεις, 
υγεία, οικογένεια, ανεργία, στέ-
γαση κ.ά. (κοινωνικές δαπά-
νες). Το μείγμα όμως των πολι-
τικών διαφέρει. Ετσι, στη χώρα 
μας, σε σύνολο 57,4% του ΑΕΠ 
κρατικών δαπανών, το 31,7% 

αφορά τις κοινωνικές δαπάνες, 
εκ των οποίων το 20,6% συντά-
ξεις και επιδόματα. 

Αναλυτικά, στην έκθεση 
για το β΄ τρίμηνο του έτους 
διαπιστώνεται ότι η χώρα μας 
κατέχει τη δεύτερη υψηλότε-
ρη θέση ως προς το ύψος των 
συνολικών κρατικών δαπα-
νών στην Ευρωζώνη το 2021 
με 57,4% του ΑΕΠ (59,8% το 
2020), 5,1 ποσοστιαίες μονάδες 
υψηλότερο από τον μέσο ευ-

ρωπαϊκό όρο (52,3% του ΑΕΠ). 
Την πρώτη θέση κατέχει η Γαλ-
λία με 59,0% του ΑΕΠ, την τρί-
τη θέση η Αυστρία με 56,0%, 
ενώ τις χαμηλότερες συνολι-
κές δαπάνες στην Ευρωζώνη 
εμφανίζει η Ιρλανδία με 24,8% 
του ΑΕΠ.

Ειδικότερα, οι δαπάνες κοι-
νωνικής προστασίας που αφο-
ρούν την τρίτη ηλικία και τους 
συζύγους/τέκνα θανόντων (κυ-
ρίως συντάξεις και επιδόματα 
χηρείας) ως ποσοστό του ΑΕΠ 
είναι, το 2021, υψηλότερα στην 
Ελλάδα κατά 2,8 και 0,7 ποσο-
στιαίες μονάδες αντίστοιχα, σε 
σχέση με την Ε.Ε.

Αντίθετα, εκείνες που σχετί-
ζονται με την ασθένεια - ανα-
πηρία και την ανεργία υπο-
λείπονται κατά 1,3 και 1,2 
ποσοστιαίες μονάδες αντίστοι-

χα. Επίσης οι δαπάνες ως πο-
σοστό του ΑΕΠ που αφορούν 
την υγεία και την παιδεία υπο-
λείπονται του μέσου όρου της 
Ευρωζώνης κατά 1,6 και 0,6 πο-
σοστιαίες μονάδες αντίστοιχα.  

Στο πεδίο της φτώχειας, 
οι δείκτες επίσης είναι απο-
καλυπτικοί. Το ποσοστό του 
πληθυσμού που αντιμετωπί-
ζει κίνδυνο φτώχειας, πριν τις 
κοινωνικές μεταβιβάσεις (συ-
ντάξεις και κοινωνικά επιδό-
ματα) είναι 46,1%, βελτιωμένο 
συγκριτικά με το προηγούμε-
νο έτος (48,2%) τόσο για το 
σύνολο του πληθυσμού όσο 
και για τις επιμέρους ηλικια-
κές ομάδες: 32,9% για την ηλι-
κιακή ομάδα 0-17 (35,4% το 
2021), 35,8 για τις ηλικίες 18-
64 (38,4% το 2021) και 83,3% 
για την ομάδα 65+ (84,2% το 
2021).

Μετά τις κοινωνικές μετα-
βιβάσεις, το ποσοστό γίνεται 
18,8% (19,6% το 2021), δηλαδή 
μειώνεται κατά 27,3 ποσοστι-
αίες μονάδες, από τις οποίες 
4,8 οφείλονται στην καταβολή 
κοινωνικών επιδομάτων πλην 
συντάξεων και 22,5 ποσοστιαί-
ες μονάδες στις συντάξεις. Ετσι 
εξηγείται άλλωστε το γεγονός 
ότι τον χαμηλότερο κίνδυνο 
φτώχειας μετά τις κοινωνικές 
μεταβιβάσεις αντιμετωπίζουν 
οι ηλικιωμένοι με 15,8% (13,5% 
για την ηλικιακή ομάδα 65+ 
το 2021) και τον υψηλότερο 
τα παιδιά με 22,4% (23,7% στις 
ηλικίες 0-17 το 2021), ενώ για 
την ηλικιακή ομάδα 18-64 το 
ποσοστό φτώχειας είναι 18,9% 
(20,6% το 2021).

Σε σύνολο 57,4% του ΑΕΠ κρατικών δαπανών, το 31,7% αφορά τις κοινω-
νικές δαπάνες, εκ των οποίων το 20,6% συντάξεις και επιδόματα. 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Το ποσό των 64,5 δισ. ευρώ χρω-
στούν στο ελληνικό ∆ημόσιο οι 
επιχειρήσεις, όπως προκύπτει 
από τα στοιχεία της ΑΑ∆Ε που 
επεξεργάστηκε το Γραφείο Προ-
ϋπολογισμού της Βουλής. Μά-
λιστα, το πλήθος των νομικών 
προσώπων που οφείλουν πάνω 
από 1 εκατ. ευρώ έχει φθάσει τα 
5.552 αυξημένο σε ετήσια βάση 
κατά 145 νομικά πρόσωπα. Ση-
μειώνεται ότι το σύνολο των λη-
ξιπρόθεσμων οφειλών προς την 
εφορία ανέρχεται πλέον στα 105 
δισ. ευρώ.

Από τα στοιχεία που δημο-
σιοποίησε η ΑΑ∆Ε προκύπτει η 
καταβολή στο ∆ημόσιο επιστρε-
πτέων προκαταβολών συνολικού 
ύψους περίπου 120 εκατ. ευρώ. 
Σημειώνεται ότι το ποσό που επι-
στρέφουν οι επιχειρήσεις και οι 
επαγγελματίες στο ∆ημόσιο είναι 
ήδη μειωμένο τουλάχιστον κατά 
50% και κάποιοι αποφάσισαν να 
μην επιστρέψουν τίποτα.  

Από την ανάλυση των στοι-
χείων διαφαίνεται ότι οι οφει-
λέτες με χρέη έως 10.000 ευρώ 
μειώθηκαν κατά 261.853 πρόσω-
πα σε σχέση με το προηγούμενο 
έτος. Αντίθετα, στις υπόλοιπες 
κατηγορίες οφειλής παρατηρεί-
ται αύξηση του αριθμού των 
οφειλετών με τη μεγαλύτερη, 
κατά 13.632 πρόσωπα, να κα-
ταγράφεται στο εύρος οφειλής 
από 10.000 έως 100.000 ευρώ. 
Στην κατηγορία οφειλής άνω 
του 1 εκατ. ευρώ, και έως 100 
εκατ. ευρώ καταγράφεται αύξη-
ση του ληξιπρόθεσμου υπολοί-
που κατά 799,4 εκατ. ευρώ, ενώ 
οι οφειλές άνω των 100 εκατ. 
ευρώ παρουσιάζουν σημαντι-
κή μείωση κατά 9,3 δισ. ευρώ, η 
οποία είναι αποτέλεσμα της δι-

αγραφής οφειλών της ΟΣΕ Α.Ε. 
ύψους 10,4 δισ. Σημειώνεται ότι 
στο εύρος οφειλής άνω του 1 
εκατ. ευρώ συγκεντρώνεται το 
77,7% του συνολικού ληξιπρό-
θεσμου υπολοίπου και μόλις το 
0,2% των οφειλετών.

Σε ό,τι αφορά την ποιοτική δι-
άρθρωση του πραγματικού ληξι-
πρόθεσμου υπολοίπου (78,5 δισ. 
ευρώ) οι αναλυτές του Γραφείου 
Προϋπολογισμού διαπιστώνουν 
ότι μόνο το 59% αυτού, που αντι-
στοιχεί σε 46,5 δισ. ευρώ, πη-
γάζει από φορολογικές οφειλές 
(άμεσοι και έμμεσοι φόροι, φό-
ροι στην περιουσία, ΦΠΑ, ειδι-
κοί φόροι κατανάλωσης κτλ.). Το 
υπόλοιπο των πραγματικών ληξι-
πρόθεσμων οφειλών προέρχεται 
από άλλες κατηγορίες οφειλής, 
οι οποίες παρουσιάζουν χαμηλό 
ποσοστό είσπραξης.

Σύμφωνα με στοιχεία της 
ΑΑ∆Ε, σε αυτές περιλαμβάνο-
νται τα πρόστιμα (φορολογικά 
και μη φορολογικά) τα οποία 
αποτελούν το 30,8% του πραγ-
ματικού ληξιπρόθεσμου υπο-
λοίπου, καθώς αγγίζουν τα 24,2 
δισ. ευρώ και οι μη φορολογικές 
οφειλές (δάνεια, δικαστικά έξο-
δα, καταλογισμοί κτλ.), οι οποίες 
αποτελούν το 10,3% του πραγ-
ματικού ληξιπρόθεσμου υπολοί-
που, ποσοστό που αντιστοιχεί 
σε 8,1 δισ. ευρώ.

Λαμβάνοντας υπόψη ότι 8,8 
δισ. ευρώ από τις φορολογικές 
οφειλές πηγάζουν από αφερέγγυ-
ους οφειλέτες και 10,9 δισ. ευρώ 
αφορούν οφειλές με λήξη δόσεων 
πέραν της τελευταίας δεκαετίας, 
απομένουν 26,7 δισ. ευρώ οφει-
λών από τις οποίες, σύμφωνα με 
στοιχεία της ΑΑ∆Ε, πηγάζει άνω 
του 90% των εισπράξεων.

Στα 64,5 δισ. οι οφειλές
των επιχειρήσεων
προς το Δημόσιο

Στις συντάξεις η πλειονότητα
των κοινωνικών δαπανών
Τον υψηλότερο κίνδυνο φτώχειας στην Ελλάδα αντιμετωπίζουν τα παιδιά

Οι δαπάνες 
που κατευθύνονται 
στους νέους υπολεί-
πονται του μέσου 
όρου της Ευρωζώνης.
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Ξόδεψαν περισσότερα για να 
αγοράσουν λιγότερα –τουλά-
χιστον σε ό,τι αφορά τα βασικά 
είδη διατροφής και την ενέρ-
γεια– τα ελληνικά νοικοκυριά 
το 2022, με τον πληθωρισμό να 
«τινάζει στον αέρα» τους οικο-
γενειακούς προϋπολογισμούς. 
Σύμφωνα με τα αποτελέσμα-
τα της Ερευνας Οικογενειακών 
Προϋπολογισμών για το έτος 
2022, που ανακοίνωσε η Ελληνι-
κή Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), 
αν και τα νοικοκυριά στην Ελ-
λάδα έδωσαν το 2022 7,9% πε-
ρισσότερα χρήματα για γάλα, 
3,8% περισσότερα χρήματα για 
λάδι, 9,2% για ψωμί, οι ποσό-
τητες που κατανάλωσαν ήταν 
λιγότερες σε σύγκριση με το 
2021 κατά 5,5%, κατά 10,8% 
και κατά 1,5% αντιστοίχως, με 
τον σχετικό κατάλογο να μην 
εξαντλείται στα τρία παραπά-
νω είδη.

Με την τιμή του ηλεκτρικού 
ρεύματος να φτάνει σε δυσθε-
ώρητα ύψη, ακόμη και μετά τις 
κρατικές επιδοτήσεις, δεν είναι 
τυχαίο που τα νοικοκυριά κα-
τανάλωσαν 3,7% περισσότερες 
ποσότητες το 2022 σε καυσό-
ξυλα και πέλετ, μειώνοντας την 
ίδια ώρα κατά 11,5% την κατα-
νάλωση ηλεκτρικής ενέργειας. 
Η εκτίναξη των τιμών στα ύψη 
σε τρόφιμα και ενέργεια διεύ-
ρυνε στην πραγματικότητα τις 
ανισότητες μεταξύ των φτωχό-
τερων και των πλουσιότερων 
νοικοκυριών.

Την ίδια ώρα, επιβεβαιώνεται 
η ένταση και οι βαθιές επιπτώ-
σεις της εσωτερικής υποτίμη-
σης στη διάρκεια της δεκαε-
τούς οικονομικής κρίσης, με 
συνέπεια ακόμη και στο έντονα 
πληθωριστικό 2022 η μέση μη-
νιαία δαπάνη των νοικοκυριών 
στην Ελλάδα να παραμένει ση-

μαντικά χαμηλότερη από αυτή 
του 2008, περίπου κατά 25% ή 
κατά 520 ευρώ.

Σύμφωνα, λοιπόν, με όσα 
ανακοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ η μέ-
ση ετήσια δαπάνη των νοι-
κοκυριών για αγορές ανήλθε 
στα 19.204,08 ευρώ το 2022 (ή 
1.600,34 ευρώ/μήνα), αυξημένη 
σε τρέχουσες τιμές κατά 12,7% 
σε σχέση με το 2021.

Σε σταθερές τιμές, ωστόσο, η 
μέση ετήσια δαπάνη των νοικο-

κυριών ήταν το 2022 αυξημένη 
πολύ λιγότερο σε σύγκριση με 
το 2021, κατά 4,6%, κάτι που 
δείχνει τη σημαντική επίδρα-
ση του πληθωρισμού. Το 20,9% 
του μέσου προϋπολογισμού των 
νοικοκυριών κατευθύνθηκε στα 
είδη διατροφής το 2022, έναντι 
22% το 2021, κάτι που σχετίζε-
ται περισσότερο με το γεγονός 
ότι για αρκετούς μήνες το 2021 
υπήρχαν αυστηρά περιοριστι-
κά μέτρα (π.χ. κλειστή εστίαση) 
λόγω COVID-19.

∆εν είναι τυχαίο άλλωστε 
ότι το 2022 κατευθύνθηκε σε 
εστιατόρια, καφενεία και ξενο-
δοχεία το 10,3% των μηνιαίων 
δαπανών του μέσου προϋπο-
λογισμού, ενώ το αντίστοιχο 
ποσοστό το 2021 ήταν 8,9%. 
Η κατηγορία αυτή, άλλωστε, 
εμφανίζει και τη μεγαλύτερη 

ποσοστιαία αύξηση των δαπα-
νών των νοικοκυριών το 2022 
σε σύγκριση με το 2021, αύξη-
ση που φτάνει σχεδόν το 31%.

Σε ό,τι αφορά ειδικά τα τρό-
φιμα, σε τρέχουσες τιμές πα-
ρατηρείται αύξηση της μέσης 
μηνιαίας δαπάνης στα παρακά-
τω είδη: 11,1% για κρέας, 10% 
για λαχανικά, 9,2% για αλεύρι, 
ψωμί και δημητριακά, 7,9% για 
γαλακτοκομικά και αυγά, 9,9% 
για λοιπά είδη διατροφής, 3,8% 
για έλαια και λίπη, 2,5% για με-
ταλλικά νερά, αναψυκτικά και 
χυμούς, 1,8% για ψάρια, 1,3% 
για φρούτα.

Η αύξηση της μέσης μηνιαί-
ας δαπάνης για τα παραπάνω 
είδη δεν οφείλεται στο ότι κα-
ταναλώσαμε περισσότερα από 
αυτά. Κάθε άλλο. Από τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ προκύπτει ότι 

η μέση μηνιαία κατανάλωση σε 
ποσότητες υποχώρησε το 2022 
σε σύγκριση με το 2021 κατά 
10,8% στο ελαιόλαδο, κατά 7% 
στο γιαούρτι, κατά 5,5% στο γά-
λα, κατά 4,2% στα φρούτα, κατά 
2,2% στο κρέας, κατά 2% στο 
τυρί, κατά 1,5% στο ψωμί και 
είδη αρτοποιίας, κατά 1,3% στα 
ζυμαρικά, κατά 1,3% στα λαχα-
νικά και κατά 1,1% στο ρύζι.

Αν και τα ψάρια ήταν από 
τα είδη που δεν ακρίβυναν τό-
σο μέσα στο 2022, οι κατανα-
λωτές μάλλον τα θεώρησαν μι-
κρή πολυτέλεια, με συνέπεια 
να μειωθεί η κατανάλωσή τους 
κατά 6,7%.

Οι ανατιμήσεις σε σειρά 
προϊόντων και υπηρεσιών, 
χωρίς αντίστοιχη αύξηση των 
μισθών, διεύρυναν το χάσμα 
ανάμεσα σε φτωχούς και πλού-

σιους. Ετσι, σύμφωνα με την 
ΕΛΣΤΑΤ, το μερίδιο της μέσης 
ισοδύναμης δαπάνης (αγορές, 
τρέχουσες τιμές) του πλουσιό-
τερου 20% του πληθυσμού είναι 
5,39 φορές μεγαλύτερο από το 
μερίδιο της μέσης ισοδύναμης 
δαπάνης του φτωχότερου 20%, 
από 5,19 για το 2021.

Ο δείκτης μειώνεται στο 4,21 
όταν συμπεριληφθούν στην κα-
ταναλωτική δαπάνη οι τεκμαρ-
τές δαπάνες (τελική καταναλω-
τική δαπάνη), με την απόκλιση 
πάντως και σ’ αυτή την περί-
πτωση να είναι μεγαλύτερη το 
2022, καθώς το 2021 ήταν 4,08. 
Αλλωστε, αυξήθηκε το ποσοστό 
του πληθυσμού της χώρας που 
βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας 
σε 17,4% το 2022 από 17,1% 
το 2021.

Καθοριστικό ρόλο στη διεύ-
ρυνση των ανισοτήτων παίζουν 
οι αυξήσεις στα είδη διατροφής, 
καθώς τα πιο φτωχά νοικοκυ-
ριά δαπανούν το 34,1% του μέ-
σου προϋπολογισμού τους για 
τα είδη αυτά, ενώ τα μη φτωχά 
το 20,1%.

Η οικονομική κρίση, η παν-
δημία και πλέον η πληθωριστι-
κή κρίση άλλαξε καθοριστικά 
τις προτεραιότητες των νοικο-
κυριών σε ό,τι αφορά τις δα-
πάνες. Ετσι, πλέον οι δαπάνες 
για είδη ένδυσης και υπόδη-
σης αποτελούν μόλις το 4,8% 
των συνολικών δαπανών έναντι 
7,2% το 2008, έχοντας μειωθεί 
κατά 55,7%.

Από την άλλη, τα τρόφιμα, 
που αποτελούσαν το 2008 το 
18% των συνολικών δαπανών 
των νοικοκυριών, από το 2012 
κι έπειτα ξεπέρασαν το 20%, 
χωρίς να πέσουν ποτέ κάτω 
από αυτό το ποσοστό. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι το 2008 η μέση 
μηνιαία δαπάνη των νοικοκυ-
ριών (σε τρέχουσες τιμές) ήταν 
2.120,40 ευρώ.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Η μεγάλη αύξηση
του πληθωρισμού 
διεύρυνε το χάσμα 
μεταξύ πλουσιότερων
και φτωχότερων.

Πληρώσαμε περισσότερα για λιγότερα αγαθά
Το 2022 η κατανάλωση βασικών αγαθών μειώθηκε, αλλά η μέση ετήσια δαπάνη των νοικοκυριών αυξήθηκε κατά 12,7%

Ενα εξόχως ενδιαφέρον στοιχείο 
προκύπτει από την έρευνα της 
Ελληνικής Στατιστικής  Αρχής 
για τους οικογενειακούς προϋ-
πολογισμούς, το οποίο εάν συν-
δυαστεί με τα στατιστικά της 
Ανεξάρτητης Αρχής ∆ημοσίων 
Εσόδων προκαλεί ερωτήματα, 
ενώ ενδεχομένως να αποκα-
λύπτει το μέγεθος της φορο-
διαφυγής.

Σύμφωνα με τα στοιχεία  της 
στατιστικής αρχής, η μέση ετή-
σια δαπάνη των νοικοκυριών 
για αγορές, κατά το έτος 2022, 
ανήλθε σε 19.204 ευρώ ή δι-
αφορετικά σε 1.600 ευρώ τον 
μήνα, καταγράφοντας αύξηση 
12,7% σε σύγκριση με το προ-
ηγούμενο έτος. Συγκεκριμένα, 
το 2021 η μέση ετήσια δαπάνη 
των νοικοκυριών είχε διαμορ-
φωθεί σε 17.038 ευρώ.

Σύμφωνα με τα τελευταία 
δημοσιευμένα στοιχεία της 
ΑΑ∆Ε, το μέσο δηλωθέν οικο-
γενειακό εισόδημα ανήλθε το 
2021 σε 12.750 ευρώ. ∆ηλαδή, 
το μέσο δηλωθέν εισόδημα εί-
ναι χαμηλότερο περίπου κατά 
25% από τις δαπάνες που πραγ-
ματοποίησαν το 2021 (17.038 
ευρώ) τα νοικοκυριά ή κατά 
4.288 ευρώ. Επί της ουσίας, η 
μέση μηνιαία δαπάνη διαμορ-
φώθηκε το 2021 στα 1.419 ευ-
ρώ, ενώ το μέσο μηνιαίο οικο-
γενειακό εισόδημα στα 1.062 
ευρώ. ∆ηλαδή, τα νοικοκυριά 
ξόδεψαν περισσότερα από όσα 
δήλωσαν ότι έχουν αποκτήσει 
από τους μισθούς τους, τα κέρδη 
και τις διάφορες αποδοχές που 
λαμβάνουν. Μία εξήγηση που 
θα μπορούσε να δώσει κάποιος 
είναι ότι πρόκειται για ανάλωση 
κεφαλαίου δηλαδή έκαναν χρή-
ση των αποταμιεύσεων τους. 

Ωστόσο, από τα στοιχεία της 
ΤτΕ προκύπτει ότι το 2021 οι 
καταθέσεις των νοικοκυριών 
αυξήθηκαν κατά 8,5 δισ. ευρώ 
(ή 7%) σε σύγκριση με το 2020. 
Όπως, όμως, φαίνεται τμήμα της 
διαφοράς που διαπιστώνεται 
προέρχεται από φοροδιαφυγή, 
δηλαδή, από την απόκρυψη φο-
ρολογητέου εισοδήματος.

Από τα  στατιστικά δεδομένα 
της ΑΑ∆Ε προκύπτουν τα εξής 
ενδιαφέροντα:
• Εξι στα δέκα νοικοκυριά δη-
λώνουν στην εφορία ετήσια ει-
σοδήματα που δεν υπερβαίνουν 
τις 10.000 ευρώ.
• Εισοδήματα στα όρια της 

φτώχειας και συγκεκριμένα 
έως 5.000 ευρώ εμφανίζει το 
37% των φυσικών προσώπων.
• 659.258 φορολογούμενοι δη-
λώνουν μηδενικό εισόδημα, με-
ταξύ των οποίων βρίσκονται 
και πολλοί φοιτητές που υπο-
χρεούνται να υποβάλλουν φο-
ρολογική δήλωση.
• Εισοδήματα από 20.000- 
50.000 ευρώ δηλώνουν 1 εκατ. 
νοικοκυριά.
• Οι πλούσιοι Ελληνες με εισο-
δήματα άνω των 900.000 ευρώ 
ανέρχονται σε 1.004 άτομα.

Οι φορολογικές δηλώσεις 
του προηγούμενου έτους, οι 
οποίες χρησιμοποιούνται από 
την ΑΑ∆Ε στις σύνθετες δια-
σταυρώσεις όσων έχουν δη-
λώσει εισοδήματα κάτω των 
10.000 ευρώ,  κινούν υποψί-
ες για φοροδιαφυγή, κάτι που 
φαίνεται και από τα στοιχεία 
των δαπανών των νοικοκυριών.

 Ιδια εικόνα καταγράφεται 
και στους εταίρους των προσω-
πικών εταιρειών. Συγκεκριμέ-

να, από το σύνολο των 101.437 
ομόρρυθμων και ετερόρρυθ-
μων εταιρειών (κατά κανόνα 
είναι μικρομεσαίες οικογενει-
ακές επιχειρήσεις), οι 47.222 
είναι ζημιογόνες. Και για τις 
υπόλοιπες που έχουν κέρδη, 
ενώ ο συνολικός τους τζίρος 
ανέρχεται σε 28,7 δισ. ευρώ, 
το καθαρό αποτέλεσμα μετά 
βίας ανέρχεται σε 2 δισ. ευρώ.

Η απόκρυψη εισοδημάτων 
είναι κάτι παραπάνω από εμφα-
νής, σύμφωνα με τα στατιστικά 
στοιχεία της Ανεξάρτητης Αρ-
χής ∆ημοσίων Εσόδων. Κυρίως 
από τους ελεύθερους επαγγελ-
ματίες και τους αυτοαπασχο-
λουμένους, όπου το 67,2% αυ-
τών ή περίπου επτά στους δέκα 
δηλώνουν εισοδήματα που δεν 
ξεπερνούν τις 10.000 ευρώ. Το 
συνολικό φορολογητέο εισόδη-
μα που δήλωσαν στην εφορία 
το προηγούμενο έτος ανήλθε 
σε 4,3 δισ. ευρώ, όταν ο τζί-
ρος τους είναι σχεδόν δεκα-
πλάσιος.

Ισχυρές ενδείξεις 
φοροδιαφυγής από 
την αντιπαραβολή των 
στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ 
με αυτά της ΑΑΔΕ.

Χωρίς να τους περισσεύει τίπο-
τα στο τέλος του μήνα, καθώς 
ξοδεύουν όλα τα έσοδά τους, ή 
ξοδεύουν περισσότερο και από 
αυτά, τελεί το 87% των κατανα-
λωτών στην Ελλάδα, ποσοστό 
που είναι μάλιστα το υψηλό-
τερο σε 24 ευρωπαϊκές χώρες. 
Τούτο συγκαταλέγεται στα πρώ-
τα ευρήματα της Ευρωπαϊκής 
Ερευνας Πληρωμών των Κατα-
ναλωτών που διενεργεί η εται-
ρεία διαχείρισης απαιτήσεων 
Intrum, έρευνα που στην τελική 
της μορφή θα δημοσιευθεί τον 
ερχόμενο Νοέμβριο. Το παραπά-
νω αν μη τι άλλο σημαίνει ότι 
μεγάλο μέρος των καταναλωτών 
ξοδεύει από τα έτοιμα –αποτα-
μιεύσεις– είτε ακόμη χειρότε-
ρα υπερχρεώνει τις πιστωτικές 
κάρτες με ό,τι αυτό συνεπάγεται 
για το μέλλον.

Στην Ελλάδα, εξάλλου, συ-
ναντάται το δεύτερο υψηλότε-
ρο ποσοστό μεταξύ των 24 χω-
ρών στις οποίες διενεργήθηκε η 
έρευνα της Intrum, των κατα-
ναλωτών που τους τελευταίους 
12 μήνες δεν έχουν πληρώσει 
εγκαίρως τους λογαριασμούς. 
Θετικά απάντησε το 54% με 
το υψηλότερο ποσοστό, 57%, 
να συναντάται στη Νορβηγία. 
Το μέσο ευρωπαϊκό ποσοστό 
είναι 35% και είναι το υψηλό-
τερο που έχει καταγραφεί στις 
σχετικές έρευνες της Intrum 
από το 2019.

Το ενδιαφέρον στοιχείο είναι 
ότι σε πανευρωπαϊκό επίπεδο 
το 31% όσων δεν πληρώνουν 
εγκαίρως τους λογαριασμούς 
δηλώνει ότι αισθάνεται λιγό-
τερες ενοχές για αυτή την κα-
θυστέρηση σε σύγκριση με το 
παρελθόν, κάτι που ίσως δι-
αμορφώσει ότι βρισκόμαστε 
στην αρχή μιας νέας κουλτού-

ρας πληρωμών, αρκετά επικίν-
δυνης. Το 43%, πάντως, δεν 
πλήρωσε έγκαιρα τους λογαρια-
σμούς, διότι δεν είχε χρήματα.

Το 49% των καταναλωτών 
στην Ευρώπη δηλώνει ότι έχει 
σημαντικά λιγότερο διαθέσι-
μο εισόδημα σε σχέση με ένα 
χρόνο πριν, μετά τις δαπάνες 
για τα βασικά για τη διαβίωση 
είδη και την πληρωμή των λο-
γαριασμών. Οι μισοί δηλώνουν 
ότι λόγω του πληθωρισμού και 

των υψηλών επιτοκίων δανει-
σμού τα πραγματικά εισοδή-
ματά τους είναι στην καλύτε-
ρη περίπτωση στάσιμα. Ενας 
στους πέντε δεν έχει καθόλου 
αποταμιεύσεις, ενώ ένα 17% 
έχει αποταμιεύσεις που αντι-
στοιχούν σε λιγότερο από το 
εισόδημα ενός μηνός.

Στο ναδίρ βρίσκονται όχι μό-
νο τα εισοδήματα αλλά και η 
ψυχολογία των καταναλωτών, 
με την πλειονότητα να πιστεύει 
ότι θα έχουμε υψηλό πληθωρι-
σμό μέχρι το 2025.

Τέλος, το 50% των καταναλω-
τών δηλώνει ότι θα προτιμήσει 
εταιρείες που παρέχουν ευέλι-
κτους τρόπους πληρωμής, ενώ 
από την άλλη σε ποσοστό 71% 
θα αποφύγουν εταιρείες που θε-
ωρούνται ένοχες για «πληθωρι-
σμό της απληστίας».

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Οριακά βγάζει
τον μήνα το 87%
των καταναλωτών

Η μέση ετήσια δαπάνη των νοικοκυριών
υπερβαίνει το μέσο δηλωθέν εισόδημα

Ξοδεύουν από 
τα έτοιμα –
αποταμιεύσεις–
είτε, ακόμη χειρότερα, 
υπερχρεώνουν τις 
πιστωτικές κάρτες.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Το 2021 η μέση ετήσια δαπάνη των νοικοκυριών είχε διαμορφωθεί σε 17.038 ευρώ, ενώ το μέσο δηλωθέν οικογε-
νειακό εισόδημα ήταν 12.750 ευρώ.
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“Innovations from below. How social  
movements can save democracy”. 

Πριν από 10 χρόνια τέτοιες ημέρες, 
το φθινόπωρο του 2013, στο πλαί-
σιο επίσκεψής του στο Καζακστάν, 
ο Κινέζος πρόεδρος Σι Τζιπίνγκ πα-
ρουσίαζε το δαιδαλώδες σχέδιό του 
για τον νέο ∆ρόμο του Μεταξιού, 
όπως ονομάστηκε το δίκτυο υπο-
δομών που έθεσε σε εφαρμογή η 
Κίνα για να συνδέσει 150 χώρες 
σε Ασία, Αφρική και Ευρώπη. Το 
φιλόδοξο σχέδιο επέκτασης της 
οικονομικής και πολιτικής επιρρο-
ής της Κίνας έχει έκτοτε υλοποιη-
θεί σε μεγάλο βαθμό, έχει επιφέ-
ρει ευεργετικές αλλαγές στη ζωή 
ορισμένων λαών, έχει δώσει στην 
Κίνα τη δυνατότητα να διαθέσει 
μέρος από τα τεράστια πλεονά-
σματά της τόσο κεφαλαίων όσο 
και παραγωγικής δυνατότητας και 
έχει προσφέρει διέξοδο στις κινε-
ζικές κατασκευαστικές εν μέσω 
κορεσμού της εγχώριας αγοράς. 
Το σχέδιο έχει πρωτίστως κατηγο-
ρηθεί ότι εγκλώβισε πολλές χώρες 
σε μια παγίδα χρέους εξαιτίας των 
δανείων που έχουν λάβει από την 
Κίνα. Σήμερα, καθώς το εκτεταμένο 
αυτό σχέδιο επενδύσεων σε οδικά 
δίκτυα, σιδηροδρομικές συνδέσεις, 
λιμάνια και μεγάλους αυτοκινητο-
δρόμους εισέρχεται στη δεύτερη 
δεκαετία του, έρχεται αντιμέτωπο 
με μια ραγδαία αλλαγή των συνθη-
κών. Ο κόσμος στον οποίο εγκαινι-

άστηκε ήταν εντελώς διαφορετικός 
από τον σημερινό και το σχέδιο 
περιβάλλεται από αβεβαιότητα, με 
κυριότερο ερώτημα πώς θα διαχει-
ριστεί το σχέδιο η ηγεσία της Κί-
νας μέσα στα επόμενα χρόνια και 
κατά πόσο θα αποφασίσει να το 
περιορίσει εν μέσω των προκλή-
σεων που αντιμετωπίζει. Η κινεζι-
κή οικονομία αντιμετωπίζει εγχώ-
ρια προβλήματα, ενώ η παγκόσμια 
στροφή στην πράσινη οικονομία 
θέτει περιορισμούς στο είδος των 
έργων που μπορεί να χρηματοδο-
τήσει το Πεκίνο.

Πολλές από τις χώρες που έχουν 
επωμισθεί σημαντικό χρέος στο 
πλαίσιο των έργων που συγχρημα-
τοδοτούν ή έχουν ήδη συγχρημα-
τοδοτήσει αγωνίζονται ακόμη να 
ανακάμψουν από την ύφεση της 
πανδημίας και πλήττονται από τις 
αυξήσεις των επιτοκίων, αλλά και 
από την εκτόξευση των τιμών της 
ενέργειας και των εμπορευμάτων 
που προκάλεσε ο πόλεμος στην 
Ουκρανία.

Μιλώντας στο δίκτυο CNN, 
ο Αμάρ Μσαλίκ, ερευνητής της 
AidData, υπογραμμίζει πως «η με-
γαλύτερη μεταβολή που οφείλου-
με να αναγνωρίσουμε είναι ότι έχει 
λήξει η εποχή των χαμηλών επιτο-
κίων και του φθηνού χρήματος που 
άλλοτε έρρεε από την Κίνα προς τις 

χώρες του σχεδίου». Και όπως δι-
ευκρινίζει ο ίδιος, η Κίνα από μεγα-
λύτερος πιστωτής των αναπτυσσό-
μενων χωρών έχει τώρα εξελιχθεί 
«στον υπ’ αριθμόν ένα εισπράκτο-
ρα χρέους στον κόσμο», γι’ αυτό και 
προσπαθεί να διασφαλίσει πως θα 
έχουν επάρκεια ρευστότητας και 
πως τα έργα στο έδαφός τους θα εί-
ναι λειτουργικά, ώστε να μπορούν 
μεσοπρόθεσμα να αποπληρώσουν 
τα χρέη τους στην Κίνα και να κα-
ταβάλουν τόκους.

Πέραν της αποπληρωμής των 
χρεών, όμως, το Πεκίνο αντιμετω-
πίζει τα προβλήματα της κινεζικής 
οικονομίας και όλα δείχνουν πως 
μειώνει και μάλιστα με ραγδαίους 
ρυθμούς το σχέδιο, αν κρίνει κανείς 
από τη μείωση των δανείων που 
χορηγεί για την εκτέλεση έργων.  

Σύμφωνα με νέα έρευνα του ∆ι-
εθνούς Κέντρου Ανάπτυξης του 
Boston University, είναι ενδεικτι-
κή η πτωτική πορεία  που σημει-
ώνουν τα δάνεια προς τις χώρες 
της Αφρικής, καθώς στη διάρκεια 
του περασμένου έτους μόλις που 
πλησίασαν το 1 δισ. δολ., όταν στη 
διάρκεια του 2016, κατά την  κορύ-
φωση των έργων, είχαν ανέλθει σε 
28,5 δισ. δολ. Το 2022 ήταν μάλι-
στα το δεύτερο συναπτό έτος που 
οι πιστώσεις της Κίνας σε χώρες 
της Αφρικής στο πλαίσιο του φι-
λόδοξου προγράμματος μειώθηκαν 

κάτω από τα 2 δισ. δολ. Και όμως, 
οι χώρες της μαύρης ηπείρου είναι 
εκείνες που έχουν ωφεληθεί τα μέ-
γιστα από το κινεζικό κεφάλαιο και 
τα έργα υποδομής, που έχει μερι-
κώς χρηματοδοτήσει. Οι κάτοικοι 
πολλών αφρικανικών πόλεων, στο 
Ναϊρόμπι, στο Λάγος και την Αντίς 
Αμπέμπα, κινούνται πλέον σε αυ-
τοκινητοδρόμους, σιδηροδρόμους, 
αλλά και σε αεροδρόμια που κατα-
σκευάστηκαν τα τελευταία χρόνια 
με δάνεια από την Κίνα και συχνά 
από κινεζικές κατασκευαστικές.

Εξάλλου, τον Αύγουστο εγκαινι-
άστηκαν δύο νέες μονάδες παραγω-
γής ενέργειας στον σταθμό της πε-
ριοχής Χουανγκέ της Ζιμπάμπουε 
με την παρουσία του Κινέζου πρέ-
σβη, αλλά και στελεχών της κυβέρ-
νησης, που εγκωμίασαν το έργο. 
Στόχος του έργου είναι να περιο-
ρίσει τις διακοπές στην ηλεκτροδό-

τηση της χώρας, αλλά και τον ρόλο 
του Πεκίνου στη χρηματοδότηση 
των δύο νέων μονάδων. Οι δύο μο-
νάδες χρηματοδοτήθηκαν με 1 δισ. 
δολ. κινεζικά δάνεια προτού διακό-
ψει το Πεκίνο τη χρηματοδότηση 
σε οποιοδήποτε νέο έργο ορυκτών 
καυσίμων υπό την εντεινόμενη πίε-
ση για την κατάργησή τους. Εν ολί-
γοις, η Κίνα αναγκάζεται να θέσει 
σε προτεραιότητα περιβαλλοντικά 
ζητήματα δεδομένου ότι σχετική 
έκθεση της AidData από το 2021 
φέρει το 35% των σχεδίων του νέ-
ου ∆ρόμου του Μεταξιού να αποτε-
λεί αντικείμενο εταιρειών που στο 
διάστημα 2013-2017 παρουσίασαν 
προβλήματα σχετικά με την κατα-
στροφή του περιβάλλοντος, σχετι-
κά με σκάνδαλο διαφθοράς και με 
παραβιάσεις στοιχειωδών δικαιω-
μάτων εργαζομένων.

CNN

Ο κόσμος στον οποίο 
εγκαινιάστηκε πριν 
από μία δεκαετία ήταν 
εντελώς διαφορετικός 
από τον σημερινό.

Σε κρίσιμο
σημείο
ο νέος Δρόμος
του Μεταξιού
Η Κίνα ενδέχεται να περιορίσει το σχέδιο

οικονομικής και πολιτικής επιρροής της

Οι κάτοικοι πολλών αφρικανικών πόλεων, στο Ναϊρόμπι, στο Λάγος (φωτ.) και στην Αντίς Αμπέμπα, κινούνται σε αυτοκινητοδρόμους, σιδηροδρόμους και αε-
ροδρόμια που κατασκευάστηκαν με δάνεια από την Κίνα. ∆άνεια που πλέον περιορίζει το Πεκίνο. Το 2022 τα δάνεια που χορήγησε το Πεκίνο σε αφρικανικές 
χώρες για έργα υποδομής, μόλις που πλησίασαν το 1 δισ. δολ., όταν στη διάρκεια του 2016 είχαν ανέλθει σε 28,5 δισ. δολάρια.
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Η Γερμανία βρίσκεται πολύ κο-
ντά στην υλοποίηση σχεδίου 
που επιδιώκει από το περασμέ-
νο έτος, όταν οι βιομηχανίες της 
βρέθηκαν σε δεινή θέση εξαιτί-
ας της εκτόξευσης του κόστους 
της ενέργειας, ενώ παράλληλα 
η χώρα προσπαθούσε να δρο-
μολογήσει το φιλόδοξο σχέδιο 
της μετάβασής της στην πρά-
σινη ενέργεια. Ο λόγος περί της 
κρατικοποίησης του μεγαλύτε-
ρου δικτύου ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, μέσω της εξαγοράς του 
από την ολλανδική κρατική εται-
ρεία Tennet Holding. Πρόκειται 
για μια κίνηση που εκτιμάται 
ότι θα διευκολύνει τη μετάβαση 
της μεγαλύτερης ευρωπαϊκής οι-
κονομίας στις ανανεώσιμες πη-
γές ενέργειας, αλλά πρωτίστως 
εντάσσεται στις προσπάθειες 
της Γερμανίας να συγκεντρώ-
σει υπό τον έλεγχό της τα δί-
κτυα ηλεκτρικής ενέργειας της 
χώρας και να διασφαλίσει την 
παροχή και επάρκεια ενέργει-
ας . Παράλληλα, όμως, το Βερο-
λίνο επιδιώκει να έχει υπό τον 
έλεγχό του το δίκτυο ηλεκτρι-
κής ενέργειας προκειμένου να 
προσελκύσει τις απαιτούμενες 
επενδύσεις για την ανανέωση 
και τον εκσυγχρονισμό του, δε-
δομένου ότι η έως τώρα ιδιοκτή-
τριά του –η ολλανδική κρατική 
εταιρεία– δεν φαίνεται πρόθυμη 

να διαθέσει τα απαιτούμενα κε-
φάλαια. Από τη στιγμή  που θα 
ελέγχει το μεγαλύτερο δίκτυο 
ηλεκτρικής ενέργειας της χώρας, 
θα είναι πολύ πιο εύκολο για τη 
Γερμανία να επιτύχει τον στόχο 
της οικονομίας με μηδενικό απο-
τύπωμα άνθρακα που έχει θέσει 
για το 2045. Ο εν λόγω στόχος 
προϋποθέτει εκ θεμελίων μετα-
σχηματισμό του δικτύου της χώ-
ρας, προκειμένου να συνδεθεί η 
υπεράκτια αιολική ενέργεια που 
παράγεται στον βορρά με το βιο-
μηχανικό κέντρο της χώρας, που 
βρίσκεται στον νότο. Σύμφωνα 
με τις εκτιμήσεις αναλυτών του 
κλάδου, η μεγαλύτερη ευρωπα-
ϊκή οικονομία θα χρειαστεί να 
δαπανήσει περίπου 15 δισ. ευ-
ρώ, πέραν των δαπανών για την 
αγορά του δικτύου, για την ανα-
βάθμισή του. Ως εκ τούτου το 
Βερολίνο διαπραγματεύεται με 
αυτό το επιχείρημα, σε μια προ-
σπάθεια να εξασφαλίσει μικρό-
τερο τίμημα. Σε ό,τι αφορά την 
ανάγκη για ενεργειακή ασφάλεια 
της μεγαλύτερης ευρωπαϊκής οι-
κονομίας, έχει προηγηθεί προ 
μηνών η ηχηρή προειδοποίηση 
της ρυθμιστικής αρχής ενέργει-
ας της Γερμανίας, πως ο χειμώ-
νας 2023-2024 «θα είναι ο πρώ-
τος που θα γνωρίσει η Γερμανία 
χωρίς να έχει καθόλου ρωσικό 
φυσικό αέριο, ενώ δεν θα έχει 

αυξηθεί και η προσφορά υγρο-
ποιημένου φυσικού αερίου στην 
παγκόσμια αγορά».

Οι συνομιλίες ανάμεσα στο 
Βερολίνο και την ολλανδική εται-
ρεία είχαν αρχίσει από το δεύ-
τερο εξάμηνο του περασμένου 
έτους και αναμενόταν πως θα 
είχαν ήδη ολοκληρωθεί στη δι-
άρκεια του πρώτου εξαμήνου 

του 2023. Περιήλθαν, ωστόσο, 
σε αδιέξοδο, καθώς οι δύο πλευ-
ρές δεν μπορούσαν να συμφω-
νήσουν ως προς το ποιος θα είχε 
στο εξής τον έλεγχο της γερμα-
νικής θυγατρικής της εταιρείας. 
Σύμφωνα με πληροφορίες του 
Bloomberg, η γερμανική κυβέρ-
νηση σχεδιάζει να χρηματοδο-
τήσει την αγορά της Tennet χω-
ρίς να καταφύγει σε νέα έκδοση 
χρέους. Σχεδιάζει, αντιθέτως, να 
δανειστεί τα απαιτούμενα κεφά-
λαια από την κρατική αναπτυξι-
ακή τράπεζα KfW προκειμένου 
να μην παραβιάσει τη ρήτρα χρέ-
ους στο γερμανικό σύνταγμα. 
Σε ό,τι αφορά την Tennet , είχε 
προ μηνών αναφέρει ότι εξετά-
ζει το ενδεχόμενο να πουλήσει 
τη γερμανική της θυγατρική στο 
Βερολίνο, καθώς η ολλανδική κυ-
βέρνηση αναζητεί εναλλακτικές 

λύσεις για τη χρηματοδότησή 
της. Τότε είχε τονίσει μάλιστα 
ότι «τόσο η ολλανδική όσο και η 
γερμανική κυβέρνηση προτιμούν 
να χρηματοδοτούν, να ελέγχουν 
και να έχουν στην κατοχή τους 
το δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας 
των χωρών τους».

Με τις διαπραγματεύσεις 
ανάμεσα στις δύο πλευρές να 
βρίσκονται σε εξέλιξη, πη-
γές προσκείμενες στην ολλαν-
δική εταιρεία δήλωσαν στο 
Bloomberg ότι οι συνομιλίες βρί-
σκονται σε προχωρημένο στάδιο 
και από την Τετάρτη το βράδυ 
οδεύουν προς τον καθορισμό 
ορισμένων καθοριστικών λεπτο-
μερειών. Εχει ήδη συμφωνηθεί 
ότι το τίμημα θα είναι κοντά στο 
κατώτερο όριο ανάμεσα στα 20 
και τα 30 δισ. ευρώ, με τα οποία 
άρχισαν οι σχετικές συζητήσεις. 

Οι δύο πλευρές ευελπιστούν πως 
θα έχουν ολοκληρώσει τις σχε-
τικές συνομιλίες και θα κατα-
λήξουν σε συμφωνία μέσα στις 
επόμενες δύο εβδομάδες, οπό-
τε και θα παραπεμφθεί η συμ-
φωνία προς έγκριση στη βουλή 
της Ολλανδίας. Εκτιμούν μάλι-
στα πως θα λάβουν τη σχετική 
έγκριση πριν από τη διακοπή 
των εργασιών της βουλής στα τέ-
λη Οκτωβρίου, όπως και πριν από 
τις γενικές εκλογές που έχουν 
προγραμματισθεί για τις 22 Νο-
εμβρίου.  Εξάλλου, εκπρόσωπος 
της Tennet σχολίασε πως οι σχε-
τικές συνομιλίες με το γερμανικό 
κράτος είναι ακόμη σε εξέλιξη, 
αλλά απέφυγε να επεκταθεί σε 
λεπτομέρειες, όπως άλλωστε και 
ο εκπρόσωπος του ολλανδικού 
υπουργείου Οικονομικών.

BLOOMBERG, FINANCIAL TIMES

Εχει ήδη συμφωνηθεί 
ότι το τίμημα θα είναι 
ανάμεσα στα 20
και τα 30 δισ. ευρώ. 
Μέσα στις επόμενες 
δύο εβδομάδες θα 
ολοκληρωθεί το deal.

Το Βερολίνο
κρατικοποιεί
το ηλεκτρικό
δίκτυο
Κοντά σε συμφωνία για την αγορά του

από την ολλανδική Tennet Holding

Στόχος της Γερμανίας με την εξαγορά της Tennet είναι να διασφαλίσει την παροχή και επάρκεια ενέργειας και παράλληλα να διευκολύνει τη μετάβαση της 
μεγαλύτερης ευρωπαϊκής οικονομίας στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.

Τρόπους για να περιορίσει τις εθνικές 
τιμές ηλεκτρικής ενέργειας χωρίς να 
παραβιάσει τους σχετικούς κανόνες 
της Ε.Ε. αναζητεί η Γαλλία. Μια από 
τις επιλογές που εξετάζονται είναι 
το κράτος να συλλέξει και να ανα-
διανείμει ορισμένα από τα έσοδα 
της EDF, της μεγαλύτερης εταιρεί-
ας πυρηνικής ενέργειας στην Ευ-
ρώπη, επιβάλλοντας πλαφόν στην 
τιμή στην οποία πουλάει ενέργεια ο 
κολοσσός. Τα έσοδα πάνω από αυτό 
το όριο θα επέστρεφαν στην κυβέρ-
νηση και θα διανέμονταν στους τε-
λικούς χρήστες.  Το Παρίσι ελπίζει 
ότι είναι σε θέση να λειτουργήσει 
ένα τέτοιο πλαίσιο, χωρίς να προ-
καλέσει την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η 
οποία ελέγχει την κρατική υποστή-
ριξη σε βιομηχανίες και νοικοκυριά 
που στρεβλώνουν την κοινή αγορά. 
Το αν θα μπορούσε πραγματικά να 
ενεργήσει μονομερώς, παραμένει 
ωστόσο ασαφές. «Μέχρι το τέλος 
του έτους θα πάρουμε ξανά τον 
έλεγχο των τιμών της ηλεκτρικής 

ενέργειας σε γαλλικό και ευρωπαϊ-
κό επίπεδο», δήλωσε ο Μακρόν στις 
αρχές της εβδομάδας, επιστρατεύο-
ντας μια φράση των υποστηρικτών 
του Brexit και προκαλώντας σύγχυ-
ση στις Βρυξέλλες. «Την τελευταία 
φορά που κάποιος υποσχέθηκε να 
ανακτήσει τον έλεγχο δεν είχε πολύ 
καλό τέλος για την ενιαία αγορά», 
σχολίασε ειρωνικά ανώτερος διπλω-
μάτης της Ε,Ε.  Η κίνηση του Μα-
κρόν αντανακλά την απογοήτευση 
της Γαλλίας κατά τη διάρκεια των 
συνομιλιών σε ευρωπαϊκό επίπεδο 
για τη μεταρρύθμιση της αγοράς 
ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς το Πα-

ρίσι και το Βερολίνο συγκρούστη-
καν για το πώς θα αντιμετωπιστεί 
ο γαλλικός τομέας πυρηνικής ενέρ-
γειας και αν μπορεί να επωφεληθεί 
από ορισμένες επιδοτήσεις. Γάλλος 
αξιωματούχος που διατήρησε την 
ανωνυμία του είπε ότι το σχέδιο για 
τη δημιουργία εθνικού συστήματος 

που θα περιορίζει τις τιμές του ηλεκ-
τρικού ρεύματος δεν είναι ασυμβί-
βαστο με τις μεταρρυθμίσεις στις 
Βρυξέλλες. «Θέλουμε μια ευρωπαϊ-
κή συμφωνία για τη μεταρρύθμιση 
της αγοράς, αλλά δεν θα έλυνε τα 
πάντα», είπε, προσθέτοντας ότι «αν 
χρειαστεί» η Γαλλία θα ενεργούσε 

μόνη της.  Η κίνηση Μακρόν, που 
θα είχε ευρύτερες επιπτώσεις πέ-
ρα από τις τιμές, όπως λένε αναλυ-
τές, στοχεύει μεταξύ άλλων να γίνει 
ενεργειακά αυτόνομη η Γαλλία και 
να διασφαλίσει ότι θα αποφευχθούν 
κρίσεις όπως η περυσινή. Αλλοτε 
πρωταθλήτρια στις εξαγωγές ηλε-
κτρικής ενέργειας στην Ευρώπη, η 
Γαλλία ξέμεινε πέρυσι από ενέργεια 
λόγω των εργασιών σε πυρηνικούς 
αντιδραστήρες και της μείωσης της 
παραγωγής από τα υδροηλεκτρικά 
εργοστάσιά της λόγω ξηρασίας και 
αναγκάστηκε για πρώτη φορά να 
κάνει εισαγωγές. Η Γαλλία θεωρεί 
τους 56 πυρηνικούς αντιδραστή-
ρες της, που λειτουργούν από την 
EDF, ως ανταγωνιστικό πλεονέκτη-
μα που ενισχύει τη στρατηγική της 
για χαμηλές εκπομπές άνθρακα και 
βοηθάει επιχειρήσεις και νοικοκυ-
ριά χάρη στις τιμές που παρέμειναν 
χαμηλές μέχρι την ενεργειακή κρί-
ση. Ωστόσο, η EDF είναι κρατική και 
κάθε της κίνηση συνεπάγεται δια-

μάχη με τις Βρυξέλλες, που θέλουν 
να διασφαλίσουν ότι τηρούνται οι 
κανόνες περί κρατικών ενισχύσε-
ων και ανταγωνισμού. Ο διευθύνων 
σύμβουλος της EDF, Λικ Ρεμόν, εί-
ναι ανοιχτός σε μια λύση ανωτάτου 
ορίου τιμών, λένε πηγές, αλλά συ-
γκρούεται  με την κυβέρνηση σχετι-
κά με το ακριβές όριο, γεγονός που 
προσθέτει ένα ακόμη εμπόδιο στα 
σχέδια του Μακρόν. Μια πρόσφα-
τη έκθεση της ρυθμιστικής αρχής 
ενέργειας έδειξε ότι το κόστος πα-
ραγωγής ενέργειας θα ισοδυναμού-
σε με 61 ευρώ ανά μεγαβατώρα για 
την EDF για τα επόμενα χρόνια και 
το κράτος πιέζει για μια τιμή όσο το 
δυνατόν πιο κοντά σ’ αυτήν. Η EDF 
θεωρεί όμως ότι η τιμή πρέπει να εί-
ναι υψηλότερη για να μπορέσει να 
υλοποιήσει το σχέδιο του Μακρόν 
να κατασκευάσει τουλάχιστον έξι 
νέους αντιδραστήρες την επόμενη 
δεκαετία, με εκτιμώμενο κόστος 52 
δισ. ευρώ. 
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Ελεγχο των τιμών στην ενέργεια μέχρι το τέλος του έτους υπόσχεται ο Μακρόν

Η Γαλλία εξετάζει την επιβολή πλαφόν στην τιμή στην οποία πουλάει ενέρ-
γεια ο κολοσσός EDF και τα έσοδα πάνω από αυτό το όριο να επιστρέφουν 
στην κυβέρνηση και να διανέμονται στους τελικούς χρήστες.

«Κλειδί» η EDF με τους 
56 πυρηνικούς αντι-
δραστήρες, ελπίζει να 
μην προκαλέσει αντι-
δράσεις από την Ε.Ε.

EP
A

Καθ’ οδόν προς τον πρώτο χρόνο 
συρρίκνωσης μετά την πανδη-
μία βρίσκεται η γερμανική οι-
κονομία, σύμφωνα με νεότερες 
εκτιμήσεις, αν και η ανάκαμ-
ψη της ζήτησης ενδέχεται να 
οδηγήσει σε ανάπτυξη το 2024.

Το ΑΕΠ θα υποχωρήσει κατά 
0,6% το 2023, βάσει των προ-
βλέψεων πέντε ινστιτούτων που 
συμβουλεύουν την κυβέρνηση. 
Πρόκειται για πιο δυσοίωνες 
από εκείνες του ∆ιεθνούς Νομι-
σματικού Ταμείου και της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Το επόμενο 
έτος εκτιμάται ότι η γερμανική 
οικονομία θα αναπτυχθεί κατά 
1,3%, με ώθηση από την αύξη-
ση των μισθών, τις χαμηλότε-
ρες τιμές της ενέργειας και την 
αποσυμφόρηση στην εφοδια-
στική αλυσίδα. Τα ινστιτούτα 
αναθεώρησαν επί τα χείρω τις 

εκτιμήσεις τους για φέτος, κα-
θώς τον Απρίλιο προέβλεπαν 
επέκταση της οικονομίας κα-
τά 0,3%. 

Η πτωτική αναθεώρηση 
οφείλεται στη βιομηχανία και 
την ιδιωτική κατανάλωση, που 
«ανακάμπτει πιο αργά απ’ ό,τι 
αναμέναμε», δηλώνει ο Ολι-
βερ Χολτμίλερ, αντιπρόεδρος 
του Halle Institute. Η μεγα-
λύτερη οικονομία της Ευρώ-

πης δεν έχει καταφέρει να τε-
θεί σε τροχιά ανάπτυξης μετά 
την εισβολή της Ρωσίας στην 
Ουκρανία, που εκτίναξε τις τι-

μές ενέργειας. Τα προβλήματα 
αυτά έχουν επηρεάσει και την 
πολιτική, συμβάλλοντας στην 
πτώση της δημοτικότητας του 
κυβερνητικού συνασπισμού του 
καγκελάριου Ολαφ Σολτς, ενώ 
έχει ανέβει στις δημοσκοπή-
σεις το ακροδεξιό κόμμα AfD. 
Το τρέχον τρίμηνο προβλέπεται 
ύφεση 0,4% και οριακή ανάπτυ-
ξη 0,2% τους τελευταίους τρεις 
μήνες του 2023. Παρότι η οικο-
νομική δυσπραγία αρχίζει να 
αγγίζει την αγορά εργασίας, τα 
ινστιτούτα αναμένουν μια συ-
γκρατημένη αύξηση της ανερ-
γίας φέτος και μείωση το 2024. 
Ωστόσο, προβλέπεται αποκλι-
μάκωση του πληθωρισμού, με 
τους αναλυτές να τοποθετούν 
τον ετήσιο πληθωρισμό το 2023 
στο 6,1%, στο 2,6% το 2024 και 
στο 1,9% το 2025.

Πρόβλεψη για ύφεση 0,6% φέτος στη Γερμανία

Πέντε ινστιτούτα
αναθεώρησαν επί 
τα χείρω τις εκτιμή-
σεις τους για το 2023, 
«βλέπουν» ανάπτυξη 
1,3% το 2024.

Καθ’ οδόν προς τον πρώτο χρόνο 
συρρίκνωσης μετά την πανδημία 
βρίσκεται η γερμανική οικονομία.
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Σε οικονομία δύο ταχυτήτων έχει 
μετατρέψει τη ∆ανία η επιτυ-
χία της φαρμακοβιομηχανίας 
Novo Nordisk χάρη στα εξαι-
ρετικά δημοφιλή φάρμακά της 
κατά της παχυσαρκίας, με απο-
τέλεσμα στελέχη της κυβέρνη-
σης και του επιχειρηματικού 
κόσμου να ανησυχούν. Οπως 
εξηγούν, θεωρούν επικίνδυνη 
την υπερβολική εξάρτησή της 
από μία και μόνον εταιρεία και 
φοβούνται μήπως η χώρα έχει 
την τύχη της Φινλανδίας όπως 
την καθόρισε η άνοδος και η 
πτώση της Nokia.

Οπως επισημαίνει σχετικό 
ρεπορτάζ των Financial Times, 
η ανησυχία τους εκπορεύεται 
από το γεγονός ότι η Novo 
Nordisk έχει εξελιχθεί σε πρώ-
τη εταιρεία στην Ευρώπη από 
πλευράς χρηματιστηριακής αξί-
ας και γνωρίζει μια αστρονομι-
κή εκτόξευση της κεφαλαιοποί-
ησής της στα 410 δισ. δολ., εν 
ολίγοις πάνω από τα 400 δισ. 
δολ. στα οποία ανέρχεται το 
ΑΕΠ της ∆ανίας. Οφείλει την 
εκτόξευσή της αυτή στο φάρ-
μακο Ozempic, που κανονικά 
χορηγείται κατά του διαβήτη 
αλλά το χρησιμοποιούν διάφο-
ρες διασημότητες για να ελέγ-
ξουν το βάρος τους, καθώς και 
στο Wegovy, που είναι αγωγή 
κατά της παχυσαρκίας. 

Μιλώντας στη βρετανική 
εφημερίδα ο Τόμας Χαρ, οικο-
νομολόγος της Τράπεζας της 
∆ανίας, περιγράφει πως πολιτι-
κοί και οικονομικοί κύκλοι της 
∆ανίας βλέπουν να έχει διχοτο-

μηθεί η οικονομία της, «από τη 
μία η φαρμακοβιομηχανία και 
από την άλλη όλη η υπόλοιπη 
οικονομία». Ο ίδιος εξηγεί επί-
σης ότι «ο κίνδυνος σε μια τέ-
τοια περίπτωση είναι ότι οι ιθύ-
νοντες μπορεί να νομίζουν ότι η 
οικονομία πηγαίνει καλύτερα».

Από την πλευρά τους, στε-
λέχη του επιχειρηματικού κό-
σμου που μίλησαν στη βρετα-
νική εφημερίδα σε καθεστώς 

ανωνυμίας τονίζουν πως «η 
Novo πηγαίνει καταπληκτικά 
και αυτό είναι καλό για την ίδια 
και για τους μετόχους της, αλ-
λά επικρατεί μεγάλη ανησυχία 
για το τι θα γίνει στη ∆ανία αν 
κάποια στιγμή πάει στραβά η 
εταιρεία». Οπως εξηγούν, η οι-
κονομία της Φινλανδίας κατέ-
ληξε σε μια χαμένη δεκαετία 
όταν αντιμετώπισε πρόβλημα η 
Nokia. Μετά την επιτυχία που 
γνώρισε με το πρώτο κύμα μαζι-
κών αγορών κινητών από τους 
καταναλωτές ανά τον κόσμο, η 
φινλανδική εταιρεία παραγωγής 

συσκευών κινητών είδε τα κέρ-
δη της να μηδενίζονται από το 
2000, όταν κυκλοφόρησαν τα 
iPhone της Apple. Στις μεγάλες 
της δόξες η Nokia αντιπροσώ-
πευε το 25% των φορολογικών 
εσόδων της Φινλανδίας και το 
4% του ΑΕΠ της. Από τη στιγμή 
που εξέλιπαν όλα αυτά, η φιν-
λανδική οικονομία παρέπαιε 
επί χρόνια σε όλη τη διάρκεια 
της δεκαετίας του 2010.

Οπως τονίζουν οι Financial 
Times, οι αναλογίες με τη Novo 
Nordisk και την οικονομία της 
∆ανίας είναι ανησυχητικές. Για 
δέκα και πλέον χρόνια ήταν μια 
από τις μεγαλύτερες εταιρείες 
της, αλλά τα τελευταία χρόνια 
οι πωλήσεις και τα κέρδη της 
έχουν φτάσει στη στρατόσφαι-
ρα. Το πρώτο εξάμηνο η οικο-
νομία της ∆ανίας αναπτύχθηκε 
κατά 1,7% σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του 2022. 

Αν όμως εξαιρεθεί ο κλάδος 
των φαρμακοβιομηχανιών, 
στον οποίο δεσπόζει βέβαια 
η Novo Nordisk, το ΑΕΠ της 
∆ανίας έχει συρρικνωθεί κα-
τά 0,3%. Ο βαθμός στον οποίο 
καθορίζει η εταιρεία αυτή το 
ΑΕΠ της ∆ανίας έχει γίνει πλέ-
ον αντιληπτός, σε βαθμό που 
η στατιστική υπηρεσία δίνει 
στη δημοσιότητα ξεχωριστά 
τα στοιχεία της οικονομίας με 
και χωρίς τον τομέα των φαρ-
μακοβιομηχανιών.

∆εν λείπουν βέβαια και οι αι-
σιόδοξοι που επιμένουν πως 
η δανική οικονομία θα αντέ-
ξει ακόμη κι αν εξανεμιστεί η 

δημοτικότητα των φαρμάκων 
της Novo Nordisk. Επισημαί-
νουν πως μεγάλο μέρος του 
αντικτύπου που έχει η εταιρεία 
στο ΑΕΠ της χώρας οφείλεται 
στο ότι η παραγωγή της φαρ-
μακοβιομηχανίας γίνεται στο 
εξωτερικό. Ανάμεσα στους υπο-
στηρικτές αυτής της άποψης 
είναι και ο Γιόνας Νταν Πέτερ-
σεν, σύμβουλος της στατιστικής 
υπηρεσίας επί θεμάτων εθνικής 
οικονομίας. Οπως τονίζει, «τα 
ιλιγγιώδη κέρδη της εμφανίζο-
νται στο ΑΕΠ της χώρας αλλά 

δεν έχουν εκρηκτικό αποτέλε-
σμα στην ανεργία».

Το ίδιο επισημαίνει και ο 
Τζάκομπ Ελεμαν Γένσεν, αντι-
πρόεδρος της κυβέρνησης και 
υπουργός Οικονομικών, που 
επικαλείται «τις σημαντικές 
διαφορές ανάμεσα στις όποιες 
δυσκολίες αντιμετωπίζει σήμε-
ρα η ∆ανία και σε όσα συνέβη-
σαν με τη Nokia στη Φινλαν-
δία». Και ο Χέλγκε Πέντερσεν, 
οικονομολόγος της μεγαλύτε-
ρης σκανδιναβικής τράπεζας, 
της Nordea, επιμένει πως η επι-

τυχία της Novo Nordisk, καθώς 
και άλλων φαρμακοβιομηχανι-
ών της ∆ανίας, αποτελεί «τερά-
στιο όφελος» και δεν υπάρχει 
κίνδυνος «υπερεξάρτησης» της 
οικονομίας. Τέλος, ο Ολι Ρεν, ο 
οποίος σύντομα εγκαταλείπει 
τη θέση του ως διοικητής της 
κεντρικής τράπεζας και θα εί-
ναι υποψήφιος για πρόεδρος 
της χώρας, υπογραμμίζει ότι 
στη ∆ανία «υπάρχει μεγάλη δι-
αφοροποίηση στις βιομηχανίες 
της, ενώ κυριαρχούν οι μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις».

Η εκτόξευση της Novo Nordisk οφείλεται στο φάρμακο Ozempic, που κανονικά χορηγείται κατά του διαβήτη αλλά το 
χρησιμοποιούν διάφορες διασημότητες για να ελέγξουν το βάρος τους, καθώς και στο Wegovy, που είναι αγωγή κα-
τά της παχυσαρκίας. Tο πρώτο εξάμηνο η οικονομία της ∆ανίας αναπτύχθηκε κατά 1,7% σε σύγκριση με τo 2022. Αν 
όμως εξαιρεθεί ο κλάδος των φαρμακοβιομηχανιών, στον οποίο δεσπόζει η Novo Nordisk, το ΑΕΠ της χώρας συρρι-
κνώθηκε κατά 0,3%.

Η κυβέρνηση 
ανησυχεί μήπως
η χώρα έχει
την τύχη της 
Φινλανδίας όπως
την καθόρισε
η άνοδος και
η πτώση της Nokia.

Η εξάρτηση της Δανίας
από μία και μόνον εταιρεία
Η κεφαλαιοποίηση της φαρμακευτικής Novo Nordisk 

ξεπερνάει το ΑΕΠ της Ελλάδας
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Ιδιαίτερα δυσχερής για τους πε-
ρισσότερους νέους ενδιαφερομέ-
νους είναι η ενοικίαση φοιτητικής
στέγης στις πόλεις της χώρας με
τη μεγαλύτερη ζήτηση, καθώς η
κατακόρυφη αύξηση των ενοικίων
φαίνεται πως έχει επεκταθεί πλέον
και στην περιφέρεια, πέραν δηλαδή
των δύο μεγάλων αστικών κέν-
τρων. Στη φετινή της ετήσια έκ-
θεση για τη φοιτητική στέγη, η
Geoaxis, εταιρεία πιστοποιημένων
εκτιμητών, καταγράφει μέση ετή-
σια αύξηση των τιμών των ενοι-
κίων κατά 18,7%, ενώ συγκριτικά
με πριν από δέκα χρόνια, όταν ξε-
κίνησε η σχετική καταγραφή, πα-
ρατηρείται σωρευτική άνοδος κατά
62%.

Ωστόσο, σε Αθήνα και Πάτρα
η εικόνα είναι σαφώς δυσκολότερη.
Με βάση τα σχετικά στοιχεία, στην
πρωτεύουσα φέτος οι τιμές των
διαμερισμάτων που απευθύνονται
σε φοιτητές καταγράφουν αύξηση
κατά 23,7% σε 9,17 ευρώ/τ.μ., ενώ
συνολικά από το 2014 μέχρι σή-

μερα η αύξηση διαμορφώνεται σε
80,42%. Αντίστοιχα στην Πάτρα,
όπου επίσης παρατηρείται σημαν-
τική συγκέντρωση φοιτητών, η
μέση τιμή αγγίζει φέτος τα 8,7 ευ-
ρώ/τ.μ., αυξημένη κατά 27,47% (!)
σε σχέση με το 2022, ενώ συνολικά
τα τελευταία 10 χρόνια το κόστος
ενοικίασης έχει εκτοξευθεί κατά
80,37%. Στη Θεσσαλονίκη η συ-
νολική αύξηση ανέρχεται σε 68%,
ενώ από πέρυσι οι τιμές καταγρά-
φουν αύξηση κατά 22,27%, σε 8,5
ευρώ/τ.μ. Πιο διαχειρίσιμη φαν-
τάζει η κατάσταση στο Ηράκλειο
της Κρήτης, με τη μέση τιμή να
διαμορφώνεται σε 7,7 ευρώ/τ.μ.,
16,5% υψηλότερη από πέρυσι.
Ωστόσο, στην περίπτωση της εν
λόγω πόλης είναι συχνό το φαι-
νόμενο της «έξωσης» των φοιτη-
τών από τον Μάιο μέχρι και τον
Σεπτέμβριο, λόγω τουρισμού, κα-
θώς πολλοί ιδιοκτήτες επιθυμούν
να καρπωθούν και το πρόσθετο
όφελος της βραχυχρόνιας μίσθω-
σης του ακινήτου τους κατά τη
διάρκεια των θερινών μηνών, δη-
μιουργώντας σοβαρή δυσχέρεια

στους φοιτητές. Αυτό το φαινόμενο
είναι εφικτό, ακριβώς λόγω της
έλλειψης διαθέσιμων διαμερισμά-
των στο Ηράκλειο, με αποτέλεσμα
οι φοιτητές να μην έχουν εναλλα-
κτική επιλογή και να αποδέχονται
τέτοιους όρους.

Οπως τονίζεται στην ανάλυση
της εταιρείας, υπολογίζεται ότι

περίπου 15%-20% κατά μέσον όρο
από τα διαμερίσματα που θα μπο-
ρούσαν να διατεθούν σε φοιτητές
έχουν απορροφηθεί οριστικά από
τον κλάδο της βραχυχρόνιας μί-
σθωσης, με τους ιδιοκτήτες τους
να προτιμούν τη συγκεκριμένη
δραστηριότητα για την εκμετάλ-
λευση των ακινήτων τους. Αυτός
είναι κι ένας από τους λόγους που
έχει προκαλέσει τις αυξήσεις αυτές
στις τιμές ενοικίασης, μαζί φυσικά
με τη γενικότερη έλλειψη διαμε-
ρισμάτων προς ενοικίαση, τα κενά
και αναξιοποίητα ακίνητα και τη
στροφή της πλειονότητας των εν-
διαφερομένων στην επιλογή της
ενοικίασης αντί της αγοράς.

Σύμφωνα με τον Γιάννη Ξυλά,
ιδρυτή και επικεφαλής της Geoaxis,
«η πλειονότητα των ενδιαφερο-
μένων επιλέγει να νοικιάσει όσο

το δυνατόν παλαιότερα διαμερί-
σματα, ενώ καταγράφεται αύξηση
των φοιτητών που επιλέγουν να
συγκατοικήσουν για να επιμερί-
σουν τα έξοδα. 

Το αποτέλεσμα είναι να περιο-
ρίζεται το ρίσκο διάθεσης ακόμη
και σε μεγαλύτερα διαμερίσματα,
που στο παρελθόν ίσως δεν θεω-
ρούνταν ότι μπορούν να απευθυν-
θούν και σε φοιτητές». Παράλληλα,
σύμφωνα με τον ίδιο, καθώς οι
φοιτητές αρχίζουν κι επιλέγουν
το αντικείμενο των σπουδών τους
με βάση την έδρα του πανεπιστη-
μίου και όχι το γνωστικό αντικεί-
μενο, η ζήτηση στο μέλλον ανα-
μένεται να αυξηθεί για κατοικίες
που βρίσκονται κοντά στις μεγάλες
πανεπιστημιακές σχολές και να
μειωθεί στην περιφέρεια.

Εν τω μεταξύ, σύμφωνα με τη

σχετική έρευνα της Geoaxis, τα
ενοίκια των φοιτητικών κατοικιών
αφορούν, ως επί το πλείστον, μικρά
σε επιφάνεια και μεγάλης ηλικίας
ακίνητα, καθώς στόχος των φοι-
τητών και των οικογενειών τους
είναι ο περιορισμός του κόστους.
Ωστόσο, όπως φαίνεται, ακόμη
και σε ακίνητα τέτοιων προδια-
γραφών, το κόστος είναι δυσανά-
λογο σε σχέση με τις παροχές.
Στην Αθήνα η μέση ηλικία των
διαμερισμάτων που απευθύνονται
σε φοιτητές διαμορφώνεται σε 48
έτη, ενώ η επιφάνεια είναι της τά-
ξης των 50 τ.μ. Στην Πάτρα, η μέση
επιφάνεια είναι μόλις 42 τ.μ. και
η μέση ηλικία τα 32 έτη. Πιο νέα
σε ηλικία ακίνητα εντοπίζονται
στο Ηράκλειο της Κρήτης με 22
έτη, ενώ η μέση επιφάνειά τους
διαμορφώνεται σε 50 τ.μ.

Αλμα 18,7%
στα ενοίκια
φοιτητικής 
στέγης
Σε Αθήνα, Πάτρα και Θεσσαλονίκη
καταγράφονται οι μεγαλύτερες αυξήσεις
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Η σωρευτική άνοδος
στις τιμές ενοικίασης
διαμερισμάτων που
απευθύνονται σε φοι-
τητές, από το 2014 
έως σήμερα, αγγίζει 
το 62%. 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Υπερδιπλάσιο σε σχέση με την υπό-
λοιπη Ε.Ε. είναι το ποσοστό των
ακινήτων που αποκτήθηκαν στην
Ελλάδα, με αποκλειστικό στόχο
την αξιοποίησή τους ως καταλύ-
ματα βραχυχρόνιας μίσθωσης.
Σύμφωνα με σχετική έρευνα της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε διάφο-
ρες χώρες της Ε.Ε., προκύπτει ότι
το 41,5% των ακινήτων που είναι
αναρτημένα σε πλατφόρμες βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης έχουν απο-
κτηθεί ακριβώς για τον σκοπό αυ-
τό, δηλαδή για να αξιοποιηθούν
επενδυτικά.

Το ποσοστό αυτό επιμερίζεται
σε 30,2% μεταξύ όσων έχουν του-
λάχιστον δύο ακίνητα υπό τον
έλεγχό τους και σε 11,3% για όσους
έχουν ένα ακίνητο. Τα αντίστοιχα
ποσοστά στην Ε.Ε. δεν ξεπερνούν
το 5,7% και 12,8%, δηλαδή δεν ξε-
περνούν αθροιστικά το 18,5%. Το
γεγονός αυτό, σύμφωνα με το τε-
λευταίο εβδομαδιαίο δελτίο οικο-
νομικών εξελίξεων της Alpha Bank,
«συνάδει με την άνοδο των ξένων
άμεσων επενδύσεων σε ακίνητα
στην Ελλάδα και αποτελεί έναν
από τους παράγοντες αύξησης της
ζήτησης».

Οπως γίνεται λοιπόν εμφανές,

η ελληνική αγορά ακινήτων προ-
σείλκυσε μεγάλο ποσοστό ξένων
επενδυτών, ακριβώς λόγω της απή-
χησης της βραχυχρόνιας μίσθωσης
και της επιτυχίας της. Ρόλο στην
άνοδο των ξένων επενδύσεων, οι
οποίες το 2022 ανήλθαν σε 2 δισ.
ευρώ, σημειώνοντας αύξηση κατά
68% σε ετήσια βάση (έναντι μόλις
156 εκατ. ευρώ το 2013), διαδρα-
μάτισε ασφαλώς και το πρόγραμμα
χορήγησης αδειών παραμονής σε
πολίτες τρίτων χωρών «χρυσή βί-
ζα». Οπως αναφέρει η Alpha Bank,
στις περιοχές που καταγράφεται
έντονη τουριστική δραστηριότητα,
δηλαδή σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη,
Κρήτη και Νότιο Αιγαίο, ο αριθμός
των καταλυμάτων βραχυχρόνιας
μίσθωσης που είχε τουλάχιστον
μία αξιολόγηση, ανήλθε σε σχεδόν
43.000, ενώ μέχρι το 2016 ήταν
λιγότερα από 10.000. Παράλληλα,
το 2022, ο συνολικός αριθμός των
εγγεγραμμένων ακινήτων στις
πλατφόρμες ήταν σημαντικά υψη-
λότερος, καθώς προσέγγισε τις
73.000 στις παραπάνω περιοχές
και πάνω από 100.000 σε πανελ-
λαδικό επίπεδο.

Σύμφωνα με την Alpha Bank,
σε μελέτη του Κέντρου Προγραμ-
ματισμού και Οικονομικών Ερευ-
νών, επισημαίνεται ότι μια επι-

πλέον επίπτωση της αγοράς βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης σε μια χώρα,
είναι ότι δύναται να περιορίσει
την προσφορά ακινήτων για μα-
κροχρόνια μίσθωση και να οδη-
γήσει σε άνοδο των ενοικίων.
Ωστόσο, ο βαθμός στον οποίο θα
συμβεί αυτό εξαρτάται, μεταξύ άλ-
λων παραγόντων, από τα επιμέρους
χαρακτηριστικά της αγοράς βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης, π.χ. εάν θα

διατεθεί ολόκληρο το ακίνητο ή
ένα μέρος αυτού.

Επενδύσεις σε κατοικίες
Εν τω μεταξύ, η αγορά ακινήτων

στην Ελλάδα καταγράφει πλέον
ισχυρή δυναμική, η οποία, σύμ-
φωνα με την Alpha Bank, θα δια-
τηρηθεί και στο μέλλον. Κατά τη
διάρκεια του φετινού πρώτου εξα-
μήνου οι επενδύσεις σε κατοικίες
αυξήθηκαν με το εντυπωσιακό
46,8% σε σχέση με το περυσινό
διάστημα, όταν η αντίστοιχη αύ-
ξηση δεν είχε ξεπεράσει το 16,4%.
Επιπλέον, ο δείκτης παραγωγής
στις κατασκευές αυξήθηκε κατά
16,8% σε ετήσια βάση (από 22,8%
το περυσινό πρώτο εξάμηνο). Οπως
τονίζεται στη σχετική ανάλυση,
η ανάκαμψη της αγοράς ακινήτων,
που ξεκίνησε το 2018, συμπίπτει
χρονικά με την αύξηση τόσο των

επενδύσεων σε ακίνητα όσο και
των οικοδομικών αδειών.

Με βάση τα στοιχεία που ανα-
κοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ, κατά το φετινό
πρώτο εξάμηνο η ιδιωτική οικο-
δομική δραστηριότητα αυξήθηκε
κατά 11,6% με βάση τον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, κατά
15% με βάση την επιφάνεια και
κατά 15,9% με βάση τον όγκο. Τον
Ιούνιο εκδόθηκαν 2.423 οικοδο-
μικές άδειες, που αντιστοιχούν σε
495.334 τ.μ. επιφανείας και
2.350.370 κυβικά μέτρα όγκου, πα-
ρουσιάζοντας αύξηση κατά 11,9%
στον αριθμό των οικοδομικών αδει-
ών, αύξηση κατά 9,6% στην επι-
φάνεια και αύξηση κατά 26,7%
στον όγκο, σε σχέση με τον αντί-
στοιχο μήνα του 2022.

Τα παραπάνω στοιχεία αποτυ-
πώνονται και στην πορεία των τι-
μών των κατοικιών, οι οποίες έχουν

συμπληρώσει επτά διαδοχικά τρί-
μηνα διψήφιας ανόδου. Κατά το
φετινό δεύτερο τρίμηνο οι τιμές
αυξήθηκαν κατά 13,9% σε ετήσια
βάση, έναντι αύξησης κατά 15%
που είχε σημειωθεί κατά το πρώτο
τρίμηνο. 

Από το τρίτο τρίμηνο του 2017
και μέχρι φέτος οι τιμές των κα-
τοικιών έχουν αυξηθεί κατά περί-
που 54%, αλλά εξακολουθούν να
υπολείπονται κατά 11,4% από τα
υψηλότερα επίπεδα στα οποία εί-
χαν βρεθεί πριν από την οικονο-
μική κρίση, το τρίτο τρίμηνο του
2008. Σε άνοδο βρίσκονται και οι
τιμές γραφείων και καταστημάτων,
σημειώνοντας ετήσια αύξηση κατά
3,1% και 5,3% αντιστοίχως κατά
το δεύτερο τρίμηνο. Η αύξηση
των ενοικίων γραφείων και κατα-
στημάτων ήταν 1,8% και 4,7% αν-
τιστοίχως.

Αγοράζουν
ακίνητα για
να τα μισθώσουν
μέσω Airbnb
Το 41,5% των κατοικιών στις πλατφόρμες
έχει αποκτηθεί γι’ αυτόν τον λόγο

Η ελληνική αγορά ακινήτων προσείλκυσε μεγάλο ποσοστό ξένων επενδυτών, λόγω της απήχησης της βραχυχρόνιας μίσθωσης και της επιτυχίας της.
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Το αντίστοιχο ποσοστό
στις υπόλοιπες χώρες
της Ε.Ε. διαμορφώνε-
ται στο 18,5%, σύμφω-
να με έρευνα της 
Κομισιόν.
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Ο Ερικ Μπάρτον στο ατελιέ του 
Γιάννη Μόραλη στην οδό Ξενο-
κράτους. Ξεφυλλίζει τα περίφημα 
τετράδια-ημερολόγια του ζωγρά-
φου. Κοιτάζει τα έργα που βρίσκο-
νται εδώ, στέκεται μπροστά στην 
ενότητα με τα προσχέδια για επι-
στολικά δελτάρια, την «πολεμική 
σειρά» του 1941 για τις Ταχυδρο-
μικές Υπηρεσίες. Του θυμίζουν το 
storyboard που είχε σχεδιάσει ο 
σκηνοθέτης Ρίντλεϊ Σκοτ για το 
«Blade Runner», ταινία-αναφο-
ρά στην ιστορία του αμερικανι-
κού κινηματογράφου. «Το “Blade 
Runner” του 1985», διευκρινί-
ζει, «τότε που ο Ρίντλεϊ με είχε 
καλέσει να περάσω μια ολόκλη-
ρη ημέρα στο στούντιο παρακο-
λουθώντας τα γυρίσματα. Μόνο 
που τα δικά του σχέδια ήταν πιο 
ωμά, πιο βίαια, πιο ερωτικά». Ο 
Μπάρτον και ο Σκοτ είναι περί-
που συνομήλικοι –ο πρώτος γεν-
νημένος το 1941, ο δεύτερος το 
1937–, Βρετανοί και οι δύο που 
έκαναν καριέρα στην Αμερική, 
αλλά επίσης υπήρξαν συμφοι-
τητές στο καλλιτεχνικό κολέγιο. 

Αυτές οι σπουδές είναι που 
εξηγούν την επίσκεψή του στο 
εργαστήριο του Μόραλη; «Με εν-
διαφέρει οτιδήποτε έχει να κά-
νει με την τέχνη και τους καλ-
λιτέχνες, με εμπνέει πολύ αυτός 
ο χώρος», λέει. «Από παιδί αγα-
πούσα τις τέχνες, ειδικά το σινε-
μά, γιατί μπορούσα να φύγω από 
το σπίτι, να πληρώσω μια-δυο 
δεκάρες, να χωθώ στο σκοτάδι 
και να παρασυρθώ. Ο κινηματο-
γράφος τότε ήταν κυρίως καου-

μπόηδες και Ινδιάνοι. Μεγαλώ-
νοντας θέλησα να αμφισβητήσω 
τα πράγματα. Ειδικά όταν πήγα 
στην Αμερική, ήθελα να μάθω 
για τη γενοκτονία των Ινδιάνων».

Εφτασε στις ΗΠΑ πολύ νέος, 
αρχές του ’60. Βιαζόταν να ξε-
φορτωθεί το Νιούκαστλ και την 
πλήξη του. Ηθελε να ξεχάσει τον 
πόλεμο μέσα στη δίνη του οποί-
ου γεννήθηκε, αλλά ποτέ δεν 
κατάφερε να βγει από τη σκιά 
του αφού στην Αμερική ήρθε 
αντιμέτωπος με το Βιετνάμ – 
τυχαία άραγε ένωσε τις δυνά-
μεις του τη δεκαετία του ’70 με 
το καλιφορνέζικο φανκ ροκ συ-
γκρότημα War; Ηθελε επίσης να 
κυνηγήσει την επιτυχία ακολου-
θώντας τη μουσική. Ηταν τότε 
ο επικεφαλής τραγουδιστής των 
Animals, που μέσα σε ελάχιστο 
χρόνο είχαν πετύχει να αποτε-
λούν κορυφαίο συγκρότημα της 
ροκ «Βρετανικής Εισβολής» στις 
ΗΠΑ μαζί  με τους Beatles, τους 
Rolling Stones, τους Who.

«Αν θέλετε να καταλάβετε τι 
είναι η Αμερική, πρέπει να ξε-

φλουδίσετε τη γυαλιστερή επι-
φάνεια και να δείτε την ασχήμια 
από κάτω. Αλλά αν δεν είχα πά-
ει εκεί, δεν θα είχα γνωρίσει με-
ρικούς καταπληκτικούς ανθρώ-
πους. Μια φορά συνάντησα δύο 
Αμερικανούς – Ινδιάνους που 
ζούσαν στα βουνά. Ηταν ντυμέ-
νοι με ρούχα εργασίας: μπλε τζιν 
παντελόνι, μπλε τζιν μπουφάν. 
Τους ρώτησα τη φυλή τους και 
μου είπαν: “Απάτσι”. Τους λέω 
εντυπωσιασμένος, “όταν ήμουν 
παιδί, το μόνο που έκανα ήταν να 
διαβάζω, να γράφω και να ανα-
ρωτιέμαι για τις φυλές των Απά-
τσι”. Μου απάντησαν: “Λοιπόν, 
είμαστε πάτσι, γιατί από τότε 
που ήμασταν 6-7 ετών, τραγου-

δούσαμε το “House of the Rising 
Sun”».

Μιλώντας με τη χαρακτηρι-
στική, βαθιά φωνή του που ται-
ριάζει με το blues και τη rock, 
διηγείται μπαινοβγαίνοντας στη 
ζωή του με την άνεση που του 
δίνει η ηλικία, και ένα βιογρα-
φικό από αυτά τα μυθικά – φί-
λος του Λένον, παρέα του Μικ 
Τζάγκερ, που δεν τον πολυσυ-
μπαθεί εξαιτίας της προσήλωσής 
του στο χρήμα, όπως λέει. Είναι 
ένας μουσικός θρύλος. «Αυτό που 
θέλουν οι άνθρωποι να σε κά-
νουν, δεν είναι στα χέρια σου», 
υπογραμμίζει. «Είναι προνόμιο 
του κοινού να δίνει τίτλους, όχι 
του καλλιτέχνη». «Μα οι Animals 

ήταν ένα από τα μεγαλύτερα ροκ 
συγκροτήματα των ’60s», εξανί-
σταμαι. «Λοιπόν, όντως αφήσαμε 
ένα σημάδι στην κοινωνία. Και 
είμαι κάπως περήφανος. Πάντα, 
όμως, έτρεχα για κάτι άλλο. Ο 
παππούς μου, ξέρεις, ήταν για 
μένα το σημαντικότερο πρόσωπο 
μέσα στην οικογένειά μου. Οταν 
ήμουν πολύ μικρός, ο παππούς 
φρόντιζε το έδαφος στο γήπεδο 
της τοπικής ποδοσφαιρικής ομά-
δας. Με πήρε λοιπόν μαζί του κι 
έγινα ball boy. Εδινα την μπάλα 
στους ποδοσφαιριστές μέσα σε 
ένα γήπεδο με χιλιάδες ανθρώ-
πους. Αυτή ήταν η πρώτη μου 
εμπειρία μπροστά σε ένα μεγά-
λο πλήθος. Μετά ανακάλυψα ότι 
γίνεται και με τη μουσική ροκ 
εν ρολ. Επαιξα και τραγούδησα 
μπροστά σε 30.000 θεατές, μερι-
κές φορές έφτασαν τις 50.000».

«Πώς νιώθετε όταν τα θυμά-
στε όλα αυτά;». «Ηταν το πιο 

συναρπαστικό πράγμα που μου 
συνέβη. Κράτησε μέχρι τα 30 
μου σχεδόν, και μετά σταμάτη-
σε. Κάπως επικίνδυνο αυτό, σαν 
μια σύγκρουση στον τοίχο. Τίπο-
τα όμως δεν διαρκεί για πάντα. 
Τώρα είμαι αυτός που είμαι. Εχω 
ηρεμία, έχω χρόνο. Η κάπως ανώ-
νυμη ύπαρξή μου εδώ στην Ελ-
λάδα με ξεκουράζει. Υπάρχουν 
ακόμη άνθρωποι που με πλησι-
άζουν και λένε “ευχαριστώ για 
ό,τι έκανες”. Και μου αρέσει, αλ-
λά όχι τόσο όσο παλιά. Και νιώθω 
χαρούμενος γι’ αυτό».

«Αιχμάλωτος» της Κηφισιάς
Ζει στην Κηφισιά με την Ελλη-

νίδα σύζυγό του. Ηρθαν από την 
Καλιφόρνια όπου κατοικούσαν 
για να περάσουν τον αποκλεισμό 
της πανδημίας και η χώρα τούς 
κράτησε. Περισσότερα από χίλια 
συλλεκτικά DVD πέρασαν μαζί 
του τον Ατλαντικό και τα απο-
λαμβάνει στην Αθήνα. 

«Θα σας άρεσε να δώσετε πάλι 
μια συναυλία;» τον ρωτάω. «Ναι, 
αλλά έχω βαρεθεί λίγο το “House 
of the Rising Sun”. Θέλω να μπω 
βαθιά στη μουσική. Το ζήτημα εί-
ναι πως αν στο παρελθόν ήσουν 
τόσο αξιόλογος όσο εγώ, τότε σε 
ζητούν μία ή δύο φορές για εμ-
φανίσεις, και αυτό είναι όλο. Αρα 
σε αυτό το επίπεδο, είμαι αιχμά-
λωτος του εαυτού μου. Αιχμάλω-
τος της ωραίας Κηφισιάς. Σαν τον 
“Αιχμάλωτο της Τζέντα”, για να 
θυμηθούμε μια κλασική ταινία. 
Αλλά τώρα, ας πάρουμε άλλο ένα 
μπισκότο», λέει με πονηρό, φλεγ-
ματικό γέλιο και πίνει μια γουλιά 
από το τσάι του.

Animal στο ατελιέ του Μόραλη
«Η κάπως ανώνυμη ύπαρξή μου εδώ στην Ελλάδα με ξεκουράζει», λέει στην «Κ» ο τραγουδιστής της μπάντας, Ερικ Μπάρτον

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Ο Ερικ Μπάρτον ζει μόνιμα στην Κηφισιά, θυμάται την εποχή των Animals και δηλώνει έτοιμος για νέα μουσικά ταξίδια. «Εχω βαρεθεί λίγο το “House of the Rising Sun». Θέλω να μπω βαθιά στη μουσική», λέει στην «Κ» με ενθουσιασμό εφήβου.

Tο τραπέζι με τα εργαλεία της ζωγραφικής του Γιάννη Μόραλη στο εργα-
στήριό του, το οποίο επισκέφθηκε ο Ερικ Μπάρτον.
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Με ενδιαφέρει 
οτιδήποτε έχει να κάνει 
με την τέχνη και τους 
καλλιτέχνες, με εμπνέει 
πολύ αυτός ο χώρος.

Υπάρχουν ακόμη 
άνθρωποι που με 
πλησιάζουν και λένε 
«ευχαριστώ για ό,τι 
έκανες». Και μου 
αρέσει, αλλά όχι τόσο 
όσο παλιά. Και νιώθω 
χαρούμενος γι’ αυτό.



Π Ρ Ο ΤΑ Σ Ε Ι Σ

Κυριακή 1 Οκτωβρίου 20232 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

1.10 - 7.10.23

Η Ελένη Ράντου επιστρέφει θεατρικά 
στην Κύπρο με την παράσταση «Το πάρ-
τυ της ζωής μου», σε σκηνοθεσία Ανέστη 
Αζά. Αντλώντας έμπνευση από το «Every 
Brilliant Thing» των Duncan Macmillan και 
Jonny Donahoe η Ελένη Ράντου ξετυλίγει 
με χιούμορ και αφοπλιστική ειλικρίνεια 
πενήντα χρόνια «τραυμάτων» της ηρωίδας 
της, με φόντο τα τραύματα της σύγχρο-
νης Ελλάδας, αναζητώντας 5.000 λόγους 
που τη ζωή αξίζει να τη ζήσεις. Η Ελένη 
Ράντου στο ρόλο της ζωής της γίνεται το 
επίκεντρο μιας βαθιά συναισθηματικής και 

επιδραστικής σκηνικής εμπειρίας, που συ-
νυπογράφεται από μια ομάδα εξαιρετικών 
συντελεστών. Την Ελένη Ράντου συνοδεύ-
ουν ζωντανά επί σκηνής οι String Demons, 
Κωνσταντίνος και Λυδία Μπουντούνη. Πα-

ραστάσεις: Δημοτικό θέατρο Λευκωσίας: 

Τετάρτη 4 Οκτωβρίου, Πέμπτη 5 Οκτω-

βρίου, Παρασκευή 6 Οκτωβρίου, Σάββατο 

7 Οκτωβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. και Κυριακή 

8 Οκτωβρίου 7:00 μ.μ. Παττίχειο θέατρο 

Λεμεσού: Τρίτη 10 Οκτωβρίου, Τετάρτη 11 

Οκτωβρίου και Πέμπτη 12 Οκτωβρίου, ώρα 

8:30 μ.μ. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Το πάρτυ της ζωής μου»

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ιστορία ως ανεκτίμητη πυξίδα

Τ
ην περασμένη εβδομάδα διοργανώ-
θηκε έκθεση βιβλίου τοπικής ιστο-
ρίας της Κύπρου (διοργανωτές το 

Κοινωφελές, Επιστημονικό και Πολιτι-
στικό Ίδρυμα «Φώτος Φωτιάδης», το 
Πολιτιστικό Κέντρο του ∆ήμου Στρο-
βόλου, το Γραφείο Τύπου και Πληρο-
φοριών, οι Εκδόσεις Οίκος Εν Τύποις, 
ο Εκδοτικός Οίκος Κώστα Επιφανίου, 
οι Εκδόσεις Ηλία Επιφανίου και ομάδα 
συγγραφέων βιβλίων Τοπικής Ιστορί-
ας [σ.σ. με ό,τι και αν σημαίνει αυτό]).

Σίγουρα είχε ενδιαφέρον η συγκέ-
ντρωση εκατοντάδων βιβλίων που αφο-
ρούν τη μικρή και τη μεγάλη ιστορία 
των πόλεων και των χωριών ολόκληρης 
της Κύπρου. Η έντονη βιβλιοπαραγωγή 
που αφορά την τοπική ιστορία αναδει-
κνύει την ανάγκη για ερευνητικά εργα-
λεία, αναδεικνύει την ανάγκη για την 
ύπαρξη ενός θεσμικού φορέα που θα 
αγκαλιάζει παρόμοιες πρωτοβουλίες, 
ενός επιστημονικού φορέα που θα προ-
ωθεί επιστημονικές μελέτες επιπέδου 
και θα συνδράμει τους συγγραφείς. Ενός 
φορέα που θα είναι ικανός να αγκαλιά-
σει, να εμπνεύσει και να εκτελέσει με-
γάλα επιστημονικά προγράμματα που 
αφορούν την ιστορία του τόπου. Κάτι 
όχι και τόσο δύσκολο, αν σκεφτείτε, ότι 
έχουμε τη μαγιά, έχουμε τα εργαλεία, 
έχουμε σχεδόν και τον φορέα, που δεν 
είναι άλλος από το Κέντρο Επιστημονι-
κών Ερευνών, το οποίο μέχρι πρότινος 

είχε «καταληφθεί» από το υφυπουργείο 
Πολιτισμού. 

Πολλάκις έχουμε αναφερθεί από τις 
στήλες μας ότι στο Κέντρο υπάρχουν 
τα σπουδαία αρχεία Προφορικής Πα-
ράδοσης, το Λαογραφικό Αρχείο, το 
Αρχείο Παλαιών Πολεμιστών, το Ιστο-
ρικό Αρχείο του. Στο Κέντρο υπάρχει 
επίσης μία πλούσια, πλουσιότατη Κυ-
πριολογική Βιβλιοθήκη που μπορεί να 
εξυπηρετήσει ερευνητές και φιλίστορες, 
ιστορικούς και ιστοριοδίφες. 

Έχουμε λοιπόν έναν φορέα που δεν 
τον αξιοποιεί η Πολιτεία όπως θα όφει-
λε, όπως θα έπρεπε, αλλά τον αφήνουμε 
να φθίνει χρόνο με τον χρόνο, ώσπου 
να πουν αμάν και αυτός να χαθεί, απορ-
ροφούμενος ίσως από κάποιον άλλο ορ-
γανισμό, που φοβάμαι μη λειτουργήσει 
ως όρνεο επί πτώματος.

Πολλά μπορούν να γίνουν αρκεί να 
βρεθεί εκείνο το πρόσωπο που θα έχει 
την πολιτική βούληση να εγκύψει στο 
θέμα του Κέντρου και να το τραβήξει 
από τον πάτο της γραφειοκρατίας. Να 
του δώσει την ευκαιρία να ξαναλάμψει, 
όπως κάποτε. Χρειάζεται πολιτική χεί-
ρα, για να το ανασύρει, όχι όμως για να 
το σφιχταγκαλιάσει και να το πνίξει, 
αλλά για να το αφήσει να αναπνεύσει 
και να ξαναδώσει καρπούς καλούς. Η 
στήλη γνωρίζει ότι γίνονται ενέργειες 
για να ενεργοποιηθούν τα αρχεία του, 
να γίνουν ευρέως προσβάσιμα, να κατα-

στούν ερευνητικό επιστημονικό εργα-
λείο. Και το υποβλητικό κτήριο της οδού 
Γλάδστωνος να γίνει κοιτίδα έρευνας 
και επιστημοσύνης, να ξαναπάρει ζωή 
για να δώσει ζωή στο παρελθόν, υπη-
ρετώντας την επιστήμη της Ιστορίας, 
της Αρχαιολογίας, της Λαογραφίας. Να 
αναδείξει τη γλώσσα, τους χορούς και 
τη μουσική αυτού του τόπου. Να δια-
φυλάξει την ιστορία των κατεχόμενων 
χωριών, κωμοπόλεων και πόλεων της 
Κύπρου, των χωριών των ελεύθερων 
περιοχών της Κύπρου. 

Αν έχει κάτι ανάγκη η Κύπρος αυ-
τό είναι επιστημονικοί φορείς που θα 
υπηρετούν το νησί, για να του εξασφα-
λίσουν ένα μέλλον, που θα έχει στη-
ριχθεί στα καλά και στα κακά του πα-
ρελθόντος του. Καλές και οι Ακαδημίες 
και τα Ιδρύματα, αλλά κάλλιστα θεωρώ 
πως είναι εκείνα τα Ιδρύματα που στό-
χο έχουν την εις βάθος επιστημονική 
εξέταση της ιδιοσυστασίας του νησιού.

Επιστρέφοντας στην έκθεση βιβλί-
ου τοπικής ιστορίας της Κύπρου ανα-
ρωτιέμαι πόσα περισσότερα βιβλία θα 
είχαμε, πόσο πιο έγκυρα βιβλία θα είχα-
με, πόσο πιο πλούσια και τεκμηριωμέ-
να βιβλία θα είχαμε γράψει, αν υπήρχε 
ένα πλήρως λειτουργικό επιστημονικό 
κέντρο, κατά πάντα φροντισμένο από 
την Πολιτεία, που θα στήριζε την έρευ-
να και τη συγγραφή; 

Κλείνοντας, με την αίσθηση που πή-

ρα από την έκθεση, θεωρώ πως από τη 
στιγμή που μεταξύ των διοργανωτών 
ήταν ο ∆ήμος Στροβόλου και το Γραφείο 
Τύπου και Πληροφοριών περίμενα η 
έκθεση θα είχε περισσότερη οργάνω-
ση. Ο χώρος του Πολιτιστικού Κέντρου 
του ∆ήμου Στροβόλου ήταν ιδανικός 
από κάθε άποψη, ώστε η έκθεση να 
είχε αφήσει μεγαλύτερο αποτύπωμα 
και θα είχε αν σε αυτήν είχαν προσέλ-
θει θεσμικοί φορείς του κράτους για το 
βιβλίο, αν είχαν δώσει το παρών τους 
και η νέα υφυπουργός Πολιτισμού, και 
άνθρωποι από το υφυπουργείο, αν είχε 
καταφέρει και η υπουργός Παιδείας να 
είναι παρούσα. 

Είναι μια καλή ευκαιρία για όλους 
και όλες μας να αναλογιστούμε γιατί 
είναι σημαντικό ένας τόπος όπως η Κύ-
προς να μην έχει ελλείμματα ερευνη-
τικά και επιστημονικά. Είναι μια καλή 
ευκαιρία και για τον πρόεδρο, ως ιστο-
ρικό, να εγκύψει στο ζήτημα της ιστο-
ρικής επιστημονικής έρευνας. Άλλωστε 
αναφέρθηκε και στην ιδιότητά του ως 
ιστορικού στην ομιλία του στη Γενική 
Συνέλευση του ΟΗΕ πριν από μερικές 
ημέρες: «Ως ιστορικός, πιστεύω ακρά-
δαντα ότι η ιστορία χρησιμεύει ως μια 
ανεκτίμητη πυξίδα και ως η πιο πολύ-
τιμη πηγή μαθημάτων». Ορίστε, πεδίον 
δόξης λαμπρόν.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ομάδα βιταμίνα
Η ομάδα βιταμίνα γιορτάζει τα πέντε χρό-
νια λειτουργίας της με ένα λογοτεχνικό 
δρώμενο αφιερωμένο στον ποιητή Τάσο 
Λειβαδίτη με τίτλο «Φρικασέ». Η γραφή 
του Λειβαδίτη χαρακτηρίζεται από ατμο-
σφαιρικές εναλλαγές εικόνων και κατα-
στάσεων και κάθε ιστορία ή ποίημα θα 
μπορούσε να γίνει μια ταινία μικρού μή-
κους ή και θεατρικό. Μέσα από μια συρρα-
φή πεζών κειμένων του ποιητή, η μουσική 
ο λόγος και το όνειρο συνυπάρχουν μέσα 
στο «Φρικασέ» ένα μουσικό λογοτεχνικό 
δρώμενο που αμφιταλαντεύεται ανάμεσα 
στον εφιάλτη και την παράνοια. Μουσική /
ερμηνεία: ∆ημήτρης Σπύρου, αφήγηση / 
ερμηνεία Ηλίας Σωφρονίδης. Πολυχώρος 

συνεργείο, Ελευθερίας 91β, Λεμεσός, 5, 6 

και 7 Οκτωβρίου, ώρα 8:30 μ.μ.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Starlight 1 – Μεγάλοι Ερμηνευτές
Στο πρώτο πρόγραμμα της σειράς Starlight, 
η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου υποδέχε-
ται στη σκηνή τον εκθαμβωτικό και πολυβρα-
βευμένο βιολιστή Roman Simovic, εξάρχοντα 
της Συμφωνικής Ορχήστρας του Λονδίνου και 
καθηγητή στη Βασιλική Ακαδημία Μουσικής 
του Λονδίνου. Ταυτόχρονα, με χαρά ανανε-
ώνουμε τη συνεργασία μας με τη διεθνούς 
φήμης μαέστρο Ζωή Τσόκανου για να διευ-
θύνει τα δύο εμβληματικά ρωσικά αριστουρ-
γήματα του προγράμματος. Πρόκειται για το 
θρυλικό Κοντσέρτο για βιολί αρ. 1 του Dmitri 

Shostakovich που απαιτεί εξαιρετική σωμα-
τική και συναισθηματική αντοχή από τον σο-
λίστ και το νεωτεριστικό μπαλέτο του Igor 
Stravinsky Το πουλί της φωτιάς, τον πρώ-
το καρπό της ιστορικής συνεργασίας του 
συνθέτη με τα Ρωσικά Μπαλέτα του Sergei 
Diaghilev στο Παρίσι. Συναυλίες: Λεμεσός: 
Πέμπτη 5 Οκτωβρίου στο Παττίχειο ∆ημοτικό 
Θέατρο, ώρα 8:30 μ.μ. και στη Λευκωσία: Πα-
ρασκευή 6 Οκτωβρίου, στο ∆ημοτικό Θέατρο 
Στροβόλου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 22463144, www.cyso.org.cy  

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

Edmond Torikian
Εκθεση φωτογραφίας για τον Edmond 
Torikian διοργανώνεται στο CVAR, Ίδρυμα 
Κώστα και Ρίτας Σεβέρη, στη Λευκωσία. Ο 
Edmond Torikian (1922-2006), φωτογρά-
φος και μηχανικός αυτοκινήτων αρμενικής 
καταγωγής, είναι ένας από τους ιδρυτές 
της Φωτογραφικής Εταιρείας Κύπρου. Ο 
Torikian πέρασε τη ζωή του απαθανατίζο-
ντας στιγμές της Κύπρου. Το αρχείο του 
παρουσιάζει διάφορες πτυχές του νησιού 
από τη δεκαετία του 1950 έως τη δεκαετία 
του 1970, μετά από την οποία έφυγε για 
τον Καναδά, όπου πέρασε το υπόλοιπο της 
ζωής του. Στον Καναδά, δίδαξε φωτογρα-
φία στο Humber College. Ωστόσο, η βαθιά 
του σχέση με την Κύπρο άντεξε και έκανε 
περιστασιακές επισκέψεις στο νησί. Σε 

συνεργασία με τη Φωτογραφική Εταιρεία 
Κύπρου και την υποστήριξη του υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού. CVAR, Ίδρυμα Κώστα 
και Ρίτας Σεβέρη, Ερμού 285, Λευκωσία. 
Εγκαίνια Δευτέρα 2 Οκτωβρίου, ώρα 6:30 

μ.μ. Διάρκεια έως 17 Οκτωβρίου. 

ΕΚΘΕΣΗ

«26 Έργα – Ιδέες Σε Μικτή Τεχνική»
Εκθεση ζωγραφικής 
του Γιώργου Λουλού-
δη με τίτλο «26 έργα – 
Ιδέες σε μικτή τεχνική» 
στην γκαλερί Marginalia 
στον Στρόβολο. Ο ζω-
γράφος σημειώνει για 
τη δουλειά του: «∆εν 
έχω συγκεκριμένη εικό-
να για το αποτέλεσμα, 
όλα τα στοιχεία συγκεντρώνονται στην 
εξέλιξη του έργου και μέσα από “διαλό-
γους” και συνθέσεις βγαίνει το αποτέλε-
σμα. Ενώ μένω πιστός στην αρχική ιδέα, 
δουλεύοντας από μνήμης και με το συ-
ναίσθημα αφήνω τα πράγματα να βγουν 
στην επιφάνεια. Το έργο με καθοδηγεί 

και εγώ αυτό. Τα υλικά 
είναι τα ίδια πάντα αλ-
λά δεν ακολουθώ κα-
μιά σειρά ή κανόνες. 
Ακολουθώ τις ποιότη-
τες και τις υφές και εκεί 
δουλεύω. Τοπία, κτίρια, 
νεκρή φύση, δεν συν-
δέονται τόσο στη θεμα-
τική όσο στην τεχνική. 

Είναι μια ενότητα δουλειάς των τελευταί-
ων δύο χρόνων». Εγκαίνια: Παρασκευή 
6 Οκτωβρίου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια 
έκθεσης έως 28 Οκτωβρίου. Γκαλερί 
Μarginalia, Αρχ. Κυπριανού 15, Στρόβο-
λος. Πληροφορίες τηλέφωνο 99657080, 

marginalia.gallery@gmail.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο εναλλακτικός
κόσμος ενός

«ποταμόπλοιου»
Η φράση του σκηνοθέτη Νικολά Φιλιμπέρ, 
«σημασία δεν έχει τόσο το θέμα όσο το 
βλέμμα», θα μπορούσε να είναι η αρχή 
και το τέλος αυτού του σχολίου. Γιατί ο 
72χρονος Γάλλος δημιουργός, που βρα-
βεύτηκε με τη Χρυσή Αρκτο της φετινής 
Μπερλινάλε για το ντοκιμαντέρ του «Στο 
ποταμόπλοιο» («On the Adamant»), δεν 
είναι η πρώτη φορά που ασχολείται με το 
θέμα της ψυχικής διαταραχής. Το 1996, 
είχε παρακολουθήσει τους τροφίμους του 
ψυχιατρείου La Borde στις πρόβες για την 
ετήσια θεατρική τους παράσταση. Ο Φι-
λιμπέρ αφοσιώνεται στο αντικείμενο της 
παρατήρησής του, αφιερώνει όσο χρόνο 
χρειάζεται για να ολοκληρωθεί μια κίνη-
ση, ένα νεύμα, μια φράση, μια παύση. Θα 
μπορούσαμε να πούμε ότι έχει ως σκοπό 
της ζωής του να δώσει «φωνή», μέσα από 
την εικόνα, σε αυτούς που δυσκολεύονται 
να εκφραστούν. Ανθρωποι με κώφωση, ψυ-
χικά διαταραγμένοι ή μια ομάδα μαθητών 
με τον δάσκαλό τους σε μια επαρχία της 
Γαλλίας (στο, μάλλον πιο δημοφιλές του 
«Είμαι και έχω»). 

«Στο ποταμόπλοιο», που σήμερα το από-
γευμα προβάλλεται στον ∆αναό, στις 29ες 
«Νύχτες Πρεμιέρας», κινηματογραφεί ένα 
πρότυπο πλωτό κέντρο ημερήσιας φροντί-
δας ψυχικά ασθενών, στον Σηκουάνα, στο 
κέντρο του Παρισιού. Εκεί, ασχολούνται με 
τη μουσική, τη ζωγραφική, τον χορό, τον 
κινηματογράφο, το γράψιμο, το ράψιμο, 
οργανώνουν φεστιβάλ ταινιών, συμμετέ-
χουν σε συζητήσεις. Είναι άραγε ο στόχος 
του σκηνοθέτη να μιλήσει για «τον θερα-
πευτικό ρόλο της  τέχνης»; Θα συνοψίζαμε 
και θα υπεκφεύγαμε αν επιλέγαμε (μόνο 
τουλάχιστον) αυτήν την εκδοχή. 

∆εν είναι, ομολογουμένως, εύκολο να 
συνταχθεί κανείς με την άποψη ότι οι πα-
ράλογες αφηγήσεις τους δεν είναι απλώς 
αποκυήματα μιας ταραγμένης φαντασίας 

ή σημάδια μιας ασθενούς ψυχοσύνθεσης, 
αλλά «πιθανές όψεις ενός εναλλακτικού 
κόσμου, γεμάτου δημιουργικότητα κι ευ-
αισθησία». Κυρίως, γιατί αυτός ο «εναλ-
λακτικός κόσμος» μας ενοχλεί, μας βγάζει 
από τη σιγουριά μας και μας αναγκάζει να 
εκτεθούμε σε ένα συναισθηματικό κίν-
δυνο, να μπούμε σε δοκιμασίες, να κάμ-
ψουμε τις άμυνές μας. «Οταν έκανα ένα 
ντοκιμαντέρ σε μια ψυχιατρική κλινική, 
ήθελα να γνωρίσω από κοντά το σύμπαν 
της τρέλας. Αυτό πάντα μας φοβίζει, αφού 
τα όρια μεταξύ του φυσιολογικού και της 
παράνοιας είναι πολύ ασαφή», είχε πει ο 
Φιλιμπέρ στην «Κ» πριν από μία δεκαετία 
(27/02/2003). «Σιγά σιγά, ήρθα κοντά σε αυ-
τούς τους ανθρώπους και τότε σβήστηκαν 
οι προκαταλήψεις που είχα, διότι γνώρισα 
την προσωπικότητά τους. O καθένας από 
εμάς –διάσημος ή άσημος– είναι ο ήρωας 
και ο πρωταγωνιστής της δικής του ζωής».

Η μεσήλικη Μιριέλ δηλώνει πεπεισμέ-
νη πως θα θεραπευτεί από την τρέλα. Και 
όταν ο ψυχίατρος τη ρωτάει «τι σημαίνει 
γι’ αυτήν θεραπεία», απαντά, «να παίρνω 
τα φάρμακά μου, να βλέπω τον γιατρό μου, 
να απασχολούμαι όλη μέρα, να έχω διαύ-
γεια, κάποιες καλές στιγμές». Ο 57χρονος 
Φρανσουά με κλίση στη μουσική (στην 
πρώτη σκηνή της ταινίας, τον βλέπουμε 
να ερμηνεύει συναρπαστικά, πυρετικά, 
με οδοντοστοιχία που καθόλου δεν τον 
διευκολύνει, το γαλλικό ποπ τραγούδι του 
1979 «La Bombe Humaine») ομολογεί ότι 
«οι ψυχικά άρρωστοι δεν έχουν οικογένεια, 
δεν τα πάνε καλά με την οικογένειά τους». 
Ευγνωμονεί την πλωτή μονάδα αλλά και τα 
φάρμακά του, χωρίς τα οποία θα παραλη-
ρούσε, νομίζοντας ότι είναι ο Ιησούς, και 
θα έπεφτε στον Σηκουάνα.

Κάθε ιστορία, την οποία παρακολουθεί 
ο Φιλιμπέρ «Στο ποταμόπλοιο»,  είναι ένας 
γρίφος και ένα μάθημα ζωής. Μας τρο-
μάζει γιατί είμαστε μέρος του, βλέπουμε 
την αφιλόξενη πλευρά του, κατανοούμε 
το απρόβλεπτο και ευάλωτο, που στερε-
ώνεται μόνο με φροντίδα και προσοχή. 
Εξάλλου, όπως έχει γράψει και ο Γάλλος 
ποιητής και φιλόσοφος Πολ Βαλερί, «η 
ασυναρτησία μιας ομιλίας εξαρτάται από 
εκείνον που την ακούει. Το πνεύμα είναι 
φτιαγμένο έτσι που να μην μπορεί να εί-
ναι ασυνάρτητο γι’ αυτό το ίδιο».

«Τα όρια μεταξύ του φυσι-
ολογικού και της παράνοιας 
είναι πολύ ασαφή», πιστεύει
ο Νικολά Φιλιμπέρ και
το κάνει ντοκιμαντέρ.

ΕΚΔΟΣΗ

«Διόραμα» τ. 49
Φτάνοντας στον όγδοο χρόνο κυ-
κλοφορίας το διμηνιαίο περιοδικό 
πολιτισμού «∆ιόραμα» συνεχίζει 
να προσφέρει στο αναγνωστικό 
κοινό ενδιαφέρουσες εργασίες 
ευρύτερης ανάπτυξης για θέματα 
πολιτισμού. Στο 49ο τεύχος (Ιούλι-
ος - Αύγουστος 2023) οι αναγνώ-
στες/ιες μπορούν να βρουν θέ-
ματα, όπως ποιητικό αναλόγιο με 
τους Λούη Περεντό, Μάριο Αγα-
θοκλέους, Νίκη Παπαξενοφώντος 
και ∆ήμητρα ∆ημητρίου. Επίκαιρη 
εργασία του Σόλωνα Ξενόπουλου 
με τίτλο «News, Fake News και ο 
χώρος της τηλεοπτικής εικόνας», 
όπως και το ενδιαφέρον κείμε-
νο των Αθανασίου Κουτουπά και 
Rehaf Orabi με τίτλο «Ανιχνεύο-
ντας τη Νεκρόπολη του Shatby 
στην Αλεξάνδρεια της Αιγύπτου». 
Και σε αυτό το τεύχος περιλαμ-
βάνονται κείμενα για τη μουσική, 
τα εικαστικά, τον κινηματογράφο. 
Kεντρική Διάθεση από τον εκδό-

τη Ανδρέα Χατζηθωμά, τηλέφωνο 

99653588 και eteandros@hotmail.

com. Το περιοδικό διατίθεται και 

στα μεγάλα βιβλιοπωλεία.
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Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Η μετάφραση της Ιλιάδας στα αγγλι-
κά από τη διακεκριμένη καθηγή-
τρια Κλασικών Σπουδών στο Πα-
νεπιστήμιο της Πενσιλβάνια Εμιλι 
Γουίλσον κυκλοφόρησε πριν από 
μία εβδομάδα και ήδη τα σχόλια 
από τους βιβλιοκριτικούς είναι απο-
θεωτικά. Το να διαβάζεις για τις 
μάχες που εκτυλίσσονται στην Ιλι-
άδα είναι σαν να ακούς ραδιοφω-
νική μετάδοση αγώνα, αναφέρει 
ο New Yorker. Της είναι γνώριμες 
όλες αυτές οι αντιδράσεις, την ίδια 
θερμή υποδοχή επιφύλαξε αναγνω-
στικό κοινό και  διεθνής Τύπος στη 
μετάφραση που επιχείρησε στην 
Οδύσσεια –η πρώτη από γυναίκα 
φιλόλογο–, το 2017. 

Οι New York Times συμπερι-
έλαβαν το ομηρικό έπος για τον 
νόστο στα σημαντικότερα βιβλία 
για το 2018 και η ίδια, ένα χρόνο 
αργότερα, απέσπασε την υποτρο-
φία από το ίδρυμα MacArthur για 
την προσπάθειά της να εξοικειώ-
σει το κοινό με τα κλασικά κείμενα 
και να τα συστήσει σε ακόμη πε-
ρισσότερους. Πόσο εύκολο ήταν, 
όμως, να επαναλάβει τον άθλο και 
να χαρίσει μια ζωντανή, ρυθμική 
απόδοση της αρχαίας ελληνικής 
στην αγγλική πάνω σε ένα έργο 
εξαιρετικά ογκώδες, που εμπλέκει 
τόσο πολλά πρόσωπα και ιστορίες;  
«Ασχολούμαι με τις ομηρικές με-
ταφράσεις περισσότερο από δέκα 
χρόνια, τον πρώτο καιρό πάσχιζα 
να βρω τη “φωνή” μου. ∆οκίμαζα 
διαφορετικά μέτρα και τρόπους 

διαχείρισης της γλώσσας». Κρά-
τησε τον ίδιο αριθμό στίχων στην 
αγγλική μετάφραση και επέλεξε το 
ιαμβικό πεντάμετρο, για να ρέει το 
κείμενο, χρησιμοποιώντας, όμως, 
λέξεις πιο καθημερινές, σύγχρονες, 
που μας συνδέουν με τα νοήματα 
και τη δράση. Ετσι για παράδειγμα, 
η Ναυσικά προσφωνεί τον πατέρα 
της, βασιλιά των Φαιάκων, Αλκί-
νοο, «μπαμπάκα» (daddy), η Εκά-
βη προτείνει στον Εκτορα «ένα 
ποτό» ύστερα από μια δύσκολη 
μάχη, ενώ ο Μενέλαος επιπλήτ-
τεται πως φέρεται τρελά, πως έχει 
«ξεφύγει».

«∆εν χρειάζεται να πάρω θέση 
για το πώς γράφτηκαν τα Ομηρικά 

Επη, αν ήταν ένας ή περισσότεροι 
οι συγγραφείς τους, αν δομήθηκαν 
αποσπασματικά ή αν ολοκληρώθη-
καν σε συγκεκριμένη χρονική πε-
ρίοδο. Πρέπει, όμως, να μπορώ να 
εξηγήσω πώς πήρα μια απόφαση 
για την επιλογή μιας λέξης, όταν 
οι αρχαίες πηγές μού υποδεικνύ-
ουν περισσότερες από μία λύσεις». 

Οι «δύσκολες» λέξεις
Οι περισσότερες επισημάνσεις 

που δέχτηκε αφορούν την υιο-
θέτηση από την πλευρά της πιο 
«σκληρών» λέξεων, όπως  είναι οι 
«δούλοι» σε αντίθεση με τις πιο 
μετριοπαθείς επιλογές των συνα-
δέλφων της που στην ίδια πρόταση 
τοποθετούν τη λέξη «υπηρέτες».  
«Το χρέος ενός μεταφραστή είναι 
να πει την αλήθεια και να μετα-
φέρει πιστά μέσα από τις λέξεις 
το ίδιο συναίσθημα που γεννούσε 
το άκουσμά τους – τότε και τώρα. 
Πρέπει να αναζητά τη λέξη που θα 
αποτυπώνει τη σύνθετη δομή της 
κοινωνίας στην οποία αναφέρεται 
και θα δηλώνει ρητά την ιεραρ-
χία των τάξεων. Οταν χρησιμοποι-
είς λέξεις όπως υπηρέτες, υπονο-
είς πως μπορεί να ήταν εκεί με τη 
θέλησή τους, δεν λες την ιστορία 
καθαρά». 

Το πώς μεταβλήθηκε η έννοια 
των λέξεων στο πέρασμα των χρό-
νων είναι κάτι που σχολιάζει κι 
εκείνη στα εισαγωγικά κείμενα 
της Οδύσσειας. Ξεκινώντας από 
το «έπος», διευκρινίζει πως ετυμο-
λογικά η λέξη σημαίνει την ιστο-
ρία που έχει ειπωθεί και σε καμία 

περίπτωση δεν υποδηλώνει την  
έκταση του ποιήματος ή όσα δια-
δραματίζονται σε αυτό. 

Αντίστοιχα στην αρχαία Ελλάδα 
όταν έλεγαν ήρωας αναφέρονταν 
σε έναν πολεμιστή, δεν σκιαγρα-
φούσαν το προφίλ ενός ανθρώ-
που που θα προέβαινε σε πράξεις 
ανδρείας για το κοινό καλό. «Νο-
μίζω ότι η σημερινή έννοια του 
ήρωα στα νέα ελληνικά ίσως να 
είναι πιο κοντά στους αγίους της 
Ορθόδοξης Εκκλησίας και ίσως να 
μπαίνει κάποιος στον πειρασμό 
να σκεφθεί με τον ίδιο τρόπο και 
τους ομηρικούς ήρωες. ∆εν ήταν, 
όμως, καθόλου έτσι. Ο Αχιλλέας 
και ο Οδυσσέας δεν ήταν ο Σού-
περμαν, δεν έβγαιναν έξω για να 
σώσουν τον κόσμο». 

Ειδικά για τον Οδυσσέα αφιε-
ρώνει στις πρώτες σελίδες αρκε-
τές γραμμές για να τον συστήσει. 
Είναι, όπως γράφει: ξένος, πειρα-
τής, μαραγκός, βασιλιάς, αθλητής, 
ζητιάνος, σύζυγος, εραστής, πατέ-
ρας, γιος, αγωνιστής, ψεύτης, αρχη-
γός και κλέφτης. «∆εν συμπαθείτε 
ιδιαίτερα τον πολυμήχανο βασιλιά 

της Ιθάκης», τη ρωτάω. «Τον αγα-
πώ όπως και όλα τα πρόσωπα που 
πρωταγωνιστούν στα ομηρικά έρ-
γα. ∆εν θα τον παντρευόμουν, εί-
ναι ένας συναρπαστικός ήρωας και 
διακρίνω στοιχεία του εαυτού μου 
στον τρόπο που θέλει να αφηγηθεί 
μια ιστορία ή στο πώς επανεφευ-
ρίσκει τον εαυτό του ανάλογα με 
τις περιστάσεις».

Η επαφή με την Οδύσσεια
Η αγάπη για την Οδύσσεια γεν-

νήθηκε από την παιδική της ηλικία. 
Οταν ήταν οκτώ ετών, η δασκάλα 
στο δημοτικό ετοίμασε μια δια-
σκευή του ομηρικού έπους για τα 
παιδιά.  Η Εμιλι Γουίλσον θα υποδυ-
όταν τη θεά Αθηνά, ο ταραξίας της 
τάξης τον Οδυσσέα και ο διευθυ-
ντής του σχολείου τον Πολύφημο. 
«Είχα ξετρελαθεί, δεν ήταν απλά 
ότι θα βγάζαμε το μάτι του διευθυ-
ντή, με είχε συνεπάρει η ιστορία». 

Της εξηγώ ότι στην Ελλάδα οι 
μαθητές μελετούν τα ομηρικά κεί-
μενα στις πρώτες τάξεις του γυ-
μνασίου και το βιώνουν, ιδίως όσοι 
προσανατολίζονται σε θετική κα-

τεύθυνση, σαν αγγαρεία. «Μα είναι 
τόσο κρίμα, είναι τόσο επίκαιρα αυ-
τά τα ποιήματα. ∆εν υπάρχει πιο 
ταιριαστό κείμενο για να μιλήσει 
στον ψυχισμό ενός απελπισμένου 
εφήβου, έτοιμου να εκραγεί». 

Η αγάπη της για τα αρχαία ελ-
ληνικά κείμενα δεν εξαντλείται 
στα ομηρικά έργα, έχει μεταφράσει 
τραγωδίες του Ευριπίδη (η «Ελένη» 
είναι η αγαπημένη της) και του Σο-
φοκλή, έχει τατουάζ με θεότητες 
και σύμβολα του αρχαίου κόσμου, 
ενώ η μεσαία κόρη της ακούει στο 
όνομα Ψυχή (Psyche). Σας μισεί γι’ 
αυτήν την έμπνευση; «Οταν ήταν 
στο νηπιαγωγείο και στις πρώτες 
τάξεις του δημοτικού, τα παιδιά τής 
τραγουδούσαν το “Psycho Killer” 
των Talking Heads. Tώρα πλέον 
το έχει αποδεχθεί...».

 
Στις 3 Οκτωβρίου, στις 7 μ.μ., η Eμιλι Γου-
ίλσον θα δώσει στη Γεννάδειο Βιβλιοθήκη 
την πρώτη από μια σειρά διαλέξεων στη 
μνήμη της Θάλειας Ποταμιάνου, με θέμα 
«Η τρωτότητα του ηρωισμού». Είσοδος 
ελεύθερη. Ολες οι διαλέξεις θα προβλη-
θούν ζωντανά μέσω Διαδικτύου.

«Ασχολούμαι με τις ομηρικές μεταφράσεις περισσότερο από δέκα χρόνια, τον πρώτο καιρό πάσχιζα να βρω τη “φω-
νή” μου. ∆οκίμαζα διαφορετικά μέτρα και τρόπους διαχείρισης της γλώσσας», λέει στην «Κ» η Εμιλι Γουίλσον.

Και οι ομηρικοί ήρωες
χρειάζονταν ένα ποτό
Η Εμιλι Γουίλσον μιλάει για τη μετάφραση της Ιλιάδας

Η Ιλιάδα στα αγγλικά. Η συγγρα-
φέας του βιβλίου κράτησε τον ίδιο 
αριθμό στίχων στην αγγλική μετά-
φραση και επέλεξε το ιαμβικό πε-
ντάμετρο, για να ρέει το κείμενο.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τον καλλιτέχνη Θεό-
δουλο Γρηγορίου στο εργαστήριό 
του στην Αγλαντζιά για να μιλή-
σουμε για την τέχνη, με αφορμή 
την έκθεσή του στο Εθνικό Μου-
σείο Σύγχρονης Τέχνης - MNAC 
Βουκουρεστίου με τίτλο «Νοητική 
Γεωγραφία – Αστερισμοί». Μετά 
την ξενάγησή μου στον κόσμο 
του καλλιτέχνη, στα ψηλοτάβανα 
δωμάτια, εκεί όπου γεννιούνται 
ιδέες ή μετουσιώνονται σε έργα 
εγγραφείσες στο υποσυνείδητο 
του καλλιτέχνη εμπειρίες, μιλή-
σαμε για την τέχνη του, για τους 
κώδικές του και φυσικά για την 
έκθεση στο Βουκουρέστι. Ο Θεό-
δουλος Γρηγορίου, μεταξύ άλλων 
πολλών, συμμετείχε στην Μπιενά-
λε Βενετίας (Aperto ’90), ενώ από 
τις πλέον εμβληματικές δουλειές 
του είναι η έκθεση στο Μουσείο 
του Λούβρου, στην αίθουσα με 
τις κυπριακές αρχαιότητες αλλά 
και η εγκατάσταση «Κύτταρα» 
το 2016 στην πλατεία μπροστά 
από το Λούβρο, έπειτα από πρό-
σκληση του δήμου του Παρισιού.   

–Κύριε Γρηγορίου, πώς μετου-
σιώνονται σε τέχνη οι πρωταρ-
χικές εμπειρίες από τον γενέ-
θλιο τόπο σας, τη Μαλούντα;

–Αυτές οι εμπειρίες ήταν φυ-
σικά αφηρημένες, υπήρχε μια 
επαφή με τη γη, με τα στοιχεία 
της να είναι ανάμεικτα με αρχαι-
ολογικά κατάλοιπα, τα οποία βρί-
σκαμε στα χωράφια. Από πέντε 
χρονών έπαιζα με αυτά… όλα 
αυτά λειτούργησαν στο πίσω μέ-
ρος του μυαλού μου, χωρίς να γί-
νεται καμία ενέργεια συνειδητά. 
Σε κάποιες περιπτώσεις, ωστόσο, 
αντιλαμβάνομαι ποια είναι η πη-
γή της έμπνευσής μου… Τα βιώ-
ματα που έχουμε ως παιδιά είναι 
εξαιρετικά σημαντικά, μπαίνουν 
έντονα στο υποσυνείδητό σου… 
Έρχονται με τον τρόπο που σκέ-
φτομαι, με το πώς αντιλαμβάνο-
μαι το ωραίο, τη φύση. Το τοπίο 
της παιδικής μου ηλικίας ήταν 
ένα σταυρόλεξο με τετραγωνάκια 
διαφορετικού χρώματος, που σή-
μερα δεν υπάρχει. Ήταν ένα πολύ 
ενδιαφέρον τοπίο, το οποίο μετα-
μορφωνόταν συνεχώς. Αυτή όλη 
η ενέργεια είναι μέσα μου, δεν 
νομίζω ότι χρειάζονται πολλές 
ερμηνείες. Είναι πράγματα που 
είναι βαθιά ριζωμένα μέσα σου.

–Η τεχνολογία πώς βοηθάει την 
πνευματική διεργασία ώστε να 
παραχθεί τέχνη;

–Ξεκίνησα πριν από τριάντα 
πέντε χρόνια να χρησιμοποιώ 
την πρωτόγονη τεχνολογία, και 
λέω πρωτόγονη, γιατί δεν γεννή-
θηκα ούτε στα εργαστήρια της 
SONY, ούτε στο underground της 
Νέας Υόρκης, αλλά γεννήθηκα 
σε αυτόν τον τόπο. Τότε ήταν 
η φάση του τελευταίου βρόχου 

της ασπρόμαυρης εικόνας, πήρα 
αυτόν τον βρόχο, έχοντας και τις 
παιδικές εμπειρίες μου –ακόμα 
και στην Ευρώπη δεν ήταν ακόμα 
πολύ αποδεκτή– και τα έκανα τέ-
χνη. Το πιο σημαντικό χαρακτη-
ριστικό της Τέχνης είναι να εκ-
προσωπεί την εποχή της, να είναι 
η σφραγίδα της εποχής της. Τότε, 
λοιπόν, όταν ξεκινούσα να χρησι-
μοποιώ τις ασπρόμαυρες οθόνες 
με ρώτησε ένας δημοσιογράφος 
τι σημαίνει για μένα τεχνολογία, 
όπως αυτή την ερώτηση που μου 
κάνετε τώρα εσείς. Η απάντησή 
μου ήταν ότι με ενδιέφερε πάρα 
πολύ να παρακολουθήσω πώς 
θα συμπεριφερθούν οι νεότερες 
γενιές που θα γεννηθούν με ένα 
«ποντικό» στο χέρι. Γιατί, όταν 
μεγαλώνεις με αυτές τις εμπει-
ρίες αυτές γίνονται προέκταση 
του εαυτού σου και των πνευ-
ματικών σου ανησυχιών. Μπορεί 
να σε εκφράζει απόλυτα η χρήση 
της τεχνολογίας, κάτι που λείπει 
όμως από τη δική μας τη γενιά, 
μιας και μεγάλωσε με άλλους τρό-
πους, εμείς τη χρησιμοποιούμε 
εγκεφαλικά. Αλλά πιστεύω πως 
η τροχιά που έχει πάρει η τεχνο-
λογία σήμερα είναι ανοδική, και 
μάλιστα έχουν βοηθήσει αρκετά 
οι καλλιτέχνες ώστε να βελτιω-
θούν οι τεχνικές δυνατότητες του 

ηλεκτρονικού πεδίου, γιατί εκεί 
όπου η τεχνολογία αδυνατούσε 
να αγγίξει τις αισθήσεις, η τέχνη 
βοηθούσε στο να βρεθούν λύσεις. 
Αυτή σχέση έχει μια απίστευτη 
δυναμική πλέον. Βλέποντας έρ-
γα καλλιτεχνών από την Κορέα 
ή την Κίνα, βλέπω πως η τεχνο-
λογία ακόμα και αν μεταφερθεί 
σε μία παραστατική ζωγραφική 
μάς δίνει λύσεις να δούμε τον κό-
σμο από μια άλλη οπτική γωνία 
και αυτή εισχωρεί αναπάντεχα 

στο πνευματικό πεδίο. Και εκεί 
νομίζω πως είναι το μεγάλο όφε-
λος. Παρατηρήστε την τωρινή 
ζωγραφική για παράδειγμα, θα 
δείτε ότι είτε είναι στο άκρο του 
primitivism είτε στο άκρο της τε-
χνολογικής επίδρασης – και μιλώ 
για μία παραστατική ζωγραφική 
στην οποία εισχωρούν δαιμόνια 
που δεν υπήρχαν προηγουμένως 
και μας τα έφερε η τεχνολογία. 

–Επίσης, στη δουλειά σας σας 

απασχολούν πολύ οι έννοιες 
της μεταβολής και της συνε-
χούς κίνησης… 

–Από παλιά έχω εισαγάγει το 
κεφάλαιο της κινούμενης εικό-
νας. ∆ούλεψα πάρα πολύ ανά-
μεσα στην ύλη και το άυλο, την 
υλική μορφή των πραγμάτων και 
την άυλή τους που εκπροσωπεί-
ται συνήθως από τη γραφή, από 
τη σκέψη, την άυλη προβολή, 
είτε αυτή είναι γεωμετρική είτε 
είναι εικόνα και εμπεριέχει και 
το στοιχείο της κίνησης μερικές 
φορές. Για παράδειγμα το έργο 
του Λούβρου «Κύτταρα» είναι από 
τα έργα που δούλεψα πάνω στις 
επιστρώσεις του χρόνου. Σε αυ-
τό υπήρχε μία τρύπα διαμέτρου 
οκτώ εκατοστών μέσα σε αυτό 
και είχα τοποθετήσει μία οθόνη, 
η οποία ήταν μία κινούμενη εικό-
να κάτω από την επιφάνεια των 
επιστρώσεων. Ένα άλλο σχετικό 
έργο είναι αυτό των ∆ελφών, το 
οποίο ήταν ένα κώνος, όπως εκεί-
νοι της Μπιενάλε της Βενετίας, 
τον έβαλα μέσα στη γη, το οποίο 
είναι μια αναφορά στο έργο μου 
του 1983, του Πάρκου της Πύ-
λης Αμμοχώστου ή μία αναφορά 
στους κρατήρες των μεταλλείων 
της παιδικής μου ηλικίας, ήταν 
η landart η δική μου. Αποφάσι-
σα λοιπόν να φέρω τη θάλασσα 
στους ∆ελφούς και έτσι έβαλα μία 

οθόνη στον πυθμένα του έργου 
και έτσι το κύμα έφτανε στα πό-
δια μας. Μηχανευόμαστε για να 
βρούμε λύσεις που να έχουν μία 
πνευματική χροιά, να αναδείξεις 
τον γραφικό χαρακτήρα της επο-
χής σου και να τα συνδυάσεις 
με ιστορία, που για μένα είναι 
σημαντικό.

–Τι ρόλο παίζει η γεωμετρία 
στη δουλειά σας;

–Νομίζω έχει πρωταρχικό ρό-
λο, γιατί προέρχεται πάλι από την 
παιδεία της νεανικής ηλικίας. Αυ-
τή η παιδεία μού οργάνωσε τον 
τρόπο που σκέφτομαι και αυτό 
βγαίνει στην κάθε μου κίνηση.

–Τι σημαίνει χρόνος για εσάς 
και ποιο είναι το ήθος που θέ-
λετε να αφήσετε στο διηνεκές 
του χρόνου;

–Το ήθος δεν είναι αυτοσκο-
πός. Πρέπει να έχεις μία τιμιότη-
τα απέναντι στην εποχή σου και 
απέναντι στον χρόνο, να προσπα-
θείς να κάνεις αυθεντικά πράγμα-
τα που πραγματικά βγαίνουν από 
μέσα σου. Πολύ τακτικά υπάρ-
χουν πράγματα που μοιάζουν με 
κάτι άλλο, ή γίνονται συναντή-
σεις πνευμάτων, μπορεί να κά-
νεις κάτι που συνέβη ή θα συμβεί 
πολύ μακριά σε έναν χώρο που 
εσύ δεν έχεις επαφή. Ο χρόνος 
κατ’ αρχήν δεν είναι ποτέ δεν 
είναι ο ίδιος για κανέναν. Αλλά 
την αντίληψη που έχεις για τον 
χρόνο προσπαθείς να τη δώσεις 
στο κλίμα των έργων σου. Την 
έννοια αυτή τη χρησιμοποιώ με 
τις επιστρώσεις στα έργα μου, 
γιατί ξέρω ότι η μία επίστρωση 
θα αναιρέσει την προηγούμενη. 

–Ποιος νομίζετε ότι πρέπει να 
είναι ο ρόλος του ανθρώπου 
του πνεύματος σήμερα; Μιλά-
νε αρκετά;

–Νομίζω πως σήμερα υπάρχει 
μια σύγχυση ανάμεσα στο τι εί-
ναι αυτό που ονομάζεται άνθρω-
πος του πνεύματος, εγώ δεν τολ-
μώ να πω ότι ανήκω σε αυτή την 
κατηγορία, γιατί αυτό είναι μία 
πολύ σοβαρή υπόθεση. Επίσης, 
υπάρχει και μεγάλη σύγχυση για 
το κατά πόσο πρέπει να εμπλε-
κόμαστε επί παντός επιστητού. 
Νομίζω πως πρέπει να επικεντρω-
νόμαστε πάνω στα ζητήματα τα 
οποία γνωρίζουμε καλά, που επη-
ρεάζουν τη συνείδησή μας, την 
ψυχή μας, αλλά η τοποθέτηση 
επί παντός επιστητού είναι αντι-
αισθητικό για μένα...
–Ένας καλλιτέχνης όμως δεν 
οφείλει να παίρνει θέση για 
πράγματα που αφορούν την 
κοινωνία; Αφού από αυτήν 
εμπνέεται…

–Οφείλει ο κάθε άνθρωπος, όχι 
μόνο ο καλλιτέχνης. Πιστεύω πως 
το πιο σημαντικό στίγμα που έχει 
να δώσει ο καλλιτέχνης είναι μέ-
σα από το έργο του και όχι μέσα 
από τη γλώσσα του. 

 Η Τέχνη να εκπροσωπεί την εποχή της
Ο Θεόδουλος Γρηγορίου μιλάει στην «Κ» για την τέχνη με αφορμή την έκθεσή του στο Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης στο Βουκουρέστι

Ο Θεόδουλος Γρηγορίου μιλώντας 
για την έκθεση στο Βουκουρέστι 
που είναι συνδιοργάνωση μεταξύ 
του Εθνικού Μουσείου Σύγχρο-
νης Τέχνης-MNAC Βουκουρεστί-
ου και του Τμήματος Νεότερου 
και Σύγχρονου Πολιτισμού του 
υφυπουργείου Πολιτισμού της 
Κύπρου και με την υποστήριξη 
του Iron Mountain, με τίτλο «Νο-
ητική Γεωγραφία – Αστερισμοί» 
, η οποία ρίχνει αυλαία σήμερα 
Κυριακή 1 Οκτωβρίου, λέει πως 
ξεκίνησε ως υποτυπώδης αναδρο-
μική έκθεση, αλλά μετά μάλλον 
έγινε μία έκθεση πανόραμα της 
δουλειάς του. «Αρχικά επιλέξαμε 
μία σειρά από έργα που σχετίζο-
νταν μεταξύ τους, διαφορετικών 
περιόδων, για να δείξουμε και τη 
συνέπεια που υπήρχε στο πέρα-
σμα του χρόνου, καθώς και μερι-
κά έργα που είναι σταθμός στην 
καλλιτεχνική μου εξέλιξη. Ήταν 
πολύ σημαντικό για εμένα ότι 

επέστρεφα κατά κάποιο τρόπο 
στη χώρα τους καρπούς που έχω 
ωφεληθεί από τη χώρα». Αυτή 
η επιστροφή όπως μου λέει ο κ. 
Γρηγορίου κλείνει και έναν κύκλο 
και συζητώντας μπαίνουμε στη 
συζήτηση του πώς στήνεται μία 
τέτοια έκθεση: «Μια τέτοια παρα-
γωγή χρειάζεται πάντα ένα δεύ-
τερο μάτι, μια δεύτερη γνώμη και 
ένα πρόσωπο που να μπορεί να 
διαχειριστεί πέραν των καλλιτε-
χνικών ζητημάτων και πρακτικά 
θέματα» μου λέει και ο Θεόδουλος 
Γρηγορίου. Αυτό το πρόσωπο το 
βρήκε στην Catherine Νικήτα, η 
οποία γνωρίζοντας πολύ καλά τον 
καλλιτέχνη έγινε πολλά περισσό-
τερα από ένα δεύτερο μάτι. «Αυτό 
που με ενδιαφέρει στον επιμελη-
τή/τρια είναι να υπάρχει ιστορική 
συνείδηση για τον καλλιτέχνη, να 
γνωρίζει τη διαδικασία της διεκ-
περαίωσης, να προσφέρει θεωρη-
τική και πρακτική υποστήριξη και 

φυσικά να γνωρίζει τα logistics 
μιας έκθεσης, τα οποία κρύβουν 
παγίδες και γι’ αυτό χρειάζονται 
γνώσεις. Αυτά λείπουν από τον 
τόπο μας» μού λέει. Σε αυτό το 

σημείο στη συζήτησή μας μπήκε 
και η Catherine Νικήτα, επιμελή-
τρια της έκθεσης του Γρηγορίου 
στο Βουκουρέστι, και λέει πως για 
την ίδια ο ρόλος της επιμελήτριας 

δεν είναι τίποτε άλλο από το να 
αντιλαμβάνεται το άτομο που θα 
επιμεληθεί μια έκθεση με ωριμό-
τητα την πορεία του καλλιτέχνη 
«και να μπορέσεις να βρεις εκείνα 
τα σημεία που ο ίδιος ο καλλιτέ-
χνης, χωρίς να σου το λέει, σου 
ζητάει την άποψή σου. Αυτό για 
μένα σημαίνει επιμέλεια, η πλή-
ρης ώσμωση καλλιτέχνη – επι-
μελητή» και συμπληρώνει: «Με 
τον Θεόδουλο αποφασίσαμε να 
μην καθορίσουμε τον ρόλο μου 
επακριβώς, παραγωγός ή επιμε-
λήτρια. Εγώ συνοδεύω ένα έργο 
που ήδη έχει την ωριμότητά του 
και αυτό που είναι σημαντικό εί-
ναι να καταφέρει ο επιμελητής/
συνοδός του έργου να περάσει το 
μήνυμα και στην περίπτωση του 
Θεόδουλου θέλαμε να περάσουμε 
το μήνυμα της πορείας του και 
πώς κλείνει αυτός του ο κύκλος». 

«Στο τέλος αυτό που μετράει» 
λέει η κα Νικήτα «είναι να παρα-

τηρείς το κοινό με πόση ελευ-
θερία προσέγγιζε τα έργα, και 
νομίζω ότι καταφέραμε να επι-
κοινωνήσουμε το μήνυμα του 
Θεόδουλου». Σε αυτό το στοιχείο 
που αναφέρει η κα Νικήτα στέκε-
ται και ο κ. Γρηγορίου, λέγοντας 
πως τον ικανοποίησε πάρα πολύ, 
λέγοντας πως ο στόχος εξετελέ-
σθη, προσθέτοντας: «Προσωπικά 
είμαι υπέρ του έργου που πρώτα 
συγκινεί και μετά να ψάχνεις να 
ανακαλύψεις τι είναι». 

Η πρόταση του καλλιτέχνη στο 
Βουκουρέστι είχε τη μορφή μιας 
in situ εγκατάστασης, αναδεικνύ-
οντας την πολυετή έρευνά του σε 
θέματα όπως η οικολογία, η κυτ-
ταροειδής δομή και οι διαδικασίες 
της διαστρωμάτωσης της εικόνας 
– τόσο με την έννοια της παρα-
τηρούμενης και ανακατασκευα-
σμένης γεωλογίας, όσο και της 
διαρκώς μεταβαλλόμενης ταυτό-
τητας και της καταγραφής της.

Προσωπικά είμαι υπέρ του έργου που πρώτα συγκινεί

Η έκθεση «Νοητική Γεωγραφία – Αστερισμοί» στο Βουκουρέστι ήταν μία συν-
διοργάνωση μεταξύ του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης-MNAC Βουκου-
ρεστίου και του Τμήματος Νεότερου και Σύγχρονου Πολιτισμού του υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού της Κύπρου και με την υποστήριξη του Iron Mountain.

«Η τεχνολογία ακόμα 
και αν μεταφερθεί
σε μία παραστατική
ζωγραφική μάς δίνει
λύσεις να δούμε τον
κόσμο από μια άλλη 
οπτική γωνία και αυ-
τή εισχωρεί αναπάντεχα 
στο πνευματικό πεδίο».

«Πρέπει να έχεις
μία τιμιότητα απένα-
ντι στην εποχή σου και 
απέναντι στον χρόνο, 
να προσπαθείς να κά-
νεις αυθεντικά πράγματα 
που πραγματικά βγαί-
νουν από μέσα σου».

«Μηχανευόμαστε για να βρούμε λύσεις που να έχουν μία πνευματική χροιά, να αναδείξεις τον γραφικό χαρακτήρα της εποχής σου και να τα συνδυάσεις 
με ιστορία, που για μένα είναι σημαντικό».

«Το τοπίο της παιδικής μου ηλικίας ήταν ένα σταυρόλεξο με τετραγωνάκια 
διαφορετικού χρώματος, που σήμερα δεν υπάρχει. Ήταν ένα πολύ ενδιαφέ-
ρον τοπίο, το οποίο μεταμορφωνόταν συνεχώς. Αυτή όλη η ενέργεια είναι 
μέσα μου, δεν νομίζω ότι χρειάζονται πολλές ερμηνείες» λέει ο καλλιτέχνης 
Θεόδουλος Γρηγορίου.
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Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Μια μικρή ατιμία. Μια τόση δα 
παρέμβαση στα μοναστηριακά 
κατάστιχα καταχώρισης γάμων. 
Μια πλαστογραφία. Και η Καρλά-
να, πρώην υπηρέτρια, ερωμένη 
του άρχοντα και χήρα του πια, 
με τα δύο παιδιά τους δακτυλο-
δεικτούμενα και περιφρονημέ-
να, αποκαθίσταται στα μάτια της 
μικρής κοινωνίας του Ολιβέλ, 
αποκτά το κύρος της δέσποινας, 
διαχειρίζεται την περιουσία με 
σθένος, ονειρεύεται άρχοντες 
στη θέση του πατέρα τους, τους 
δύο της γιους. Ποιoς κάνει το μι-
κρό αθώο έγκλημα; Ποιoς γρά-
φει μια μικρή γαμήλια γραμμή 
και γιατί; Ο Λιούις ντε Μπροκά, 
ένας αστός δικηγόρος, αναρχι-
κός, σύντροφος και χωρίς γάμο 
πατέρας ενός παιδιού, αφήνεται 
στο συναίσθημα, πολιορκεί χω-
ρίς ανταπόκριση την Καρλάνα 
και της χαρίζει ένα δώρο· την 
υπόληψη. Ο ίδιος είναι ρεπου-
μπλικανός στρατιώτης στο μέ-
τωπο της Αραγώνας, χωρίς πίστη 
στον πόλεμο, συγκεντρωμένος 
στον εαυτό του, στις σκέψεις, 
στη ζωή του. 

Ισπανικός εμφύλιος και ο 
πόλεμος λειτουργεί σαν σκη-
νικό σε τούτο το μυθιστόρημα 
που υπάρχει για να φανερώσει 
την υπαρξιακή ανάγκη του κά-
θε πρωταγωνιστή, του καθενός 
μας. Ο πόλεμος ως μέσο πίεσης 

του εσωτερικού κόσμου του αν-
θρώπου, μια ακραία συνθήκη 
που οδηγεί στην πιο αυθεντι-
κή εμφάνιση των σκέψεων, των 
επιλογών, της φύσης μας. Προ-
βάλλουν τέσσερις. 

Ο Λιούις, δεσμευμένος με 
την Τρίνι, αναρχική που ζει στη 
Βαρκελώνη με το παιδί τους. Ο 
Κρουέλς, νεαρός σπουδαστής ιε-
ρατικής σχολής και στρατιώτης 
που πολεμά μαζί με τον Λιούις, 
και ο Ζούλι Σολεράς, εκκεντρι-
κός, κυνικός, άπελπις και χαρι-
σματικός. Είναι μια φιγούρα συ-
ναρπαστική και περιπετειώδης, 

μια κινητήριος δύναμη για όλο 
το βιβλίο, γεμάτος ειλικρίνεια 
στα όρια του κυνισμού, γενναι-
οδωρία και αρχοντιά. 

Τούτοι οι τέσσερις ήρωες, φί-
λοι οι τρεις από φοιτητές στη 
Βαρκελώνη και ο τέταρτος φίλος 
που έγινε στον πόλεμο,  μπλέ-
κονται στον ίδιο ιστό του έρωτα 
για τη γυναίκα, του αναρχισμού 
για την πορεία της κοινωνίας. 

Oλη η διήγηση είναι μια σει-
ρά επιστολών. Ο Λιούις γράφει 
στον αδελφό του, χωρίς ανα-
στολές για τη ζωή του πολέμου, 
χωρίς συστολή για τα αισθήμα-
τά του. Ξεδιπλώνει με την ίδια 
άνεση φρικιαστικές σκηνές βί-

ας, εξευτελισμού της ζωής και 
θανάτου, μα και ονειροπολήσεις 
ερωτευμένου, εξιδανίκευσης της 
αγαπημένης, μοναχικών περιπά-
των, εξερευνήσεων, περιγραφών 
της φύσης, της κοινωνίας που 
τον παρατηρεί όσο κι εκείνος. Η 
Τρίνι, μια γυναίκα που ενσαρκώ-

νει τη νέα εποχή, αυτόνομη, δυ-
νατή, ανεξάρτητη, γράφει στον 
Σολεράς για να μοιραστεί τη δύ-
σκολη, κάποτε απελπιστική ζωή 
στα μετόπισθεν.

Πείνα, επιθέσεις από αέρος, 
βία κατά των ιερέων άκριτη και 
εξολοθρευτική. Είναι μια γυναί-

κα ενσυνείδητα αναρχική στη 
σκέψη, στον τρόπο, στις αποφά-
σεις γι’ αυτό κι όταν μάθει ότι 
ο σύντροφός της σκέφτηκε μια 
άλλη γυναίκα, δεν θα διστάσει, 
θα τελειώσει αυτό που δεν εί-
ναι σχέση για την ίδια πια. Στα 
γράμματά της προς τον Σολε-
ράς, όμως, επιβεβαιώνοντας την 
άκρα αντίφαση της ανθρώπινης 
φύσης, δεν θα διστάσει να πε-
ριγράψει «καθισμένοι κι οι δύο 
σ’ εκείνες τις δύο πολυθρόνες 
που είναι κοντά στο τζάκι, εσύ 
κι εγώ να είμαστε πια σύζυγοι;».

Στο τρίτο μέρος, ο Κρουέλς 
μάς συστήνεται μέσα από τα  
αναδρομικά πολεμικά απομνη-
μονεύματά του, πασχίζει να σώ-
σει την κλονισμένη σχέση των 
δύο, καταθέτει ένα σημαντικό 
πολεμικό χρονικό. 

Ο Σολεράς ένας σκεπτόμε-
νος τυχοδιώκτης, ένας διακρι-
τικός υποκριτής, ένας τραυμα-
τίας του κυνισμού, ένας πότης 
του κονιάκ και της ζωής, φέρει 
την απελπισία, την εκκεντρικό-
τητα, γίνεται σχεδόν αποκρου-
στικός, αλλά παραμένει γοητευ-
τικά γνήσιος. Οι διαδρομές του 
μυαλού του χαράζονται βαθιά 
και συναρπάζουν. 

Αν μοιάζει τον πρώτο λόγο σε 
τούτη τη γραφή να τον έχει ο πό-
λεμος, είναι η ζωή, η υπόκωφη 
εσωτερική δράση, η χειμαρρώ-
δης γραφή, ένα ταλέντο λαμπε-
ρό που σαν αρπακτικό αδράχνει 
τη σκέψη μας και την οδηγεί σε 
απάτητες κορυφές. Είναι ένα μυ-
θιστόρημα έξω από τον χρόνο, 
πέρα από τη συγκεκριμένη συν-
θήκη, μια πολυπρισματική και 
ιδιόμορφη σύνθεση ζωής, τόσο 
σαρωτική όσο και καθηλωτική. 

Ο Σάλες υπήρξε ένας πολίτης 
του κόσμου προσδοκώντας την 
πτώση του Φράνκο. Γυρίζοντας 
στη Βαρκελώνη το 1948, αρχίζει 
να γράφει τούτο το μυθιστόρημα 
που μέχρι να φτάσει στην έκδο-
ση έζησε αλλεπάλληλες μεταβο-
λές, προσθήκες, αναδιαρθρώ-
σεις, αρνήσεις έκδοσης. Oμως 
έφτασε, και «οι δύο άρχοντες 
της Βερόνας» του Σαίξπηρ μας 
ψιθυρίζουν τον τίτλο «αχ, πόσο 
η άνοιξη μοιάζει αυτής της αγά-
πης με την αβέβαιη δόξα μιας 
απριλιάτικης μέρας». Ο Σάλες 
απλά ξέρει ότι «πολλά θα συγ-
χωρεθούν σε όποιον έχει αγαπή-
σει πολύ... Eίμαστε αμαρτωλοί, 
με μεγάλη δίψα για δόξα. Γιατί η 
δόξα είναι ο σκοπός μας».

Ο πόλεμος ως σκηνικό της ζωής
Οταν οι σφαίρες καθηλώνουν το σώμα, το μυαλό ταξιδεύει στον χρόνο, σε έρωτες, σε όνειρα, σε πάθη και φιλοδοξίες

Μια σειρά επιστολών 
και απομνημονευμάτων 
τεσσάρων ανθρώπων 
κατά τον ισπανικό 
εμφύλιο.

Γυναίκες και παιδιά ψάχνουν μέσα στα ερείπια οτιδήποτε μπορεί να τους 
φανεί χρήσιμο, μετά την πτώση της Μαδρίτης στα χέρια των εθνικιστών του 
Φράνκο, στον ισπανικό εμφύλιο.

Τέσσερις ήρωες, φίλοι, μπλέκο-
νται στον ίδιο ιστό του έρωτα για τη 
γυναίκα, του αναρχισμού για την πο-
ρεία της κοινωνίας. 
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ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η αναγέννηση 
της Πινακοθήκης 

της Σκωτίας

«...με μια σφαίρα να τον περιμένει στο τέρμα του»

Στο Εδιμβούργο, η Εθνική Πινα-
κοθήκη της Σκωτίας εγκαινίασε 
μια νέα εποχή. Η εποχή αυτή, 
με τη χθεσινή έναρξη λειτουργί-
ας των νέων αιθουσών (Hoskins 
Architects), σηματοδοτεί περίο-
δο αυτοπεποίθησης και περηφά-
νιας με εξαιρετική προβολή της 
σκωτσέζικης τέχνης από τις αρ-
χές του 19ου αιώνα έως τα μέσα 
του 20ού. Αυτή είναι περίπου η 
150ετία που φωτίζεται διεξοδικά 
συγκεντρώνοντας τα περισσότε-
ρα και καλύτερα έργα τέχνης που 
φιλοτέχνησαν καλλιτέχνες από τη 

Σκωτία. Η αναμόρφωση της Πινα-
κοθήκης στο Εδιμβούργο, ένα πο-
λύ ωραίο κλασικό κτίριο του 19ου 
αιώνα (με επεκτάσεις κυρίως υπό-
γειες κατά τη δεκαετία του 1970), 
κέρδισε παράταση ζωής για τους 
επόμενους αιώνες και σε επίπεδο 
συμβολικό συγκεντρώνει όλα όσα 
κάνουν τους Σκωτσέζους περή-
φανους. Αλλά είναι και ένας τρό-
πος διεθνοποίησης της τέχνης της 
Σκωτίας, ένας τρόπος να κινηθεί 
η Πινακοθήκη με τη μεγαλύτε-
ρη δυνατή εξωστρέφεια. Το έργο 
της αναμορφωμένης Εθνικής Πι-

νακοθήκης ξεκίνησε το 2018 και 
απαίτησε κονδύλια ύψους σχεδόν 
39 εκατομμυρίων στερλινών. Επι-
στρατεύτηκαν κρατικοί και ιδιωτι-
κοί φορείς, καθώς και μια καμπά-
νια για συγκέντρωση κεφαλαίων 
που απέδωσε σχεδόν το 40% των 
αναγκαίων κονδυλίων. Ηταν μια 
πανστρατιά που αποκαλύπτει και 
το πάθος για μια κιβωτό εθνικής 
τέχνης. Ο σερ Τζον Λέιτον, διευθυ-
ντής της Πινακοθήκης, μιλάει για 
μια νέα εμπειρία του επισκέπτη. Η 
προσβασιμότητα είναι ελεύθερη 
και εύκολη για όλους, και ο τρό-

πος επανέκθεσης με εμπλουτισμό 
από έργα που ήταν αποσυρμένα 
στις αποθήκες γεννούν πρωτό-
γνωρα βιώματα. Θα υπάρχει πά-
ντα κάτι για όλους, λένε. Ο χώρος 
περιήγησης μέσα στην Πινακοθή-
κη διπλασιάστηκε. Οι νέες αίθου-
σες είναι 12 και η θέα προς την 
ιστορική πόλη συναρπαστική. Οι 
κορυφαίοι ζωγράφοι της Σκωτίας 
βρίσκονται όλοι εκεί με έργα μεγά-
λης καλλιτεχνικής και συναισθη-
ματικής αξίας. Η εξωστρέφεια της 
Εθνικής Πινακοθήκης στο Εδιμ-
βούργο σηματοδοτείται επίσης 

από πέντε έργα ζωγραφικής Με-
γάλων ∆ασκάλων που εκτίθενται 
για πρώτη φορά. Εργα των Που-
σέν, Γκογκέν, Μονέ, Σαρντέν και 
Καναλέτο δείχνουν πλέον τη δυ-
νατότητα της εθνικής κιβωτού 
της Σκωτίας να συνομιλήσει με το 
διεθνές κοινό και με την ιδιότητα 
μιας Πινακοθήκης που παρακο-
λουθεί την ιστορία της τέχνης. Ο 
επισκέπτης μπορεί να θαυμάσει 
συνολικά 460 έργα ζωγραφικής σε 
όλες τις αίθουσες της νέας Πινακο-
θήκης. Είναι μια μεγάλη επένδυση 
για το μέλλον της Σκωτίας.

Ο Μπενχαμίν Λαμπατούτ έχει βρει ένα 
χρυσωρυχείο ιστοριών στον κόσμο 
της φυσικής, της χημείας, των μα-
θηματικών. Ο Χιλιανός συγγραφέ-
ας που του αρέσει να μπερδεύει 
την ιστορική πραγματικότητα με 
τη μυθοπλασία, τη βιογραφία με 
τη φανταστική προσωπογραφία 
και το χρονικό των επιστημονι-
κών επιτευγμάτων με τη δαιμο-
νολογία της εσωτερικής μας τρι-
κυμίας, δεν μπορεί να ανακόψει 
τα αλλεπάλληλα κύματα της δη-
μιουργικής εμμονής του: το ότι η 
επιστήμη βασίζεται στη λογική και 
στην εμπειρία· το ότι η επιστήμη 
βρίσκει το παράλογο και την ορ-
γιαστική φαντασία μέσα στη φύ-
ση. Πώς γίνεται να ισχύουν και τα 
δύο; Και όμως. 

Στο νέο του βιβλίο, «Maniac», ο 
Λαμπατούτ (ο κύριος Γκρι τον λά-
τρεψε στο «Οταν παύουμε να κα-
ταλαβαίνουμε τον κόσμο», έπειτα 
στον «Λίθο της τρέλας» και τώρα 

στο «Maniac» – όλα από τις εκδ. 
∆ώμα, όλα εξαιρετικά μεταφρασμέ-
να από την Αγγελική Βασιλάκου) 
σκιαγραφεί μια σειρά από πορ-
τρέτα επιστημόνων που υπήρξαν 
μεγάλα μυαλά – και ακραίοι άν-
θρωποι (περισσότερα για το βιβλίο 
προσεχώς στις σελίδες του ενθέ-
του από τον Μανώλη Ανδριωτάκη).  

Παράδειγμα, ο Αυστριακός φυ-
σικός Πάουλ Ερενφεστ, η τραγική 
ιστορία του οποίου φιλοξενείται 
στο πρώτο κεφάλαιο «Πάουλ ή Η 
ανακάλυψη του ανορθολογικού». 
Η λογική δεν είναι ποτέ αρκετή 
για τον Ερενφεστ. Γι’ αυτόν, «η 

πραγματική κατανόηση ήταν μια 
συνολικά σωματική εμπειρία, κά-
τι που ενέπλεκε ολόκληρη την 
ύπαρξή σου, όχι μόνο τον νου ή 
τη λογική σου». 

Ο Ερενφεστ είναι πιστός στη 
γυναίκα του, μα την ίδια στιγμή 
είναι εμμονικός με την ερωμέ-
νη του, τη Νέλλη. Πρόκειται για 
μια σχέση που οδηγείται στην 
καταστροφή. Η Νέλλη το βλέπει 
πρώτη αυτό. «Στη φύση, έλεγε η 
Νέλλη, υπάρχουν πράγματα που 
βρίσκονται έξω από την έννοια 
του μέτρου, πράγματα που δεν 
μπορούν να παρομοιαστούν με 
τίποτα, που δεν υπακούουν σε 
αναλογίες και που αντιστέκονται 
σε κάθε κατηγοριοποίηση, διότι 
υπάρχουν εκτός της τάξης που κα-
νονικά διέπει όλα τα φαινόμενα. 
(...) Αν ανακαλύψετε μια δυσαρ-
μονία στη φύση, εξήγησε η Νέλ-
λη, κάτι που αναιρεί πλήρως τη 
φυσική τάξη των πραγμάτων, δεν 

πρέπει ποτέ να μιλήσετε γι’ αυτό, 
ούτε στον ίδιο σας τον εαυτό δεν 
πρέπει να το πείτε»...

Αλλά, φυσικά, ο Ερενφεστ μι-
λάει για τη «δυσαρμονία στη φύ-
ση», πρωτίστως στον εαυτό του. 
Οι μαύρες τρύπες δεν υπάρχουν 
μονάχα στον ουρανό. «“Ανθρωποι 
σαν εμένα γιατί να είναι καταδι-
κασμένοι να ζουν;” έγραφε στην 
ερωμένη του εκείνο το τελευταίο 
του καλοκαίρι». 

Καμία από τις γυναίκες δεν 
«μπορούσε να τον βγάλει από το 
μονοπάτι που κάποια άγνωστη δύ-
ναμη έμοιαζε να έχει επιλέξει για 
λογαριασμό του, με μια σφαίρα 
να τον περιμένει στο τέρμα του». 

Πράγματι· η ιστορία ξεκινά με 
δύο πυροβολισμούς. Τελειώνει με 
την αναμονή των πυροβολισμών 
αυτών. «Στις δέκα θα έφτανε στον 
προορισμό του», η τελευταία πρό-
ταση. Τόσο λογική μα και τόσο πα-
ράλογη την ίδια στιγμή.

ΒΙΟΓΡΑΦΙΕΣ
Αλμπέρτο Τζακομέτι
Υπάρχουν αναγνώστες που λατρεύ-
ουν τις βιογραφίες. Ας προσθέσουν 
στη λίστα τους τη νέα βιογραφία για 
τον Ελβετό γλύπτη Αλμπέρτο Τζακο-
μέτι (1901-1966) γραμμένη από τον 
82χρονο Βρετανό ιστορικό τέχνης Μά-
ικλ Πέπιατ. Επικεντρώνεται στα χρόνια 
που ο Τζακομέτι πέρασε στο Παρίσι, 
όπου διαμορφώθηκε καλλιτεχνικά 
(Michael Peppiatt, «Giacometti in Par-
is», εκδ. Bllomsbury, σελ. 386). Για τον 
Πέπιατ, ο Τζακομέτι ήταν από πάντα 
εμμονή. Συνέλεγε οποιαδήποτε πλη-
ροφορία, καταλόγους, φωτογραφίες...

ΟΞΦΟΡΔΗ
Επανάσταση στο χρώμα
Η νέα έκθεση στο μουσείο Ασμόλεαν 
στην Οξφόρδη εστιάζει στη ριζοσπα-
στική χρήση του χρώματος στη διάρ-
κεια της βικτωριανής περιόδου και 
με εφαρμογή στην τέχνη, στη μόδα 
και στο ντιζάιν. Η τολμηρή εφαρμογή 
του χρώματος αποκαλύπτει τις μετα-
βολές της κοινωνίας και δείχνει τον 
τρόπο με τον οποίο η κοινωνία του 
19ου αιώνα προσέγγιζε την απόλαυ-
ση και την πολυτέλεια. Στη φωτογρα-
φία, έργο του Καταλανού ζωγράφου 
Ραμόν Κάσας (1866-1932), ένα από 
τα ξεχωριστά της έκθεσης.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Κλοντέτ Τζόνσον
Στην Πινακοθήκη Courtauld στο 
Λονδίνο εγκαινιάστηκε έκθεση έρ-
γων της 64χρονης σύγχρονης εικα-
στικού Κλοντέτ Τζόνσον (αίθουσες 
Denise Coates, έως 14 Ιανουαρίου). 
Η Τζόνσον θεωρείται μία από τις 
σημαντικές εκπροσώπους του ρεύ-
ματος Black British Arts. Για πάνω 
από 30 χρόνια δημιουργεί μεγάλων 
διαστάσεων προσωπογραφίες μαύ-
ρων ανδρών και γυναικών. Χρησι-
μοποιεί ποικιλία μέσων, υδατογρα-
φία, γκουάς, παστέλ, με έντονη 
αφηγηματική διάσταση.

ΒΕΡΜΟΝΤ
Ομορφη πόλη
Το Μπέρλινγκτον, με πληθυσμό 
45.000 κατοίκων, είναι η πιο μεγά-
λη πόλη στο Βερμόντ, κοντά στον 
Καναδά (153 χλμ. από το Μόντρεαλ). 
Πόλη πανεπιστημιακή με θαυμά-
σια φύση ολόγυρα, θεωρείται μία 
από τις ωραίες μικρές πόλεις, όπως 
αφηγείται το σχετικό άρθρο των 
«Νιου Γιορκ Τάιμς» στη στήλη «36 
ώρες». Εχει εξελιχθεί σε κέντρο γα-
στρονομίας και ευ ζην (με σάουνα 
στη λίμνη), όπως και σε ορμητήριο 
για την εξερεύνηση της φύσης κυρί-
ως προς τη λίμνη Σαμπλέιν. 

ΠΑΡΙΣΙ
Κομεντί Φρανσέζ
Ιδιαίτερο συμβολισμό είχε η διαδι-
κασία επανεγκατάστασης της αυλαίας 
στην Κομεντί Φρανσέζ μετά την ολο-
κλήρωση των εργασιών συντήρησης 
και αποκατάστασης. Εργο του καλλι-
τέχνη Ολιβιέ Ντεμπρέ (1920-1999), η 
αυλαία είναι από μόνη της μνημειώδης 
και φαντασμαγορική, τοποθετημένη 
στην ιστορική σκηνή πριν από 40 χρό-
νια. Η αποκαθήλωση και η επανατοπο-
θέτηση της κόκκινης αυλαίας υπήρξε 
ένα έργο σοβαρής τεχνικής δυσκολί-
ας, που δείχνει και τον σεβασμό στην 
ιστορία της Κομεντί Φρανσέζ.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο φυσικός Πάουλ Ερενφεστ μιλάει για τη «δυσαρμονία στη φύση», πρωτίστως 
στον εαυτό του. Και τρελαίνεται.

Το πιο διάσημο ζωγραφικό έργο στη Σκωτία: «Monarch of the Glen» του σερ Εντουιν Λάντσιρ (1851).
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Αν ανακαλύψετε μια 
δυσαρμονία στη φύση, 
δεν πρέπει ποτέ να 
μιλήσετε γι’ αυτό, ούτε 
στον ίδιο σας τον εαυτό.
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Η Read Library
στο Nicosia Book Festiva
7 και 8 Οκτωβρίου  στο Πάρκο της Ακρόπολης

Για πρώτη φορά φέτος η Ψηφια-
κή Βιβλιοθήκη Read συμμετέχει
στο Nicosia Book Festival. Η 
Read Library διοργανώνει δρά-
σεις στον χώρο του Φεστιβάλ, 
στο Πάρκο της Ακρόπολης, που 
απευθύνονται σε μικρούς και 
μεγάλους αναγνώστες. Το πρό-
γραμμα δραστηριοτήτων Read 
Library στο Nicosia Book Fest 
2023 περιλαμβάνει: 

Σάββατο 7 Οκτωβρίου
11:00 - Μουσικοκινητικό παι-

χνίδι και διαδραστική αφήγηση 
του παιδικού βιβλίου «Το χω-
ριουδάκι του Νοστιμούλη» από 
τη δημιουργό του διατροφολόγο 
Ιωάννα Μασούρα.

12:00 - Γνωριμία με τη συγγρα-
φέα παιδικών βιβλίων Γεωργία 
Κυριάκου.

17:00 - ∆ράση της Read 
Library για παιδιά με τίτλο: «Παί-
ζω με τα γράμματα, μαντεύω 
τις λέξεις, βάζω φαντασία και 
φτιάχνω ένα e-book». Συμμετέ-
χουν οι: Καπανδρέου Ανδρέας, 
συγγραφέας/ βιβλιοθηκονόμος, 
Πανάου Πέτρος, συγγραφέας / 
καθηγητής Παιδικής Λογοτεχνί-
ας στο University of Georgia, 
Περικλέους Έλενα, πρόεδρος 
ΚΣΠΝΒ/ Συντονίστρια Πολιτι-
στικής Παιδείας στο Υφυπουρ-
γείο Πολιτισμού/ Εκπαιδευτικός/ 
Συγγραφέας, Πέτρου Θεοδώρα, 
πρόεδρος ΚΕΒΕΠ/ Βιβλιοθηκο-
νόμος.

18:00 - Αφήγηση της ιστορί-
ας για παιδιά «Μύθοι και αλή-
θειες για τα ζώα συντροφιάς» 
του υπουργείου Γεωργίας, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Περιβάλ-
λοντος από τους δημιουργούς 
του Μαρίνα Μιχαηλίδου Καδή 
και Χάρη Νικολάου.

Κυριακή 8 Οκτωβρίου
11:00 - ∆ιαδραστική παρου-

σίαση του παιδικού βιβλίου 
«Ντεόν το ακορτεόν» από τη 
δημιουργό του, Κλεοπάτρα Χα-
ραλάμπους.

12:00 - Γνωριμία με τον επι-
κοινωνιολόγο/ συγγραφέα Λά-
κη Αργυρού. 15:00: Συζήτηση 
με τίτλο «Το βιβλίο στην αιωνιό-
τητα» Συμμετέχουν: Καπανδρέ-
ου Ανδρέας, συγγραφέας/ βιβλι-
οθηκονόμος, Πανάου Πέτρος, 
συγγραφέας / καθηγητής Παιδι-
κής Λογοτεχνίας στο University 
of Georgia, Περικλέους Έλενα, 
πρόεδρος ΚΣΠΝΒ/ Συντονίστρια 
Πολιτιστικής Παιδείας στο Υφυ-
πουργείο Πολιτισμού/ Εκπαι-
δευτικός/ Συγγραφέας, Πέτρου 
Θεοδώρα, πρόεδρος ΚΕΒΕΠ/ βι-
βλιοθηκονόμος. Συντονίζει η Λα-
σηθιωτάκη Ανδρονίκη, επιμε-
λήτρια Ψηφιακής Βιβλιοθήκης 
Read / Μέλος ∆.Σ. ΚΣΠΝΒ. Στη 
Λογοτεχνική Σκηνή. 

17:00: Γνωριμία με τη συγ-
γραφέα Γιόλα ∆αμιανού Παπα-
δοπούλου.
 
Όλες οι δραστηριότητες, εκτός από 
τη συζήτηση με τίτλο «Το βιβλίο 
στην αιωνιότητα», θα πραγματοποι-
ηθούν στον χώρο της Read Library.

Για τον κατώτερο δημόσιο υπάλ-
ληλο Ζαν Ντεζέρ, τον ήρωα της 
νουβέλας «Οι Κυριακές του Ζαν 
Ντεζέρ» (Αντίποδες, 2023) του 
ωκύμορου Ζαν ντε λα Βιλ ντε 
Μιρμόν (Jean de La Ville de Mir-
mont, 1886-1914), η Κυριακή 
είναι η πιο ευχάριστη μέρα της 
άλλως άχαρης και ερημικής ζω-
ής του. Η μέρα προσφέρεται για 
βόλτες, φαγητό στο εστιατόριο, 
θερμά λουτρά, τυχαίες οιονεί 
ερωτικές συναντήσεις, ακόμη 
και για αυτοκτονία. Ενα μόνο 
πράγμα δεν σκέφτεται να κά-
νει ο συμπαθής κύριος Ιωάν-
νης Ερημος (Jean Dézert/désert), 
στη θλιβερή τελικά Κυριακή του: 
να πάει εκκλησία. ∆εν μας παρα-
ξενεύει: την εποχή που γράφεται 
η νουβέλα (1914), ο θρησκευτι-
κός χαρακτήρας της Κυριακής 
έχει υποχωρήσει στη Γαλλία, 
όπως και σε όλο τον δυτικό χρι-
στιανικό κόσμο. 

Η μέρα της Κυριακής έχει μα-
κρά και πλούσια ιστορία, από τη 
στιγμή που ήρθε να πάρει τη θέ-
ση του ιουδαϊκού Σαββάτου και 
να γίνει για τους χριστιανούς, 
κατ’ εικόνα του Σαββάτου, ημέ-
ρα λατρείας του Θεού και σχόλης 
[βλ. εν προκειμένω το βιβλίο του 
αντβεντιστή Samuele Bacchioc-
chi (1938-2008), «From Sabbath 
to Sunday: A Historical Investi-
gation of the Rise of Sunday Ob-
servance in Early Christianity», 
The Pontifical Gregorian Univer-
sity Press, 1977]. Η ιστορία αυτή 
έχει πολλές φάσεις, αλλά όλες 
περιστρέφονται γύρω από τρία 
στοιχεία: θρησκεία, εργασία, δι-
ασκέδαση. Για τους χριστιανούς 
είναι η ημέρα της Ανάστασης 
του Χριστού (αλλά και της έλευ-
σης του Παρακλήτου: Πεντηκο-
στή), άρα κατεξοχήν ημέρα Κυ-
ρίου, dies Dominicus, εξ ου και 
η ονομασία της σε πολλές ευ-
ρωπαϊκές γλώσσες (Κυριακή, 
Domenica, Daminica, Domingo, 
Dimanche). Ας σημειώσουμε πα-
ρεμπιπτόντως ότι σε άλλες ευ-
ρωπαϊκές γλώσσες δεν συνδέ-
εται με τον Κύριο αλλά με τον 
ήλιο (Sunday, Sonntag, Suntag), 
ονομασία εθνικής αφετηρίας (Sol 
invictus), αποδεκτή πάντως από 
τους χριστιανούς, αφού ο Χρι-
στός είναι ο ήλιος της δικαιο-
σύνης. Τον καιρό της χριστια-
νοσύνης (Christendom), στον 
κυριακάτικο εκκλησιασμό συ-

γκροτείται και ανασυγκροτεί-
ται η κοινότητα και σφυρηλα-
τείται η ενότητά της. Μετά το 
τέλος της χριστιανοσύνης και 
όσο υποχωρεί, στα νεότερα χρό-
νια, ο θρησκευτικός χαρακτήρας 
της Κυριακής, τόσο διευρύνεται 
αντίστοιχα το πεδίο της εργασί-
ας και της διασκέδασης. 

Απαξίωση και... κατάργηση
Η ιστορία της Κυριακής έχει 

τεράστιο ενδιαφέρον, γιατί η 
ημέρα αυτή αποτέλεσε πεδίο 
αναμέτρησης διαφόρων θε-
σμών και κοινωνικοπολιτικών 
δυνάμεων που, μέσω του καθο-
ρισμού του περιεχομένου και της 
κοινωνικής λειτουργίας της, δι-
εκδίκησαν τον έλεγχο του κοι-
νωνικού χρόνου. Οποιος ελέγ-
χει την κοινωνική οργάνωση 
του χρόνου ελέγχει την κοινω-
νία και τη ζωή των ανθρώπων. 
Ο καλός Γάλλος ιστορικός Αλέν 
Καμπαντούς (Alain Cabantous) 
στο βιβλίο του «Le Dimanche, 
une histoire. Europe occidentale 
(1600-1830)» (Seuil, 2013), μελε-
τάει τις λογής λογής διεκδικήσεις 
της Κυριακής, κατά την κρίσιμη 
αυτή περίοδο της ευρωπαϊκής 
ιστορίας, την περίοδο δηλαδή 
του προτεσταντισμού, της καθο-
λικής αντιμεταρρύθμισης και τε-

λικά της Γαλλικής Επανάστασης. 
∆εν μπορώ βεβαίως να συμπυ-
κνώσω εδώ τούτη την ιστορία, 
σημειώνω μόνο παραδειγματικά 
ότι οι καλβινιστές δεν πιστεύουν 
στην ιερότητα της Κυριακής –
για τη Μεταρρύθμιση εν γένει 
καμία μέρα δεν είναι ιερότερη 
από μια άλλη–, η οποία δεν εί-
ναι εξάλλου μέρα Θείας Κοινω-
νίας, αφού λίγες Κυριακές τον 
χρόνο (τέσσερις σε πολλές πε-
ριπτώσεις) τελείτο Θεία Ευχαρι-
στία· η Κυριακή είναι γι’ αυτούς 
η μέρα της κοινοτικής ακρόα-
σης του Λόγου, των έργων της 
φιλαλληλίας και, βεβαίως, της 
ευρείας απαγόρευσης των δια-
σκεδάσεων (σ. 80). Για την Κα-
θολική Εκκλησία της αντιμεταρ-
ρύθμισης, ο μη εκκλησιασμός 
συνιστά βαρύτατο αμάρτημα, 
οι διασκεδάσεις απαγορεύονται 
και προβλέπονται αυστηρές κυ-
ρώσεις για τους παραβάτες. Η 
Γαλλική Επανάσταση, στο πλαί-
σιο του αγώνα της εναντίον του 
χριστιανισμού και προκειμένου 
να ελέγξει τον κοινωνικό χρόνο 
προς τη δική της κατεύθυνση, θα 
καθιερώσει το 1793 νέο ημερο-
λόγιο, σύμφωνα με το οποίο οι 
μήνες διαιρούνται σε τρεις δε-
κάδες, με την τελευταία μέρα, 
τη δεκάτη (décadi), να ορίζεται 
ως ημέρα αργίας. Από το 1793 
έως το 1805 η Κυριακή δεν υπάρ-
χει πλέον ως ημέρα στη Γαλλία. 

Μια μέρα όπως οι άλλες
Σήμερα, εδώ και πολλές δε-

καετίες, η Κυριακή είναι στην 
Ευρώπη μια μέρα σχεδόν σαν 
όλες τις άλλες και, για όσους εξα-

κολουθεί να είναι αργία, σημαί-
νει ό,τι ορίζουν το γούστο και οι 
συνήθειες του καθενός: γήπε-
δο για την παρακολούθηση του 
αγώνα της αγαπημένης ομάδας, 
τρέξιμο, επίσκεψη στα μουσεία 
ή στα πεθερικά και χίλια δυο άλ-
λα. ∆εν θα αποφύγω να πω ότι 
για μένα προσωπικά μένει πάντα 
η ωραιότερη μέρα της εβδομά-
δας, από τα παιδικά μου χρόνια 
μέχρι σήμερα, για πολλούς και 
διαφορετικούς λόγους κάθε επο-
χή, μα και για έναν σταθερό: το 
ανακαινούμενο κάθε βδομάδα 
δώρο της Λειτουργίας. Στα μα-
θητικά χρόνια, ήταν διπλά και 
τρίδιπλα η ωραιότερη, γιατί ήταν 
η μόνη μέρα χωρίς σχολείο και η 
μόνη επίσης που τρώγαμε όλοι 
μαζί στο σπίτι το μεσημέρι. Αρ-
γότερα, στην κυριακάτικη από-
λαυση προστέθηκε η ανάγνωση 
εφημερίδων στο καφενείο, που 
διπλασιάστηκε και αυτή, όταν 
τις διάβαζα μαζί με τον γιο μου, 
αλλάζοντας λίγες κουβέντες. Εδώ 
και κάμποσα χρόνια, η Κυριακή 
είναι και η μέρα δημοσίευσης 
κάποιου κειμένου μου στην ανά 
χείρας εφημερίδα, μία φορά τον 
μήνα και από φέτος δύο φορές, 
που συνοδεύεται από τα μηνύ-
ματα φίλων, με σχόλια, παρα-
τηρήσεις, αντιρρήσεις. Για τους 
ανθρώπους της ηλικίας μου, η 
ανάγνωση των εφημερίδων την 
Κυριακή αποτελούσε προέκταση 
της λατρείας της ημέρας, «λει-
τουργία μετά τη λειτουργία». 

O πολιτισμός της εφημερίδας
Ομολογώ πως θλίβομαι πραγ-

ματικά όταν διαπιστώνω ότι πολ-
λοί συνομήλικοι έχουν πάψει να 
διαβάζουν εφημερίδα, ούτε καν 
τις κυριακάτικες, αλλά είναι κολ-
λημένοι όλη μέρα στα φεϊσμπού-
κια. Ο κόσμος ο δικός μας είναι ο 
πολιτισμός της εφημερίδας, και 
πρέπει να τον υπερασπιστού-
με, όχι ανταγωνιστικά ούτε για-
τί είναι ο καλύτερος όλων, αλλά 
απλώς επειδή είναι ο δικός μας. 
Ο,τι πάντως και αν σημαίνει για 
τον καθένα, η Κυριακή πρέπει να 
μείνει για όλους ημέρα σχόλης. 
Εχει πολύ μεγάλη πνευματική 
σημασία να καταπαύει ο άνθρω-
πος από την εργασία του μία μέ-
ρα την εβδομάδα, να σχολάζει, 
να σταματάνε οι συναλλαγές και 
να μην ακούγεται την ημέρα αυ-
τή ο ήχος του χρήματος.

Ο Γιάννης Νικολούδης γεννή-
θηκε το 1987 στο Ηράκλειο Κρή-
της. Σπούδασε οικονομικά στο 
Πανεπιστήμιο Πειραιώς. Διηγή-
ματά του έχουν διακριθεί σε δια-
γωνισμούς. Το 2016 εκδόθηκε το 
πρώτο του βιβλίο («Αμοιρο παι-
δί», εκδόσεις Παράξενες Μέρες). 
Ακολούθησε το «Από χώμα και 
κόκαλα» (εκδόσεις Σκαρίφημα, 
2021), που ήταν υποψήφιο για 
το βραβείο νουβέλας του περιοδι-
κού «Ο Αναγνώστης». Ο «Αδειος 
τόπος», που κυκλοφόρησε πρό-
σφατα από τις εκδόσεις Πατάκη, 
είναι το τρίτο του βιβλίο.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «POP.1280» του Τζιμ Τόμσον, 
το «Γιουνγκ και μυθολογία» του 
Ρόμπερτ Σίγκαλ και το «Τέλος του 
κόκκινου ανθρώπου» της Σβετλά-
να Αλεξίεβιτς.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός 
βιβλίου;
Μια φράση που συγκράτησα
από ένα βιβλίο του Ρίτσαρντ 
Ντόκινς (καθώς περιγράφει τη 
λειτουργία των γονιδίων): «Το σώ-
μα είναι ένα συνονθύλευμα 
από συμβιβασμούς». 

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Την «Κατάρα των Ντέιν» του Ντά-
σιελ Χάμετ.

Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Εκτός σπιτιού: Φλοίσβος, λιγοστές 
ανθρώπινες φιγούρες στο βάθος, 
απαγόρευση (διά ροπάλου) μουσι-
κής και ρακετών. Εντός σπιτιού: όχι 
δυνατό φως, χαμηλή (πολύ χαμηλή) 
μουσική, ένα αιλουροειδές να σε 
δυσκολεύει να γυρίζεις τις σελίδες.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Ας νιώθουν ενοχές όσοι δεν διαβά-
ζουν βιβλία.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Τα ρίσκα που είναι διατεθειμένος να 
πάρει ο συγγραφέας. Η αδιαφορία 
του για την όποια «πολιτική ορθότη-
τα», «μόδα» ή τάσεις. Η προσπάθειά 
του να μιλήσει με ειλικρίνεια για την 
ανθρώπινη συνθήκη.

Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Η «Κασέτα» της Λούλας Αναγνω-
στάκη καθώς και ο «Χορός του θα-
νάτου» του Στρίντμπεργκ είναι οι 
επόμενες αναγνώσεις.

Πώς προέκυψε ο τίτλος «Αδειος 
τόπος» και σε τι αναφέρεται;
Ο τίτλος προέκυψε μέσα από το 
ίδιο το κείμενο και ήταν μια επισή-
μανση/πρόταση ενός ανθρώπου 
που εκτιμώ και θαυμάζω. Νομί-
ζω ότι έχει διττή σημασία. Αφενός 
αναφέρεται στην ερήμωση της ψυ-
χής, σε έναν κόσμο χωρίς αγάπη 
και συμπόνια. Αφετέρου έχει να 
κάνει με ένα είδος κάθαρσης. Κά-
που στο βιβλίο, άλλωστε, ο ήρωας 
λέει ότι «Αδειασε από κακό αίμα 
και εικόνες».
 
Ποια η σημασία της «ρίζας» στο 
βιβλίο;
Νομίζω ότι το βιβλίο μιλάει κυρίως 
για την απουσία ρίζας. Ο ήρωας δεν 
έχει πουθενά να πατήσει. Γι’ αυτό 
ακριβώς πέφτει έτσι άσχημα.

ΜΑΡΙΛΗ ΜΑΡΓΩΜΕΝΟΥ
Εφήμερος
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 480

 
Τον Ιανουάριο του 1999, πιάνει 
δουλειά στην εφημερίδα «Εφή-
μερος» ο εικοσάχρονος Λεωνί-
δας ∆ρακόμαλλος. Πιστεύει πως 
γράφει καλά και πως γράφοντας 
μπορεί να αλλάξει τον κόσμο. Μέ-
νει στην πλατεία Αγίας Ειρήνης, 
κυκλοφορεί με περιβολή Εξαρ-
χείων, αλλά η καβάτζα του είναι 
στο Ψυχικό, όπου τον περιμένει 
το παστίτσιο της μαμάς. Μολονό-
τι μπαίνει ήδη ενθουσιώδης στο 
δημοσιογραφικό κολαστήριο του 
«Εφήμερου», ο ενθουσιασμός του 
απογειώνεται όταν μαθαίνει ότι 
εκεί μέσα βυσσοδομεί μια δράκα 
τρομοκρατών. Θέλουν και αυτοί 
να αλλάξουν τον κόσμο. Εκτός 
από πένες, έχουν και ρουκέτες. 
Ο Λεωνίδας προσχωρεί άσκεφτα 
στην ομάδα τους, για να συνειδη-
τοποιήσει σύντομα πως ο ρόλος 
που είχε διαλέξει για τον εαυτό 
του ήταν ο πλέον ακατάλληλος.

Στο δεύτερο μυθιστόρημά της, 
η Μαρίλη Μαργωμένου επανέρ-
χεται στο περιβάλλον του πρώ-
του της βιβλίου, «Το θηρίο βγή-
κε βόλτα», όπου κυριαρχούσε η 
εξαχρείωση του σωφρονιστικού 
συστήματος μέσα από το βλέμμα 

ενός έμφοβου δημοσιογράφου, ο 
οποίος εξελίσσεται εντυπωσιακά 
φαύλος. Και εδώ με φόντο τα γρα-
φεία μιας εφημερίδας, η Μαργω-
μένου σκιαγραφεί μια βαθιά νο-
σούσα κοινωνία, που οδεύει στη 
νέα χιλιετία διαβρωμένη από τις 
πλάνες και τις ψευδαισθήσεις τής 
δεκαετίας του ’90. 
Στη σκηνογραφία 
της εποχής όλα 
λαμποκοπούν, 
ενόσω, όπως εκ 
των υστέρων εί-
δαμε, απλώς ισορ-
ροπούν στο χεί-
λος του τέλους. 
Τα ρεκόρ στο 
Χρηματιστήριο 
υποθάλπουν τη 
συλλογική ευδαι-
μονία, τα δόκανα 
των ΕΛ∆Ε (εται-
ρείες ελέους δυ-
νάμει εκατομμυριούχων) στήνο-
νται δίπλα σε εξωτικά εστιατόρια, 
οι τρομοκράτες επιμένουν μα-
χόμενοι, αν και σταδιακά «ξεπέ-
φτουν σε χτυπήματα χαμηλού 
ρίσκου», οι εφημερίδες διατη-
ρούν το κύρος τους, τα κινητά 
φέρνουν κοντά τους ανθρώπους 
και τα chat rooms φιλοξενούν τα 
πρώτα ψηφιακά ειδύλλια, η Βίλα 
Αμαλία ανθοβολεί κατειλημμένη, 

το «Matrix» μαρτυρεί το μέλλον.
Χάρη στην εντόπια τρομοκρα-

τία, ο Χάρης ανακάλυψε πως ο 
κόσμος μπορεί να γίνει συναρ-
παστικός. Η αφέλεια τον προστα-
τεύει από την πραγματικότητα. 
Aλλωστε και η ομάδα τον αντιμε-
τωπίζει σαν παιδί. Στη γιάφκα τον 

βάζουν να κοιμη-
θεί σε ένα παιδι-
κό δωμάτιο, ενώ 
όταν έρχεται η 
ώρα των όπλων, 
τον πηγαίνουν 
για πέιντμπολ. 

Το 1999 εναλ-
λάσσεται με το 
2018, όπου πα-
ρακολουθού -
με τον τρόφιμο 
ενός γηροκομεί-
ου, γνώριμο από 
τον «Εφήμερο». 
Εδώ η πολεμι-

κή στόχευση της συγγραφέως 
είναι ο ιδρυτής του γηροκομεί-
ου, ένας διεφθαρμένος παπάς, ο 
οποίος παραπέμπει ευθέως στην 
υπόθεση της «Κιβωτού». Aραγε 
ο τρόφιμος-τρομοκράτης θα κα-
ταφέρει να εξουδετερώσει αυτό 
το φιλάνθρωπο ανοσιούργημα; 
∆υστυχώς, η εποχή δεν προσφέ-
ρεται για μεγαλεία και ο ίδιος εί-
ναι πολύ κουρασμένος, όχι όμως 

και για ρομάντζα. Μια παλιά ντί-
βα του τραγουδιού τού τραγουδά 
από το διπλανό δωμάτιο και η ζωή 
μοιάζει ξανά να αστραποβολά.

«Oμως, αν δεν ψάξεις τον εαυ-
τό σου, αν δε βρεις τους άλλους 
που ξέρουν πως δεν αξίζει σ’ άν-
θρωπο αυτή η ξεφτίλα που βα-
φτίζουν ζωή, τι νόημα έχει που 
ζεις;». «Ολη αυτή τη γελοιότη-
τα εκεί έξω, την υποκρισία, γιατί 
κάνουμε πως δεν τη βλέπουμε;». 
«Κάποιος πρέπει να του μάθει πώς 
να βλέπει καθαρά και μακριά – 
αλλιώς ο άνθρωπος χάνεται στα 
κοντινά, τ’ ασήμαντα θεάματα».

Τέτοιου είδους εμβόλιμες 
θυμοσοφίες, αποστάγματα με 
πολύ ζόρι κατακτημένης γνώ-
σης, που θυμίζουν τον χειρότε-
ρο Καζαντζάκη, αναμειγνύονται 
με τη μαγκιά των διαλογικών 
μερών. Είναι προφανές πως με 
την τραχύτητα του ύφους, έντο-
νη και στο προηγούμενο βιβλίο 
της, η Μαργωμένου επιδιώκει 
να αναδείξει την αχρεία πτυχή 
των ηρώων της. Επειδή όμως οι 
κακοί δεν είναι ποτέ μόνο κα-
κοί, χρειάζεται και λίγος βασα-
νισμένος διδακτισμός. Και σε 
όλη αυτή την άπλετη επιφάνεια, 
την αποθέωση της επιφάνειας, 
οι ρουκέτες σκάνε σαν πυροτε-
χνήματα ανοϊκών εγκεφάλων.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Eνα βλήμα από το Ψυχικό

Και σήμερα είναι Κυριακή 

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οποιος ελέγχει 
την κοινωνική οργά-
νωση του χρόνου ελέγ-
χει την κοινωνία και 
τη ζωή των ανθρώπων.

Αγαπημένη κυριακάτικη ιεροτελεστία: εφημερίδες και καφενείο. Μια «λει-
τουργία μετά τη λειτουργία», παρότι ο αριθμός των πιστών φθίνει...

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΝΙΚΟΛΟΥΔΗ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Ο Ελον Μασκ με το πρώτο Tesla που βγήκε από τη γραμμή παραγωγής του Βερολίνου. Η επιτυχία ακολουθεί κάθε σχέδιό του, όμως ο ίδιος είναι αδύνατο να χαρεί για τα κατορθώματά του. Ακόμα κι όταν τα πράγμα-
τα είναι καλά γι’ αυτόν, επινοεί δράματα που θα πονέσουν τον ίδιο και τους άλλους για να συνέλθει.

WALTER ISAACSON
Elon Musk. Η επίσημη βιογραφία
μτφρ.: Γιώργος Μαραγκός
εκδ. Κλειδάριθμος, 2023, σελ. 770

Μπορείς να ξεχωρίσεις τον δημι-
ουργό από το έργο του; Αυτό το 
κλασικό ερώτημα επανέρχεται 
σαν λάιτ μοτίβ στο μυαλό μου 
φυλλομετρώντας την ογκώδη 
βιογραφία του Ελον Μασκ από 
τον διάσημο βιογράφο Γουόλ-
τερ Αϊζακσον. Η απάντηση που 
δίνω είναι ότι το έργο και ο δη-
μιουργός πρέπει να είναι δύο 
διακριτά στοιχεία. Μπορείς να 
είσαι σπουδαίος μηχανικός, με 
τρομερά καινοτόμο έργο, και την 
ίδια στιγμή να είσαι κάθαρμα. 
Μπορείς να είσαι μεγάλος επα-
ναστάτης ή σπουδαίος επιστή-
μονας, και την ίδια στιγμή να 
είσαι εξαιρετικά τοξικός για το 
περιβάλλον σου. Μπορείς να εί-
σαι ο πιο επιτυχημένος όλων, και 
την ίδια στιγμή να είσαι ο πιο δυ-
στυχισμένος όλων. Το έργο έχει 
πατρότητα, αλλά και αυτονομία, 
δική του ζωή. Ο δημιουργός συ-
νεχίζει να εξελίσσεται μετά την 
παραγωγή του κάθε έργου, δεν 
είναι στατικός. Στο επόμενο έργο 
του δεν είναι ο ίδιος άνθρωπος.

Η επιλογή να διαβάσει κά-
ποιος τη βιογραφία του Μασκ 
υπό το πρίσμα της διακριτότη-
τας έργου-δημιουργού θα απο-
δειχτεί σωτήρια, αν και δεν θα 
τον απαλλάξει από τη μελαγχο-
λία και το αδιέξοδο που διαπερνά 
υπογείως όλο το βιβλίο. Απ’ τη 
μια πλευρά, έχουμε να κάνουμε 
μ’ έναν ιδιοφυή και πολύ ικανό 
άνθρωπο, τα επιτεύγματα του 
οποίου ξεπερνούν κατά πολύ 
τα παραδεκτά όρια, και απ’ την 
άλλη έναν πολύ κακοποιητικό 
τύπο. Συνηθίζουμε να θαυμά-
ζουμε μεγαλοφυείς και καινο-
τόμους επιχειρηματίες οι οποίοι 
αλλάζουν βιομηχανίες ολόκλη-
ρες, ή επινοούν δικά τους υπε-
ρεπιτυχημένα προϊόντα, στην 
περίπτωση ωστόσο του Μασκ 
είμαστε αναγκασμένοι να διευ-
ρύνουμε το οπτικό μας πεδίο σ’ 
ένα φάσμα δραστηριοτήτων που 
δεν έχει κανένα προηγούμενο. 

Ο Μασκ είναι ο πλουσιότερος 
άνθρωπος στον κόσμο γιατί έβα-
λε κολοσσιαία στοιχήματα πα-
ραπάνω από μία ή δύο φορές. Ο 
άνθρωπος είναι σε θέση να διευ-

θύνει ταυτόχρονα επιχειρήσεις 
με κεφαλαιοποίηση δισεκατομ-
μυρίων δολαρίων, σαν ένας υπε-
ράνθρωπος μαέστρος, και ταυ-
τόχρονα να βρίσκει τον χρόνο 
να αναρτά εφηβικού χιούμορ μι-
μίδια στο Χ (πρώην Twitter), το 
οποίο πλέον είναι δικό του. Προ-
φανέστατα, είναι μια μοναδική 
περίπτωση, και προς επίρρωση, 
η βιογραφία αυτή είναι η δεύτε-
ρη που κυκλοφορεί μέσα σε μό-
λις 8 χρόνια. Στο προηγούμενο 
χρονικό της ζωής του, ο δημοσι-
ογράφος Ασλι Βανς («Elon Mask. 
H Tesla, η SpaceX και η αναζή-
τηση του φανταστικού μέλλο-
ντος», εκδ. Ψυχογιός) έσκαψε 
βαθιά, αλλά μόνο μέχρι εκεί που 
του επέτρεψε ο Μασκ. Τώρα, ο 
Αϊζακσον έμαθε ακόμα περισσό-
τερα για την οικογενειακή ζωή 
του επιχειρηματία που είχε δύ-
σκολη παιδική ηλικία, και ιδίως 
για τον εμφανώς διαταραγμένο 
πατέρα του, τον Ερολ Μασκ.

Χωρίς καμία αμφιβολία στο 
βιβλίο κυριαρχούν δύο όψεις, η 
αμφιλεγόμενη προσωπικότητα 
του Μασκ και τα αξιοσημείωτα 
επιτεύγματά του. Η τρίτη όψη 
είναι το ευνοϊκό περιβάλλον μέ-
σα στο οποίο σταδιοδρόμησε ο 
κακοποιημένος νεαρός.

Το ξεκίνημα
Ο Μασκ ξεκίνησε την επιχει-

ρηματική του διαδρομή ανεβαί-
νοντας πάνω στο κύμα του ∆ια-
δικτύου. Βρέθηκε κι αυτός στο 
σωστό μέρος τη σωστή στιγμή. 
Υπήρξε αρκετά τυχερός στο ξε-
κίνημά του, καθώς η πρώτη του 
επιχείρηση, η Zip2, προάγγελος 
των Google Maps, αγοράστηκε 
από τον κολοσσό Compaq αντί 
200 εκατομμυρίων δολαρίων. 

Η συμβολή της εύνοιας της 
τύχης όμως σταματά κάπου εκεί. 
Αυτό που χαρακτηρίζει τον επι-
χειρηματία Ελον Μασκ είναι η 
παθολογική του ροπή προς το 
ρίσκο. Αντί να επαναπαυθεί 
στα εκατομμύρια, επέλεξε να 
τα επενδύσει σε μια νέα εται-
ρεία, την Paypal, απ’ την οποία 
έγινε δισεκατομμυριούχος. Τον 
ίδιο δρόμο επέλεξε και μετά. Αντί 
να καθίσει πάνω στα χρήματά 
του, τα επένδυσε στην Tesla, 
στη SpaceX, στη Neuralink, στη 
SolarCity, στο Twitter, και εσχά-
τως στην X.AI. 

Ο Μασκ κατόρθωσε να κα-
τασκευάσει επαναχρησιμοποι-

ήσιμους πυραύλους και να κερ-
δίσει σημαντικά συμβόλαια με 
τη NASA. Πιστεύει ότι η επιβίω-
σή μας ως είδους εξαρτάται από 
το αν θα γίνουμε διαπλανητι-
κό είδος ή όχι. Για τον Μασκ, η 
δημιουργία αποικιών στον Αρη 
πρέπει να γίνει υπαρξιακή μας 
προτεραιότητα. Κάθε επιχειρη-
ματική του δραστηριότητα χαρα-

κτηρίζεται από μια αίσθηση κα-
τεπείγοντος. Για να ανακόψουμε 
τις επιπτώσεις της κλιματικής 
αλλαγής, πρέπει να στραφούμε 
σε πιο καθαρές μορφές ενέργει-
ας. Η Tesla μεταμορφώνει την 
αυτοκινητοβιομηχανία, και ξαφ-
νικά αρχίζει να πουλάει περισσό-
τερα ηλεκτρικά αυτοκίνητα από 
όλες μαζί τις ανταγωνίστριές της. 
Η SolarCity εγκαθιστά ηλιακά 
πάνελ, η Neuralink στοχεύει στη 
διεπαφή εγκεφάλου-υπολογιστή, 
το Twitter δικτυώνει ενεργούς, 
και μη, πολίτες, και η X.AI δη-
μιουργεί μια νέα και ασφαλή τε-
χνητή νοημοσύνη. Αν θέλει κά-
ποιος να δει τι συμβαίνει σήμερα 
στις νέες τεχνολογίες δεν έχει 
παρά να διαβάσει τη βιογραφία 
του. Ο Μασκ έχει βάλει παντού 
τα χέρια του. Ετοιμάζει ανθρω-
πόμορφα ρομπότ, τα Optimus, 
ετοιμάζει αυτο-οδηγούμενα οχή-
ματα, ετοιμάζει διαπλανητικές 
αποστολές. Και ταυτόχρονα, βγά-
ζει πολλά χρήματα.

Το τίμημα που πληρώνει για 
να τα πετύχει όλα αυτά είναι 
υψηλό. Ο βιογράφος του γίνεται 
μάρτυρας του πόνου του. Ο Ελον 
Μασκ του Αϊζακσον είναι ένας 
άνθρωπος που υποφέρει. Του εί-
ναι αδύνατο να χαρεί για πολύ 
τα κατορθώματά του. Ζει για να 
βρίσκεται σε κρίση, κι όταν τα 
πράγματα είναι καλά για αυτόν, 
επινοεί δράματα που θα πονέ-
σουν τον ίδιο και τους άλλους για 
να συνέλθει. Η χαρά του διαρκεί 
ελάχιστα και εκφράζεται κυρίως 
με εκκεντρικούς και παιδιάστι-
κους τρόπους. Οι σχέσεις του με 
τους ανθρώπους απέχουν πολύ 
απ’ το να είναι ισορροπημένες. 
Είναι σαν να αναβιώνει διαρκώς 
την κακοποιητική σχέση με τον 
πατέρα του. Σύμφωνα με τις μαρ-
τυρίες πολλών υπαλλήλων του, 
φίλων, γνωστών και συγγενών, 
ο Μασκ μπορεί να γίνει δαιμο-
νικός. Πλήρης απουσία ενσυναί-
σθησης, έκδηλη χειριστικότητα, 
συναισθηματική αποστασιοποί-
ηση, ακραία σκληρότητα, το κα-
κοποιητικό προφίλ του δεν θα 
μπορούσε να σκιαγραφηθεί με 
πιο μελανά χρώματα. Κι όλα αυ-
τά δικαιολογούνται απ’ τα αξιο-
σημείωτα και αδιαμφισβήτητα 
αποτελέσματα.

Bασανισμένη ψυχή
Αφθονα περιστατικά της αφή-

γησης σε κάνουν να πιστέψεις ότι 

ο πλουσιότερος άνθρωπος του 
κόσμου είναι μια βασανισμένη 
ψυχή, η οποία ιδανικά θα έπρεπε 
να αναζητήσει επειγόντως βοή-
θεια από επαγγελματία ψυχικής 
υγείας. Το παράδοξο ότι αυτός ο 
άνθρωπος μπορεί να αγοράσει τα 
πάντα, αλλά όχι την ψυχική του 
υγεία, δεν περνάει απαρατήρητο. 
Ο ίδιος παραδέχεται ανοιχτά ότι 
είναι διπολικός, και ότι διαμορ-
φώθηκε από τις «αντιξοότητες» 
της παιδικής του ηλικίας, επικα-
λείται διαρκώς το γεγονός ότι έχει 
Ασπεργκερ και αμφισβητεί την 
ψυχική του ισορροπία. Πιθανώς 
να είναι αργά για κάποια ανατρο-
πή· η σκληροπυρηνική στάση 
ζωής απέναντι στους άλλους και 
στον εαυτό του έχει γίνει μέρος 
της ιδεολογίας του. Χωρίς αυτή, 
τα επιτεύγματα και το οικοδόμη-
μα που έχει φτιάξει, καταρρέουν.    

Το πιο διαφωτιστικό μέρος του 
βιβλίου αναφορικά με την αντι-
φατική προσωπικότητα και τον 
ψυχισμό του Μασκ είναι τα σχό-
λια του βιογράφου του για τον 
πατέρα του, Ερολ Μασκ. Ενώ η 
μητέρα του, Μέι, βρίσκεται δι-
αρκώς στο κάδρο της ζωής του, 
ο Ερολ κρατιέται σε απόσταση 
ασφαλείας. Ο Μασκ τον περιγρά-
φει ως έναν ασταθή, σκληρό και 
ανισόρροπο πατέρα, ο οποίος τον 
ταλαιπώρησε πολύ στην παιδική 
και εφηβική του ηλικία. Πρώην 
γυναίκες του μαρτυρούν ότι όταν 
ο Ελον μπαίνει σε «λειτουργία 
δαίμονα», μοιάζει με τον πατέ-
ρα του. Ο Ερολ Μασκ διατρέχει 
την αφήγηση ως ένας αντι-ήρω-
ας, ένα φάντασμα απ’ το οποίο 
τρέχει μάταια να γλιτώσει ο πρω-
ταγωνιστής, ο οποίος έχει διαρ-
κώς στο πλευρό του τη μητέρα 
νάρκισσο.   

Μεσσιανισμός
Ο Μασκ δηλώνει ότι πίσω από 

το όραμά του βρίσκεται η επιθυ-
μία να σώσει την ανθρωπότητα. 
Είναι ολοφάνερα επηρεασμένος 
απ’ τα μυθιστορήματα επιστημο-
νικής φαντασίας και τα βιντεο-
παιχνίδια που εξακολουθεί να 
παίζει. ∆ιαχρονικό σημείο αναφο-
ράς του, το σατιρικό μυθιστόρη-
μα του Ντάγκλας Ανταμς, «Γυρί-
στε τον γαλαξία με ωτοστόπ». Ο 
Μασκ μιλάει διαρκώς για υπαρξι-
ακούς κινδύνους, για την τεχνη-
τή νοημοσύνη, την κλιματική αλ-
λαγή, και προτείνει ρηξικέλευθες 
λύσεις, τον αποικισμό του Αρη, το 

τσιπάρισμα των εγκεφάλων μας. 
Το ερώτημα είναι: γιατί θέ-

λει να μας σώσει; Ενδιαφέρεται 
πρωτίστως για τον εαυτό του, θα 
μπορούσε να πει κάποιος κακο-
προαίρετος. Ο μεσσιανισμός του 
δημιουργεί ερωτήματα καθώς 
στις σχέσεις του με τους άλλους 
ανθρώπους δεν φαίνεται να είναι 
ιδιαίτερα τρυφερός, ή πονόψυ-
χος. Να το πούμε με άλλα λόγια, 
δεν φαίνεται ο Μασκ να αγαπάει 
ιδιαίτερα τους ανθρώπους. Τους 
μεταχειρίζεται με τον χειρότερο 
τρόπο, ως μέσα, ως εργαλεία και 
μηχανές, που μπορούν να αντι-
κατασταθούν. Γιατί να θέλει να 
τους σώσει, εκτός απ’ το να δια-
τηρήσει την εξουσία του πάνω 
τους; Χωρίς υπηκόους, σκέφτε-
ται κανείς, δεν θα μπορεί να εί-
ναι πια βασιλιάς. Η βιογραφία του 
καταδεικνύει ότι μπορεί να είναι 
κάποιος ο πλουσιότερος όλων σε 
χρήματα, και μαζί ο πιο ανώριμος. 
Το νόημα της ζωής προφανώς και 
δεν είναι το 42 όπως αποφαίνεται 
το αγαπημένο του μυθιστόρημα. 
Εως τώρα, δεν μοιάζει να το έχει 
αντιληφθεί. 

Το μυστικό του «Ιανού»
Ο Μασκ πίστεψε ότι πουλώ-

ντας όλα τα σπίτια του θα κερδί-
σει την εύνοια του διεμφυλικού 
γιου του, της Τζένα, η οποία τον 
μισεί και δεν του μιλάει. Πηγαί-
νει απ’ τη μια σύντροφο στην 
άλλη, κάνοντας διαρκώς παιδιά, 
για να μειώσει την υπογεννητι-
κότητα, όπως λέει, και περιφέρει 
ένα παιδί σαν μπρελόκ, το οποίο 
έχει ονομάσει Χ, σε επαγγελματι-
κές συναντήσεις του. Επιπλέον, 
έστειλε ένα αυτοκίνητο στο ∆ι-
άστημα, γιατί μπορεί. «Εχω συ-
ναισθήματα θαμμένα κάτω από 
πολλές διαδοχικές στρώσεις τσι-
μέντου», εκμυστηρεύεται στον 
αδελφό του, τον Κίμπαλ, «και δεν 
είμαι έτοιμος να τα βγάλω έξω». 

Ο Αϊζακσον αφήνει ένα υπονο-
ούμενο ότι ο Μασκ ίσως να κρα-
τάει ένα μυστικό απ’ την παιδι-
κή του ηλικία. ∆εν θα μας έκανε 
εντύπωση αν στην επόμενη βιο-
γραφία του μαθαίναμε κάτι ακό-
μα πιο συνταρακτικό. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, ο Αϊζακσον έχει κάνει 
σπουδαία δουλειά, παρουσιάζο-
ντας ισότιμα τα δύο πρόσωπα του 
Ιανού. Η γεύση όμως που αφήνει 
στον αναγνώστη η προωθούμε-
νη σωτηρία του κακοποιημένου 
κακοποιητή είναι πικρή.

Η ροπή του προς το 
ρίσκο είναι παθολογική. 
Αντί να επαναπαυθεί 
στα εκατομμύρια, 
επέλεξε να τα επενδύσει 
σε μια νέα εταιρεία, 
την Paypal, και έγινε 
δισεκατομμυριούχος.

Ο Ελον Μασκ 
του Αϊζακσον 
είναι ένας άνθρωπος 
που υποφέρει. Του είναι 
αδύνατο να χαρεί 
για πολύ τα κατορθώ-
ματά του. Ζει για να 
βρίσκεται σε κρίση.

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Ο δαίμονας που θέλει να μας σώσει
Το μεγαλείο και τα αδιέξοδα του Ελον Μασκ, του πιο καινοτόμου επιχειρηματία της σύγχρονης τέχνης

Στο βιβλίο του Γουόλτερ Αϊζακσον 
κυριαρχούν δύο όψεις, η αμφιλε-
γόμενη προσωπικότητα του Ελον 
Μασκ και τα αξιοσημείωτα επιτεύγ-
ματά του.
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www.nicosiabookfest.com   

χορηγός
επικοινωνίας

ΠΑΤΡΙΚ ΜΟΝΤΙΑΝΟ
Chevreuse
μτφρ: Αχιλλέας Κυριακίδης
εκδ. Πόλις, 2023, σελ. 142

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

Ενας από καιρό αφρόντιστος 
κήπος με βεράντα που περι-
στοιχίζεται από μαντρότοιχο. 
Η σκουριασμένη εξώπορτα της 
περίφραξης που οδηγεί στο ξέ-
φωτο ενός δάσους, αλλά και στο 
παρελθόν. Η κοιλάδα του Σεβρέζ, 
κατά τα πρότυπα του Μαρσέλ 
Προυστ, είναι σαν ένας νέος κό-
σμος να ανοίγεται στο τοπίο. ∆ά-
σος, λίμνες, άλση, πάρκα, μνή-
μες, άνθρωποι, αποσιωπημένες 
πράξεις: όλα αυτά είναι το Σε-
βρέζ μέσα στην ομιχλώδη μνήμη 
του Ζαν Μποσμάν. Ενα ακόμη 
alter ego του Γάλλου νομπελί-
στα συγγραφέα Πατρίκ Μοντι-
ανό, έτσι όπως μας τον εμφα-
νίζει στο πρόσφατο βιβλίο του, 
«Chevreuse». 

Η αναφορά στον συγγραφέα 
του «Αναζητώντας τον χαμένο 
χρόνο» δεν είναι τυχαία, καθώς 
τούτο το βιβλίο μοιάζει να είναι 
περισσότερο από οποιοδήποτε 
άλλο του Μοντιανό τόσο κοντά 

στον Προυστ. 
Η διαφορά είναι ότι ο Προυστ 

καταλαμβάνεται από λαχτάρα για 
την παιδική του ηλικία και η γεύ-
ση μιας μαντλέν είναι ικανή να 
πυροδοτήσει με αυθόρμητο τρό-
πο μια σειρά από ευτυχισμένες 
αναμνήσεις. Στην περίπτωση του 
Μοντιανό, έχουμε μια αναψηλά-
φηση του παρελθόντος ωσάν να 
έχει τελεστεί κάποιο έγκλημα 
εκεί πίσω στον χρόνο και τώρα 
ο ήρωας, εν προκειμένω ο Μπο-
σμάν, να προσπαθεί να μαζέψει 
τις ψηφίδες της μνήμης, μέσα 
από ένα δάσος λήθης, ώστε να 
βρει θύτες και θύματα. 

∆εν είναι τυχαίο ότι το βιβλίο 
αφήνει μια αίσθηση αστυνομι-
κής πλοκής, καθώς ο ήρωας πε-
ριδιαβάζει στη συνοικία Οτέιγι 
του Παρισιού και στην κοιλάδα 
του Σεβρέζ. ∆ύο τόποι που δια-
δραματίζουν καθοριστικό ρόλο 
στην πλοκή.  

Ηδη από την εισαγωγή του 
βιβλίου ο συγγραφέας Μποσμάν 
σημειώνει ονόματα, αποσπάσμα-
τα τραγουδιών, δρόμους και αν-
θρώπους. Λεπτομέρειες που πι-
στεύει πως θα ρίξουν φως σε 
πράγματα που του συνέβησαν 
πριν από πενήντα χρόνια μετα-

ξύ Οτέιγι και Σεβρέζ. 
Αν και έχουμε να κάνουμε με 

ολιγοσέλιδο βιβλίο, ο Μοντιανό 
με θαυμαστή πυκνότητα μας εμ-
φανίζει τον ήρωά του σε τρεις δι-
αφορετικές χρονικές περιόδους: 
ως παιδί, ως εικοσάχρονο και ως 
ώριμο πια. Για να επιβεβαιωθεί 
αυτό που ο ίδιος γράφει στο μυ-
θιστόρημά του: «Οι διαφορετικές 
περίοδοι μιας ζωής αντιστοιχούν 
και σε πολλούς διαδοχικούς θα-

νάτους». Γίνεται αντιληπτό ότι 
ως παιδί, ο Μποσμάν έγινε μάρ-
τυρας ορισμένων γεγονότων που 
συνέβησαν σε ένα σπίτι στο Σε-
βρέζ. Επίσης, ως εικοσάχρονος 
βρέθηκε μπλεγμένος σε έναν κύ-
κλο ανθρώπων που δεν φημίζο-
νταν για την καλοσύνη τους, με 
αποτέλεσμα να πέσει θύμα των 
μηχανορραφιών τους. 

Πλέον, ως μεγάλος, ο Μπο-
σμάν, ο οποίος είναι επιπλέον 
και συγγραφέας, ξαναφτιάχνει 
αυτόν τον περασμένο κόσμο ψη-
φίδα ψηφίδα, του μεταγγίζει τη 
δύναμη της μυθοπλασίας, μετα-
τρέπει τα πρόσωπα του παρελ-
θόντος του (άλλοτε υπαρκτά και 
άλλοτε φανταστικά) σε ήρωες 
ενός εν εξελίξει έργου. 

Αυτό που καταφέρνει ο Μο-
ντιανό είναι να ενώνει και ταυτό-
χρονα να επιτρέπει να συγκρου-

στούν δύο εντελώς ασύμβατοι 
κόσμοι: η πραγματικότητα και η 
μυθοπλασία. Ετσι, εισχωρώντας 
ο ένας μέσα στον άλλον, να μη 
γίνεται εύκολα αντιληπτό αν όλα 
αυτά τα έζησε ο Μποσμάν (και 
σε ποιο βαθμό) ή αν τα επινόησε 
για χάρη της τέχνης του. 

Ο Μοντιανό δεν χρησιμοποιεί 
τη λογοτεχνία μόνο ως μέσο για 
να ανασύρει ανθρώπους από την 
αφάνεια και ύστερα να τους αφή-
σει να ξανακυλιστούν στο βαθύ 
πηγάδι του παρελθόντος, αλλά 
λειτουργεί και ως διαμεσολαβη-
τής μεταξύ πραγματικότητας και 
φαντασίας. Κάτι που ισχύει συνο-
λικά στο «Chevreuse», που πατά-
ει γερά και στους δύο κόσμους.

Η «Νεκροκεφαλή»
Αυτό που σίγουρα μένει από 

την ανάγνωση του βιβλίου είναι 

κάποιοι ιδιαίτεροι χαρακτήρες 
(η Καμίλ ή αλλιώς «Νεκροκεφα-
λή», ο Μισέλ ντε Γκαμά και ο Γκι 
Βενσάν) που αναδύονται από τα 
έγκατα της μνήμης του Μποσμάν. 

Επιπλέον, κατά τη συνήθη 
πρακτική του Μοντιανό, το βι-
βλίο είναι γεμάτο δρόμους, σο-
κάκια και παράδρομους, που αν 
τα τοποθετήσεις όλα μαζί φτιά-
χνουν έναν άλλον, ολότελα προ-
σωπικό, χάρτη του Παρισιού που 
ουδεμία σχέση έχει με τον πραγ-
ματικό της πόλης. 

Υπό τη στενή έννοια του 
όρου, δεν έχουμε ένα βιβλίο που 
στηρίζεται στην πλοκή του, αλ-
λά μήπως αυτό δεν είναι το θαυ-
μαστό με τον Μοντιανό; Κάθε 
βιβλίο του είναι μια μεθυστική 
περιδιάβαση στον χρόνο, στη 
γραφή και στη λειτουργία της 
μνήμης. Στο «Chevreuse», και οι 
τρεις συνθήκες εκπληρώνονται 
στο έπακρο. Η μετάφραση του 
Αχιλλέα Κυριακίδη είναι ιδιαζό-
ντως λεπταίσθητη και οργανικά 
δεμένη με τη γραφή του Πατρίκ 
Μοντιανό.

«Οι διαφορετικές 
περίοδοι μιας ζωής 
αντιστοιχούν και σε 
πολλούς διαδοχικούς 
θανάτους», σημειώνει
ο συγγραφέας.

Λίμνες, άλση, πάρκα, μνήμες, άνθρωποι, πράξεις. Αυτά είναι το Σεβρέζ μέσα στην ομιχλώδη μνήμη του Ζαν Μπο-
σμάν, ενός ακόμη alter ego του Γάλλου νομπελίστα συγγραφέα Πατρίκ Μοντιανό.

Αναζήτηση
στο δάσος
της λήθης
Αναψηλάφηση του παρελθόντος

σαν να έχει τελεστεί κάποιο έγκλημα
Tο βιβλίο αφήνει μια αίσθηση αστυ-
νομικής πλοκής, καθώς ο ήρωας πε-
ριδιαβάζει στη συνοικία Οτέιγι του 
Παρισιού και στην κοιλάδα του Σε-
βρέζ. ∆ύο τόποι που διαδραματίζουν 
καθοριστικό ρόλο στην πλοκή.
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Γυρίσματα της τύχης ���
ΚΟΜΕΝΤΙ (2023)
Σκηνοθεσία: Γούντι Αλεν
Ερμηνείες: Λου ντε Λαάζ, 
Μελβίλ Πουπό, Νιλς Σνάιντερ

Συμπληρώνοντας αισίως τις 50 ται-
νίες στην καριέρα του, ο Γού-
ντι Αλεν βρίσκεται «εξόριστος» 
κινηματογραφικά στο Παρίσι, 
δημιουργώντας ένα καθαρά 
γαλλόφωνο φιλμ με θέμα τη δι-
αχρονική επίδραση της τυχαι-
ότητας πάνω στις ανθρώπινες 
σχέσεις. Η Φανί (Λου ντε Λαάζ) 
και ο Ζαν (Μελβίλ Πουπό) ζουν 
έναν ευτυχισμένο γάμο σε κά-
ποιο εύπορο προάστιο του Πα-
ρισιού. 

Οταν όμως εκείνη συναντά 
τυχαία στον δρόμο τον Αλέν 
(Νιλς Σνάιντερ), έναν παλιό συμ-
μαθητή της από το σχολείο, ο 
έρωτας θα τη χτυπήσει για τα 
καλά. Η εξωσυζυγική σχέση που 
θα ακολουθήσει μοιάζει με ανέλ-
πιστο δώρο, αλλά ο απατημένος 
σύζυγος δεν είναι διατεθειμένος 
να αποδεχθεί τόσο εύκολα την 
καινούργια κατάσταση.

Στα 88 του πια, ο Αμερικανός 
κινηματογραφιστής συνεχίζει 
να κάνει άρτιο σινεμά, το οποίο 
άλλοι κατά πολύ νεότεροι συνά-
δελφοί του δεν μπορούν καν να 
προσεγγίσουν, τουλάχιστον στο 
συγκεκριμένο είδος. 

Η ιστορία που χτίζεται εδώ 
είναι απλή και ταυτοχρόνως εύ-
στοχη, προκειμένου να αναδεί-
ξει ένα κωμικοτραγικό ερωτικό 
τρίγωνο, με έμφαση μάλιστα στη 
γυναικεία πλευρά του. 

Η Γαλλίδα ηθοποιός Λου ντε 
Λαάζ είναι πολύ γοητευτική 
στον ρόλο της νεαρής γυναίκας, 
η οποία μετεωρίζεται ανάμεσα 
στον ενθουσιασμό του έρωτα 
και στη φαινομενική ασφάλεια 
μιας τοξικής κατά τα άλλα συζυ-
γικής σχέσης. 

Απολαυστικός στον ρόλο του 
άνδρα της είναι ο Μελβίλ Πουπό, 
ο οποίος έχει ερμηνεύσει ξανά 
με επιτυχία παρόμοιους χαρα-
κτήρες.

Από εκεί και έπειτα, εξίσου 
βασικό θέμα όπως είπαμε απο-
τελεί εδώ η έννοια της τύχης. ∆ί-
χως να φτάνει το βάθος και την 
ευρηματικότητα του αξεπέρα-
στου «Match Point», το καινούρ-
γιο φιλμ μιλάει με πιο ανάλαφρο 
και λιγότερο περίπλοκο τρόπο 

για τους αστάθμητους παράγο-
ντες, όλα εκείνα τα φαινομενικά 
μικρά και ασήμαντα που μπο-
ρούν, ωστόσο, να αποδειχθούν 
καθοριστικά μέσα στην πορεία 
των πραγμάτων. 

Το γουντιαλενικό χιούμορ 
ντύνει φυσικά τις καταστάσεις 
με το γνωστό του πέπλο, δίνο-
ντας έτσι παιχνιδιάρικο χαρα-
κτήρα ακόμη σε κάποιες πολύ 
δραματικές σεκάνς. 

Συνολικά, πάντως, εδώ έχου-
με να κάνουμε απλώς με... Γούντι 
Αλεν. Σε αυτήν τη φάση της κα-
ριέρας του, ο Αμερικανός σκηνο-
θέτης δεν πρόκειται προφανώς 
να μας δώσει έργα πρωτοτυπίας, 
ωστόσο συνεχίζει να ανακινεί 
με κέφι τα γνωστά του θέματα 
και παράλληλα να αναδεικνύ-
ει καινούριους πρωταγωνιστές, 
ακόμη και αν ο ίδιος δεν γνωρί-
ζει καν τη γλώσσα τους, όπως 
συμβαίνει εδώ.

Οι χίλιες ζωές 
του Μπερνάρ Ταπί
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Δημιουργός: Ολιβιέ Ντεμανζέ, 
Τρίσταν Σέγκελα
Ερμηνείες: Λορέν Λαφίτ, 
Ζοζεφίν Ζαπί 

Ο σχεδόν μυθιστορηματικός βίος 
του Γάλλου επιχειρηματία, πολι-
τικού, τραγουδιστή και... πολλά 
άλλα μεταφέρεται μυθοπλαστικά 
στην οθόνη, σε μια απολαυστική 
μίνι σειρά του Netflix. Ο ταλα-
ντούχος ηθοποιός Λορέν Λαφίτ 
αναλαμβάνει με αφοσίωση την κε-
ντρική ερμηνεία έχοντας να μπει 
στα παπούτσια μιας τρομερά πλη-
θωρικής προσωπικότητας. Αρχικά 
βλέπουμε έναν Ταπί με καλλιτε-
χνικές βλέψεις να παρουσιάζει τον 
πρώτο του δίσκο· στη συνέχεια να 
προσπαθεί να βρει χρηματοδότες 
για τα φιλόδοξα επιχειρηματικά 
του σχέδια. Πρόσκαιρες επιτυχίες 
αλλά και παταγώδεις αποτυχίες θα 
τον οδηγήσουν σε διαφορετικές 
κατευθύνσεις – από πρόεδρος πο-
δοσφαιρικής ομάδας μέχρι υπουρ-
γός της κυβέρνησης στις αρχές 
της δεκαετίας του 1990. Η σειρά 
του Netflix μάς μεταφέρει (αρχικά) 

στα τέλη της δεκαετίας του 1960, 
εκεί όπου ο νεαρός Μπερνάρ Τα-
πί προσπαθεί να κάνει τα πρώτα 
βήματα έχοντας εξωφρενική πί-
στη στον εαυτό του. Γενικώς η 
απεικόνιση της εποχής είναι εδώ 
σχεδόν υποδειγματική, μαζί με 
ένα καλογραμμένο σενάριο, το 
οποίο καταφέρνει να σκιαγραφή-
σει τις διαφορετικές πλευρές του 
πρωταγωνιστή, παραμένοντας 
ταυτόχρονα διασκεδαστικό και 
ενδιαφέρον. Φυσικά, το πιο γο-
ητευτικό κομμάτι της ιστορίας 
έχει να κάνει με την αμφιλεγό-
μενη φύση του Ταπί, στην οποία 
πάντως η σειρά θα μπορούσε να 
εμβαθύνει και με ακόμη μεγαλύ-
τερη τόλμη.

 
Candelaria: ένα τραγούδι 
για την Αβάνα ���
ΔΡΑΜΑ (2017)
Σκηνοθεσία: Τζόνι Χέντριξ
Ερμηνείες: Βερόνικα Λιν, 
Αλντεν Νάιθ, Φιλίπ Χόχμαϊρ

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια πολύ τρυφερή και 
ασυνήθιστη ιστορία αγάπης, η 
οποία εξελίσσεται με φόντο την 
Κούβα των αρχών της δεκαετίας 

του 1990. Με την οικονομία σε 
βαθιά κρίση, μετά την κατάρρευ-
ση του σοβιετικού μπλοκ, μεγάλο 
μέρος του πληθυσμού της Αβά-
νας βρίσκεται στα όρια του λιμού. 
Ο Βίκτορ Ουγκό και η Καντελά-
ρια είναι ένα ηλικιωμένο ζευγά-
ρι· δουλεύουν και οι δύο και ζουν 
φτωχικά, άτεκνοι, παρέα με 5-6 
κοτόπουλα που μόλις έχουν βγει 
από το αυγό. Η καθημερινότητά 
τους θα διαταραχθεί όταν εκείνη 
θα βρει μια κάμερα ανάμεσα στα 
σεντόνια του ξενοδοχείου όπου 
εργάζεται. Εκείνος την κινημα-
τογραφεί και ξαφνικά ανακαλύ-
πτει ξανά όλα όσα τον έκαναν να 
την ερωτευθεί αρχικά. Ο σκηνο-
θέτης Τζόνι Χέντριξ («Choco») 
μπλέκει υπέροχα τη ρουτίνα του 
ζευγαριού, τις έγνοιες, τις γκρί-
νιες και τη χαρά τους με το γενι-
κότερο κοινωνικό πορτρέτο μιας 
χώρας σε κρίση. Σε αυτό το φιλμ, 
ωστόσο, δεν χωρούν υπερβολές 
και μελοδραματισμοί – τα πάντα 
μοιάζει να καλύπτονται από μια 
γλυκιά αχλύ και την πατίνα του 
χρόνου, η οποία όμως δεν μπο-
ρεί να στερήσει το πάθος και την 
ασυγκράτητη επιθυμία των αν-
θρώπων για ζωή.

Αξιζε η μικρή εκδρομή μέχρι το 
Θέατρο «Αλίκη Βουγιουκλάκη» 
στα Βριλήσσια, όπου στις 20 Σε-
πτεμβρίου πραγματοποιήθηκε 
«βραδιά όπερας» στο πλαίσιο του 
τοπικού φεστιβάλ. Ως τύπος συ-
ναυλίας ο συγκεκριμένος συνή-
θως αποδεικνύεται μάλλον πλη-
κτικός, καθώς τις περισσότερες 
φορές το ενδιαφέρον εξαντλείται 
στις επιδόσεις των εκάστοτε μο-
νωδών σε χιλιοτραγουδισμένες 
άριες και ντουέτα. Στα Βριλήσσια 
το παιχνίδι αντιστράφηκε χάρη 
σε ένα πρόγραμμα με αποσπά-
σματα από έργα που ακούγονται 
σπάνια και τα οποία υπηρετήθη-
καν από δύο άξιους Ελληνες τρα-
γουδιστές, την υψίφωνο Αννα 
Στυλιανάκη και τον τενόρο ∆η-
μήτρη Πακσόγλου. Τη Φιλαρμό-
νια Ορχήστρα Αθηνών διηύθυνε 
ο Βύρων Φιδετζής.

Η βραδιά ξεκίνησε δυναμικά 
με τον «Χορό των δαιμόνων» από 
την όπερα «Θαυμαστή Ανθώ» του 
Σπυρίδωνος Φιλίσκου Σαμάρα. 
Στο ανοιχτό θέατρο των Βριλησ-
σίων οι τραγουδιστές βοηθήθη-
καν από σχετικά διακριτική ηλε-
κτρική ενίσχυση, όχι όμως και η 
ορχήστρα, που έτσι έμεινε σε δεύ-
τερο πλάνο. Παρ’ όλα αυτά εκτι-

μήθηκε η ερμηνεία της στο ιντρε-
μέδιο από τη β΄ πράξη της όπερας 
- μπαλέτο «Τα Βίλι» του Πουτσίνι, 
όπως επίσης στο ιντερμέδιο από 
τη γ΄ πράξη της όπερας «Ο φίλος 
Φριτς» του Μασκάνι. Στον δημο-
φιλή «Στοχασμό» από τη «Θαΐδα» 
του Μασνέ απολάμβανε κανείς 
εξίσου την αξιόπιστη σολιστική 
συνεισφορά του εξάρχοντα της 

ορχήστρας Γιάρεσλαφ Τοκάρεφ. 
Τα τελευταία χρόνια ο Μασνέ 
«ζει» μια μικρή αναγέννηση, κα-
θώς χάρη στη σοβαρή μουσικο-
λογική δουλειά, στις συναυλίες 
και στις εξαιρετικά επιμελημέ-
νες δισκογραφικές εκδόσεις του 
Κέντρου Ρομαντικής Γαλλικής 
Μουσικής έρχονται στο φως τρα-
γούδια και λησμονημένες όπερές 
του, όπως η «Τερέζ», η «Αριάδνη» 

και η «Γκριζελιντίς». Αποκαλύπτε-
ται όλο και περισσότερο ο πλού-
τος και η έμπνευση ενός συνθέ-
τη ο οποίος δεν έγραφε μονάχα 
εξαιρετικά αισθησιακή, μελωδι-

κή μουσική, αλλά ήταν επίσης 
θαυμάσιος συμφωνιστής. Αυτό 
φάνηκε καθαρά στην άρια της 
Σιμέν από την όπερα «Ο Σιντ», 
όπου η μεγάλη ορχήστρα περιέ-

βαλε αρμονικά την πλούσια και 
άνετη φωνή της Αννας Στυλια-
νάκη. Το σκούρο ηχόχρωμα και 
ο γεμάτος ήχος της φωνής της 
ταίριαξαν επίσης στη συμφωνι-

κή γραφή του Τσαϊκόφσκι: η Στυ-
λιανάκη ερμήνευσε εκφραστικά 
τη «σκηνή των γραμμάτων» της 
Τατιάνας από την όπερα «Ευγέ-
νιος Ονιέγκιν», η οποία ιδανικά 
θα ωφελούνταν εξίσου από φω-
νή πιο φωτεινή και εύθραυστη. 

Ο ∆ημήτρης Πακσόγλου ξεκί-
νησε με την άλλοτε εξαιρετικά 
δημοφιλή άρια του Λιονέλ από τη 
«Μάρθα» του Φλότο, την οποία 
απέδωσε στα ιταλικά. Στη συνέ-
χεια, οι ωραία δεμένες μουσικές 
φράσεις, το γλυκύ ηχόχρωμα και 
η σιγουριά της φωνής επέτρεψαν 
στον τενόρο να αντιμετωπίσει με 
επιτυχία την απαιτητική άρια του 
Ντον Αλβάρο από τη «∆ύναμη του 
πεπρωμένου» του Βέρντι. Μαζί, 
οι δύο τραγουδιστές ερμήνευσαν 
το ντουέτο της Βαλεντίνης με τον 
Ραούλ από τους απαιτητικότα-
τους και σήμερα λησμονημένους 
«Ουγενότους» του Μεγερμπέρ 
–όπερα που, παρεμπιπτόντως, 
φαίνεται πως είχε παρουσιαστεί, 
άγνωστο πώς, από γαλλικό θίασο 
στην Αθήνα στα τέλη του 19ου 
αιώνα–, καθώς επίσης το ντουέ-
το ανάμεσα στον Παύλο και στην 
Κοντέσα από την «Κρητικοπού-
λα» του Σαμάρα. Σπάνιες λιχου-
διές, καλά ερμηνευμένες.

Ο ταλαντούχος Λορέν Λαφίτ 
(επάνω) υποδύεται τον Μπερνάρ 
Ταπί στη σειρά του Netflix, ενώ η 
Βερόνικα Λιν και ο Αλντεν Νάιθ 
(κάτω) πρωταγωνιστούν στο φιλμ 
«Candelaria: ένα τραγούδι για την 
Αβάνα», που παίζεται στην πλατ-
φόρμα της ΕΡΤ.

Ο θρύλος του Ταπί έρχεται στο Netflix

Ενδιαφέρουσα βραδιά με αποσπάσματα από σπάνιες όπερες

Γούντι Αλεν
με γαλλικό
άρωμα
Ενα κωμικοτραγικό ερωτικό τρίγωνο 

με έμφαση στην... τύχη

Τον πλούτο
του λυρικού 
ρεπερτορίου ανέδειξαν 
με τις επιλογές τους 
οι συντελεστές 
της βραδιάς.

Μια σύζυγος 
μετεωρίζεται ανάμεσα 
στον ενθουσιασμό 
του έρωτα 
και στη φαινομενική 
ασφάλεια ενός τοξικού, 
κατά τα άλλα, 
έγγαμου βίου.

Ο Γούντι Αλεν με την πρωταγωνίστρια της 50ής ταινίας του, «Γυρίσματα της τύχης», Λου ντε Λαάζ, στη Βενετία. Σε δεύτερο πλάνο, η Βαλερί Λεμερσιέ.

Η Aννα Στυλιανάκη και ο ∆ημήτρης Πακσόγλου έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό υπό τη διεύθυνση του Βύρωνα Φιδετζή.
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Σε λίγες μέρες, το «Life In Space» 
έρχεται και στην Αθήνα, στο Ολυ-
μπιακό Κέντρο στο Γουδί, από τις 
19 Οκτωβρίου έως τις 15 Ιανου-
αρίου. Με περισσότερα από 50 
εκθέματα (από αυθεντικά αντι-
κείμενα από τις διαστημικές 
αποστολές έως πιστά αντίγρα-
φα σκαφών, μοντέλα πυραύλων 
και δορυφόρων, διαστημικές στο-
λές, μέχρι και ένα κομμάτι από 
αληθινό σεληνιακό μετεωρίτη) 
αλλά και μια σειρά προσομοιω-
τές (από έναν που δημιουργεί 
την αίσθηση έλλειψης βαρύτη-
τας στο ∆ιάστημα έως έναν άλλον 
που, μέσω τεχνολογίας εικονικής 
πραγματικότητας, προσφέρει μια 
περιήγηση στον ∆ιεθνή ∆ιαστη-
μικό Σταθμό), το «Life in Space» 
προσφέρει στους επισκέπτες του 
μια γεύση από την επερχόμενη 
εποχή του διαστημικού τουρι-
σμού αλλά και από τη ζωή των 
κοσμοναυτών. Πώς, όμως, πράγ-
ματι είναι η ζωή τους στο ∆ιάστη-

μα; Πώς νιώθει το σώμα τους, 
πώς κοιμούνται, τι τρώνε;

Σε συζητήσεις που έκανε ο 
Τζόρτζιο Καστανιέρα με τον μη-
χανικό του ∆ιεθνούς ∆ιαστημι-
κού Σταθμού και Ιταλό αστροναύ-
τη Πάολο Νεσπόλι (έναν θρύλο 
στη χώρα του, όπου τον απο-
καλούν χαϊδευτικά AstroPaolo), 
εκείνος μοιράστηκε, ενδεικτικά, 
τα εξής: «Στη μέση της πρώτης 
μου νύχτας σε τροχιά, ξύπνησα 
και αναρωτήθηκα γιατί στεκό-
μουν για λίγα δευτερόλεπτα στο 
κεφάλι μου μέχρι που κατάλαβα 

πως, απλώς, ήμουν στο ∆ιάστημα. 
Οταν κλείνεις τα μάτια σου για να 
κοιμηθείς, βλέπεις αστραπές να 
σκάνε μέσα στους βολβούς των 
ματιών σου. Επιπλέον, δυσκο-
λεύεσαι να κινηθείς μέσα στον 
χώρο. Η πρώτη μέρα είναι γεμά-
τη με αλλεπάλληλα “συγγνώμη”, 
καθώς αναπόφευκτα κλωτσάς ή 
αγκωνιάζεις τους συναδέλφους 
σου καθώς σπαρταράς σαν ψάρι 
έξω από το νερό. Τελικά όμως τα 
καταφέρνεις, και για όσους από 
εμάς είχαμε την τύχη να κάνου-
με αποστολές μεγάλης διάρκειας, 
περίπου ένα μήνα στο ∆ιάστημα, 
στο τέλος έγινε συνήθεια. Και 
όταν το συνηθίζεις, τότε είναι 
που ξυπνάς το πρωί, βγαίνεις από 
τον υπνόσακό σου, ίπτασαι μέσα 
στον διαστημικό σταθμό σαν τον 
Σούπερμαν και κάνεις και μερικές 
τούμπες, ενώ οδεύεις για πρωινό 
στο μαγειρείο».

Και αν οι σημερινοί κοσμοναύ-
τες αντιμετωπίζουν ακόμα δυσκο-

λίες και προκλήσεις, τότε πώς άρα-
γε να ήταν για κάποιους σαν τον 
Αλαν Σέπαρντ τα πρώτα διαστη-
μικά ταξίδια, μέσα στους κλειστο-
φοβικούς, χωρίς ανέσεις χώρους 
των πρώτων διαστημοσυσκευών; 

Ο επισκέπτης της έκθεσης κα-
τανοεί τις διαφορές μεταξύ των 
πρώτων αστροναυτών της δεκα-
ετίας του ’60 και εκείνων του σή-
μερα, οι οποίοι έχουν στη διάθεσή 
τους πιο άνετα σκάφη, εξελιγμέ-
νη τροφή και συνθήκες εργασίας 
που δεν εγκυμονούν κινδύνους 
της παλαιότερης εποχής. 

Οταν πέταξε ο Σέπαρντ
Αρκεί να σκεφτούμε πως όταν 

πέταξε ο Σέπαρντ, υπήρχε μια 
πιθανότητα 58% να αποτύχει η 
αποστολή, ή ότι, με την επόμενη 
αποστολή Artemis στο φεγγάρι, 
οι αστροναύτες θα έχουν ακόμα 
και μπάνιο στην κάψουλά τους, 
κάτι που ο Αρμστρονγκ και οι συ-
νάδελφοί του δεν είχαν καθόλου 

κατά τη διάρκεια της μιας εβδο-
μάδας της αποστολής τους.

Οσο για την ίδια την έκθεση 
και τη διαδραστική, βιωματική 
της διάσταση, αλλά και τα μεγάλα 
της νούμερα (είτε πρόκειται για 
τα δύο τετραγωνικά χιλιόμετρα 
που καταλαμβάνει, είτε τους συ-
νολικά έως τώρα 4 εκατομμύρια 
επισκέπτες της ανά τον κόσμο), 
σηματοδοτεί και συμβολίζει μια 
νέα τάση που, όπως φαίνεται, μα-
γνητίζει το κοινό και ιδίως τους 
νεότερους επισκέπτες, οι οποίοι, 
ούτως ή άλλως, έχουν μεγαλώσει 
μέσα σε ένα ψηφιακό, διαδρα-
στικό περιβάλλον μιας πραγμα-
τικότητας που, λίγο έως πολύ, 
είναι εικονική. 

Οπως είχε δηλώσει πρόσφα-
τα στο διεθνές επιστημονικό 
συνέδριο Ecsite η εκπρόσωπος 
του Βρετανικού Μουσείου Oliva 
O’Leary, «σε ένα όχι και τόσο 
μακρινό παρελθόν, μια έκθεση 
χωρίς πρωτότυπα έργα τέχνης 

πιθανόν να μη λογιζόταν ως 
“αληθινό” πολιτιστικό προϊόν. 
Ομως, η άνοδος της δημοτικό-
τητας των βιωματικών εκθέσε-
ων που προσφέρουν εμπειρίες 
μέσα από τη χρήση ψηφιακών 
εργαλείων, ηχητικών τοπίων, 
εγκαταστάσεων και άλλων μορ-
φών μεικτής πραγματικότητας, 
αποτελούν απόδειξη πως εκεί-
νη η παλιά θεώρηση ήταν λαν-
θασμένη. Επισκέπτες από όλον 
τον κόσμο, ειδικά οι νεότερες γε-
νιές που αναζητούν ενεργά μια 
αξιομνημόνευτη εμπειρία, κά-
νουν τους δημιουργούς των πα-
ραδοσιακών εκθέσεων να πρέπει 
να επανεκτιμήσουν τη δουλειά 
τους. Το αν πρόκειται απλά για 
μια μόδα, ή κάτι που θα μείνει, 
αυτό θα το δείξει ο καιρός». Από 
την πλευρά του, ο Τζόρτζιο Κα-
στανιέρα, μας ρωτάει απλά το 
εξής: «Πού αλλού θα μπορέ-
σετε να αγγίξετε ένα κομμάτι 
σεληνιακού μετεωρίτη;».

«Κλείνεις τα μάτια σου να κοιμηθείς και βλέπεις αστραπές στους βολβούς σου»

Θα υπάρχει μια σειρά 
από προσομοιωτές, ένας 
εκ των οποίων θα δη-
μιουργεί την αίσθηση 
έλλειψης βαρύτητας 
στο Διάστημα.

Οι επισκέπτες της έκθεσης θα θαυμάσουν, μεταξύ άλλων, αυθεντικά αντικείμενα από διαστημικές αποστολές, πιστά αντίγραφα σκαφών, μοντέλα πυραύλων και δορυφόρων και διαστημικές στολές.

Τρεις μόνο εβδομάδες μεσολά-
βησαν ανάμεσα στις δύο πρώ-
τες επανδρωμένες διαστημικές 
πτήσεις της ιστορίας, εκείνες 
των Γιούρι Γκαγκάριν και Αλαν 
Σέπαρντ. Στις 12 Απριλίου του 
1961, ο Ρώσος κοσμοναύτης έγι-
νε ο πρώτος άνθρωπος στο ∆ιά-
στημα και έμεινε σε τροχιά γύρω 
από τη Γη για 108 ολόκληρα λε-
πτά, κερδίζοντας για τη Σοβιετι-
κή Ενωση ένα πολυπόθητο προ-
βάδισμα έναντι των Ηνωμένων 
Πολιτειών στον ψυχροπολεμικό 
«διαστημικό αγώνα». Είκοσι τρεις 
ημέρες μετά, στις 5 Μαΐου, ο Σέ-
παρντ έκανε μια υποτροχιακή 
διαστημική πτήση διάρκειας 15 
λεπτών, ισοφαρίζοντας το «κόκ-
κινο» προβάδισμα και εμπνέο-
ντας τον πρόεδρο Κένεντι να πει 
μερικά διάσημα λόγια: «Αυτό το 
έθνος πρέπει να δεσμευτεί ως 
προς την επίτευξη ενός στόχου: 
προτού κλείσει η δεκαετία, να 
στείλει έναν άνθρωπο να πατή-

σει στο φεγγάρι και να τον γυρί-
σει με ασφάλεια πίσω». Ο «χρη-
σμός» του Κένεντι επαληθεύτηκε: 
τον Ιούλιο του 1969, η αποστο-
λή του «Απόλλο 11» έφτασε στη 
Σελήνη και έφερε δύο Αμερικα-
νούς κοσμοναύτες που περπά-
τησαν πάνω της.

Από τη δεκαπεντάλεπτη πτή-
ση του Αλαν Σέπαρντ έως σήμε-
ρα, η NASA, η Εθνική Υπηρεσία 
Αεροναυπηγικής και ∆ιαστήματος 
των ΗΠΑ, έχει πραγματοποιήσει 
166 επανδρωμένες πτήσεις, από 
τις οποίες μάλιστα οι 163 δεν εί-
χαν ανθρώπινες απώλειες. Αξίζει 
να σημειωθεί, επίσης, πως ο ∆ιε-
θνής ∆ιαστημικός Σταθμός (ISS) 
έχει φιλοξενήσει από το 2000 έως 
σήμερα συνολικά 65 αστροναύ-
τες. Οσο για το φεγγάρι, σύντομα 
θα το ξαναεπισκεφτούμε. To πρό-
γραμμα «Αρτεμις» της NASA θα 
πραγματοποιήσει το 2024 επαν-

δρωμένη πτήση τεσσάρων ατό-
μων χωρίς προσσελήνωση και το 
2025 άλλων τεσσάρων με προσ-
σελήνωση. Αυτή τη φορά όμως 
δεν θα αρκεστούμε σε έναν περί-

πατο, αλλά θα θεμελιώσουμε την 
πρώτη σεληνιακή βάση.

Και ενώ η εκτόξευση του πρώ-
του τεχνητού δορυφόρου, του σο-
βιετικού «Σπούτνικ» μας έχει βά-

λει στη «διαστημική εποχή» ήδη 
από το 1957, δεν φαίνεται να μπο-
ρούμε να ταξιδεύουμε στο ∆ιάστη-
μα (τουλάχιστον σε προσιτές τι-
μές) πριν από τα μέσα του αιώνα. 

Εως τότε, μπορούμε να κάνουμε 
αυτό που πάντα κάναμε κοιτώ-
ντας τα αστέρια και το φεγγάρι 
μέσα στο βραδινό στερέωμα: να 
ονειρευόμαστε πως μπορούμε να 

φτάσουμε εκεί, πώς θα είναι η θέα 
του «μπλε πλανήτη» μας από ψη-
λά και πώς άραγε να είναι η ζωή 
των κοσμοναυτών μέσα σε δια-
στημόπλοια, κάψουλες και δια-
στημικούς σταθμούς.

Αυτή η αρχέγονη γοητεία που 
ασκεί πάνω μας η υπερβατική 
σκέψη ενός «ταξιδιού στο ∆ιά-
στημα» (από τον Ζορζ Μελιές έως 
τον Ντέιβιντ Μπόουι), η ουτοπική 
προοπτική μιας εμπειρίας «εκεί 
ψηλά», φαίνεται πως είναι πλή-
ρως αντιληπτή από τον Τζόρτζιο 
Καστανιέρα, έναν 43χρονο Ιταλό 
παραγωγό πολιτιστικών δράσεων 
που έχει στήσει, σε συνεργασία με 
την ίδια τη NASA αλλά και τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισμό ∆ιαστήματος 
(European Space Agency - ESA), 
μια μεγάλη έκθεση που προσπα-
θεί να μας δώσει μια γεύση από 
τη «ζωή στο ∆ιάστημα». Φέρει τον 
τίτλο «Life in Space» και ξεκίνησε 
λίγο πριν από την πανδημία, για 
να προστεθεί στην ολοένα και 
μακρύτερη λίστα θεματικών εκ-
θέσεων που περιοδεύουν ανά τον 

πλανήτη και προσφέρουν «εμβυ-
θιστικές εμπειρίες», μια νέα τάση 
που, όπως φαίνεται, γίνεται όλο 
και πιο δημοφιλής.

Η ιδέα για την έκθεση γεννή-
θηκε στο μυαλό του Καστανιέρα 
το 2012, σε μια επίσκεψή του στο 
US Space & Rocket Center στην 
Αλαμπάμα. «Εκείνη την εποχή δεν 
υπήρχε ακόμα αγορά για τις περι-
οδεύουσες εκθέσεις, αλλά αρχίσα-
με να συζητάμε την πιθανότητα 
να προτείνουμε στο μουσείο της 
NASA να οργανώσει μια έκθεση 
με κάποια κομμάτια του» θα μας 
πει ο Ιταλός παραγωγός, που τε-
λικά, μια δεκαετία μετά, είχε κα-
ταφέρει να στήσει μια υπερπα-
ραγωγή που έκανε επιτυχημένες 
παρουσιάσεις σε πόλεις της Ευρώ-
πης και του κόσμου (από το Γιοχά-
νεσμπουργκ έως το Μπακού) με 
τον μέσο αριθμό επισκεπτών ανά 
πόλη να φτάνει τις εκατό χιλιάδες.

«Life in Space», 
η μεγάλη έκθεση 
του Τζόρτζιο Καστανιέρα 
σε συνεργασία με 
τη NASA και τον ΕSA 
έρχεται στην Ελλάδα.

Οι επισκέπτες 
θα έχουν την ευκαιρία 
να αγγίξουν 
ακόμη και αληθινό 
κομμάτι σεληνιακού 
μετεωρίτη.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Ταξίδι στη Σελήνη
με αφετηρία το Γουδί

Η ιστορία των διαστημικών πτήσεων θα παρουσιαστεί στο Ολυμπιακό Κέντρο
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